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Αθήνα, σήµερα την 1 Σεπτεµβρίου 2011, ηµέρα Πέµπτη και
ώρα 18.11’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία της Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΡΟΔΟΥΛΑΣ ΖΗΣΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη  της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης επί του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής «Περι-
βαλλοντική αδειοδότηση έργων και δραστηριοτήτων, ρύθµιση
αυθαιρέτων σε συνάρτηση µε δηµιουργία περιβαλλοντικού ισο-
ζυγίου και άλλες διατάξεις».

Ο κ. Παρασύρης έχει ζητήσει να λάβει πρώτος το λόγο για οι-
κογενειακούς λόγους.

Με τις ευχές όλων µας, κύριε Παρασύρη, για κάθε ευτυχία στη
ζωή σας. Ορίστε, κύριε Παρασύρη, εφόσον υπάρχει άδεια του
Σώµατος, έχετε το λόγο για επτά λεπτά.

ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Ευχαριστώ και το Σώµα και το
Προεδρείο γι’ αυτό και θα επιχειρήσω να είµαι σύντοµος και να
µην εξαντλήσω το χρόνο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω εξ αρχής να εκθειάσω και
να συγχαρώ τη νοµοθετική πρωτοβουλία του Υπουργείου Περι-
βάλλοντος για το παρόν νοµοσχέδιο, διότι καταπιάνεται και
πραγµατεύεται µε δύο σηµαντικά κεφάλαια, τα οποία αφορούν
και επηρεάζουν την οικονοµική και κοινωνική ζωή του τόπου και
που επί µακρόν ανέµεναν διευθέτησης. 

Το πρώτο κεφάλαιο, αφορά την περιβαλλοντική αδειοδότηση
έργων και δραστηριοτήτων και το δεύτερο, την αυθαίρετη δό-
µηση σε µια προσπάθεια οριστικής διευθέτησης, προκειµένου να
χαράξουµε και µία κόκκινη γραµµή, να αντιµετωπίσουµε πιο απο-
τελεσµατικά το φαινόµενο στο µέλλον.

Στο πρώτο σκέλος, λοιπόν, του νοµοσχεδίου επιχειρείται η
αποφόρτιση της διαδικασίας αδειοδότησης και περιβαλλοντικών
ελέγχων από το διοικητικό και γραφειοκρατικό βάρος, που απο-
τελούσε το βραχνά στην υλοποίηση έργων και δραστηριοτήτων.
Ιδιαίτερα µάλιστα στις µέρες µας σε µία δύσκολη συγκυρία,
όπου τόσο ο ιδιωτικός όσο και ο δηµόσιος τοµέας αξιώνει την
ταχύτητα στην υλοποίηση των έργων, το υπάρχον νοµικό πλαίσιο
στόχευε µόνο στην τυπική εξασφάλιση της προστασίας του πε-
ριβάλλοντος. 

Ενδεικτικό άλλωστε της κατάστασης είναι και ο συγκριτικός
πίνακας, που υπάρχει συνηµµένος µέσα στο νοµοσχέδιο σε
σχέση µε τις αδειοδοτήσεις µε τις υπόλοιπες χώρες της Ευρω-

παϊκής Ένωσης, όπου περιγράφεται γλαφυρότατα νοµίζω αυτός
ο γραφειοκρατικός φόρτος που υπάρχει στη χώρα µας σε σχέση
µε τις αδειοδοτήσεις.

Αποτελεί εποµένως, σηµαντικό βήµα προς τα εµπρός η αλ-
λαγή στη διαδικασία αδειοδοτήσεων ιδιαίτερα σε µία δύσκολη –
ξαναλέω- οικονοµική συγκυρία και κατάσταση, όπου θα πρέπει
να διευκολύνουµε τις ιδιωτικές επενδύσεις και να ενθαρρύνουµε
την επιχειρηµατικότητα. 

Οι διατάξεις αυτές, περιγράφουν επιτέλους µία πιο σύγχρονη
αντίληψη για την ιδιωτική πρωτοβουλία και αποτελούν πλέον ένα
πραγµατικό δείγµα για τη µη παρεµπόδιση και τη µη ποινικοποί-
ηση της επιχειρηµατικότητας στη χώρα, ενώ την ίδια στιγµή µπο-
ρούµε και βρίσκουµε την ισορροπία ανάµεσα σε συχνά αντι-
κρουόµενες έννοιες, όπως είναι η ανάπτυξη και το περιβάλλον.

Μπαίνω γρήγορα στο ζήτηµα των αυθαιρέτων. Μετά από πα-
ρέλευση πολλών ετών, σχεδόν τριάντα, και έχοντας αποκτήσει
και την εµπειρία αυτών των ετών, γίνεται µία πραγµατική προ-
σπάθεια ρύθµισης και διευθέτησης της αυθαίρετης δόµησης στη
χώρα. 

Η όποια ενέργεια µέσα σε αυτά τα τελευταία τριάντα χρόνια
και όχι µόνο, πρέπει να παραδεχθούµε ότι δυστυχώς για τον
τόπο ήταν και αποσπασµατική και αναποτελεσµατική, επιτείνο-
ντας µόνο το πρόβληµα και απογοητεύοντας τους αυθαιρετού-
χους και µη αυθαιρετούχους πολίτες και µετατρέποντας απλά
την πολιτεία σε απλό παρατηρητή της αυθαιρεσίας, οδηγώντας
έτσι σε µία συνενοχή του κράτους µε τον πολίτη και στην ανοχή
του φαινοµένου στο βαθµό µάλιστα που η αυθαιρεσία έλαβε και
εθνικά και εθιµικά χαρακτηριστικά για τον τόπο. 

Βεβαίως, η πολεοδοµία και η χωροταξία είναι πολύ σύνθετες
και πολύ σπουδαίες επιστήµες. Ωστόσο πολλοί µέσα σ’ αυτά τα
χρόνια επιχείρησαν να κρυφτούν πίσω από αυτήν την επιστηµο-
σύνη, αγνοώντας το τι συµβαίνει στην πραγµατική ζωή και συ-
ντηρώντας αυτόν το φαύλο κύκλο της συνενοχής. Βέβαια, οι
υπόλοιπες χώρες της Ευρώπης έλυσαν το οικιστικό τους ζήτηµα
πολύ πιο νωρίς καθ’ ότι παρουσιάστηκε πιο νωρίς, µετά τη βιο-
µηχανική επανάσταση και τις συγκεντρώσεις του πληθυσµού
στις µεγάλες πόλεις.

Ωστόσο το πρόβληµα των αυθαιρέτων στη χώρα µας δεν είναι
τόσο καινούργιο, όσο θέλουµε να πιστεύουµε. Πλησιάζουµε
πλέον τα εκατό χρόνια καθ’ ότι τέτοια ζητήµατα παρουσιάστηκαν
για πρώτη φορά αµέσως µετά τη Μικρασιατική καταστροφή. 

Το λέω αυτό, διότι είναι, πραγµατικά, απορίας άξιον πώς εδώ
και περίπου ενενήντα χρόνια δεν υπάρχει και δεν έχει δηµιουρ-
γηθεί ένα περισσότερο στέρεο νοµικό καθεστώς που να αντιµε-
τωπίζει τέτοιες καταστάσεις. Ιδιαιτέρως µετά την εµφανή πίεση
του πληθυσµού στις δεκαετίες του ’60 και το ’70 να κατοικήσει
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σε αστικές και παράκτιες περιοχές µετά την άνθηση του τουρι-
σµού, έχουµε µόνο ουσιαστικά από τη δεκαετία του ’70 και
έπειτα ένα νόµο στην ελληνική πολιτεία.

Θα συµφωνήσω µε το πνεύµα της αιτιολογικής έκθεσης ότι
υπάρχει σηµαντική ευθύνη πολιτών. Ωστόσο υπήρχε παράλληλα
και σε κάποιες περιπτώσεις παντελής έλλειψη πολεοδοµικής και
οικιστικής πολιτικής από την πλευρά και του κράτους, αλλά και
εξαιτίας της αµεριµνησίας που επέδειξε η αυτοδιοίκηση. 

Για εµάς που βιώνουµε το πρόβληµα στην Κρήτη και ιδιαίτερα
στο Ηράκλειο βλέπαµε το κύµα της αστυφιλίας. Το φαινόµενο
έχει τα χαρακτηριστικά ενός προαναγγελθέντος εγκλήµατος.
Έτσι για παράδειγµα, το 1923 υπάρχει µία περιοχή στο Νοµό
Ηρακλείου που ονοµάζεται Γάζι και καταγράφεται µε διακόσιους
εξήντα κατοίκους και δύο οικισµούς. Σήµερα η περιοχή είναι  ένα
πυκνό αστικό κέντρο που αριθµεί πάνω από δεκαπέντε χιλιάδες
κατοίκους µε πάνω από δέκα χιλιάδες  κλίνες που διπλασιάζει
τον πληθυσµό της περιοχής τους θερινούς µήνες και δεν έχει
υπάρξει στοιχειωδώς καµµία απολύτως αλλαγή είτε πολεοδοµική
είτε διοικητικής φύσεως ως προς τους οικισµούς ούτε τίποτα
απολύτως. Για το κράτος το Δηµοτικό Διαµέρισµα Γαζίου υφί-
σταται, όπως και το 1923.

Αποτέλεσµα όλων αυτών είναι το Ηράκλειο –απ’ ό,τι έµαθα και
σήµερα- να διδάσκεται ως παράδειγµα προς αποφυγή στο Πα-
νεπιστήµιο της Σορβόννης προς τους υποψήφιους πολεοδόµους
και χωροτάκτες. 

Τώρα, βέβαια, πραγµατικά, µέσα από αυτήν τη νοµοθετική
πρωτοβουλία φαίνεται η βούληση της πολιτείας και της Βουλής
να ρυθµίσει το ζήτηµα των αυθαιρέτων και να βάλει ένα τέλος σ’
αυτό το φαινόµενο. Οφείλω να πω ότι η νοµοθετική δουλειά, που
έγινε µέσα στην επιτροπή, επέφερε, πραγµατικά, σηµαντικές
βελτιώσεις που αντιµετωπίζουν ολοκληρωµένα το ζήτηµα. 

Θα ήθελα, όµως, να πω ότι το νοµοσχέδιο χρήζει και περαι-
τέρω βελτιώσεων µε στόχο σε µία δύσκολη εποχή να δώσουµε
το κίνητρο, έτσι ώστε να ενταχθούν όσο περισσότεροι γίνεται
στη ρύθµιση. 

Για το λόγο αυτό οι Βουλευτές από το Νοµό Ηρακλείου σας
καταθέσαµε, κύριε Υπουργέ, µία πρόταση που τροποποιεί κάποι-
ους συντελεστές για να φθάνει το πρόστιµο στο ύψος της οικο-
δοµικής άδειας. Συγκεκριµένα αφορά τη µείωση στο συντελεστή
για την έλλειψη της οικοδοµικής άδειας και τα κτήρια εκτός σχε-
δίου. Επίσης, στο συντελεστή παλαιότητας για τα κτίσµατα από
το 1983 έως το 2003 υπήρχε η αίσθηση ότι ήταν στο 0,5 και όχι
στο 0,8, και αν είναι έτσι περιλαµβάνεται και αυτό στην πρότασή
µας.

Επίσης, είπαµε για την αύξηση των δόσεων στο επίπεδο που
γίνεται για τις επιχειρήσεις, δηλαδή από είκοσι τέσσερις σε τριά-
ντα έξι, και τέλος την εξοµοίωση του χρόνου αναστολής µε τα
εντός σχεδίου ως προς τα σαράντα χρόνια. 

Εσείς επιλέξατε να µειωθούν όλα στα τριάντα. Ειπώθηκε, άλ-
λωστε -και θεωρώ ότι είναι σωστό- ότι ο χρονικός ορίζοντας της
αποδέσµευσης της πολιτείας για πολεοδοµικό σχεδιασµό θα
πρέπει να µειωθεί από τα είκοσι χρόνια στα δέκα χρόνια -όσο
τουλάχιστον διαρκεί- και να µπορεί να παραλληλίζεται µε δυο θη-
τείες δηµοτικών αρχών. Σε κάθε περίπτωση, το σκεπτικό πρέπει
να είναι η τακτοποίηση για όσο το δυνατόν περισσότερα χρόνια
µε χαµηλά πρόστιµα που θα κινητοποιήσουν τους οικιστές να κά-
νουν τη ρύθµιση και παράλληλα να γίνεται και η ανάληψη των ευ-
θυνών από µέρους της πολιτείας. Όλα αυτά όχι για να επιβρα-
βεύσουµε τους αυθαιρετούχους, αλλά διότι είναι µια πρώτης τά-
ξεως ευκαιρία, µέσα από την κατανοµή των εσόδων που γίνεται
στο νοµοσχέδιο, να χρηµατοδοτηθούν επιτέλους οι πολεοδοµι-
κές µελέτες, να γίνουν οι επεκτάσεις των σχεδίων πόλεως και τε-
λικά, εκεί που σήµερα βιώνουµε ασφυκτικά το συγκεκριµένο
φαινόµενο, να µπορέσουµε να κάνουµε τις πόλεις µας πιο αν-
θρώπινες και πιο λειτουργικές. Διαφορετικά, αν εξαντληθούµε
πάλι στην αυστηρότητα σε ό,τι αφορά το ύψος των προστίµων
και στο χρόνο της ρύθµισης, θα έχουµε χάσει µια ακόµη ευκαιρία
να δώσουµε λύση, µε προφανή αντίκτυπο στην καθηµερινότητα
και στη ζωή όχι µόνο των αυθαιρετούχων και των οικιστών, αλλά
και αυτών που έχουν κτίσει νόµιµα.

Παρ’ όλα αυτά, νοµίζω ότι θα ληφθούν υπ’ όψιν οι επισηµάν-

σεις που έχουν γίνει και στη συζήτηση επί των άρθρων, διότι
έχετε επιδείξει και την πρόθεση και τη διάθεση να λύσετε το
θέµα. Για το λόγο αυτό, υπερψηφίζω το νοµοσχέδιο και θέλω
ακόµη µια φορά να εκθειάσω την πρωτοβουλία του ΥΠΕΚΑ να
καταπιαστεί µε ένα δύσκολο και ευαίσθητο νοµικά, τεχνικά και
κοινωνικά ζήτηµα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Φρα-
γκίσκο Παρασύρη.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής Αχαΐας του ΠΑΣΟΚ κ. Ανδρέας Τρια-
νταφυλλόπουλος.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν νο-
µοσχέδιο στο Α’ Κεφάλαιό του, επανακαθορίζεται το θεσµικό
πλαίσιο περιβαλλοντικής αδειοδότησης έργων και δραστηριοτή-
των, ενώ στο Β’ Κεφάλαιο, ρυθµίζονται σηµαντικά θέµατα που
αφορούν την αυθαίρετη δόµηση. Πρόκειται για δυο προβλήµατα
µε περιβαλλοντικές, κοινωνικές και οικονοµικές επιπτώσεις, που
επιτέλους έχουµε χρέος να επιλύσουµε, ως πολιτικοί και ως πο-
λιτικό σύστηµα, γιατί στον τοµέα αυτόν υπήρξε µεγάλη χρονική
υστέρηση.

Εισαγωγικά, θα ήθελα να επισηµάνω ότι η διαχείριση και η
προστασία του περιβάλλοντος είναι δράση, είναι πράξη, είναι
παιδεία, είναι ανάπτυξη. Δεν θα πρέπει, όµως, να µας διαφεύγει
της προσοχής ότι όποια µορφή ανάπτυξης, δεν µπορεί να γίνεται
εις βάρος της προστασίας του περιβάλλοντος και της ποιότητας
ζωής των πολιτών. Από την άλλη πλευρά, όµως, δεν είναι δυνα-
τόν η προστασία του περιβάλλοντος µονοδιάστατα και µονοσή-
µαντα να αποτελεί τροχοπέδη για την αειφόρο ανάπτυξη της
χώρας. Διότι τέτοια φαινόµενα έχουν παρατηρηθεί πολλές
φορές στη χώρα µας.

Πράγµατι, πρόκειται για µια πάρα πολύ λεπτή ισορροπία -θα
έλεγα ισορροπία τρόµου- την οποία, όµως, θα πρέπει να διαφυ-
λάξουµε και να εξασφαλίσουµε ως κόρη οφθαλµού. Και αυτή η
ισορροπία ανάµεσα στο περιβάλλον και την ανάπτυξη θα πρέπει
να αποτελεί την πυξίδα των πολιτικών θέσεων και των πολιτικών
µας επιλογών.

Σε ό,τι αφορά τις περιβαλλοντικές αδειοδοτήσεις, όπως και σε
πολλά θέµατα, είµαστε η χώρα των άκρων. Έως το 1986 δεν
υπήρχε καµµία νοµοθεσία. Οι µελέτες περιβαλλοντικών επιπτώ-
σεων άρχισαν να υλοποιούνται στις αρχές της δεκαετίας του
1990 και κατορθώσαµε µέσα σε λίγα χρόνια, σήµερα δηλαδή που
µιλάµε, κάθε χρόνο να κατατίθενται πάνω από είκοσι χιλιάδες φά-
κελοι για έγκριση µελετών περιβαλλοντικών επιπτώσεων, όταν
σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες δεν υπερβαίνουν τις τρεις ή τέσσε-
ρις χιλιάδες.

Άρα, λοιπόν, η πρώτη παθογένεια έχει να κάνει µε την πολυ-
πλοκότητα των διαδικασιών και αποτελεί απαραίτητη προϋπό-
θεση η απλοποίηση αυτής της διαδικασίας, που θεωρώ ότι
επιτυγχάνεται άριστα µε το παρόν νοµοσχέδιο. Για να µπορέσει,
όµως, µια απλοποίηση να είναι αποτελεσµατική, πρέπει να ενι-
σχυθούν και να ενταθούν οι ελεγκτικοί µηχανισµοί. Το έργο της
Ειδικής Υπηρεσίας Επιθεωρητών Περιβάλλοντος είναι πάρα πολύ
σηµαντικό, αλλά χρειάζεται ουσιαστική ενίσχυση σε ανθρώπινο
δυναµικό, σε εξοπλισµό και πόρους.

Διότι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν αυτή η ειδική υπη-
ρεσία καλείται από µία περιφερειακή πόλη, για παράδειγµα στην
Πελοπόννησο, δεν είναι δυνατόν να ανταποκριθεί άµεσα. Θα
έρθει µετά από δυο-τρεις µήνες. Εάν η παράβαση δεν είναι µό-
νιµη, αλλά είναι περιοδική, είναι λογικό ότι δεν θα υφίσταται, όταν
θα έρθουν οι επιθεωρητές, για να επαναληφθεί µετά από κάποι-
ους µήνες ή µε την αποχώρηση των επιθεωρητών.

Στην κατεύθυνση, λοιπόν, της ενίσχυσης αυτών των ελεγκτι-
κών µηχανισµών, µε την τροπολογία του παρόντος νοµοσχεδίου
γίνεται ανασύσταση των ΣΧΟΠ, της αποκεντρωµένης διοίκησης
στις ηπειρωτικές περιφέρειες της χώρας, δεδοµένου ότι η µε-
γάλη κατηγορία των µελετών Α2 θα εγκρίνεται πλέον από την
αποκεντρωµένη διοίκηση. Αυτονόητο, λοιπόν, είναι ότι όσο ση-
µαντικός είναι ο καθορισµός των περιβαλλοντικών όρων, άλλο
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τόσο σηµαντική είναι και η δυνατότητα συστηµατικού ελέγχου
και τήρησης των περιβαλλοντικών όρων. Διότι µέχρι σήµερα εί-
χαµε µελέτες -και καλές µελέτες- που, δυστυχώς, οι περισσότε-
ρες απ’ αυτές δεν εύρισκαν εφαρµογή.

Η τρίτη παθογένεια του συστήµατος αφορά τη χρονοβόρα δια-
δικασία αδειοδότησης των έργων. Γίνεται πολύ σηµαντικό βήµα
µε το παρόν νοµοσχέδιο για τα χρονοδιαγράµµατα αδειοδότη-
σης αυτών των έργων. Και εδώ καλείται ο κρατικός µηχανισµός
να κερδίσει το στοίχηµα της γραφειοκρατίας, όχι όµως σε βάρος
του περιβάλλοντος, αλλά αξιοποιώντας τις νέες τεχνολογίες και
µε συντονισµό όλων των εµπλεκόµενων υπηρεσιών, έτσι ώστε να
πετύχουµε το στόχο της περιβαλλοντικής αδειοδότησης των µε-
γάλων έργων µέσα σε τέσσερις έως έξι µήνες. Να µην ξεχνάµε
ότι εδώ υπάρχουν οι λεγόµενοι παράπλευροι εταίροι, όπως είναι
η Κτηµατική Υπηρεσία του Δηµοσίου, όπως είναι οι αρχαιολογι-
κές υπηρεσίες ή οι δασικές υπηρεσίες, που όλοι γνωρίζουµε ότι
προκαλούν µεγάλες καθυστερήσεις στη γνωµοδότηση επί των
περιβαλλοντικών αδειοδοτήσεων.

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να κάνω δυο επισηµάνσεις και πι-
στεύω να ληφθούν υπ’ όψιν. Η µία είναι ότι υπάρχει µεγάλη αρ-
γοπορία στην πιστοποίηση και στην είσπραξη των προστίµων.
Θεωρώ ότι πρέπει να υπάρξει συνεργασία του Υπουργείου µε το
Υπουργείο Οικονοµικών, έτσι ώστε να βρεθούν ευέλικτες µέθο-
δοι, για να µπορούµε πολύ γρήγορα να πιστοποιούµε τα πρό-
στιµα και αυτά τα πρόστιµα επιτέλους να εισπράττονται.

Επίσης, η δεύτερη παρατήρηση έχει να κάνει µε την απονοµή
της δικαιοσύνης για παραβιάσεις της περιβαλλοντικής νοµοθε-
σίας που δεν λειτουργούν αποτρεπτικά για τους παραβάτες.
Διότι µια τέτοια διαδικασία, µπορεί να ξεκινήσει και να ολοκλη-
ρωθεί µετά από πέντε, έξι και επτά χρόνια. Αυτή δεν είναι απο-
τρεπτική διαδικασία.

Τέλος, σε σχέση µε τα αυθαίρετα, επιτέλους πρέπει να στα-
µατήσει αυτή η απαράδεκτη κατάσταση. Είναι πολιτικά, ηθικά και
κοινωνικά άδικο να υπάρχουν πολίτες που να αυθαιρετούν σε
βάρος των νοµοταγών πολιτών, µε αποτέλεσµα να δηµιουργείται
ένα τεράστιο περιβαλλοντικό και οικονοµικό κόστος. Ήρθε η
στιγµή επιτέλους αυτό το φαινόµενο -που, κατά την άποψή µου,
αποτελεί ντροπή για το πολιτικό σύστηµα- να σταµατήσει. Με τις
ρυθµίσεις του παρόντος νοµοσχεδίου γίνεται µεγάλη προσπά-
θεια για να δοθεί τέλος σε αυτήν την αυθαιρεσία και να γίνει, βε-
βαίως, η τακτοποίηση των αυθαιρέτων.

Κλείνοντας, θέλω να κάνω µία και µοναδική επισήµανση. Αυτή
η προσπάθεια σε καµµία περίπτωση δεν µπορεί να µείνει ηµιτε-
λής, µε την έννοια ότι πρέπει να εξαντλήσουµε όλα τα περιθώρια
των ελεγκτικών µηχανισµών, έτσι ώστε να έχουµε πλήρη εφαρ-
µογή του παρόντος νοµοσχεδίου. Επιτέλους, να µην ξαναµιλή-
σουµε για αυθαιρεσίες στο περιβάλλον και τις κατασκευές σε
αυτήν τη χώρα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ.
Τριανταφυλλόπουλο.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής Νοµού Αττικής της Νέας Δηµοκρα-
τίας κ. Γεώργιος Βλάχος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναµφίβολα µετά από µια κο-

πιαστική δουλειά στην επιτροπή για το συγκεκριµένο νοµοσχέ-
διο, έχουµε πετύχει σήµερα να συζητιέται ένα νοµοσχέδιο το
οποίο, κατά τη γνώµη µας, δίνει λύση σε αρκετά µικρά ή µεγα-
λύτερα θέµατα για πολλούς πολίτες και πολλές περιοχές της πα-
τρίδας µας.

Κύριε Υπουργέ,  είναι αλήθεια ότι τολµήσατε να φέρετε ένα
θέµα, το οποίο πολύ νόµιζαν ότι είναι δύσκολο. Εµείς λέµε πάντα
ότι είναι δίκαιο. Όταν δίνεις λύσεις στους πολίτες, νοµίζω ότι δεν
έχεις να φοβηθείς τίποτα, αρκεί να αγωνίζεσαι δίκαια και µε
στόχο να προστατεύσεις και τους πολίτες –τους ανθρώπους που
ζουν σε διάφορες περιοχές- και, βεβαίως, να προφυλάξεις το πε-
ριβάλλον. 

Βεβαίως, πιστεύουµε ότι εσείς αυτό το νοµοσχέδιο το ξεκινή-
σατε περισσότερο για εισπρακτικούς λόγους και λιγότερο για
την τακτοποίηση, γιατί βήµα-βήµα βλέπουµε ότι κατανοείτε την

ουσία του προβλήµατος. Θα τελειώσει η συζήτηση και ακόµη θα
υπάρχουν εκκρεµότητες µε τις οποίες θα συµφωνείτε, αλλά και
δεν θα έχετε προλάβει να τις ρυθµίσετε. Γι’ αυτό είπαµε από την
αρχή ότι χρειαζόταν περισσότερος χρόνος µιας ουσιαστικής δια-
βούλευσης –δύο, τρεις µήνες- για να ακουστούν όλοι οι φορείς
-δήµοι, σύλλογοι, η κοινωνία- προκειµένου µε αυτό το νοµοσχέ-
διο να δώσουµε περισσότερες λύσεις και σε πιο ουσιαστικά θέ-
µατα.

Κύριε Υπουργέ,  εσείς κάνατε µία υπεραπλουστευµένη πράξη.
Είπατε τόσες χιλιάδες αυθαίρετα ή τόσα εκατοµµύρια αυθαίρετα
επί τόσο, άρα τόσα θα εισπράξει το κράτος. Όµως, δεν κατανο-
είτε πόσοι δεν θα µπορέσουν να φτάσουν και να ρυθµίσουν το
πρόβληµά τους. Με αυτές τις εξαιρέσεις, τις οποίες προβλέπετε,
χιλιάδες συµπολίτες µας θα µείνουν εκτός ρύθµισης, παρ’ όλο
που θέλουν να προσέλθουν και να βάλουν κι αυτοί «τελεία και
παύλα» µαζί µε όλους εµάς σ’ αυτήν την αυθαιρεσία.

Οι εξαιρέσεις που προκύπτουν κυρίως οφείλονται στο ότι δεν
υπάρχουν δασικοί χάρτες και όσοι αναζητήσουν αυτό το περί-
φηµο χαρτί από τα δασαρχείο, κάποιοι θα το πάρουν, αλλά οι πε-
ρισσότεροι δεν θα το πάρουν, γιατί ο δασάρχης –φωνάζουµε
εδώ και καιρό- θα αναζητήσει το δίκαιο σε αεροφωτογραφίες της
δεκαετίας του 1930 και του 1940. Άρα, δεν απαντάµε σαν πολι-
τεία στο καίριο ερώτηµα τι είναι δασικό και τι όχι, γιατί δεν µπορεί
να προσέλθει ένας πολίτης, που χαρακτηρίστηκε η ιδιοκτησία
του ως δασική, γιατί έτσι την είδε ο δασάρχης στις αεροφωτο-
γραφίες του 1940. Με συγχωρείτε πολύ, αλλά τότε η µισή Αθήνα
ήταν δασική.

Άρα, εδώ πρέπει να δώσουµε τη λύση. Δεν ξέρω αν µπορούµε
να τη δώσουµε σ’ αυτό το νοµοσχέδιο. Πιο ουσιαστική ήταν η
παρέµβαση και έπρεπε να είναι στη συζήτηση του νοµοσχέδιου
για τα καµένα, αλλά τότε δεν έγινε αυτή η κουβέντα. Σήµερα, το
καλοπροαίρετο της κουβέντας κι εµείς το επισηµάναµε. Δεν φτά-
νει, όµως και δεν διορθώνουµε το χθεσινό λάθος. Δεν καλύ-
πτουµε τη χθεσινή αδυναµία. 

Αφήνουµε µία µεγάλη εκκρεµότητα και πολύ φοβούµαι, κύριε
Υπουργέ,  ότι αφήνουµε και µία εστία για καινούργια αυθαίρετα
και πολλαπλασιασµό των υπαρχόντων.

Εδώ, λοιπόν, θα πρέπει αυτό το θέµα του χαρακτηρισµού της
γης να ξεκαθαρίσει. Δεν ξέρω πώς. Σκεφτείτε κι εσείς, θα σκε-
φθούµε κι εµείς και την Τρίτη στη συζήτηση επί των άρθρων, να
δούµε αν όντως µπορούµε να προβλέψουµε λύσεις για να προ-
σέλθουν και άλλες κατηγορίες.

Επίσης, ένα δεύτερο που αφήνετε έξω είναι αυτό σχετικά µε
τις χρήσεις. Υπάρχουν περιοχές όπου λειτουργούν οικισµοί,
όµως επειδή υπάρχουν δεσµεύσεις από προεδρικά διατάγµατα
στη λογική της ισοπέδωσης και των ίσιων γραµµών, δεν µπορούν
οι άνθρωποι αυτοί να προσέλθουν και να ρυθµίσουν και να τα-
κτοποιήσουν το όλο θέµα, γιατί δεν προβλέπονται κατοικίες σε
περιοχές που είναι οικισµοί. Εδώ, λοιπόν, επαναλαµβάνουµε ένα
πρόβληµα που και στο παρελθόν το είχαµε συζητήσει. Κύριος
εκπρόσωπος αυτής της αδυναµίας ήταν η τότε κοινότητα Ανθού-
σας, που ήταν ένας ολόκληρος οικισµός, λειτουργούσε µε σχο-
λείο, µε εκκλησία, µε τα πάντα, ήταν µία οργανωµένη κοινωνία
και, όµως, το Υπουργείο Γεωργίας την ήθελε δασική περιοχή.
Μετά από είκοσι χρόνια και µετά από πολλές στρεβλώσεις, οι
οποίες έγιναν, ήρθαµε και είπαµε ότι ήταν οικιστικές περιοχές.

Εδώ, λοιπόν, θα κοιτάξουµε το πρόβληµα στα µάτια; Θα πούµε
ότι κάποιες περιοχές είναι πια οικιστικές -ο χαρακτήρας έχει αλ-
λοιωθεί µια για πάντα- και έτσι θα τις δούµε κι έτσι θα τις αντιµε-
τωπίσουµε; Αυτό είναι το ζητούµενο. Έτσι δίνουµε λύσεις στα
προβλήµατα. Αλλιώς, πηγαίνουµε από µακριά σφυρίζοντας,
παίρνουµε κάποια πρόστιµα, εισπράττουµε σήµερα, αλλά το
πρόβληµα παραµένει.

Εµείς, λοιπόν, προτείνουµε ότι πρέπει να δούµε το πρόβληµα
επί της ουσίας για να δώσουµε λύσεις σε  όλα αυτά.

Έρχοµαι πολύ γρήγορα σ’ αυτούς που θα µπορέσουν να πάνε
να τακτοποιήσουν την υπόθεσή τους. Πολύ φοβούµαι για τους
ανθρώπους, τους οποίους εµείς µιλάµε στην Αττική, είναι κυρίως
αυτοί που είναι χωρίς άδεια και εκτός σχεδίου. Μα θα πει κά-
ποιος: «Αφού είναι χωρίς άδεια είναι και εκτός σχεδίου». Ξέρετε,
η παρανοµία δεν έχει διακυµάνσεις τώρα. Είναι περισσότερο
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εγκληµατίες αυτοί, δηλαδή; Έτσι θα τους αντιµετωπίσουµε; Είναι
εγκληµατίες περισσότερο, άρα πρέπει να έχουν συντελεστή 2
γιατί έχτισαν χωρίς άδεια; 

Για µένα είναι µεγαλύτερο το έγκληµα για κάποιον που µπο-
ρούσε να χτίσει, να βγάλει άδεια και δεν έβγαλε ή για κάποιον
που έβγαλε άδεια για διακόσια τετραγωνικά και έχτισε τετρακό-
σια, παρά για εκείνον που έχτισε πενήντα, εξήντα, εβδοµήντα,
εκατό τετραγωνικά για να στεγάσει την οικογένειά του σε πρώτη
κατοικία, αν θέλετε να κάνουµε διαβαθµίσεις. Κι, όµως, αυτόν
σήµερα τον αντιµετωπίζουµε µε έναν υψηλό συντελεστή.

Επειδή, κύριε Υπουργέ, απευθυνόµαστε σε ανθρώπους µε
πολύ χαµηλά εισοδήµατα και τα σπίτια –όπως σας είπα και στην
επιτροπή- µη φανταστείτε ότι είναι βίλες. Είναι κατασκευές µιας
και δύο νυχτών, όπως-όπως δηλαδή. Μη φανταστείτε ότι υπάρ-
χουν οπλισµένα σκυροδέµατα και φοβερές εγκαταστάσεις. Πρό-
κειται για σπίτια στην κυριολεξία που χτίστηκαν για να στεγάσουν
τον πόνο και τον καηµό τους και την οικογένειά τους.

Εδώ, λοιπόν, οι άνθρωποι αυτοί δεν θα µπορέσουν να ανταπο-
κριθούν αν παραµείνουν αυτοί οι συντελεστές. Θέλουν να ρυθ-
µίσουν την εκκρεµότητά τους, αλλά πρέπει κι εµείς λίγο να
λογικευθούµε. Βεβαίως, κάνετε βήµατα και προς αυτήν την κα-
τεύθυνση κι εµείς το αναγνωρίζουµε. Λέω, όµως, ότι θα πρέπει
να δούµε τους συντελεστές, ας πούµε το 1Β, το 2Β που το πή-
γατε από το 2 στο 1,7. Εγώ θα πρότεινα -για να µην κάνουµε
τώρα και λέµε 1 για να πάµε 1,5- οι συντελεστές αυτοί να κατέ-
βουν στο 1,5 και, βεβαίως, να υπάρξει και µία πρόβλεψη για το
12Β, όπου µιλάµε για κατασκευές του 1983, δηλαδή για κατα-
σκευές πριν από τριάντα χρόνια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Φανταστείτε, λοιπόν, ένα σπίτι που χτίστηκε πριν από τριάντα

χρόνια µε τη διαδικασία που είπα νωρίτερα. Καταλαβαίνετε τι
αξία έχει. Άρα, λοιπόν, αυτό θα έλεγα το 0,8 -για να είστε περισ-
σότερο δίκαιοι- να µειωθεί στο 0,5 κι έτσι να είναι πιο κοντά στην
πραγµατικότητα.

Εδώ που φτάσαµε, κύριε Υπουργέ, πρέπει να δώσουµε τη δυ-
νατότητα σε κάποιους ανθρώπους -που έχουν τη δυνατότητα και
δεν τους αφορούν οι εξαιρέσεις- να προσέλθουν και να τακτο-
ποιήσουν το όλο θέµα για να µπορέσουµε να βάλουµε «τελεία
και παύλα» σ’ αυτήν την υπόθεση. Για να προσέλθουν, όµως,
πρέπει να µειωθούν οι συντελεστές και µιλώ πάντα –όπως σας
είπα- για τα εκτός σχεδίου. 

Αυτό πρέπει να το δείτε. Εµείς θα περιµένουµε να µας απα-
ντήσετε, αν όχι σήµερα, την Τρίτη. Θέλω να πιστεύω ότι θα δε-
χθείτε τις εισηγήσεις µας γιατί είναι στη σωστή κατεύθυνση και
πρέπει πάντα στο τέλος-τέλος, ακόµα και µε την εισπρακτική λο-
γική που τυχόν έχετε, να είστε της άποψης ότι καλύτερα να πά-
ρουµε λιγότερα από όλους, παρά να περιµένουµε να πάρουµε
πολλά από λιγότερους, που δεν θα προσέλθουν. Αυτή είναι
ουσία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Επίσης, καθώς µιλάµε για τα οικονοµικά, θα πρέπει οι δόσεις

να αυξηθούν. Μιλάµε όταν βγαίνει να πληρώσουν 20.000 και
25.000 και λέτε σε κάποιον είκοσι τέσσερις δόσεις, σηµαίνει ότι
πρέπει να δώσει πάνω από 1.000 ευρώ το µήνα. Όταν σε κάποιον
ο µισθός του είναι γύρω στα 1.300 –µε συγχωρείτε- θα πάει να
κάνει ρύθµιση και θα δώσει 1.000 ευρώ το µήνα; 

Δεν υπάρχει δυνατότητα σ’ αυτούς τους καιρούς. Υπάρχουν
άνθρωποι που έπαιρναν 20.000 ευρώ το χρόνο και σήµερα ο µι-
σθός τους, το εισόδηµά τους έχει περιοριστεί περίπου στις
12.000 και 15.000.

Καταλαβαίνετε, λοιπόν, ότι πρέπει και τις δόσεις να τις αυξή-
σετε για να δώσετε τη δυνατότητα να µπορέσουν να προσέλθουν
και να τακτοποιήσουν το θέµα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ολοκληρώστε, σας παρα-
καλώ. Είναι πολλοί οι συνάδελφοι που θέλουν να µιλήσουν.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Όσον αφορά τα τριάντα χρόνια που λέτε στη ρύθµιση, κατά

τη συζήτηση επί των άρθρων θα επανέλθω γιατί, πραγµατικά, κι
εκεί εµείς θα επιµείνουµε στα σαράντα χρόνια γιατί είναι πιο δί-
καιο και πιο ουσιαστικό και είναι ουσιαστικό κίνητρο να προσέλ-
θει κάποιος και να τακτοποιήσει το θέµα του.

Σας ευχαριστώ.
Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ.
Βλάχο.

Το λόγο έχει ο Ανεξάρτητος Βουλευτής Αχαΐας, κ. Νικόλαος
Τσούκαλης.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Η Δηµοκρατική Αριστερά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε

Υπουργέ,  σας δηλώνει εξαρχής ότι καταψηφίζει επί της αρχής
το νοµοσχέδιο. Κάποια από τα άρθρα, τα οποία θα υπερψηφίσει,
και κυρίως το πρώτο µέρος, θεωρεί ότι διευκολύνουν πραγµα-
τικά και κατά πολύ τη διαδικασία περιβαλλοντικής αδειοδότησης,
χωρίς να επιφέρουν εκπτώσεις από το περιβαλλοντικό κεκτη-
µένο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να απευθύνω ένα ερώ-
τηµα στο ελληνικό Κοινοβούλιο και στον κύριο Υπουργό. 

Θεωρείτε, κύριε Υπουργέ, κύριοι της Κυβέρνησης, ότι αυτό το
νοµοσχέδιο είναι από αυτά που λέµε νοµοσχέδιο-τοµή, νοµοσχέ-
διο µεταρρυθµιστικό, νοµοσχέδιο που έχει ανάγκη αυτήν την πε-
ρίοδο και µε αυτές τις συνθήκες η Ελλάδα; 

Είναι από αυτά τα οποία ανατρέπουν νοοτροπίες πελατειακού
συστήµατος, νοοτροπίες διαπλοκής σε αυτήν εδώ τη χώρα; Το
ερώτηµα ας το αφήσω να αιωρείται. Η απάντηση κατ’ εµάς είναι
αυτονόητη.

Θέλω να συµπληρώσω και να πω προς χάρη των Πρακτικών -
ξέρω ότι δεν θα εισακουστώ- επειδή ακούσαµε πολλά για επί-
πεδο νοµιµότητας -άκουσα προηγουµένως τον κ. Βλάχο µε πολύ
µεγάλο ενδιαφέρον, που εκπροσωπεί µια περιοχή η οποία πρω-
τίστως βασανίζεται από αυτήν την ελληνική παθογένεια- και
απευθύνοµαι περισσότερο στους νοµοταγείς πολίτες που µας
ακούν: Μία βίλα χωρίς άδεια, εκτός σχεδίου πόλεως και σε οικό-
πεδο µη άρτιο και µη οικοδοµήσιµο, γιατί να µη νοµιµοποιηθεί,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Το ερώτηµα είναι σαφές.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Δεν υπάρχει κάτι τέτοιο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Δεύτερον, τα ακίνητα δεύτερης κα-

τοικίας, οι εξοχικές κατοικίες, οι παραθεριστικές δεύτερες κατοι-
κίες, γιατί να µη νοµιµοποιηθούν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; 

Η εκτίµηση η δική µας είναι ότι αυτό το νοµοσχέδιο δεν εξυ-
πηρετεί σε καµµία περίπτωση το αίσθηµα δικαίου του ελληνικού
λαού. Απευθύνοµαι πάντα σε αυτούς τους ανόητους, τους ρο-
µαντικούς Έλληνες, που µέχρι τώρα δεν ήθελαν να έχουν παρά-
νοµο εξοχικό για να πάνε τα παιδιά τους να κάνουν µπάνια. Δεν
επιφέρει πλήγµα στο πελατειακό σύστηµα. 

Αν νοµίζετε ότι εξυπηρετεί, κύριε Υπουργέ, το κοινό περί δι-
καίου αίσθηµα και τον εκσυγχρονισµό της χώρας αυτό το νοµο-
σχέδιο, έτσι είναι, αφού έτσι νοµίζετε. Όµως, σας λέω το εξής,
ότι αυτό το νοµοσχέδιο θα φέρει την ευθύνη και την υπογραφή
ενός Υπουργού Περιβάλλοντος της χώρας. Θα προτιµούσα να
φέρει την υπογραφή ενός Υπουργού του ΥΠΕΧΩΔΕ και όχι
Υπουργού Περιβάλλοντος. 

Θα σας πω και το άλλο, το ειρωνικό, ότι ουσιαστικά η αξιολό-
γηση, αν θα γίνει -που είµαι βέβαιος πως θα γίνει από το Συµ-
βούλιο της Επικρατείας- θα γίνεται µεταξύ δύο ταυτάριθµων
άρθρων, του άρθρου 24 του Συντάγµατος και του άρθρου 24 του
νοµοσχεδίου σας. 

Καταφέρατε, κύριε Υπουργέ, µε τις τελευταίες βελτιώσεις που
κάνατε, να προσαρµόσετε µε τέτοιο τρόπο τις διατάξεις, να ρά-
ψετε το κουστούµι στην πάγια νοµολογία του Συµβουλίου της
Επικρατείας, που ουσιαστικά θυµίζει εκείνο το ανέκδοτο µε εκεί-
νον τον κύριο ο οποίος πήγε να ράψει ένα κουστούµι και στο
τέλος βγήκε ουσιαστικά να κυκλοφορεί ανάπηρος προς τα έξω.
Περί αυτού πρόκειται.

Θα είναι πάρα πολύ διδακτικό και χρήσιµο να διαβαστούν από
όλους τους συναδέλφους τα Πρακτικά επί του προηγούµενου
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νοµοσχεδίου της κ. Παπανδρέου. Υπάρχει ακριβώς η ίδια ορο-
λογία εκ µέρους των Βουλευτών, ακριβώς η ίδια επιµονή. «Προς
θεού, να θέσουµε «κόκκινες γραµµές», «Προς θεού, να µη δηµι-
ουργήσουµε νέα γενιά ακινήτων». 

Το ερώτηµα είναι σαφές: Τίθεται «κόκκινη γραµµή» σήµερα;
Διακηρύσσει ο κύριος Υπουργός ότι, ναι, τίθεται. Αλήθεια, έχει
πειστεί κανένας, έχει πει κάποιος σε αυτήν εδώ την Αίθουσα γιατί
τίθενται «κόκκινες γραµµές»; Γιατί δεν θα υπάρξει ούτε ένα νέο
αυθαίρετο. Τι έχει αλλάξει; Ποιες είναι οι υποδοµές; Από πού
έχουν τεθεί; Ποιος τις έχει θέσει; Υπάρχει χωροταξικός σχεδια-
σµός; Υπάρχει πολεοδοµικός σχεδιασµός; Μέχρι τώρα δεν απα-
γορευόταν η µεταβίβαση αυθαιρέτων ακινήτων συµβολαιογρα-
φικά, κύριε Βορίδη; Απαγορευόταν ή όχι; Τι µεταβιβαζόταν; Το
οικόπεδο µεταβιβαζόταν µαζί µε το ακίνητο. Τι θα αλλάξει τώρα;
Μπορείτε να µου εξηγήσετε; Τίποτα δεν πρόκειται να αλλάξει και
το ερώτηµα είναι σαφές, για να αποδείξω ότι είναι καθαρά ει-
σπρακτικού χαρακτήρα το µέτρο. 

Αυτήν τη στιγµή υπάρχει µηχανισµός κατεδάφισης αυθαιρέ-
των.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Μου επιτρέ-
πετε µία διακοπή;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Παρακαλώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-

βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κύριε συνά-
δελφε, είναι, πράγµατι, σηµαντικό αυτό που λέτε. Ένα από τα
πολλά που ουσιαστικά έρχεται να κουµπώσει και να δυσκολέψει
την αυθαίρετη δόµηση, είναι ακριβώς το ότι ενώ παλιά µεταβι-
βαζόταν, σήµερα πρέπει να υπάρχει η ενυπόγραφη δήλωση του
µηχανικού ότι στο µεταβιβαζόµενο δεν υπάρχει αυθαίρετη κατα-
σκευή. Αυτή είναι η µεγάλη διαφορά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Μάλιστα.
Επειδή πάντα χρειαζόταν τοπογραφικό του µηχανικού για µε-

ταβίβαση ακινήτου…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-

βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Του οικοπέδου,
δεν έλεγε του ακινήτου.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Εάν υπήρχε, όµως, και αποδεικνυό-
ταν ότι υπάρχει, η δήλωση που έκανε ο µηχανικός ήταν εικονική,
ήταν πλασµατική. Το γνωρίζουµε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Τώρα τιµωρεί-
ται.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Και να σας πω και κάτι άλλο; Επειδή
δεν θέλω να είµαι κάθετος. Είναι πλασµατικά εκβιαστικό το ερώ-
τηµα, κύριε Υπουργέ, ότι δεν θέλετε να νοµιµοποιηθούν. Είναι
ενάµισι εκατοµµύριο ακίνητα. Δεν θέλετε. Κανένας δεν είπε,
κύριε Υπουργέ, προς Θεού, ότι ενάµισι εκατοµµύριο ακίνητα θα
κατεδαφιστούν. 

Το πλασµατικό ποιο είναι; Ότι τσουβαλιάζετε τα ενάµισι εκα-
τοµµύριο ακίνητα όλης της χώρας, που είναι διαφόρων κατηγο-
ριών, µαζί µε αυτά τα οποία βγάζουν µάτι. 

Να σας πω παραδείγµατα: Εκατοντάδες ακίνητα µέσα στο
σχέδιο πόλεως της Πάτρας είναι αυθαίρετα αυτήν τη στιγµή,
γιατί δεν έκαναν τη δεύτερη δήλωση του ν. 1337. Στη συνοικία
που γεννήθηκα τα µισά είναι αυθαίρετα. 

Το Νοσοκοµείο του «Αγίου Ανδρέα», το µεγάλο Νοσοκοµείο
της Πάτρας, επειδή χτίστηκε επί χούντας, ήταν αυθαίρετο. 

Δεν µιλάµε, λοιπόν, γι’ αυτές τις περιπτώσεις. Και µην ισοπε-
δώνουµε και χρησιµοποιούµε οριζόντιο τρόπο.

Τι θα χρειαζόταν να γίνει; Μάλιστα, αυτό που είπε ο κ. Βλάχος,
ουσιαστικός διάλογος, να τεθούν κάτω τα δεδοµένα, να συναπο-
φασίσουµε πραγµατικά ποια πρέπει να ενταχθούν και ποια όχι.
Δεν το κάνατε αυτό, γιατί απλούστατα οι προθεσµίες είναι ασφυ-
κτικές και πρέπει µέχρι τέλος του χρόνου να έχετε εισπράξει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου  Βουλευτή)

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε. Συγγνώµη, αλλά είχα τη διακοπή
του κυρίου Υπουργού.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Την πρότασή σας δεν ακούσαµε
ακόµη.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Η πρόταση είναι σαφής, κύριε Βο-
ρίδη. Σας κατανοώ απολύτως. Έχω κι εγώ αυθαίρετα στην περι-
φέρειά µου, αλλά είναι λιγότερα από τα δικά σας, για να είµαστε
εξηγηµένοι. Ξέρω ότι θα έχω κι εγώ φίλους που θα µε ρωτήσουν.
Το αντιπαρέρχοµαι. Λέω ότι είναι πάρα πολύ απλό. Πρώτον,
εσείς συµφωνείτε µε τον τρόπο που νοµοθετεί η Κυβέρνηση σε
αυτό το κρίσιµο θέµα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Μην κάνετε διάλογο, σας
παρακαλώ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Δεύτερον, θέτω το άλλο ερώτηµα:
Άκουσα µε πολύ µεγάλο ενδιαφέρον την τοποθέτηση του κ. Βλά-
χου κι έχω ακούσει και άλλες τοποθετήσεις, µε τι πάθος υπερα-
σπίστηκε τις διατάξεις. Το ερώτηµα είναι το εξής: Γιατί µέχρι το
2009 δεν είχε καµµία πρωτοβουλία η Νέα Δηµοκρατία; Γιατί
απλούστατα απαιτούσε συναίνεση η όλη διαδικασία και δεν την
είχε από το ΠΑΣΟΚ.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Νι-

κόλαο Τσούκαλη.
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Κύριοι συνάδελφοι, σας παρακαλώ, να µη γίνεται διάλογος για
να µιλήσουν όλοι οι Βουλευτές.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής Λευκάδας του ΠΑΣΟΚ, κ. Σπύρος
Μαργέλης.

ΣΠΥΡΟΠΑΝΟΣ ΜΑΡΓΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγώ πιστεύω ότι

σήµερα κουβεντιάζουµε ένα πάρα πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο
και στα δύο του κεφάλαια, και στο πρώτο κεφάλαιο, που ρυθµίζει
ζητήµατα περιβαλλοντικής αδειοδότησης κατασκευών και δρα-
στηριοτήτων αλλά και στο δεύτερο κεφάλαιό του, που ρυθµίζει
τα αυθαίρετα.

Είναι πολύ σηµαντικό -αναφέροµαι τώρα στο πρώτο κεφάλαιο-
διότι αυτό που συνέβαινε µέχρι τώρα σε καµµιά περίπτωση δεν
εξυπηρετεί το σκοπό του. Ο σκοπός της περιβαλλοντικής αδειο-
δότησης είναι να προστατεύσουµε το περιβάλλον. Ε, λοιπόν,
όσοι ασχολούµαστε µε τα πράγµατα, όσοι όλα τα προηγούµενα
χρόνια και τώρα ασχολούµαστε µε την παραγωγή των έργων, µε
τις περιβαλλοντικές αδειοδοτήσεις, ξέρουµε πάρα πολύ καλά και
θα είµαστε υποκριτές αν δεν το αναγνωρίσουµε, ότι το µόνο το
οποίο δεν µπορούσαµε να πετύχουµε µε αυτήν τη διαδικασία
ήταν η προστασία του περιβάλλοντος. 

Αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι πάρα πολύ απλό.
Όλη η διαδικασία αποτελούσε µία άσκηση επί χάρτου. Υπήρχε
µια διαδικασία που ταλαιπωρούσαµε τους πολίτες, την επιχειρη-
µατική δραστηριότητα, ταλαιπωρούσαµε τις υπηρεσίες, χωρίς
να παράγουµε κανένα αποτέλεσµα, διότι στη συνέχεια κανένας
και καµµία υπηρεσία δεν ασχολούνταν µε το περιβαλλοντολογικό
έλεγχο, δεν ασχολούνταν αν τηρήθηκαν αυτοί οι περιβαλλοντο-
λογικοί όροι, δεν ασχολούνταν στη διάρκεια λειτουργίας του
έργου.

Βασανίζαµε τους εαυτούς µας κυριολεκτικά. Αυτό νοµίζω ότι
δεν µπορούµε να το επιτρέψουµε στους εαυτούς µας. Όλοι γνω-
ρίζουµε το φόρτο των υπηρεσιών, όλοι γνωρίζουµε την πληθώρα
των περιβαλλοντικών αδειοδοτήσεων που απαιτούνταν, προκει-
µένου να κατασκευάσουµε τα έργα µας. Έχουµε ρεκόρ, είµαστε
πρωταθλητές σε όλη την Ευρώπη και µάλιστα σε τρελούς ρυθ-
µούς, σε τρελούς αριθµούς. 

Οφείλουµε να θυµίσουµε µέσα στην Αίθουσα, γιατί µας ακούνε
οι Έλληνες πολίτες, ότι στην Αυστρία κάθε χρόνο αιτούνται αδει-
οδότηση τρία έργα ανά εκατοµµύριο πληθυσµού, πέντε στη Με-
γάλη Βρετανία, εξήντα στη Γαλλία, χίλια και πάνω στην Ελλάδα.
Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Μπορούµε να συνεχίσουµε έτσι; Δεν µπορούµε να συνεχί-
σουµε έτσι. Όλοι γνωρίζουµε ότι για να αδειοδοτηθεί περιβαλ-
λοντικά ένα έργο χρειάζονταν δύο χρόνια, λέει η αιτιολογική
έκθεση του νοµοσχεδίου, εγώ λέω πάνω από δύο τρία ή και τέσ-
σερα ή και πέντε χρόνια έφθανε να αδειοδοτηθεί ένα έργο. Κι
όλοι γνωρίζουµε πολύ καλά ότι µέχρι περιβαλλοντικά να αδειο-
δοτήσουµε ένα έργο και στη συνέχεια να ωριµάσουµε τις µελέ-
τες και να προσπαθήσουµε να τις εντάξουµε σε κάποιο πρόγραµ-
µα, είχε παρέλθει ο χρόνος ισχύος των περιβαλλοντικών όρων.
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Και έπρεπε πάλι από την αρχή να τρέξουµε -διότι ήταν πέντε χρό-
νια, το ξέρουµε πάρα πολύ καλά- για να εκδώσουµε καινούργι-
ους περιβαλλοντικούς όρους. 

Όλα αυτά συµβαίνουν. Νοµίζω, λοιπόν, ότι µε το νοµοσχέδιο
που συζητούµε σήµερα δίνουµε µία θετική απάντηση σε αυτήν
την πραγµατικότητα που υπήρχε, που ήταν ένας φαύλος κύκλος,
µία αναποτελεσµατική διαδικασία. 

Τώρα, λοιπόν, είναι πολύ θετικό το ότι δεν βάζουµε όλα τα
έργα και δεν ζητάµε για όλα τα έργα περιβαλλοντική αδειοδο-
τήση. Εµείς είχαµε ξεπεράσει και οποιαδήποτε αυστηρότερη ευ-
ρωπαϊκή οδηγία, οποιοδήποτε έργο έπρεπε περιβαλλοντικά να
το αδειοδοτήσουµε. Είχαµε φθάσει στο σηµείο να ζητάµε αδειο-
δότηση όταν ρίχναµε ασφαλτοτάπητα πάνω σε προηγούµενο
ασφαλτοτάπητα. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Έχουµε την
πραγµατικότητα που λέει ότι ζητάµε και απαιτείται περιβαλλο-
ντική αδειοδότηση για ένα δρόµο µέσα στο εγκεκριµένο σχέδιο
πόλεως και µάλιστα κάνει ένα χρόνο και παραπάνω µέχρι να παρ-
θεί αυτή η περιβαλλοντική αδειοδότηση. 

Λοιπόν τώρα για µία σειρά έργων λέµε ότι δεν χρειάζεται πε-
ριβαλλοντική αδειοδότηση. Για µία δεύτερη σειρά έργων ερχό-
µαστε και λέµε ότι δεν χρειάζεται ειδική µελέτη για περιβαλ-
λοντική αδειοδότηση, αλλά τι κάνουµε; Δίνουµε σ’ αυτά τα έργα
πρότυπους περιβαλλοντικούς όρους, πρότυπες περιβαλλοντικές
δεσµεύσεις. Και αυτά είναι περίπου πάνω από δεκατρείς χιλιάδες
έργα το χρόνο για τα οποία σήµερα ζητάµε περιβαλλοντική αδει-
οδότηση. 

Τι ερχόµαστε και κάνουµε; Γνωρίζουµε σήµερα ότι προκειµέ-
νου να κριθεί σε ποια κατηγορία υπάγεται κάποιο έργο -στην κα-
τηγορία Β3, όλοι καταλαβαινόµαστε- έπρεπε να κάνουµε προµε-
λέτη περιβαλλοντικών όρων. Καταργείται αυτό. Αυτό είναι περί-
που τέσσερις χιλιάδες εξακόσιοι, τέσσερις χιλιάδες πεντακόσιοι
φάκελοι. Βεβαίως καταργείται η υποχρεωτική ανάγκη να κά-
νουµε προµελέτη περιβαλλοντικής αδειοδότησης. Μπορούµε να
πάµε κατευθείαν σε µελέτη περιβαλλοντικής αδειοδότησης.
Έχουµε πάρα πολλά παραδείγµατα, χωροθετήσεις τουριστικών
αγκυροβολίων, προκειµένου να πάµε στην περιβαλλοντική αδει-
οδότηση να χρειάζεται προµελέτη περιβαλλοντικής αδειοδότη-
σης. Όλα αυτά τα τρελά πράγµατα νοµίζω ότι µε αυτό το νοµο-
σχέδιο τελειώνουν.

Είναι πολύ θετικό ότι από τα πέντε πάµε στα δέκα χρόνια το
χρόνο ισχύος της περιβαλλοντικής αδειοδότησης. Είναι πολύ θε-
τικό ότι δεν κάναµε µόνο αυτά για να απλοποιήσουµε τη διαδι-
κασία για να πάρουµε την περιβαλλοντική αδειοδότηση. Κυρίως
µε τις προβλέψεις που κάνει το νοµοσχέδιο πετυχαίνουµε τον
πραγµατικό σκοπό που έχει η περιβαλλοντική αδειοδότηση, να
προστατέψουµε το περιβάλλον.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το περιβάλλον είναι το µεγάλο
συγκριτικό πλεονέκτηµα για τη χώρα µας. Είναι πραγµατικά ο
πλούτος για τη χώρα µας. Ουσιαστικά είναι η ζωή µας. Θεσπίζο-
ντας λοιπόν περιβαλλοντικούς ελέγχους –που δεν υπήρχαν νω-
ρίτερα- ουσιαστικά πετυχαίνουµε να προστατεύσουµε το
περιβάλλον. Είναι πολύ θετικό ότι θεσπίζουµε τέτοιους τακτικούς
περιβαλλοντικούς ελέγχους, έκτακτους περιβαλλοντικούς ελέγ-
χους στη διάρκεια λειτουργίας και ζωής του έργου. 

Είναι πολύ θετικό ότι για να πετύχουµε και να µη γράφουµε
µόνο στα χαρτιά προθέσεις ότι δηµιουργούµε ένα µητρώο επι-
θεωρητών, βάζουµε και ιδιώτες οι οποίοι θα µετέχουν σε αυτήν
την προσπάθεια του περιβαλλοντικού ελέγχου. 

Θα πάω λίγο παρακάτω στο  λίγο χρόνο που µου µένει και θα
κάνω µία αναφορά στο δεύτερο κεφάλαιο του νοµοσχεδίου µας
που είναι η ρύθµιση που κάνουµε στα αυθαίρετα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα αυθαίρετα είναι µία τραγική
πραγµατικότητα αλλά είναι πραγµατικότητα. Κοντά τριάντα ολό-
κληρα χρόνια η πολιτεία, η αυτοδιοίκηση, οι φορείς, οι πολίτες,
όλοι µας λειτουργούσαµε ως παρατηρητές. Βλέπαµε το πρό-
βληµα, το ανεχόµασταν και σιγά σιγά το βάλαµε και στην κουλ-
τούρα µας. Δεν είναι τίποτα να χτιστεί ένα αυθαίρετο. Αυτή είναι
η πραγµατικότητα. Έτσι παρήχθη το ενάµισι περίπου εκατοµµύ-
ριο αυθαίρετα που λέµε. 

Και οφείλουµε να είµαστε ειλικρινείς απέναντι στην πραγµατι-
κότητα και αυτό οφείλει να κάνει η πολιτική. Δεν µπορεί να βλέ-

πει, να παρατηρεί ούτε να σχολιάζει, αλλά πρέπει να παίρνει απο-
φάσεις. Οι επιλογές και οι  αποφάσεις, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, που πρέπει να πάρουµε είναι δύο: Ή γκρεµίζουµε όλα
αυτά τα αυθαίρετα –αυτό είναι αδύνατον όµως να συµβεί, το κα-
ταλαβαίνουµε όλοι- ή ερχόµαστε να κάνουµε ρυθµίσεις για την
τακτοποίηση αυτών των αυθαιρέτων. Και αυτό κάνουµε µε αυτό
το νοµοσχέδιο. Νοµίζω ότι και τα κριτήρια που βάζουµε και τα
αυθαίρετα τα εξαιρούµε απ’ αυτήν τη διαδικασία, που είναι σε
δάση, που είναι σε αρχαιολογικούς χώρους, σε κοινόχρηστους,
σε αιγιαλό και παραλία, σωστά τα εξαιρούµε. 

Βεβαίως, κύριε Υπουργέ, µένει ένα ζήτηµα: Θα τα κατεδαφί-
σουµε αυτά τα αυθαίρετα; Και µπαίνει εδώ ένα µεγάλο στοίχηµα.
Έχουµε πολλές κατηγορίες που δεν ταχτοποιούµε κι έτσι θα µα-
ζευτούν µερικές εκατοντάδες χιλιάδες αυθαίρετα. Τι θα κάνουµε
γι’  αυτά τα αυθαίρετα; Γιατί αν δεν κάνουµε τίποτα, τότε στέλ-
νουµε ένα λάθος µήνυµα στην κοινωνία και στους πολίτες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε. 
Εν πάση περιπτώσει όλα όσα προβλέπονται ως µέτρα είναι

πάρα πολύ σωστά. Και τα κοινωνικά κριτήρια που βάζουµε είναι
πάρα πολύ σωστά και όλα τα κριτήρια που βάζουµε για να υπο-
λογίσουµε το πρόστιµο είναι πάρα πολύ σωστά. 

Όµως, εγώ νοµίζω ότι χρειάζονται και θετικές πολιτικές. Το ξέ-
ρετε πολύ καλά, κύριε Υπουργέ, ασχολείστε χρόνια ολόκληρα
και µε πολύ επιτυχία µε το αντικείµενο. Νοµίζω ότι πρέπει να
φτιάξουµε ένα µπίζνες πλαν στο Υπουργείο για τα σχέδια πόλης
που είναι σε εκκρεµότητα, για τις πράξεις και εφαρµογές που
είναι σε εκκρεµότητα, για τις χρήσεις γης που είναι σε εκκρεµό-
τητα, τις ειδικές χωροταξικές µελέτες που είναι σε εκκρεµότητα,
για τη ΖΟΕ, τη ΣΧΟΟΑΠ, για όλα αυτά τα ζητήµατα. Δεν µπορεί
να σέρνεται όλη αυτή η ιστορία. 

Στην πατρίδα µου στη Λευκάδα, στο Νυδρί, ο πολεοδοµικός
σχεδιασµός ξεκίνησε το 1982. Τότε το Νυδρί ήταν ένα άσηµο
µικρό χωριό. Σήµερα είναι το πιο τουριστικό µέρος της Λευκά-
δας. Είκοσι οκτώ χρόνια µετά δεν έχει ολοκληρωθεί το σχέδιο
πόλης.  Λέω, λοιπόν, ότι χρειάζονται πολιτικές. Και, βεβαίως, βο-
λευόµαστε λέγοντας η αρµοδιότητα είναι του κράτους, η αρµο-
διότητα είναι του δήµου, η αρµοδιότητα είναι της αυτοδιοίκησης.
Δεν είµαστε όµως οµοσπονδιακό κράτος, δεν είµαστε οµοσπον-
δία κρατιδίων. Υπάρχει µία κεντρική κυβέρνηση, µία κεντρική πο-
λιτική ευθύνη, η οποία πρέπει να συντονίζει όλα αυτά τα
πράγµατα και να δίνει λύσεις σε όλα αυτά τα ζητήµατα. 

Για να τελειώσω -και µε συγχωρείτε για το χρόνο- θα ήθελα να
πω δύο πράγµατα ακόµα. Οφείλουµε σε αυτό που σωστά κατα-
θέσατε σήµερα και λέτε ότι συνδέουµε τη ρύθµιση των αυθαιρέ-
των µε τον πολεοδοµικό σχεδιασµό -που λέµε είκοσι χρόνια και
είναι πολλά τα είκοσι χρόνια, τίποτα δεν σηµατοδοτούν τα είκοσι
χρόνια και πρέπει να το µειώσουµε- να βάλουµε «ρήτρες» για το
κράτος κάποια φορά. Αυτό το κράτος κάποια φορά πρέπει να
χρεωθεί κάποια πράγµατα. Οφείλουµε να βάλουµε στόχους και
οφείλουµε αυτούς τους στόχους µε δουλειά και σχέδιο να τους
κερδίσουµε και να τους πετύχουµε. Διαφορετικά δεν θα έχουµε
κάνει απολύτως τίποτα. 

Επειδή πέρασα το χρόνο µου, σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ.
Μαργέλη. 

Το λόγο έχει η Βουλευτής Κορινθίας του ΠΑΣΟΚ, κ. Αικατερίνη
Φαρµάκη-Γκέκη. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΦΑΡΜΑΚΗ-ΓΚΕΚΗ: Ευχαριστώ κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, θεωρώ ότι η σηµερινή

νοµοθετική παρέµβαση της Κυβέρνησης είναι πάρα πολύ
σηµαντική και ως προς τα δύο σκέλη, ειδικά όµως όσον αφορά
το πρώτο µέρος της νοµοθετικής παρέµβασης. Δηλαδή αυτής
της απλοποίησης της περιβαλλοντικής αδειοδότησης είναι πάρα
πολύ σηµαντική και µία από τις σηµαντικές πρωτοβουλίες σε
επίπεδο κρατικού µηχανισµού µε στόχο και την τόνωση της
επιχειρηµατικότητας αλλά, πραγµατικά, και το σπρώξιµο της
ανάπτυξης. 

Η περιβαλλοντική αδειοδότηση, θεσπίστηκε µε το ν.1650/1986
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και είναι µέχρι τώρα απαραίτητη για κάθε δηµόσιο ή ιδιωτικό
έργο, για κάθε δραστηριότητα όσο µικρή ή µεγάλη κι αν είναι,
όσο κι αν προξενεί κάποιες σηµαντικές ή ανώδυνες επιπτώσεις
στο περιβάλλον. 

Παρά το γεγονός ότι πέρασαν πάρα πολλά χρόνια από τότε,
από το 1986 -σχεδόν τριάντα χρόνια- και στο διάστηµα αυτό
έχουν κατατεθεί πάρα πολλές µελέτες περιβαλλοντικών επιπτώ-
σεων για πάρα πολλά έργα, αυτές όµως δεν στάθηκαν ικανές να
διασφαλίσουν την προστασία του περιβάλλοντος.  Στις περισ-
σότερες περιπτώσεις από αυτές έµειναν απλά στα χαρτιά, γιατί
κανείς δεν ενδιαφέρθηκε να διασφαλίσει µετά την τήρηση αυτών
των περιβαλλοντικών όρων. 

Καταλήξαµε να έχουµε µία πραγµατικά µελετοκεντρική διαδι-
κασία εξαιρετικά χρονοβόρα και γραφειοκρατική µε πλήθος
γνωµοδοτήσεων από τοπική αυτοδιοίκηση, από φορείς, από
νοµαρχιακά συµβούλια, συνυπογραφές από πάρα πολλούς
Υπουργούς ακόµα και για τις πιο απλές δραστηριότητες. 

Ήταν κάτι το οποίο µας οδήγησε σε µια τεράστια γραφειοκρα-
τία. Ήταν κάτι που µας οδήγησε στο να µπορούν οι επιχειρήσεις
ή οι δραστηριότητες να πάρουν περιβαλλοντικές αδειοδοτήσεις
µετά από δύο και τρία χρόνια και βεβαίως ένας επενδυτής κά-
ποια στιγµή ίσως να τα άφηνε στη µέση µετά από την τόσο µε-
γάλη γραφειοκρατία που συναντούσε µπροστά του. 

Αυτό, λοιπόν, το οποίο κάνει το σηµερινό σχέδιο νόµου θεωρώ
ότι είναι πάρα πολύ θεµελιώδες. Ουσιαστικά επανακατηγοριο-
ποιεί τα έργα σε δύο µεγάλες κατηγορίες, στις κατηγορίες Α και
Β. Δίνει δύο υποκατηγορίες στην πρώτη κατηγορία, στην Α, την
Α1 και Α2, ανάλογα µε το αν είναι εξαιρετικά σηµαντικές ή λιγό-
τερο σηµαντικές οι επιπτώσεις στο περιβάλλον και αναφέρεται
κυρίως στα µεγάλα δηµόσια έργα, στα λατοµεία. 

Η κατηγορία Β ουσιαστικά αξιοποιεί µια εµπειρία που έχει βγει
από όλες αυτές τις µελέτες, από το πλήθος των φακέλων που
έχουν κατατεθεί µέχρι τώρα και από τις δραστηριότητες αυτές
και µε µια απλή και διαφανή διαδικασία δίνει πρότυπους περι-
βαλλοντικούς όρους. 

Έτσι, λοιπόν, πιστεύω ότι µόνο και µόνο από αυτό θα οδηγη-
θούµε σε µια ελάττωση κατά 90% των κατατεθειµένων φακέλων
για περιβαλλοντική αδειοδότηση, πράγµα που θα επιτρέψει να
απεµπλακούν και πολλά δηµόσια έργα τα οποία πρέπει να κά-
νουν επιτέλους σύµβαση και να ενταχθούν στο ΕΣΠΑ, αλλά και
πάρα πολλές επενδύσεις, προκειµένου να προχωρήσουν γρή-
γορα στην υλοποίησή τους. 

Έρχοµαι τώρα στο δεύτερο µέρος του σχεδίου νόµου που πε-
ριλαµβάνει τη ρύθµιση για τα αυθαίρετα. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, το θέµα της αυθαίρετης δόµησης το
έχουµε συζητήσει πολλές φορές στην Ολοµέλεια της Βουλής.
Το συζητήσαµε και κατά τη διάρκεια της συζήτησης του νόµου
για τη ρύθµιση των ηµιυπαίθριων χώρων. Κατά τη γνώµη µου,
πρόκειται για ένα τραγικό ζήτηµα, όπως είπε και ο προηγούµενος
συνάδελφος, που θα µπορούσε κάλλιστα να διεκδικήσει την
πρώτη θέση των άλυτων προβληµάτων στο Βιβλίο Γκίνες. 

Είναι εντυπωσιακό αν σκεφθεί κανείς ότι απασχολούνται γενιές
ολόκληρες, προκειµένου να βρεθεί λύση και παρ’ όλα αυτά δεν
υπάρχει µια ουσιαστική βελτίωση του προβλήµατος. Αντίθετα,
αυτό γιγαντώνεται και επιδεινώνεται. 

Και αν κάποτε σε κάποιες άλλες εποχές το φαινόµενο της
αστυφιλίας, η αθρόα µετακίνηση των πολιτών από την ύπαιθρο
προς τα αστικά κέντρα για την αναζήτηση εργασίας έκανε πιε-
στική την οικιστική πίεση και οδήγησε, πράγµατι, στην αυθαίρετη
δόµηση, µετά το 1980, 1990, 2000, δεν µπορεί κανείς να κατα-
νοήσει, γιατί σήµερα κάποιος πάει να χτίσει ένα αυθαίρετο. Κα-
νείς δεν κατανοεί τι είναι αυτό που κάνει κάποιον να θεωρεί πολύ
πιο ελκυστικό το να κάνει µια αυθαίρετη κατασκευή από το να
πάρει ένα οικόπεδο άρτιο και οικοδοµήσιµο εντός οικισµού,
εντός σχεδίου και να βγάλει µια οικοδοµική άδεια και να χτίσει
κάποιο νόµιµο ακίνητο. 

Πιστεύω ότι όλο αυτό οφείλεται στο ότι η πολιτεία ανέχθηκε
τόσα χρόνια και απενοχοποίησε το θέµα της αυθαιρεσίας στην
οικοδοµή. Θεώρησε ότι είναι κάτι εύκολο, κάτι το οποίο συµβαίνει
παντού και κάτι το οποίο µπορεί, πράγµατι, να µην έχει σοβαρές
επιπτώσεις. Τα µέτρα που είχαν ληφθεί µέχρι τότε ήταν µόνο κα-

τασταλτικά, όπως διοικητικές κυρώσεις και πρόστιµα και κανείς
δεν ενδιαφερόταν για το τι γινόταν από εκεί και πέρα. Με τη συ-
νενοχή και την αποδοχή όλων σε τοπικό επίπεδο, αυτό συνεχί-
στηκε. 

Πρόκειται για ένα πρόβληµα υπαρκτό και µεγάλο το οποίο δεν
µας τιµά, γιατί αυτό δεν συµβαίνει σε καµµία άλλη ευρωπαϊκή
χώρα. Όµως, δεν µπορούµε να κλείνουµε τα µάτια τριάντα χρό-
νια µετά από το ν.1337/1983, τον οποίο το Συµβούλιο της Επι-
κρατείας αποδέχεται ουσιαστικά ως τον τελευταίο νόµο ρύθµι-
σης αυθαιρέτων. Σήµερα ερχόµαστε εµείς µ’ αυτό το σχέδιο
νόµου να ρυθµίσουµε όλα αυτά τα αυθαίρετα τα οποία έχουν δη-
µιουργηθεί από το 1983 και µέχρι τώρα και ίσως κάποιες άλλες
περιπτώσεις πριν από το 1983. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κυρία Πρόεδρε, θα χρειαστώ ένα λεπτό ακόµα. 
Είναι πραγµατικά πολύ θετική, κύριε Υπουργέ, αυτή η πρωτο-

βουλία της Κυβέρνησης στην οποία θα έβλεπε κανείς µόνο το ει-
σπρακτικό σκέλος εάν συγχρόνως δεν θεσπίζονταν κάποιες
ειδικές παρεµβάσεις για τη µεταβίβαση των ακινήτων από την
ψήφιση του σχεδίου νόµου και µετά. 

Θεωρώ πάρα πολύ σηµαντική τη βεβαίωση και την υπεύθυνη
δήλωση του ιδιοκτήτη και του µηχανικού. Αυτό σηµαίνει ότι για
κάθε ακίνητο το οποίο µεταβιβάζεται θα πρέπει να βεβαιώνει ο
µηχανικός και να δηλώνει ο ιδιοκτήτης ότι δεν έχει αυθαίρετη κα-
τασκευή. 

Συγχρόνως βέβαια για να αποτρέψουµε µεγαλύτερες και πε-
ρισσότερες αυθαιρεσίες, θα πρέπει, πραγµατικά, να επισπεύ-
σουµε το χωροταξικό και πολεοδοµικό σχεδιασµό, ώστε να
εκτονωθεί η οικιστική πίεση, να ακυρώσουµε γρήγορα τους δα-
σικούς χάρτες και να ολοκληρώσουµε το Κτηµατολόγιο, γιατί
όλα αυτά αποτελούν εργαλεία για την καταπολέµηση της αυθαί-
ρετης δόµησης. 

Βέβαια, το σίγουρο είναι ότι µ’ αυτό το σχέδιο νόµου αφή-
νουµε έξω πάρα πολλές περιπτώσεις. Στη συζήτηση του σχεδίου
νόµου επί των άρθρων, θα µας δοθεί η δυνατότητα να αναφερ-
θούµε περισσότερο σ’ αυτές. 

Όµως, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα µέχρι τη συνεδρίαση της Τρί-
της να ληφθεί υπ’ όψιν ότι αυτές οι περιπτώσεις που σήµερα
αφήνονται έξω ειδικά στους παραδοσιακούς οικισµούς και σε
ιστορικά οικιστικά σύνολα αφορούν πάρα πολλούς πολίτες, που
είτε δεν πρόλαβαν να δηλώσουν µε το ν. 1337 και έκαναν µόνο
την πρώτη δήλωση και δεν έχουν κάνει τη δεύτερη είτε έχουν
κάνει ένα κοµµάτι πραγµατικά απόλυτα αναγκαίο για την κατοικία
τους. 

Θεωρώ ότι όταν κάνουµε µια ρύθµιση στους παραδοσιακούς
οικισµούς, πραγµατικά ανατρέπουµε και νοθεύουµε τους κανό-
νες του πολεοδοµικού σχεδιασµού που έχουµε θεσπίσει για τους
παραδοσιακούς οικισµούς και τους ιστορικούς τόπους. Όµως,
στο πλαίσιο που αυτές οι κατασκευές δεν αλλοιώνουν τα στοι-
χεία βάσει των οποίων έχουν κριθεί οι παραδοσιακοί οικισµοί,
θεωρώ ότι µπορούµε να θεσπίσουµε κάποιες αλλαγές µέχρι την
ψήφιση του σχεδίου νόµου ικανές να ρυθµίσουν τέτοια ζητήµατα
και να µην αποκλείσουν πολλούς συµπολίτες µας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το επαναληπτικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Σε κάθε περίπτωση θεωρώ ότι η σηµερινή νοµοθετική παρέµ-
βαση πραγµατικά είναι µια πολύ καλή πρωτοβουλία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Κυρία Φαρµάκη, ολοκλη-
ρώστε, σας παρακαλώ πολύ. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΦΑΡΜΑΚΗ-ΓΚΕΚΗ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε. 
Έχει σηµασία ότι έχει σκοπό να εµπεδώσει στους πολίτες,

πραγµατικά, µια συνείδηση αποφυγής της παράνοµης δόµησης.
Δεν θα πρέπει να το δούµε µόνο ως εισπρακτικό µέτρο. Σηµασία
έχει να δούµε εκτός από το εισπρακτικό µέρος πραγµατικά και
αυτό το οποίο θέλει να δώσει, την «κόκκινη γραµµή» µε παχιά
γραµµή. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε την κ. Φαρ-
µάκη-Γκέκη. 
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ειλικρινά θα ήθελα να σας πα-
ρακαλέσω να τηρείτε το χρόνο οµιλίας σας, γιατί αλλιώς θα ανα-
γκαστώ να διακόπτω. Θα πρέπει να σεβόµαστε το χρόνο από
σεβασµό στους υπόλοιπους οµιλητές, γιατί πρέπει να µιλήσουν
όλοι οι συνάδελφοι που έχουν ζητήσει το λόγο και επειδή πραγ-
µατικά παρουσιάζει ενδιαφέρον αυτό το σχέδιο νόµου. Θα ήταν
καλό, λοιπόν, να προσπαθήσουµε να συνοψίσουµε αυτά που
έχουµε να πούµε στο χρόνο των επτά λεπτών. Σας παρακαλώ
πάρα πολύ να τηρείτε το χρόνο από σεβασµό στους άλλους συ-
ναδέλφους. Δεν είναι δυνατόν να υπάρχει…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Εντάξει, κυρία Πρόεδρε. Θα πάει η συ-
νεδρίαση µισή ώρα παραπάνω. Δεν πειράζει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ωραία, λοιπόν. Όµως,
είναι σαφές και θέλω να παραδεχθείτε ότι το Προεδρείο δείχνει
πολύ µεγάλη ανοχή. Όµως, από το µισό και το ένα λεπτό µέχρι
τα τρία και τριάµισι λεπτά επιπλέον, νοµίζω ότι γίνεται πολύ µε-
γάλη κατάχρηση της ανοχής του Προεδρείου, ενώ δεν διευκο-
λύνεται η διαδικασία και οι άλλοι συνάδελφοι. 

Για την οικονοµία του χρόνου, λοιπόν, συνεχίζω και εγώ. 
Το λόγο έχει η Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ στο Νοµό Καρδίτσας κ.

Μαρία Θεοχάρη.
ΜΑΡΙΑ ΘΕΟΧΑΡΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. Θα είµαι µέσα

στο χρόνο µου. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή συ-

ζήτηση αφορά µία εξαιρετικά σηµαντική νοµοθετική πρωτοβου-
λία που εισάγει καινοτοµίες, που αλλάζει ριζικά το τοπίο στην
αδειοδότηση περιβαλλοντικών έργων, αλλά και τη ρύθµιση των
αυθαιρέτων. Πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο-τοµή που κάνει πράξη
όσα έπρεπε να έχουν γίνει εδώ και χρόνια, ανεξάρτητα από το
πολιτικό κόστος και θέτει τις προϋποθέσεις για ένα νέο ξεκίνηµα
στον τρόπο δόµησης στη χώρα µας µε γνώµονα όχι το κέρδος,
αλλά περιβαλλοντικές, πολεοδοµικές και κοινωνικές παραµέ-
τρους. 

Όλοι γνωρίζουµε πόσο χρονοβόρα και συγχρόνως δαπανηρή
είναι η διαδικασία περιβαλλοντικής αδειοδότησης, µε αποτέλε-
σµα πολλές φορές να είναι αποτρεπτική για κάθε είδους επέν-
δυση. Υπάρχουν πολύπλοκες και χρονοβόρες διαδικασίες που
απαιτούν πληθώρα γνωµοδοτήσεων και υπογραφών, προκειµέ-
νου να διαχέεται η ευθύνη και πολλές φορές µόνο το περιβάλλον
δεν προστατεύεται τελικά. 

Σήµερα το ΥΠΕΚΑ  προχωρά στην αλλαγή του τρόπου  αδειο-
δότησης και του συστήµατος περιβαλλοντικών ελέγχων, µε
στόχο να υπάρχει ουσιαστική  προστασία του περιβάλλοντος,
ενώ συγχρόνως απλοποιεί τις διαδικασίες που απαιτούνται ως
προς το χρόνο και τον αριθµό των έργων µε τρόπο πιο ορθολο-
γικό. Αυτό επιτυγχάνεται µε την εισαγωγή διαδικασιών που εξα-
σφαλίζουν καλύτερους περιβαλλοντικούς όρους, µείωση του
διοικητικού κόστους, βελτίωση της ποιότητας των µελετών, θέ-
τοντας νέες προδιαγραφές ανά έργο και κατηγορία µελέτης. 

Αν σκεφθεί κανείς ότι σήµερα το σύνολο των φακέλων ξε-
περνά τις είκοσι µία χιλιάδες ανά έτος, εκ των οποίων οι δεκα-
τρεισήµισι χιλιάδες στις  περιφέρειες, επτάµισι χιλιάδες στις
αποκεντρωµένες διοικήσεις και εξακόσιες πενήντα στο ΥΠΕΚΑ,
µπορεί κανείς να αντιληφθεί το µέγεθος του προβλήµατος, ενώ
για παράδειγµα στην Αυστρία, µια χώρα µε τον ίδιο πληθυσµό
µε την Ελλάδα, που, όµως, είναι πρότυπο στην προστασία του
περιβάλλοντος, διεξάγονται κατά µέσο όρο είκοσι τρεις µελέτες
ανά έτος. 

Ο µέσος χρόνος στη χώρα µας για την ολοκλήρωση περιβαλ-
λοντικής αδειοδότησης, µελέτης και προµελέτης ξεπερνά τους
είκοσι µήνες. Σε κάποια δε έργα, όπως εξόρυξη, ξεπερνά τα τρία
χρόνια, ενώ στην Ευρώπη ο αντίστοιχος χρόνος είναι περίπου
δέκα µήνες. Είναι πολύ θετικό, λοιπόν, ότι µε το παρόν νοµοσχέ-
διο ο αριθµός µειώνεται στις δύο χιλιάδες µελέτες ετησίως. 

Σηµαντική ρύθµιση είναι η απαλλαγή  από τη διαδικασία αδει-
οδότησης έργων που έχουν τοπικές επιπτώσεις στο περιβάλλον:
ξενοδοχεία, βιοτεχνίες, βιοµηχανίες χαµηλής όχλησης κ.λπ.. Η
µελέτη θα αντικαθίσταται µε πρότυπους περιβαλλοντικούς
όρους που χορηγούνται αυτόµατα. Καταργείται η προµελέτη,
που µέχρι τώρα ήταν υποχρεωτική. 

Δεν είναι, όµως, µόνο αυτό η µόνη καινοτοµία του νοµοσχε-

δίου. Έχουµε µείωση των έργων και δραστηριοτήτων που απαι-
τούν περιβαλλοντική αδειοδότηση, όπως αλυκές, φωτοβολταϊκά
πάρκα, εκτυπωτικές δραστηριότητες, παραγωγή κρασιού. Σε
αυτό συµβάλλει και η κατηγοριοποίηση των έργων και δραστη-
ριοτήτων. 

Δεν απαιτούνται πια οι συνυπογραφές άλλων Υπουργών. Κα-
ταργούνται οι αλληλοκαλυπτόµενες αδειοδοτήσεις, που αποτε-
λούν γραφειοκρατικά βαρίδια για τις επιχειρήσεις και δηµιου-
ργούν συνθήκες διαφθοράς. Εισάγεται η δυνατότητα αξιολόγη-
σης των µελετών από πιστοποιηµένο σώµα, αλλά και η δυνατό-
τητα ηλεκτρονικής υποβολής της αίτησης. 

Θεσπίζονται υποχρεωτικές τακτικές περιβαλλοντικές επιθεω-
ρήσεις, µε αυτοψία σε όλα τα έργα που υπόκεινται σε περιβαλ-
λοντική αδειοδότηση. 

Τέλος, θεσπίζεται η διενέργεια ειδικής οικολογικής  µελέτης,
όταν πρόκειται για περιοχή NATURA. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχοµαι τώρα στο δεύτερο
µέρος του νοµοσχεδίου που ανατρέπει τα δεδοµένα, ρυθµίζο-
ντας ένα εξαιρετικά σύνθετο πρόβληµα, µε περιβαλλοντικές και
κοινωνικές διαστάσεις. Μιλάω για την αυθαίρετη δόµηση. Η ανα-
ποφασιστικότητα της πολιτείας και η δυσκολία στην τροποποί-
ηση της πολεοδοµικής νοµοθεσίας και στην έκδοση των αδειών
έχει καταστήσει την αυθαίρετη δόµηση εθνική πρακτική που τυγ-
χάνει ευρείας αποδοχής. Έτσι συντηρείται ένας φαύλος κύκλος
διαπλοκής πολιτών µε κρατικές υπηρεσίες και πολλές φορές πα-
ρατηρούνται φαινόµενα εκβιασµού, που προσπαθούν να εκµε-
ταλλευτούν την ανοµία στο σύνολό της από δίκτυα υπηρεσιών
κοινής ωφέλειας (ΔΕΗ, ΟΤΕ) µέχρι Αστυνοµία και Πολεοδοµία. 

Η τελευταία ρύθµιση έγινε πριν από τριάντα χρόνια µε το ν.
1337/1983, χωρίς αποτέλεσµα, αφού µόνο αποσπασµατικά είδε
το όλο ζήτηµα. Σίγουρα το κράτος έχει ευθύνη για τη βλάβη και
µέχρι σήµερα αδυνατούσε να την αποκαταστήσει, διότι δεν διέ-
θετε τους απαραίτητους ελεγκτικούς µηχανισµούς, για να εντο-
πίσει και να εφαρµόσει όλα τα τεχνικά, δοµικά και διοικητικά
µέσα. 

Όταν δε η ευθύνη κατεδάφισης πέρασε  στους ΟΤΑ, εκεί µε-
γαλούργησε η άναρχη δόµηση. Το κράτος, σύµφωνα µε το Σύ-
νταγµα, έχει την ευθύνη προστασίας του περιβάλλοντος και τη
δηµιουργία οµαλών συνθηκών διαβίωσης  των πολιτών. Στο
όνοµα, όµως, του πολιτικού κόστους και λόγω έλλειψης πολιτι-
κής βούλησης τα φαινόµενα αυτά οργίασαν. 

Η πολιτεία οφείλει να τηρεί τις αρχές ισότητας των πολιτών,
του κράτους δικαίου, της κοινωνικής και περιβαλλοντικής δικαι-
οσύνης. Το κράτος οφείλει να αντικαταστήσει το περιβαλλοντικό
ισοζύγιο από την αυθαίρετη δόµηση. Και αυτό πρέπει να το κάνει,
χωρίς συµβιβασµούς και δικαιολογίες. Και βέβαια, πρέπει, επιτέ-
λους, να µπουν και κάποιες «κόκκινες γραµµές». 

Το νοµοσχέδιο έρχεται, λοιπόν, όντως να λύσει το πρόβληµα
µε τρόπο ρεαλιστικό και δίκαιο και δεν το βλέπει µόνο από την
εισπρακτική σκοπιά. Σίγουρα στη δύσκολη οικονοµική συγκυρία
που ζούµε δεν περισσεύουν πόροι. Όµως, περισσότερο προσεγ-
γίζει το πρόβληµα από την περιβαλλοντική και πολεοδοµική του
διάσταση στη λογική της πράσινης ανάπτυξης και της αειφορίας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα  καταλαµβάνει ο  Α’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ.  ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ)

Η ρύθµιση αποτελεί τοµή, γιατί βάζει «κόκκινες γραµµές» για
αιγιαλούς και δάση από εδώ και στο µέλλον. Προβλέπει ότι θα
ακυρώνεται κάθε  δικαιοπραξία για µεταβίβαση ακινήτου, στο
οποίο υπάρχει αυθαίρετη δόµηση. Επιπλέον, προβλέπεται ένα
πλήρες σύστηµα ελέγχου µε την υποχρέωση υποβολής δήλωσης
των εµπλεκοµένων. Καταγράφονται όλα τα αυθαίρετα ηλεκτρο-
νικά, ώστε να επιτευχθεί ένας πολεοδοµικός σχεδιασµός. Συ-
γκροτείται ειδική υπηρεσία κατεδάφισης. 

Το πρόστιµο που επιβάλλεται και κατατίθεται στο Πράσινο Τα-
µείο και που καθορίζεται µε περιβαλλοντικά, πολεοδοµικά και
κοινωνικά κριτήρια εξισορροπεί τη βλάβη και σκοπό έχει τη βελ-
τίωση της ζωής των πολιτών. Διότι, δυστυχώς, τα τελευταία χρό-
νια η έλλειψη πρασίνου έχει αλλάξει το κλίµα, µε αποτέλεσµα την
αστική θέρµανση. 

Είναι µια εξαιρετική νοµοθετική πρωτοβουλία που έρχεται να
βάλει τέλος στο καθεστώς της αυθαίρετης δόµησης που ταλανί-
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ζει την πολιτική και κοινωνική ζωή της χώρας εδώ και δεκαετίες.
Συγχρόνως, βάζει τέλος σε ένα καθεστώς φαυλότητας και στρε-
βλότητας, προστατεύοντας και το περιβάλλον, αλλά και αναβαθ-
µίζοντας τη ζωή των πολιτών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι καιρός, επιτέλους, το κρά-
τος να πάψει να είναι συνένοχος στην αυθαιρεσία. Είναι καιρός
να δούµε το περιβάλλον ως προτεραιότητα, να πάψουµε να το
καταπατούµε και να το καταστρέφουµε και να προσπαθήσουµε
να επανορθώσουµε τη ζηµιά που του έχουµε προκαλέσει. Είναι
καιρός να απεµπλακούν όλες οι υπηρεσίες από την ατέρµονη
γραφειοκρατία που φρενάρει την ανάπτυξη της χώρας. Γι’ αυτό
και υπερψηφίζω το νοµοσχέδιο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τη Βου-

λευτή Καρδίτσης  του ΠΑΣΟΚ κ. Μαρία Θεοχάρη. 
Παρακαλείται ο Βουλευτής Πιερίας του ΠΑΣΟΚ κ. Ιωάννης

Αµοιρίδης  να πάρει το λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΟΙΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, αγαπητέ Πρόεδρε. 
Αγαπητοί συνάδελφοι, η χωροταξία, ο πολεοδοµικός σχεδια-

σµός, η χρήση γης, το Κτηµατολόγιο είναι βασικές προϋποθέσεις
της βιώσιµης ανάπτυξης, της ανάπτυξης που θέλει να σέβεται το
περιβάλλον, να προστατεύει την εργασία, να δίνει προοπτική.
Εκτιµώ ότι µέχρι σήµερα και τα εργαλεία δεν είχαµε και τίποτα
απ’ αυτά δεν έχουµε πετύχει. Όταν χώρες, όπως η Βουλγαρία
και η Ρουµανία, έχουν Κτηµατολόγιο από τον 6ο µ.Χ. αιώνα, εµείς
ακόµη δεν ολοκληρώσαµε το Κτηµατολόγιο. Χωρίς χωροταξικό
σχεδιασµό και χωρίς Κτηµατολόγιο, εκτιµώ πως όσες αποφάσεις
και αν παγώσουµε, όσους νόµους  και αν ψηφίσουµε, δεν µπο-
ρούµε να έχουµε ουσιαστικό αποτέλεσµα στην ανάπτυξη. 

Θα  σας δώσω κάποια παραδείγµατα όσον αφορά την προστα-
σία του περιβάλλοντος και πώς λειτουργεί µέχρι σήµερα. Έρχε-
ται µία µελέτη από τη νοµαρχία στο δήµο και λέει «Δώστε τη
γνωµοδότηση έγκρισης περιβαλλοντικών όρων.» Αν αποφασιστεί
σε δεκαπέντε µέρες, θεωρείται εγκεκριµένη. 

Στέλνει η νοµαρχία το συνεργείο σε µία επιχείρηση. Κύριε
Υπουργέ, θέλω να το ακούσετε αυτό, διότι κάνατε και Υπουργός
Οικονοµικών και η Νέα Δηµοκρατία προτείνει στις επιχειρήσεις
η φορολογία να µειωθεί στο 10%, στο 12% και στο 13%. 

Στέλνει, λοιπόν, η νοµαρχία  ένα συνεργείο να ελέγξει το βιο-
λογικό καθαρισµό σε ένα εργοστάσιο που έχει πάρει έγκριση και
επιδότηση. Ο φύλακας δεν θα ανοίξει την πόρτα και θα ειδοποι-
ήσει ότι ήρθε ο έλεγχος. Τότε θα πάει ο χηµικός στον βιολογικό
καθαρισµό, ώστε να τον ανοίξει και να δουλέψει. Και, βέβαια, θα
φανεί ότι δουλεύει.  Αυτή είναι η προστασία που έχουµε. 

Πείτε µου εσείς σε περιοχές αµιγούς κατοικίας πώς τα µεγάλα
πολυκαταστήµατα παίρνουν άδεια λειτουργίας. Υπάρχουν σχέ-
δια πόλης συγκεκριµένα και ξέρετε ότι σε περιοχές αµιγούς κα-
τοικίας πρέπει να υπάρχουν µικρά µαγαζιά που εξυπηρετούν τη
γειτονιά. Πώς ξεφυτρώνουν τα πολυκαταστήµατα; Βρήκατε την
τεχνική κάθε µαγαζί που είναι µέσα στο πολυκατάστηµα να παίρ-
νει ξεχωριστή άδεια και όλα µαζί να είναι ένα πολυκατάστηµα.
Πώς θα υπάρξει ανάπτυξη για τα µικρά καταστήµατα της γειτο-
νιάς, ώστε να µπορούν να ανταγωνιστούν; Αυτός είναι σχεδια-
σµός ή υλοποίηση του σχεδιασµού;  

Όσον αφορά το Πράσινο Ταµείο είναι µια πολύ καλή ενέργεια.
Έρχεται να αντικαταστήσει το ΕΤΕΡΠΣ. Πείτε ότι εγώ είµαι σε
µια περιοχή δήµαρχος, νοµάρχης, περιφερειάρχης και επιβάλλω
συνεχώς πρόστιµα, τα οποία πηγαίνουν στο Πράσινο Ταµείο. 

Θα έχω την ανταπόδοση ή θα είναι στο χέρι του Υπουργού να
επενδύσει αυτά τα χρήµατα σε έργα; Υπάρχει κάποιος της αυ-
τοδιοίκησης που να συµµετέχει στο διοικητικό συµβούλιο, ώστε
να γίνεται και να ελέγχει την κατανοµή αυτή ή θα γίνεται µε τη
βούληση του κάθε Υπουργού στην περιοχή –δεν λέω για εσάς-
που θα εκλέγεται; Πώς θα το ελέγξουµε πού θα γίνονται οι επεν-
δύσεις των χρηµάτων του Πράσινου Ταµείου; Δεν πρέπει να
υπάρχει µία διαφάνεια και µία αντικειµενική κατανοµή και αυτό
να φαίνεται µέσα από τη βούληση στο διοικητικό συµβούλιο να
υπάρχει και εκπρόσωπος της τοπικής κοινωνίας και της αυτοδι-
οίκησης;

Αγαπητοί συνάδελφοι, τη δεκαετία του ’70 και του ’80 είχαµε
πληθυσµιακή έκρηξη και αστικοποίηση στη χώρα. Εκ των πραγ-

µάτων, υπήρξε και η ανάπτυξη και δηµιουργήθηκαν τάσεις ανοι-
κοδόµησης. Όµως, παράλληλα, επειδή ήταν µικροί οι χώροι του
εγκεκριµένου σχεδίου πόλης, δηµιουργήθηκαν αυθαίρετες κα-
τασκευές γύρω από τις πόλεις. Οι πρώτες επεκτάσεις µε το
ν.1337/83 ήρθαν ακριβώς να νοµιµοποιήσουν εκείνη την κατά-
σταση. Έτσι βλέπουµε στενούς δρόµους, βλέπουµε δρόµους
που δεν έχουν ανοίξει, σχέδια που δεν έχουν υλοποιηθεί. Σε
αυτήν τη φάση που είµαστε τώρα ξεκίνησαν οι εγκρίσεις σχεδίων
της δεύτερης επέκτασης. Μπορεί να γίνει ένας πλήρης σχεδια-
σµός των νέων πόλεων µε µεγάλους δρόµους, να προηγηθούν
οι υποδοµές και µετά να ξεκινήσει η δόµηση. Στην πατρίδα µας
έχουµε το άλλο. Κτίζουµε τα σπίτια, µετά κάνουµε τους δρόµους
και µετά κάνουµε τα έργα. 

Όµως, σε όλη αυτήν τη διάρκεια, αγαπητέ Υπουργέ, παρ’ ότι
ο ν.1337 λέει η δηµιουργία οικοπέδων πριν από το 1982 για την
εισφορά σε γη, πόσο οφείλει η κάθε ιδιοκτησία, το 1997 η πολι-
τεία ψήφισε ένα νόµο, µε απόφαση του Υπουργείου Οικονοµικών
εγκρίθηκαν οι ανώµαλες δικαιοπραξίες ότι πιάνονται σαν χρόνος
κατάτµησης, αρκεί να πληρώσει την εφορία µε τις τιµές του χρό-
νου τότε. Τι έγινε, λοιπόν; Εκεί που οι δήµοι είχαν περίσσευµα
από τις πράξεις εφαρµογής εξήντα και εβδοµήντα στρέµµατα,
σε δέκα χρόνια έχουν σήµερα 40 στρέµµατα έλλειµµα. Με τι θα
τα πληρώσουν; Πώς θα ολοκληρωθούν τα σχέδια; Αυτή η λογική,
βεβαίως, ισχύει και σήµερα. Δηλαδή, το 1997 έγινε ένα ιδιωτικό
συµφωνητικό ότι από το 1982 τα είχε µοιράσει ο πατέρας στα
παιδιά που ήταν δύο χρονών και εκεί που ήταν να όφειλε από τα
χίλια µέτρα τα διακόσια πενήντα µέτρα, κατέληξε να µην οφείλει
καθόλου ή τα δέκα στρέµµατα να όφειλαν 4,5 στρέµµατα και δεν
όφειλαν καθόλου, καµµία εισφορά και κέρδισαν οικόπεδα σε
βάρος του δήµου. Για να κερδίσει το κράτος τι; Από τη φορολο-
γία της ανώµαλης δικαιοπραξίας των συµβολαίων.

Κύριε Υπουργέ, ακόµη έχουµε τη νοµοθεσία µε δύο νόµους,
το ν. 2508/1997 αν θυµάµαι καλά και το ν. 2742/1999 για τη βιώ-
σιµη ανάπτυξη, για το βιώσιµο σχεδιασµό και την αειφόρο ανά-
πτυξη. Δεν έχουν βγει, όµως, οι εκτελεστικές διατάξεις. Είναι
ανενεργοί οι νόµοι. Πώς θα κάνουµε πολεοδοµικό σχεδιασµό;
Μετά από δώδεκα και δεκατέσσερα χρόνια δεν έχουν υπογραφεί
οι σχετικές διατάξεις. 

Και σας ρωτώ σήµερα για τις νέες επεκτάσεις. Ο χρόνος δη-
µιουργίας του οικοπέδου θα πιαστεί το 1982; Τριάντα χρόνια
µετά, θα πούµε ποιος το κατείχε το 1982; Άρα, αυτά πρέπει να
λυθούν, για να µπορούµε να συζητήσουµε για ανάπτυξη, για
ανοικοδόµηση, για σχέδια πόλης. Ακούστε έχουµε τετρακόσια
δεκαεννέα σχέδια πόλης, εννιακόσιες ογδόντα πολεοδοµικές
ενότητες στις οποίες δεν έχει ολοκληρωθεί ούτε το 50%. Μέχρι
το 2005  έχουν ολοκληρωθεί οι µελέτες. Πώς θα προχωρήσουµε;

Όσον αφορά τις κατεδαφίσεις, αγαπητέ Υπουργέ –για να είµαι
και σύντοµος είναι τεράστιο το θέµα και δεν τελειώνει ποτέ- δώ-
σαµε άδειες µε κάποιους νόµους  και στα µικρά οικόπεδα. Ανα-
κλήθηκαν αυτές οι άδειες. Προχώρησε η κατεδάφιση. Δεν είχε η
αυτοδιοίκηση τα µέσα να κατεδαφίσει. Δηµοπρατούσε. Ερχόταν
ο εργολάβος, έπαιρνε το έργο της κατεδάφισης, τον πλησίαζε ο
ιδιοκτήτης, του έδινε παραπάνω χρήµατα απ’ ότι ήταν η εγγυη-
τική. Το παρατούσε.

Δεύτερον, πέστε ότι το γκρεµίζαµε. Ο ιδιοκτήτης έχει προσφύ-
γει στο Συµβούλιο της Επικρατείας. Εµείς το έχουµε κατεδαφί-
σει. Έδωσε εντολή ο περιφερειάρχης, ο δήµαρχος και το
γκρέµισε και έχει προσφύγει ο ιδιοκτήτης στο Συµβούλιο της Επι-
κρατείας και το κερδίζει. Εµείς το έχουµε κατεδαφίσει. Ποιος θα
πληρώσει τα χρήµατα σε αυτόν; Έρχεται αυτή η νοµοθεσία που
λέτε τώρα και θα µπορούσε σήµερα να το νοµιµοποιήσει. Εµείς
το έχουµε κατεδαφίσει και έρχεται στο Συµβούλιο της Επικρα-
τείας. Πόσοι σήµερα έχουν προσφύγει στο Συµβούλιο της Επι-
κρατείας; Με το νόµο αυτό νοµιµοποιούνται. Κάποιοι προχώ-
ρησαν στη διαδικασία κατεδάφισης και θα χρειαστούν αποζη-
µίωση. Ποιος θα πληρώσει την αποζηµίωση; 

Εγώ τα βάζω, σας ενηµερώνω και θα πρέπει να δείτε κι αυτό
µε την προσφυγή στο Συµβούλιο της Επικρατείας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Κλείνοντας θέλω να πω κάτι για τις πολεοδοµίες των δήµων.
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Ούτε οι µισοί δήµοι δεν έχουν πολεοδοµίες. Ποιος θα προστα-
τεύσει και ποιος θα ελέγξει και ποιος θα υλοποιήσει αυτές τις
αποφάσεις; Χρήµατα δεν δίνονται καθόλου στους δήµους. Τα
παράβολα έρχονται στο κράτος. Ποιοι υπάλληλοι και ποιες υπη-
ρεσίες θα δουλέψουν που δεν πληρώνονται, για να υλοποιήσουν
αυτόν το σχεδιασµό; Εκτός αν πάµε µόνο για το φάκελο µε το
παράβολο, αν είναι οικονοµικό µόνο το θέµα. Είναι όµως κοινω-
νικό το θέµα. Εγώ δεν έχω δει κανένα ηµιυπαίθριο χώρο να κλεί-
νει στην Εκάλη ή στην Κηφισιά. Κλείνει στο Περιστέρι και στην
Αγία Βαρβάρα, γιατί έχουν ανάγκη κοινωνική που δεν µπορούν
να πάρουν δύο διαµερίσµατα αν έχουν δύο παιδιά. 

Άρα, πρέπει να δείτε και τις τιµές των προστίµων µε ευαισθη-
σία. Γιατί αυτός που έχτισε ένα αυθαίρετο στο βουνό, στην Πάρ-
νηθα και 1 εκατοµµύριο πρόστιµο θα το πληρώσει. Αυτοί που
έχτισαν γύρω από τις πόλεις, που αγόρασαν τέσσερα στρέµµατα
και είχαν τέσσερα παιδιά και έχτισαν πενηντάρια και τα έκαναν
κατοστάρια, µες τη λαϊκή είναι, προσπαθούν να πληρώσουν. Άρα
αυτός που θα του βάλετε 1 εκατοµµύριο, δεν θα πληρώσει ποτέ. 

Δείτε λίγο την κοινωνική διάσταση των προστίµων. Ποιες πε-
ριοχές είναι, τι οικογενειακή κατάσταση υπάρχει. Δείτε λίγο τη
φορολογική του δυνατότητα και βάλτε και συντελεστές τέτοιους.
Σε όλα τα επίπεδα της ζωής µας έχουµε βάλει κοινωνικούς συ-
ντελεστές, ακόµα και στις εισαγωγές στα πανεπιστήµια. Βάλτε
λίγο και στα πρόστιµα. Νοµίζω αρκεί.

Κατά τα άλλα το νοµοσχέδιο εκτιµώ ότι είναι ένα µεγάλο βήµα
να προχωρήσουµε σε έναν άλλο τρόπο σχεδιασµού. Είναι µία
αρχή, η οποία πρέπει να µας καταστήσει ακόµη περισσότερο
υπεύθυνους, µία αρχή η οποία θα δώσει νέα προοπτική στη χώρα
και πραγµατική βιώσιµη ανάπτυξη.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κ. Ιω-
άννη Αµοιρίδη, Βουλευτή Πιερίας του ΠΑΣΟΚ.

Με τη συναίνεση του Σώµατος στο σηµείο αυτό θα δώσουµε
το λόγο στην κ. Ροδούλα Ζήση, Β’ Αντιπρόεδρο της Βουλής και
Βουλευτή Μαγνησίας του ΠΑΣΟΚ.

Παρακαλώ, κυρία Ζήση.
ΡΟΔΟΥΛΑ ΖΗΣΗ (Β’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κύριε Πρό-

εδρε, ευχαριστώ πάρα πολύ 
Και για τη ζωντάνια της κουβέντας θα µου επιτρέψει ο κ. Αµοι-

ρίδης να συνεχίσω αυτό που είπε για τους κοινωνικούς συντελε-
στές. Στο Πολυτεχνείο, κύριε Υπουργέ, µας έλεγαν στο µάθηµα
της πολεοδοµίας ότι είναι καθαρά ταξική πολιτική η πολιτική της
πολεοδόµησης. Άρα, λοιπόν, εµείς µε εκείνους τους όρους τότε,
αλλά και σήµερα, θα δούµε πώς πρέπει να κάνουµε µία δίκαια
πολιτική και όπως είπαν πολλοί συνάδελφοι, πως θα αποκατα-
σταθεί το περί δικαίου αίσθηµα σε όλα τα επίπεδα, για να υπάρ-
ξουν και οι «κόκκινες γραµµές» αυτής της παρέµβασης. Τη
θεωρώ, κύριε Πρόεδρε και κύριε Υπουργέ, µια πολύ σηµαντική
παρέµβαση αυτήν τη νοµοθετική ρύθµιση. 

Αυτό το νοµοσχέδιο διεισδύει βαθιά και ανιχνεύει προβλήµατα,
αγκυλώσεις, γραφειοκρατικές διαδικασίες και τελικά παραλεί-
ψεις σχεδιασµού πάρα πολλών χρόνων. Προσπαθεί, πραγµατικά,
να δώσει λύσεις. Βεβαίως, κύριε Υπουργέ, πρέπει να σας πω
πάντα σε αυτά τα ζητήµατα θα υπάρχουν ενστάσεις-παρατηρή-
σεις και καινούργια δεδοµένα. Είναι δύσκολο να ανακαλυφθούν
όλα αυτά, όσο κι αν είναι πλούσιο σε γνώση και επάρκεια το προ-
σωπικό που ασχολείται µε αυτά τα θέµατα.

Η αλήθεια είναι, κύριε Πρόεδρε, ότι η νέα πραγµατικότητα, οι
ανάγκες και τα νέα δεδοµένα που τις συνιστούν, καθώς και η ζη-
τούµενη κοινωνική συναίνεση απαιτούν αναπτυξιακή διάσταση
των µέτρων προστασίας του φυσικού περιβάλλοντος και χρησι-
µότητα του σχεδιασµού. Δηλαδή, πρέπει να προωθηθεί µια δια-
φορετική οπτική γενικής ωφέλειας, σε σχέση µε το σχεδιασµό
του χώρου και τη βιώσιµη ανάπτυξη. Η βιώσιµη, η πράσινη ανά-
πτυξη που λέµε συνεχώς, προϋποθέτει τροποποιήσεις, βελτιώ-
σεις, επικαιροποιήσεις, τοµές, νέα εργαλεία, έτσι ώστε, πρα-
γµατικά, να διευθετηθούν προβλήµατα συγκρούσεων χρήσεων
γης και να υπάρξουν µέτρα προστασίας. Δηλαδή, προϋποθέτει
ένα σαφές και ευνοϊκό για τη δηµιουργικότητα θεσµικό πλαίσιο.

Άρα, κύριε Υπουργέ, κατά την άποψή µου δεν φτάνει µόνο

αυτή η τοµή που κάνετε, αλλά χρειάζεται ένα θεσµικό πλαίσιο
καινούργιο για την έκδοση οικοδοµικών αδειών, για τις πολεοδο-
µικές εφαρµογές, για την αναθεώρηση και επικαιροποίηση των
εργαλείων του πολεοδοµικού σχεδιασµού. Η αναδιάρθρωση του
χωροταξικού και πολεοδοµικού σχεδιασµού αποτελεί, κατά την
άποψή µου, µία σηµαντική µεταρρύθµιση οικονοµικής, περιβαλ-
λοντικής και επενδυτικής ανάπτυξης που οφείλει να λάβει υπ’
όψιν τα νέα δεδοµένα: 

Τη χαρτογράφηση της φέρουσας ικανότητας του ελληνικού
χώρου και κάθε περιφερειακής ενότητας που έχει ιδιαίτερα χα-
ρακτηριστικά. Επίσης, οφείλει να λάβει υπ’ όψιν τη σηµερινή οι-
κονοµική κρίση και τα προβλήµατα που έχουν δηµιουργηθεί. Να
λάβει υπ’ όψιν, επίσης, τη νέα αρχιτεκτονική της αυτοδιοίκησης
και της αποκεντρωµένης διοίκησης, το Πρόγραµµα «ΚΑΛΛΙΚΡΑ-
ΤΗΣ», που συνιστά ένα νέο διοικητικό χάρτη, µε νέα δεδοµένα,
νέες ανάγκες, νέες δυναµικές και προοπτικές για την τοπική ανά-
πτυξη. 

Αυτό σηµαίνει πολύ µεγάλη εγρήγορση και αξιοποίηση όλων
των συγκριτικών πλεονεκτηµάτων των εργαλείων που έχουµε,
του θεσµικού πλαισίου, αλλά και αλλαγές. Έχουµε, κύριε Υπου-
ργέ, τις ζώνες οικιστικού ελέγχου, παραδείγµατος χάριν, ή ειδι-
κές χωροταξικές µελέτες. Τα βρήκα στο Υπουργείο, όταν ήµουν
Υφυπουργός Περιβάλλοντος µε Υπουργό την κ. Βάσω Παπαν-
δρέου. Δεκατρία και δεκαπέντε χρόνια είναι ο µέσος όρος εκπό-
νησης µιας µελέτης.

Αυτό δεν είναι δυνατόν. Προχωράει η ανάπτυξη, η δυναµική
της κοινωνίας, τα νέα δεδοµένα. Άρα δεν είναι δυνατόν να
έχουµε τόσες πολλές καθυστερήσεις. Έτσι πρέπει να λάβουµε
υπ’ όψιν το νέο µοντέλο ανάπτυξης που θέλουµε για τη χώρα και
βάσει αυτού, µε τις αλλαγές των χρήσεων γης, να κάνουµε τρο-
ποποιήσεις και να τολµήσουµε κάποιες αλλαγές. 

Συµφωνώ απόλυτα µε το κοµµάτι που µιλάει για κατηγοριοποί-
ηση. Μιλάω για τις περιβαλλοντικές µελέτες, τις µελέτες περι-
βαλλοντικών επιπτώσεων, την εναρµόνιση µε τις κοινοτικές
οδηγίες, αλλά και την εναρµόνιση µε τα δεδοµένα της χώρας
µας. 

Παραδείγµατος χάριν -και θα το πω ξεκάθαρα- στο Νοµό Μα-
γνησίας υπάρχει επενδυτικό ενδιαφέρον, αλλά ουδείς µπορεί
µέσα από αυτές τις αγκυλώσεις να θέσει το επενδυτικό του πρό-
γραµµα σε εφαρµογή λόγω των µεγάλων καθυστερήσεων, από
το χρόνο και το χρήµα που χάνει από αυτές τις καθυστερήσεις.

Επίσης, δεν µπορεί να προχωρούν το ρυθµιστικό και το γενικό
πολεοδοµικό σχέδιο και τα ΣΧΟΟΑΠ –και αυτό είναι πολύ σηµα-
ντικό, κύριε Υπουργέ- µε τα παλιά εργαλεία και τις παλιές αντι-
λήψεις, αλλά και τις εµµονές και τις ιδεοληψίες πολλών µελε-
τητών που, ενώ έχουµε γενικά πολεοδοµικά σχέδια, κρατούµε
αυτό που κάναµε πριν τριάντα χρόνια. Δηλαδή µέσα στο κέντρο
µιας πόλης έχουµε ζώνη οικιστικού ελέγχου µε πολυκατοικίες
γύρω-γύρω και ανάπτυξη. Όλα αυτά πρέπει να τροποποιηθούν
και πρέπει όλοι µας να τολµήσουµε να αλλάξουµε αντίληψη. 

Η πρόκληση κατά την άποψή µου και στο κοµµάτι των αυθαι-
ρέτων και παντού είναι µία για τους πολιτικούς και ας το πάρουµε
απόφαση και εµείς και όσοι οικολογούµε και όσοι αναπτυξιολο-
γούµε ξερά και στείρα. Η πρόκληση για την πολιτική σήµερα είναι
το sustainability, είναι η βιώσιµη ανάπτυξη. Αυτό όµως τι σηµαί-
νει; Εδώ είναι η πρόσκληση και η πρόκληση. Σηµαίνει ισόρροπη
ανάπτυξη της κοινωνικής συνοχής, της οικονοµικής ανάπτυξης
και της περιβαλλοντικής προστασίας και διεύρυνσης.

Το περιβάλλον είναι µια αξία, αλλά είναι και µία αγορά. Ας τα
πούµε ωµά εδώ. Έχουµε συγκριτικά πλεονεκτήµατα. Με σεβα-
σµό στο περιβάλλον και όχι µε επίφαση το περιβάλλον να κατα-
στρατηγούµε αρχές και αξίες της κοινωνικής συνοχής και της
βιώσιµης ανάπτυξης. Με σεβασµό στο περιβάλλον πρέπει να
προχωρήσουµε σε τοµές, ώστε να τελειώσουν οι αυθαιρεσίες.
Κατάργηση γραφειοκρατίας, κατηγοριοποίηση των έργων, ναι,
εξάλειψη επικαλύψεων και διπλών αδειοδοτήσεων. 

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε –για να είµαι συνεπής στο
χρόνο- θέλω να πω ότι δεν φταίνε πάντα οι πολίτες, δεν φταίει
πάντα ο κόσµος. Χρόνια τώρα οι πολεοδοµίες δίνουν άδειες για
οικοδοµές σε περιοχές που έχουν χωροταξικό και πολεοδοµικό
σχεδιασµό για να γίνει ένα εµπορευµατικό κέντρο ή για να γίνει
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ένας περιφερειακός δρόµος. Όταν πάµε να κάνουµε τις πράξεις
εφαρµογής βρίσκεται έλλειµµα γης. Ας τελειώνουµε επιτέλους
µ’ αυτό! Σχεδιασµός από την αρχή µε όρους και προϋποθέσεις
αειφορίας, αλλά και οικονοµικής και βιώσιµης ανάπτυξης .Κύριε
Υπουργέ, πιστεύω ότι κάνατε µία πολύ µεγάλη προσπάθεια και
πολύ µεγάλη τοµή. Θέλει όµως αρετή και τόλµη η πολιτική και-
νοτοµία. Θέλει ακόµα πολλή δουλειά, πολλή διαβούλευση, στο
βαθµό που το έχετε κάνει ως Υπουργός στη Βουλή των Ελλήνων,
αλλά και µε τους αρµόδιους φορείς, απ’ ό,τι ξέρω, µε το τεχνικό
επιµελητήριο και τις οικολογικές οργανώσεις. 

Θα πρότεινα, λοιπόν, περισσότερη διαβούλευση γιατί υπάρχει
µία δυναµική -δεν είναι τίποτα στατικό- µε όλους τους Βουλευτές
και µε τις ιδιαιτερότητες της κάθε περιοχής, γιατί πραγµατικά η
κάθε περιοχή έχει τη δική της φέρουσα ικανότητα, τα δικά της
συγκριτικά πλεονεκτήµατα και τις δικές της αδυναµίες. 

Ευχαριστώντας σας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω ότι στηρίζω
αυτήν τη νέα τοµή, το νοµοσχέδιο αυτό και ελπίζω και στα άρθρα
να µας δοθεί ο λόγος για να κάνουµε τις δικές µας παρατηρή-
σεις. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε την κ. Ρο-

δούλα Ζήση, Β’ Αντιπρόεδρο της Βουλής και Βουλευτή Μαγνη-
σίας. 

Το λόγο έχει η κ. Περλεπέ-Σηφουνάκη, Βουλευτής Ευβοίας. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΕΡΛΕΠΕ-ΣΗΦΟΥΝΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εισαγωγική µου παρατήρηση

για το συζητούµενο νοµοσχέδιο είναι ότι πρόκειται για µια πολύ
σηµαντική πολιτική παρέµβαση ρεαλισµού που αντιµετωπίζει δύο
µείζονος σηµασίας προβλήµατα της οικονοµίας µας και των κα-
τοίκων αυτής της χώρας, το θέµα της περιβαλλοντικής αδειοδό-
τησης για έργα και δραστηριότητες και το θέµα των αυθαιρέτων. 

Και τα δύο αυτά θέµατα για τον ένα ή τον άλλο λόγο απετέλε-
σαν και αποτελούν προβλήµατα τόσο για το σύγχρονο ελληνικό
κράτος, όσο και για κάθε πολίτη ξεχωριστά. Η αντιµετώπισή τους
µέσα από ένα νοµοσχέδιο θεωρώ ότι είναι µια σωστή επιλογή της
πολιτικής ηγεσίας του αρµόδιου Υπουργείου και για λόγους ου-
σίας, αλλά και για τη σηµειολογία και το µήνυµα που εκπέµπει.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Β’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΡΟΔΟΥΛΑ ΖΗΣΗ)

Η ορθή περιβαλλοντική προστασία απαιτεί µεταξύ των άλλων
και την αντιµετώπιση της αυθαιρεσίας στη δόµηση, ώστε έργα
και δραστηριότητες στο φυσικό χώρο να υπακούν σε κανόνες
και όρια. 

Για το πρώτο ζήτηµα της προστασίας του περιβάλλοντος, που
πραγµατεύεται το πρώτο κεφάλαιο του νοµοσχεδίου, θέλω να
κάνω τις εξής επισηµάνσεις. Όσο µεγαλύτερη είναι η ενίσχυση
των ελεγκτικών µηχανισµών και της Ειδικής Υπηρεσίας Επιθεω-
ρητών Περιβάλλοντος, της ΕΥΕΠ, τόσο περισσότερο θα κερδί-
ζουµε το στοίχηµα της περιβαλλοντικής προστασίας. 

Έχοντας απαλλαχθεί από τη γραφειοκρατία των περιττών φα-
κέλων, την τυπολατρία και τη θεωρητική προστασία στα χαρτιά,
γίνεται µε το νοµοσχέδιο αυτό ένα πολύ µεγάλο άλµα για την ου-
σιαστική προστασία του περιβάλλοντος. 

Σήµερα το σύστηµα που υποτίθεται ότι προστατεύει το περι-
βάλλον είναι µελετοκεντρικό και µάλιστα τυποποιηµένο και για
κάθε χρήση, µε κάποιες παραλλαγές για κάθε περίπτωση. Το πιο
σηµαντικό πρόβληµα µέχρι τώρα ήταν ότι, το σύστηµα αυτό εξα-
ντλούνταν ουσιαστικά στο στάδιο των µελετών, σε ό,τι αφορά
τους περιβαλλοντικούς όρους. 

Μετά είχαµε ανοχή, έλλειψη παρακολούθησης των επιπτώ-
σεων από τη λειτουργία του έργου ή της δραστηριότητας, λευκή
ουσιαστικά κάρτα για τη συνέχιση στο διηνεκές, αφού έχει εγκρι-
θεί η µελέτη. Το κράτος ήταν τυπικά καλυµµένο, όµως ουσια-
στικά βρέθηκε σε πολλές περιπτώσεις εκτεθειµένο και περισ-
σότερο εκτεθειµένο βρέθηκε το περιβάλλον. 

Με τη νέα φιλοσοφία που εισάγει αυτό το νοµοσχέδιο, η προ-
στασία του περιβάλλοντος από έργα ή δραστηριότητες διασφα-
λίζεται σε πολύ σηµαντικό βαθµό και πατάει πάνω σε κανόνες,
όπως η κατάταξη των έργων σε κατηγορίες βαρύτητας, ανάλογα
µε τις επιπτώσεις στο περιβάλλον, ο καθορισµός των µελετών

και του περιεχοµένου τους ανά κατηγορία, η ανάρτηση των απο-
φάσεων έγκρισης περιβαλλοντικών όρων στο διαδίκτυο, η ηλε-
κτρονική υποβολή της µελέτης. Όµως το πιο σηµαντικό είναι η
συνεχής παρακολούθηση και οι τακτικές και έκτακτες επιθεωρή-
σεις από τις αρµόδιες υπηρεσίες. 

Εν κατακλείδι, διευκολύνονται οι ιδιώτες, αλλά και το δηµόσιο
σε δράσεις και έργα όσον αφορά τις περιβαλλοντικές εγκρίσεις.
Για όσους όµως παραµελούν, παραβιάζουν ή δεν θέλουν σκό-
πιµα να είναι εντάξει στις υποχρεώσεις που έχουν αναλάβει για
το σεβασµό του περιβάλλοντος, η ζωή τους µ’ αυτό το νοµοσχέ-
διο θα γίνεται ιδιαίτερα δύσκολη και θα υπάρχει ουσιαστική τι-
µωρία. 

Έρχοµαι τώρα στο δεύτερο µεγάλο ζήτηµα αυτού του νοµο-
σχεδίου που είναι οι ρυθµίσεις για τα αυθαίρετα. Όντως πρόκει-
ται για µια γενναία παρέµβαση που αντιµετωπίζει το πρόβληµα
αποτελεσµατικά και θέλω να πιστεύω οριστικά. Και αυτό γιατί δί-
νεται η δυνατότητα στους περισσότερους πολίτες που έχουν αυ-
θαίρετο να ενταχθούν στις πρόνοιες του νόµου για να υπάρξει
διευθέτηση, πληρώνοντας βέβαια το πρόστιµο που προβλέπεται.
Έτσι, µπορούν να απεµπλακούν από την οµηρία, στην οποία βρί-
σκονται για δεκαετίες, µε ευθύνη βέβαια και δική τους, αλλά και
της πολιτείας. 

Αυτές οι πρόνοιες βέβαια δεν θα ισχύσουν για όλους. Όσοι
έχουν αυθαιρετήσει µε προκλητικό τρόπο, όπως για παράδειγµα
η οικοδόµηση σε αναδασωτέες περιοχές -και θέλω να το τονίσω
αυτό, γιατί προέρχοµαι από ένα πυρόπληκτο νοµό- δεν θα τύ-
χουν καµµίας διευθέτησης. Οι µεγάλες βίλες που ξεφύτρωσαν
στα καµένα δάση ή δίπλα στο κύµα πρέπει να κατεδαφιστούν και
αυτό προβλέπεται στο συγκεκριµένο σχέδιο νόµου. 

Τα έσοδα των προστίµων θα κατατίθενται στο Πράσινο Ταµείο
και από εκεί στους δήµους και στη διοικητική περιφέρεια όπου
βρίσκονται τα αυθαίρετα. Με τους πόρους αυτούς θα γίνονται
στοχευµένες παρεµβάσεις για την εξισορρόπηση του ελλείµµα-
τος γης, τη δηµιουργία κοινόχρηστων χώρων και για τη χρηµα-
τοδότηση των µηχανισµών κατεδαφίσεων, των µη εντασσόµενων
στη ρύθµιση αυθαιρέτων. Μ’ αυτόν τον τρόπο δηµιουργείται το
περιβαλλοντικό ισοζύγιο. 

Θα εξισορροπηθεί έτσι και περί του δικαίου αίσθηµα στη δό-
µηση αφού για την αυθαιρεσία που είναι µεν γενικευµένη, αλλά
όχι καθολική, θα καταβάλλεται το τίµηµα της αποκατάστασης
προς όφελος του κοινωνικού συνόλου. 

Σε κάθε περίπτωση το νοµοσχέδιο που συζητάµε είναι και στα
δύο του σκέλη ένας ισχυρός αντίλογος στη λογική του ευκαιρια-
κού και του ηµιτελούς, που κυριάρχησε στο πρόσφατο, αλλά και
στο απώτερο παρελθόν της σύγχρονης ιστορίας της πατρίδας
µας. Συνιστά καίρια παρέµβαση για την αντιµετώπιση µακράς
διάρκειας, που βασανίζουν τη χώρα και τον πολίτη και απετέλε-
σαν κάκιστη πλευρά στη σύγχρονη οικονοµική και κοινωνική
πραγµατικότητα, που ζούµε. Παρέχει την κατάλληλη ευκαιρία
στην κοινωνία και στο κράτος να υπερβούν, µόνιµα πια, τα συ-
γκεκριµένα προβλήµατα και να επιταχύνουν την επίλυση ενός
άλλου σοβαρότατου ζητήµατος, που είναι η πολεοδόµηση και η
διαδικασία ολοκλήρωσης της παντού. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Και εδώ, έρχοµαι να πω ότι προβλήµατα υπάρχουν πάρα
πολλά. Ολόκληρες συνοικίες στην πρωτεύουσα, µάλιστα, του
Νοµού µου, στη Χαλκίδα, δεν έχουν ακόµα ενταχθεί στο σχέδιο
πόλης, εκκρεµούν στο Υπουργείο. Ελπίζω, κύριε Υπουργέ, γρή-
γορα να προχωρήσει η διαδικασία, γιατί αυτοί οι άνθρωποι πλη-
ρώνουν πρόστιµα πάρα πολλά χρόνια, να τελειώσει η διαδικασία
και να ενταχθούν στο σχέδιο πόλης και αυτές οι συνοικίες, όπως
και άλλες περιοχές στη χώρα, που εκκρεµεί η πολεοδόµηση
τους.

Εν όψει και αυτής της προοπτικής, που είναι πλέον επιτακτική
αναγκαιότητα, ψηφίζω το νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε την κ. Αι-
κατερίνη Περλεπέ-Σηφουνάκη, Βουλευτή ΠΑΣΟΚ του Νοµού Ευ-
βοίας.
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Παρακαλείτε να λάβει το λόγο η κ. Πέµη Ζούνη, Βουλευτής
ΠΑΣΟΚ στην  Α’ Αθηνών.

ΠΕΜΗ ΖΟΥΝΗ: Ευχαριστώ, νοµίζω θα χρειαστώ λιγότερο
χρόνο, κυρία Πρόεδρε, γιατί ήδη κάποια πράγµατα έχουν αλλά-
ξει από το πρωί.

Θεωρώ υποχρέωση µου να συνεισφέρω µε όποιον τρόπο σε
αυτό το νοµοσχέδιο, αφ’ ενός γιατί τα δύο µεγάλα ζητήµατα που
ρυθµίζονται, η περιβαλλοντική αδειοδότηση και το ζήτηµα των
αυθαιρέτων, αποτελούν εδώ και χρόνια την ταινία θρίλερ στην
οποία όταν κάποιος πολίτης είναι αναγκασµένος να συµµετάσχει
ετοιµάζεται συνήθως για µεγάλες περιπέτειες αφ’ ετέρου, γιατί
αυτά τα µεγάλα ζητήµατα είναι βασικό δείγµα πολιτισµού της ορ-
γάνωσης και της διοίκησης εκ µέρους της πολιτείας. Δεν νοείται,
πλέον, ανεπτυγµένη κοινωνία που να επιτρέπει αυθαιρεσίες εις
βάρος του περιβάλλοντος ή διαφορετική µεταχείριση των συµ-
φερόντων των πολιτών, πόσο µάλλον σε περιόδους οικονοµικής
βιαιότητας θα έλεγα.

Κοιτάζοντας γύρω µας στην Ευρώπη τον τρόπο µε τον οποίο
αντιµετωπίζουν το περιβάλλον και τη διαφύλαξη του και συγχρό-
νως τον τρόπο µε τον οποίο διασφαλίζουν τις δραστηριότητες
των πολιτών, δεν µπορείς παρά να διαπιστώσεις την αµηχανία
του ελληνικού κράτους µέχρι τώρα.

Χαιρετίζουµε, λοιπόν, την προσπάθεια του νοµοθέτη να απο-
δείξει ότι η αναγκαία απλοποίηση των δεδοµένων, των διαδικα-
σιών για την αδειοδότηση, δεν σηµαίνει ασέβεια για το περιβάλ-
λον. Τι εξυπηρετούσαν άραγε οι αλληλεπικαλύψεις; Τι εξυπηρε-
τούσε η έλλειψη διάκρισης στις κατηγορίες βαρύτητας των επι-
πτώσεων στο περιβάλλον ή τι εξυπηρετούσε η υπερφόρτωση του
Υπουργείου ή η έλλειψη χρονοδιαγραµµάτων για τον έλεγχο των
φακέλων, για να αναφέρω µερικές από τις θετικές ρυθµίσεις.

Το ΚΕΣΠΑ και η ΔΗΠΑ είναι επίσης δύο ισχυρά εργαλεία προς
την κατεύθυνση της συγκροτηµένης πολιτικής πρακτικής τόσο
ως προς τη γνωµοδότηση για τις περιβαλλοντικές επιπτώσεις,
όσο και προς την εποπτεία και ενιαία εφαρµογή της νοµοθεσίας
και βεβαίως, απαραίτητο και η αυστηροποίηση των κυρώσεων µε
τις παραβάσεις.

Θα σταθώ λίγο περισσότερο στο θέµα των αυθαιρέτων, το
γνωστό και µε το χαρακτηρισµό µάστιγα. Γι’ αυτήν τη µάστιγα
υπεύθυνο, εν πολλοίς, είναι το κράτος. Οι ελλείψεις του πολεο-
δοµικού σχεδιασµού σε συνδυασµό µε τις δαιδαλώδεις πολεο-
δοµικές διατάξεις από τη µία και η έµµεση νοµιµοποίηση µε την
ηλεκτροδότηση, την υδροδότηση, την πληρωµή σε κάποιες πε-
ριπτώσεις ακόµα και του τέλους ακίνητης περιουσίας σε κάποιες
περιοχές µέχρι και του 95% των αυθαιρέτων, αυτή η έµµεση νο-
µιµοποίηση δηµιούργησε ένα µοναδικό τοπίο οικοδοµικής αναρ-
χίας. Δηµιούργησε ένα άτυπα επιβεβαιωµένο καθεστώς εκατέ-
ρωθεν. 

Οι αριθµοί είναι εντυπωσιακοί. Υπάρχει νοµός µε τετρακόσιες
χιλιάδες αυθαίρετες κατασκευές οι µισές εκ των οποίων είναι
χωρίς καθόλου οικοδοµική άδεια. Πάνω από εξακόσιες ογδόντα
χιλιάδες είναι οι δηλωθέντες ηµιυπαίθριοι χώροι. Κανένας δεν
µπορεί να εκτιµήσει τον αριθµό των αυθαιρέτων κατασκευών. 

Τώρα, γιατί αναφέρω ξανά ένα χιλιοειπωµένο κακώς κείµενο;
Γιατί θεωρώ ότι µόνο µε τη διατύπωση, µε τη διάγνωση δηλαδή,
ελέγχει κανείς την προτιµώµενη αγωγή. Ο κύκλος αυτός, λοιπόν,
αυτών των µικρο-µεγαλοσυµφερόντων και παραβάσεων πρέπει
να κλείσει και για λόγους κοινωνικής δικαιοσύνης και για λόγους
οικονοµικής απώλειας. Και βεβαίως, δεν πρόκειται µόνο για την
προσωρινή είσπραξη των προστίµων. Πρόκειται για όλη την αλυ-
σίδα της φοροδιαφυγής, της εισφοροδιαφυγής, για όλες τις ει-
δικότητες των εργαζοµένων στην οικοδοµή, στην κατασκευή.

Το ζητούµενο είναι αφού αποκατασταθεί κατά το δυνατόν η
τάξη, λαµβανοµένων υπ’ όψιν όλων των κοινωνικών παραµέτρων,
να αποθαρρύνεται οποιαδήποτε προσπάθεια επανάληψης αυτού
του µοντέλου δόµησης, ώστε να αλλάξει στη συνέχεια και η νο-
οτροπία. 

Κάποια ερωτήµατα ή εκκρεµότητες που απαντήθηκαν ήδη σή-
µερα µε τις αλλαγές που φέρατε, κύριε Υπουργέ, σε σχέση, πα-
ραδείγµατος χάριν, µε την καταληκτική ηµεροµηνία υπαγωγής
στην τακτοποίηση -γιατί µπορεί να είχαµε µια νέα γενιά αυθαιρέ-
των τον τελευταίο χρόνο, ή σε σχέση µε τις κατασκευές που έγι-

ναν πριν από το χαρακτηρισµό των ζωνών- υπάρχουν τώρα, κά-
ποιες διευκρινίσεις που συζητώντας µε φορείς κατέγραψα ότι
χρειάζεται πολύ πιθανόν να τις έχετε ήδη υπ’ όψιν σας, όπως για
παράδειγµα η αναγκαία διευκρίνιση ποιες είναι οι απλές υπερ-
βάσεις, ίσως έχει λυθεί ήδη αυτό, ή ποιο είναι το εµβαδόν του
κτίσµατος, που πληροί τις στεγαστικές ανάγκες.  

Υπάρχει και ένας έντονος προβληµατισµός σε ένα σηµείο που
συµµερίζοµαι απόλυτα, κύριε Υπουργέ, είναι αυτός που ούτως ή
άλλως έχει κατατεθεί και από το Τεχνικό Επιµελητήριο του Βο-
ρειοανατολικού Αιγαίου και αφορά γενικότερα, βεβαίως, τη νη-
σιώτικη πολιτική, είναι για τους παραδοσιακούς οικισµούς. Με
δεδοµένο ότι έχουµε µεγάλη ευαισθησία, για οτιδήποτε ακου-
µπάει τον πολιτισµό µας, συνυπολογίζοντας όµως ότι σε κάποια
νησιά τα �  των οικισµών είναι παραδοσιακοί και τοποθετώντας
αυστηρό πλαίσιο των αισθητικών ή άλλων προϋποθέσεων και τον
έλεγχο από άλλα όργανα, θα µπορούσε να δοθεί ευκαιρία διά-
σωσης ορισµένων από αυτές τις κατασκευές, εάν συµµορφω-
θούν µε τα προαπαιτούµενα. Δηλαδή, δεν είναι όλες οι
περιπτώσεις ίδιες. Και δεδοµένης της ευαισθησίας, για τους πα-
ραδοσιακούς οικισµούς νοµίζω ότι πρέπει λίγο αυτό να κοιταχθεί,
πάντα υπό προϋποθέσεις. Είναι ένα ζήτηµα ζωτικής σηµασίας
για τα νησιά.

Πολύ σωστή η βελτίωση που κατατέθηκε για το θέµα της
ασφάλειας στο άρθρο 24, δεδοµένου ότι υπάρχουν τραγικές πα-
ραλήψεις συνήθως στη στατική και λειτουργική επάρκεια, παρα-
µένει όµως ο µακροσκοπικός, οπτικός έλεγχος. Νοµίζω ότι εκεί
υπάρχει µια µικρή παράλειψη ακόµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού) 

Κατανοώ την προσπάθεια να µην επιβαρυνθούν, βεβαίως οι-
κονοµικά οι πολίτες µε τις στατικές µελέτες, πάντα. Προσπάθεια,
βεβαίως που διαγράφεται και στο χειρισµό των κριτηρίων, που
έχετε βάλει µε τις κοινωνικές παραµέτρους. Παρ’ όλα αυτά είναι
ζήτηµα προστασίας των πολιτών.

Ήθελα να κλείσω µε µια πρόταση, που τώρα δεν ξέρω αν έχει
νόηµα, δεδοµένου του χρονικού ορίζοντα για την εικοσαετία, για
την ολοκλήρωση του πολεοδοµικού και χωροταξικού σχεδια-
σµού. Θα µπορούσε ίσως µέρος των χρηµάτων από το Ταµείο
Περιβαλλοντικού Ισοζυγίου να διατίθεται και για την ολοκλήρωση
αυτού του χωροταξικού σχεδιασµού.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Με αυτές τις παρατηρήσεις θεωρώ ότι το νοµοσχέδιο απαντά
σε µια χρόνια, σοβαρή εκκρεµότητα και κατορθώνει να οριοθε-
τήσει το πλαίσιο για την προστασία  του περιβάλλοντος και την
αντιµετώπιση των πολιτών µε ισονοµία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε την κ.
Πέµη Ζούνη.

Παρακαλείτε να λάβει το λόγο  ο Βουλευτής Νοµού Αττικής
της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Αθανάσιος Μπούρας.

Ορίστε, κύριε Μπούρα, έχετε το λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα ένα πάρα

πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο. Και ένα πολύ µεγάλο κοµµάτι της
ελληνικής κοινωνίας, εκατοντάδες, χιλιάδες συµπολίτες µας, πα-
ρακολουθούν µε αγωνία και περιµένουν σήµερα, να λυθεί επιτέ-
λους η οµηρία τους.

Από την αρχή που ξεκίνησε η συζήτηση για την αντιµετώπιση
των αυθαιρέτων, το Υπουργείο και εσείς προσωπικά, κύριε
Υπουργέ, τείνατε ευήκοον ους και δεχθήκατε πραγµατικά, πολ-
λές παρατηρήσεις που έγιναν από πάρα πολλούς συναδέλφους,
από όλες τις πτέρυγες της Βουλής. Και µάλιστα τις ενσωµατώ-
σατε –και καλώς κάνατε, το είπαµε και το πρωί- στο σχέδιο νόµου
που συζητούµε. 

Πιστεύω, κύριε Υπουργέ, ότι την ίδια ακριβώς ευαισθησία πρέ-
πει να δείξετε µέχρι το βράδυ της Τρίτης και τον ίδιο δρόµο να
ακολουθήσετε, προκειµένου να αντιµετωπιστούν πολλές ιδιαιτε-
ρότητες που, πράγµατι, έχει αυτό το πολύ µεγάλο ζήτηµα, που –
όπως προείπα- αγγίζει χιλιάδες συµπολίτες µας, ιδιαίτερα στην
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Περιφέρεια Αττικής που έχω την τιµή να εκπροσωπώ µαζί µε άλ-
λους συναδέλφους και η οποία αντιµετωπίζει πολύ περισσότερα
προβλήµατα από αυτά που έρχεται το σηµερινό σχέδιο νόµου να
θίξει. 

Είναι, λοιπόν, πολλές οι κατηγορίες των προβληµάτων στην
Αττική. Αναφέρω χαρακτηριστικά –τα είπαν και οι συνάδελφοι
που προηγήθηκαν, θα τα πουν και όσοι έπονται- πως υπάρχουν
περιπτώσεις που έχουµε αυθαίρετη δόµηση εντός σχεδίου χωρίς
άδεια, εντός σχεδίου µε πολεοδοµικές παραβάσεις –και γι’ αυτά
προβλέπονται ρυθµίσεις- εκτός σχεδίου, όπως είπε και ο κ. Βλά-
χος, που έχουν γίνει παρεκκλίσεις και αυτές µπορούν να τακτο-
ποιηθούν. 

Όµως, κύριε Υπουργέ, το µεγάλο πρόβληµα στην Αττική –και
σας είπα να αφιερώσετε λίγο χρόνο και έστω και προσωπικά να
επισκεφθείτε µερικά µέρη- είναι βέβαια τα εκτός σχεδίου και
χωρίς άδεια. Εδώ υπάρχει το µεγαλύτερο πρόβληµα. Αυτό δεν
ρυθµίζεται, δεν θίγεται από το νοµοσχέδιο και δεν το αγγίζετε
καθόλου. 

Όλοι αυτοί οι συµπολίτες µας θέλουν να προσέλθουν και είναι
πρόθυµοι µε θυσίες –γιατί πρόκειται περί ανθρώπων, οι οποίοι
δεν βρίσκονται, κύριε Υπουργέ, στα ανώτερα οικονοµικά στρώ-
µατα, µεροκαµατιάρηδες είναι οι περισσότεροι που αναζητούσαν
στέγη για την οικογένειά τους και ειλικρινά αγωνιούν και περιµέ-
νουν- να τρέξουν και αυτοί να λύσουν αυτόν το γόρδιο δεσµό
που κυριεύει τους ίδιους και τις οικογένειές τους. 

Εντοπίζονται ορισµένα προβλήµατα ακόµα, γιατί δεν υπάρ-
χουν δασικοί χάρτες και δασολόγιο. Εδώ θα µου επιτρέψετε,
κύριε Υπουργέ, µια παρένθεση. Είδατε ότι εµείς µε πολλή γεν-
ναιοψυχία –και το κάνουµε πάντα, δεν ήταν µόνο στην παιδεία,
δεν είναι µόνο σήµερα, είναι και τριάντα δύο νοµοσχέδια που
έχουµε ψηφίσει και θα το κάνουµε για το καλό της πατρίδας, για
το καλό της χώρα µας- το σωστό το επικροτούµε και το στηρί-
ζουµε. Στα λάθη και στα υπόλοιπα κάνουµε την κριτική που πρέ-
πει.

Εµείς προσπαθήσαµε όχι να καταργήσουµε –γιατί υπάρχει µια
παρανόηση- αλλά να βελτιώσουµε, συγκεκριµένα σε δυο παρα-
γράφους, το άρθρο 24 του Συντάγµατος, πράγµα που αν είχε
γίνει, σήµερα θα µπορούσατε να αντιµετωπίσετε πολύ περισσό-
τερα θέµατα. 

Πώς, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, ένας πολίτης θα έλθει να κρίνει
αν το ακίνητό του βρίσκεται ή όχι σε δασική περιοχή, την ώρα
που υπάρχουν δασικές αµφισβητήσεις και δεν έχουν λυθεί µε
τους δασικούς χάρτες –µιλάµε για τους δασικούς χάρτες του ’30,
του ’35, του ’40 κ.λπ.- όταν µάλιστα οι περισσότερες περιοχές
έχουν δοµηθεί και δεν έχουν κανένα δασικό χαρακτήρα σήµερα;
Σήµερα δεν γνωρίζουν οι πολίτες τι είναι και τι δεν είναι δάσος,
δεν βλέπουν δηλαδή δέντρο και δεν ξέρουν να το χαρακτηρί-
σουν. Πώς θα προσέλθουν αυτοί να τακτοποιήσουν τις υποθέ-
σεις τους; 

Οι φορείς που κλήθηκαν στην επιτροπή και εκπροσωπούν –
εδώ τουλάχιστον στην Αττική- το σύνολο των ανθρώπων που
έχουν αυτά τα προβλήµατα, ήρθαν, έθεσαν τα προβλήµατα, έκα-
ναν και συγκεκριµένες προτάσεις. Ακούστε τους, λάβετέ τις υπ’
όψιν, ρυθµίστε ό,τι µπορείτε µέχρι την Τρίτη και µην κλείνετε το
θέµα από εκεί και πέρα. Θα µείνουν ανοιχτά και άλλα, πολύ πε-
ρισσότερα θέµατα. 

Υπάρχουν οικισµοί σε χαρακτηρισµένες δασικές εκτάσεις –το
ξαναλέω, όµως, βάσει δασικών χαρτών του ’40 και του ’45- όπου
υπάρχει πλήρης λειτουργία πόλης, µε συγκοινωνία, µε εκκλησία,
µε σχολείο. Μάλιστα, οι δήµοι έχουν προτείνει αυτές τις περιοχές
για οικιστική χρήση και οι άνθρωποι δεν καλύπτονται από τις δια-
τάξεις αυτού του σχεδίου νόµου. 

Τέτοιες περιοχές –σας το είπα και στην επιτροπή- είναι στη
Νέα Ζωή στη Μάνδρα, στην Άνοιξη, στον Προβάλινθο, πολλές
άλλες στη Νέα Μάκρη, στην Αρτέµιδα –πρώην Λούτσα, για να
καταλαβαινόµαστε- στην Κερατέα, στον Ωρωπό, στον Άγιο Στέ-
φανο –το Σπατατζίκι είναι χαρακτηριστικό- στη Βένιζα των Βιλίων.
Ενώ υπάρχει και κάτι που, όπως λέγεται, βγάζει µάτι: Στην Αγία
Παρασκευή του Αγίου Στεφάνου τετρακόσιες οικογένειες ζουν
το δράµα τους, διότι αν και έκτισαν µε νόµιµες άδειες από την
πολεοδοµία, πληρώνουν την παράλειψη της διοικήσεως. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Επειδή δεν έχω χρόνο, δεν θα αναφερθώ περισσότερο, ίσως
το κάνω επί των άρθρων. Κάποιος δασάρχης ξέχασε να κάνει
άρση αναδάσωσης µετά από κάποια πυρκαγιά σε περιοχή που
ήταν ενταγµένη στο σχέδιο και σήµερα αυτοί οι άνθρωποι ταλαι-
πωρούνται. 

Επίσης, στο Προσήλιο Παιανίας και στο Χέρωµα της Βάρης η
πολιτεία, κύριε Υπουργέ, εκ των υστέρων ενέταξε τις περιοχές
αυτές στο προεδρικό διάταγµα προστασίας του Υµηττού και σή-
µερα υπάρχει πρόβληµα. Δώστε, κύριε Υπουργέ, τη δυνατότητα
σε αυτούς τους ανθρώπους να προσέλθουν και να τακτοποιή-
σουν την εκκρεµότητά τους, για την οποία µάλιστα δεν ευθύνο-
νται, όταν –όπως προείπα- η πολιτεία εκ των υστέρων νοµο-
θέτησε για την προστασία του Υµηττού. 

Κύριοι Υπουργοί –αφού είδα ότι ήλθε και ο κ. Παπακωνσταντί-
νου- οι ρυθµίσεις που φέρνετε είναι προς τη θετική κατεύθυνση
–το είπαµε- και τα περισσότερα άρθρα που φέρνετε, εµείς θα τα
ψηφίσουµε. Το είπε και ο εισηγητής µας το πρωί, ο κ. Μητσοτά-
κης, και άλλοι συνάδελφοι. Όµως, δεν τραβάτε «κόκκινη γραµµή»
µε αυτές τις ρυθµίσεις που φέρνετε σήµερα. Δεν υπάρχει από
εκεί και πέρα ένα τέλος και ό,τι αυθαίρετο να γκρεµίζεται. Πα-
ραµένουν ανοικτές πόρτες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και επειδή κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου, ολοκλη-
ρώνω, κύριε Πρόεδρε, ζητώντας σας να λάβετε υπ’ όψιν αυτήν
τη µεγάλη κατηγορία των συµπολιτών µας που σήµερα µάλιστα
δυσκολεύεται πάρα πολύ µε την οικονοµική κρίση και είναι οι πο-
λύτεκνοι. Έχουν καταθέσει –και θα καταθέσω και εγώ- µια σειρά
από προτάσεις. Διαβάστε αυτές τις προτάσεις και µέχρι την
Τρίτη, λάβετε υπ’ όψιν ό,τι είναι δυνατόν να ληφθεί υπ’ όψιν. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος Μπούρας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥΔΩΡΑΣ)

Επίσης, κύριοι Υπουργοί –κάνατε µειώσεις, δεν το αµφισβη-
τούµε- κάντε µια προσπάθεια ακόµα να µειώσετε τους συντελε-
στές, να αυξήσετε τις δόσεις και να ρυθµίσετε ευνοϊκότερα το
θέµα των εισφορών του ΙΚΑ γιατί µε τα σηµερινά δεδοµένα δεν
µπορεί να εξοµοιωθούν αυτοί οι οποίοι προ αρκετών χρόνων έκτι-
σαν. 

Σας ευχαριστώ θερµά. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Μπούρα. 

Παρακαλείται ο κ. Μιλτιάδης Βαρβιτσιώτης, Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας στη Β’ Αθηνών, να λάβει το λόγο. 

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχει αµφιβολία ότι το πρόβληµα των
αυθαιρέτων, το οποίο δειλά προσπαθεί να ρυθµίσει ή σε ένα
βαθµό να τακτοποιήσει το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, είναι µια
γάγγραινα που επί χρόνια παραµένει ζωντανή και δεν υπάρχει
αµφιβολία ότι όσες ώρες και να συζητάµε εδώ µέσα, δεν πρόκει-
ται να καταλήξουµε, αν δεν πάρουµε ορισµένες γενναίες αποφά-
σεις. 

Αυτές οι αποφάσεις αφορούν στο να ενταχθούν στο σχέδιο
πόλης µεγάλες περιοχές, να ορισθούν όροι δόµησης και χρήσης
σε περιοχές της χώρας, αποφάσεις που σήµερα, δυστυχώς, η
πολιτεία αρνείται να πάρει, οχυρωµένη πίσω από ένα παράλογο
άρθρο 24 του Συντάγµατος, το οποίο έχει δηµιουργήσει µια σω-
ρεία νοµολογίας που δυστυχώς δεν άλλαξε σε καµµία από τις
συνταγµατικές αναθεωρήσεις που προηγήθηκαν, παρ’ ότι είχε
αναπτυχθεί πάρα πολύ µεγάλη συζήτηση. 

Μία µεγάλη, θεσµική, ουσιαστική, καίρια για τη χώρα θα ήταν,
πραγµατικά, να ξεκαθαρίσουµε τι είναι και τι δεν είναι δάσος, που
εκτείνεται το δάσος σε πραγµατικά δεδοµένα, σε πραγµατικά πε-
ριστατικά, τι προφυλάσσουµε, πώς το προφυλάσσουµε και τι δεν
προφυλάσσουµε από εδώ και πέρα.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ µε αυτό το νο-
µοσχέδιο δηµιουργείται και µια ειδική υπηρεσία κατεδαφίσεων.
Πραγµατικά απορώ αφού τόσες εκατοντάδες χιλιάδες πρωτό-
κολλα κατεδαφίσεων σήµερα δεν έχουν ενεργοποιηθεί, πώς ευ-
ελπιστούµε ότι µε µία υπηρεσία σαράντα ενός ατόµων θα
καταφέρουµε να κάνουµε τους Ράµπο των κατεδαφίσεων να κι-
νητοποιήσουν µία κρατική µηχανή και να γκρεµίσουν τι; Να γκρε-
µίσουν περιουσίες; Να γκρεµίσουν σπίτια στα οποία µένουν
άνθρωποι; Να γκρεµίσουν σε ποιες περιοχές και µε ποια ιεράρ-
χηση;

Θεωρώ ότι αυτή η υπηρεσία που δηµιουργείται, θα είναι µια
υπηρεσία που δεν θα φέρει καρπούς. Πρέπει, πραγµατικά, να
τεθεί από το νοµοθέτη και από την πολιτική ηγεσία για το τι σκο-
πεύουµε πρώτα. Σκοπεύουµε τις ζώνες απόλυτης προστασίας,
σκοπεύουµε απόλυτα τα δάση και ας αφήσουµε τις περιφερεια-
κές κατεδαφίσεις οι οποίες ούτως ή αλλιώς έχουν και πολύ µε-
γάλο κοινωνικό και πολιτικό κόστος, το οποίο αµφιβάλλω εάν η
Κυβέρνηση σας είναι σήµερα διατεθειµένη να αναλάβει. 

Κύριε Υπουργέ, όµως, πέρα από αυτή την τρέλα που ζούµε µε
τα αυθαίρετα στη χώρα, ζήσαµε πρόσφατα και µία καινούργια
τρέλα. Αυτή είναι η τρέλα των αυθαίρετων νεκροταφείων. Πριν
από µερικές εβδοµάδες, παραµονές του Δεκαπενταύγουστου,
ένα παράνοµο, απόλυτα αυθαίρετο νεκροταφείο γεννήθηκε στη
Γλυφάδα πάνω στον Υµηττό. 

Είναι γεγονός ότι σήµερα όποιος πεθάνει στα νότια προάστια
της Αττικής δεν έχει χώρα να ταφεί. Ο Άλιµος δεν έχει νεκροτα-
φείο, το Ελληνικό έχει ένα νεκροταφείο το οποίο είναι κορε-
σµένο, η Αργυρούπολη ένα νεκροταφείο το οποίο είναι κορε-
σµένο και ενώ θα µπορούσε να επεκταθεί, δεν µπορεί γιατί υπάρ-
χει µία πράξη αναδάσωσης του 1932, η οποία στερεί στον ήδη
περιφραγµένο χώρο τη δυνατότητα να επεκταθεί το νεκροτα-
φείο, και ο Δήµος Γλυφάδας έχει ένα νεκροταφείο το οποίο έχει
εξαντλήσει προ καιρού τις δυνατότητές του.

Είναι αλήθεια ότι η πολιτεία χρόνια τώρα έχει αδικήσει το Δήµο
Γλυφάδας γιατί δεν έχει χωροθετηθεί µέσα στην περιαστική ζώνη
του Υµηττού ένα  καινούργιο νεκροταφείο που θα µπορούσε να
εξυπηρετήσει τον πέµπτο µεγαλύτερο δήµο της Αττικής.

Κύριε Υπουργέ, µε αυτά δεν θέλω να πω ότι θα πρέπει να επι-
βραβεύουµε την παρανοµία. Σε καµµία περίπτωση. Είµαι κάθετα
αντίθετος σε οποιαδήποτε πράξη η οποία σήµερα προσβάλλει
όχι µόνο το περί δικαίου αίσθηµα, αλλά προσβάλλει τη νοµιµό-
τητα, προσβάλλει την ευταξία και πάνω από όλα προσβάλλει
αυτό το οποίο ζητάµε όλοι οι πολίτες, δηλαδή οι ορεινοί όγκοι
να αποκατασταθούν, να γίνουν ορεινοί όγκοι πρασίνου, αναψυ-
χής και πηγή ζωής και πλούτου για τους κατοίκους.

Παράλληλα, όµως, θέλω να πω ότι ένα παράνοµο νεκροταφείο
δεν µπορεί σε καµµία περίπτωση, όπως στήθηκε πριν από δεκα-
πέντε µέρες, να στήνεται σε µία περιοχή που έχει κηρυχθεί ανα-
δασωτέα γιατί κάηκε το 2009, και η γύρω-γύρω περιοχή
ξανακάηκε πριν από µερικές µέρες γιατί σε κάποιους άνοιξε η
όρεξη της καταπάτησης και σου λένε, «αφού έρχεται ο δήµαρ-
χος και κάνει παράνοµα περιφράξεις, ενδεχοµένως να µπορούµε
να κάνουµε και εµείς». Έτσι ανοίγει η όρεξη των καταπατητών.

Είναι µία περιοχή «NATURA», είναι µία περιοχή που προστα-
τεύεται από ευρωπαϊκό κανονισµό, είναι µία περιοχή όπου ούτε
το υπέδαφος µπορεί να βοηθάει στο να γίνει νεκροταφείο, αφού
σύµφωνα µε τη δασική υπηρεσία το υπόβαθρο είναι ασβεστολι-
θικό και άρα πολύ εύκολο να µολυνθεί ο υδροφόρος ορίζοντας
της περιοχής. 

Υπάρχουν, όµως, λύσεις µε τη διττή ιδιότητα και του Δηµοτι-
κού Συµβούλου της Γλυφάδας. Σε αυτό το πρόβληµα κάποια
στιγµή –νοµίζω πολύ σύντοµα- θα πρέπει να πάρετε αποφάσεις.
Πριν από τρία χρόνια η κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας παρε-
χώρησε στο Δήµο Γλυφάδας έκταση ογδόντα στρεµµάτων σε
στρατόπεδο της αεροπορίας που βρίσκεται στον Υµηττό για
αυτόν το σκοπό, για να ιδρυθεί νεκροταφείο.

Γι’  αυτήν την παραχώρηση δεν έχει γίνει καµµία πράξη ούτε
από το δήµο ούτε από το κράτος. Ήρθε το προεδρικό διάταγµα
της κα Μπιρµπίλη στις 16/06/2011 για τον Υµηττό, µερικές µέρες
πριν τον ανασχηµατισµό, το οποίο παρέβλεψε µια πόλη ογδόντα
έξι χιλιάδων δηµοτών η οποία σήµερα δεν έχει νεκροταφείο και

δεν χωροθέτησε στη συγκεκριµένη θέση νεκροταφείο.
Κύριε Υπουργέ, εγώ θα σας καταθέσω, γιατί ξέρω ότι δεν την

έχετε υπ’ όψιν σας, την απόφαση του Υπουργείου Εθνικής Άµυ-
νας µε την οποία παραχωρείται στο δήµο της Γλυφάδας προς
χρήση αυτό το ακίνητο. Νοµίζω ότι είναι µία λύση, που άµεσα
µπορεί να χωροθετηθεί. Είναι µία λύση στην οποία θα µπορού-
σατε να προσφύγετε και να φτιάξετε ένα σύγχρονο νεκροταφείο
για µία πόλη που σήµερα δεν έχει που να θάψει τους νεκρούς
της.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιλτιάδης Βαρβιτσιώτης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Σε καµµία περίπτωση να µην επιβραβεύσετε την παρανοµία,
την έλλειψη συνεννόησης µε τις αρµόδιες αρχές και τον «ετσι-
θελισµό» που θέλουν να επιδεικνύουν οι τοπικοί άρχοντες. Νο-
µίζω ότι το 2011 εφόσον επιδεικνύουµε τόσο µεγάλο πνεύµα
συναίνεσης και συνεννόησης και σε αυτήν την Αίθουσα σε κε-
ντρικά και ουσιαστικά θέµατα, θα µπορούσαµε και σε περιφερει-
ακό επίπεδο να πετυχαίνουµε τέτοιες συνεννοήσεις και οι
δήµαρχοι να έρχονται σε πολύ καλύτερη συνεννόηση µε µία κυ-
βέρνηση, που πιστεύω ότι δεν παραβλέπει αυτό το θέµα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Μιλτιάδη Βαρβιτσιώτη.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής Νοµού Αττικής του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού, κ. Μαυρουδής Βορίδης.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουν εκτεθεί µία σειρά από επι-

χειρήµατα για να εξηγηθεί για ποιο λόγο πρέπει να γίνει αυτή η
ρύθµιση. Η µεγάλη πλειοψηφία της Βουλής συµφωνεί ότι το φαι-
νόµενο της αυθαίρετης δόµησης µε όλα αυτά τα αυθαίρετα κτή-
ρια πρέπει κάπως να αντιµετωπιστεί. Όλοι, πλην Λακεδαιµονίων,
πλην της Αριστεράς, η οποία τι µας λέει;

Προσέξτε, γιατί ήταν ενδιαφέρουσα η τοποθέτηση. Λέει ότι
είναι εισπρακτικό το µέτρο. Αυτό ήταν το επιχείρηµα. Αντιτιθέ-
µεθα στη ρύθµιση, λέει η Αριστερά -αγωνιούσα κατά τα λοιπά
για τους φτωχούς ανθρώπους και την κάλυψη των στεγαστικών
τους αναγκών- και όχι να µη ρυθµίσουµε γιατί το µέτρο είναι ει-
σπρακτικό. 

Έχω µία ερώτηση. Καµµιά ιδέα για το τι θα κάνουµε; Διότι, οι
λύσεις για τους ανθρώπους αυτούς είναι συγκεκριµένες. Ή
κάπως το ρυθµίζεις -και εδώ γίνεται µια απόπειρα και να συζητή-
σουµε για το αν µπορεί να γίνει καλύτερη, αν µπορεί να βελτιω-
θεί, αν είναι το α ή το β, δηλαδή αυτά που συζητάµε οι υπόλοιποι-
ή αλλιώς, αν θες να είσαι συνεπής µε το νόµο, πρέπει να το γκρε-
µίσεις.

Για πείτε το, να το ακούσουµε. Να το ακούσουµε, όµως, ότι
αυτή είναι η πολιτική θέση της Αριστεράς. Όπου υπάρχει, λοιπόν,
αυθαίρετο κτίσµα, να γκρεµιστεί. Είναι η πολιτική σας θέση, ναι
ή όχι;

Ή αλλιώς –προσέξτε το ωραίο υποκριτικό- να εφαρµόζεται εν
µέρει ο νόµος; Διότι το να εφαρµόζεται εν µέρει ο νόµος, σηµαί-
νει να µην τα γκρεµίζουµε, βεβαίως, δηλαδή να ολιγωρούµε ως
προς την εφαρµογή του νόµου, αλλά να πηγαίνουµε να εισπράτ-
τουµε τα υπέρογκα πρόστιµα διατηρήσεως.

Μα τότε γιατί κλαίτε για την επιβολή των προστίµων και λέτε
ότι είναι εισπρακτικά τα µέτρα; Αυτά τα εισπρακτικά µέτρα πά-
ντως σίγουρα είναι πολύ λιγότερα από το να επιβληθούν πρό-
στιµα διατηρήσεως, τα οποία ειδικά για τα αυθαίρετα µετά το
1983 είναι τεράστια και δυσβάσταχτα.

Τι από τα δυο; Δεν µπορεί να είστε µε όλα. Δεν γίνεται να κα-
λύψετε τα πάντα. Και οφείλετε να απαντήσετε στους πολίτες για
το τι λέτε γι’ αυτό το θέµα. Από τη µια µεριά, φταίει η διοίκηση
που άφησε να γίνουν όλα αυτά. Ναι, µάλιστα, φταίει, άρα οι πο-
λίτες δεν φταίνε, υπονοεί η Αριστερά. Φταίει, λοιπόν, η διοίκηση
που άφησε να γίνουν όλα αυτά, δεν φρόντισε το κράτος για να
καλύψει τις στεγαστικές ανάγκες του φτωχού λαού, αλλά όχι στη
νοµιµοποίηση, όχι στη ρύθµιση, αλλά τα πρόστιµα είναι και υπέ-
ρογκα, άρα να έχουµε µικρότερα, αλλά να µην τα κατεδαφίσουµε
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κιόλας.
Αν αυτό δεν είναι ο ορισµός του φθηνότερου λαϊκισµού που

µπορεί να υπάρξει, της φθηνότερης σπέκουλας που µπορεί να
υπάρξει και της πιο ανεύθυνης τοποθέτησης που µπορεί να
υπάρξει στο ζήτηµα αυτό, πραγµατικά δεν µπορώ να σκεφθώ
άλλον.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχεται αυτή η ρύθµιση και
θέλω να το πω και τους συναδέλφους αλλά και στους πολίτες
ότι αυτό το οποίο σήµερα κάνει η Κυβέρνηση είναι µία εξαιρετικά
δύσκολη άσκηση νοµικά, γιατί υπάρχουν τα δεδοµένα του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας, εποµένως υπάρχουν συγκεκριµένες
γραµµές πάνω στις οποίες πρέπει να κινηθεί ο νοµοθέτης, αλλά
ταυτόχρονα υπάρχουν και οι βιοτικές ανάγκες που πρέπει να
ρυθµιστούν.

Θα ήθελα να απαντήσω, επίσης, σε αυτούς που προβάλλουν
σήµερα το δεοντικό επιχείρηµα. Τι είναι το δεοντικό επιχείρηµα;
Μα, αφού έχουµε µια νοµοθεσία, µα, αφού σε τελευταία ανάλυση
υπήρξαν πολίτες που συµµορφώθηκαν, γιατί έρχεστε σήµερα να
νοµοθετήσετε την επιβράβευση των παρανόµων; Αυτό είναι το
δεοντικό επιχείρηµα. Δεν θα έπρεπε να το κάνουµε αυτό. Όποιος
τα λέει αυτά δεν ξέρει τι είναι ο νόµος. Διότι ο νόµος δεν είναι
γενικώς η πραγµάτωση της ηθικής στον κόσµο. Ο νόµος είναι,
βεβαίως, ένα πλαίσιο δεοντολογίας, λαµβάνει υπ’ όψιν του δεο-
ντικούς κανόνες, αλλά ταυτόχρονα έρχεται να ρυθµίσει αποτε-
λεσµατικά βιοτικές σχέσεις. Έρχεται να ρυθµίσει την πραγµα-
τικότητα. Μακάρι να υπήρχαν οι ηθικοί κανόνες, αυτούς που µας
παρέδωσε ο Θεός και αυτούς, λοιπόν, τους κανόνες να µη χρει-
αζόταν καθόλου ο νοµοθέτης, γιατί όλοι θα τους τηρούσαν και
όλοι ευλαβικώς θα τους ασπάζονταν. Εποµένως, έχουµε µία κοι-
νωνία αγγέλων και άρα, τι τους θέλουµε τους νοµοθέτες;

Ενδεχοµένως στο µυαλό ορισµένων -πάλι της Αριστεράς- ένα
τέτοιο µοντέλο καθαγιασµού µιας κοινωνίας από τη δική τους
οπτική µπορεί ίσως να υπάρξει σαν στόχος. Όλοι οι υπόλοιποι
ανήκουµε σ’ αυτό που λέγεται «πολιτικός ρεαλισµός». Ρυθµί-
ζουµε όσο καλύτερα µπορούµε βιοτικές σχέσεις και αυτό ερχό-
µαστε να κάνουµε τώρα. Είναι η ιδανικότερη ρύθµιση αυτή εδώ;
Εδώ ξαναλέω ότι θεωρώ ότι έχει γίνει µεγάλη προσπάθεια που
πρέπει να αναγνωρισθεί -και δεν ήταν εύκολη η άσκηση αυτή-
αλλά επίσης οφείλει να ειπωθεί -και δεν καταλαβαίνω, επίσης,
την εισαγωγική παρέµβαση της Αριστεράς- το ότι κατετέθησαν
µια σειρά εκτεταµένες, πράγµατι, βελτιώσεις του νόµου. Στη µε-
γάλη τους πλειοψηφία οι βελτιώσεις αυτές είχαν εισακούσει πα-
ρατηρήσεις που έγιναν στην επιτροπή. Άκουσα το επιχείρηµα:
«Δεν είναι νοµοτεχνικές, είναι ουσιαστικές». Ερώτηση πρώτη:
Ποιος σας είπε ότι κατατίθενται µόνο νοµοτεχνικές στην Ολοµέ-
λεια; Πού το είδατε στον Κανονισµό, να µου το δείξετε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Πότε κατατίθενται; Μετά τη συ-
ζήτηση.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Αυτό δεν είναι επιχείρηµα εκ του Κα-
νονισµού. Αυτό είναι επιχείρηµα πραγµατικό, το οποίο µπορεί να
ληφθεί υπ’ όψιν, όχι όµως επί του Κανονισµού.

Παρατήρηση δεύτερη: Εγώ είµαι ο πρώτος που φωνάζω για
µεθοδεύσεις νοµοθετικές. Τις έχω στηλιτεύσει από εδώ και µά-
λιστα, έχω ζητήσει να αποχωρούµε κιόλας, όταν υπάρχει υφαρ-
παγή ουσιαστικά του Κανονισµού και παραβίασή του, όχι όµως
όταν ενσωµατώνονται και από τη µια, φωνάζουµε ότι δεν ακού-
γεται η Βουλή και από την άλλη µεριά, όταν ακούγεται η Βουλή
φωνάζουµε γιατί ακούγεται η Βουλή! Δεν γίνονται και τα δύο!

Κάπου, λοιπόν, όλες οι κριτικές πρέπει να έχουν ένα όριο, συ-
γκεκριµένα σηµεία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αν έχω ένα λεπτό ακόµα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Το έχετε, κύριε Βορίδη.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Μένει εκκρεµές στη ρύθµιση το µεγάλο ζήτηµα των δασικών.

Όταν λέω «δασικό», να διευκρινίσουµε τι εννοούµε να ρυθµί-
σουµε. Δεν εννοούµε µία κατασκευή σε ένα δάσος. Εννοούµε ότι
υπάρχουν περιοχές που χαρακτηρίζονται δασικές και είναι πλή-
ρως δοµηµένες, είναι ρυµοτοµηµένες. Έχουν δρόµους, έχουν
άσφαλτο, έχουν συνδέσεις πια µε δίκτυα κοινής ωφέλειας. Τα

έχουν όλα. Έχουν σχολεία, έχουν εκκλησίες. Ερώτηση: Έχει
νόηµα αυτές τις περιοχές να τις χαρακτηρίζουµε δασικές; Απα-
ντά κάποιος -και απαντά το Συµβούλιο της Επικρατείας εδώ- το
εξής: Ωραία, πολεοδοµήστε τες. Αυτό απαντά.

Εδώ, λοιπόν, το συνδυάζω µε τη διάταξη που φέρνετε και λέω
το εξής: Μήπως να βάλουµε πιο κοντά το χρονικό όριο της πο-
λεοδόµησης;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Δεκαπέντε
χρόνια.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Να το φέρουµε στα δεκαπέντε ή στα
δέκα; Να πιέσουµε λίγο στην κατεύθυνση του να τελειώνει αυτή
η οµηρία αυτών των ανθρώπων; Αυτοί δεν θα µπουν στη ρύθ-
µιση. Ούτως ή άλλως περιµένουν την πολεοδόµηση. Ένα ζήτηµα,
λοιπόν, είναι αυτό.

Δεύτερον, κάνατε ορθώς δεκτή την παρατήρηση να εξοµοιω-
θεί ο χρόνος µεταξύ εντός και εκτός σχεδίου, από τα είκοσι στα
σαράντα, το πήγατε σε ένα µέσο όρο στο τριάντα. Γιατί όχι το
σαράντα; Δεν χάλασε ο κόσµος. Κάνουµε πιο θελκτική τη ρύθ-
µιση. Περισσότερος κόσµος θα έρθει.

Μπαίνει το ζήτηµα του ύψους των προστίµων. Έχω µια διπλή
παρατήρηση εδώ. Θα µπει περισσότερος κόσµος. Εδώ υπάρ-
χουν ζητήµατα. Ο βασικός συντελεστής ας πάει στο 1,2 -το ξα-
ναείπα, δεν χάνουµε πολύ και ταυτόχρονα το κάνουµε πιο
ελκυστικό- και ας βάζουµε αυτούς τους συντελεστές που τους
έχουµε στο 2 -που διπλασιάζουµε, δηλαδή, για τα εκτός σχεδίου
και τα χωρίς άδεια- και ας πάει στο 1,5. Ο πολύς ο κόσµος είναι
αυτός και εκεί είναι που το κάνουµε πιο δελεαστικό αυτό. Το κά-
νουµε πιο δελεαστικό για να ρυθµίσουµε.

Από κει και πέρα, ένα τελευταίο ζήτηµα το οποίο δεν ρυθµί-
ζουµε και κάπως πρέπει να σκεφθούµε µέχρι το τέλος της συζή-
τησης είναι το δασικό. Αποχαρακτηρίζεται. Τι κάνουµε; Δεν θα
προφτάσετε την προθεσµία. Αυτό είναι κάτι που πρέπει να το
δούµε. Πρέπει να δώσουµε µια δυνατότητα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Οι δασικοί χάρτες µετά από έξι µήνες
είναι.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Εάν υπάρξει µεταγενέστερος απο-
χαρακτηρισµός του δασικού, πρέπει να δίνουµε µία δυνατότητα
αυτό το αυθαίρετο να ενταχθεί στη ρύθµιση.

Αυτές τις παρατηρήσεις, κύριε Πρόεδρε, είχα. Ευχαριστώ
πολύ για την ανοχή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Μαυρουδή Βορίδη.
Παρακαλείται ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ Μαγνησίας κ. Κώστας

Καρτάλης να λάβει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΤΑΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ,

κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη σηµερινή συνεδρίαση πάρα
πολλοί από τους συναδέλφους που τοποθετήθηκαν µέχρι στιγ-
µής εντόπισαν ότι το πρόβληµα των αυθαιρέτων είναι πολύ σο-
βαρό για την οικιστική και περιβαλλοντική οργάνωση της χώρας
και υποστήριξαν στις τοποθετήσεις τους ότι πρέπει να υπάρχει
µία «κόκκινη γραµµή» η οποία να δώσει τη δυνατότητα να µην
επαναληφθεί ξανά στο µέλλον.

Αυτός ο κοινός τόπος αν είναι, πραγµατικά, ειλικρινής, αν
πραγµατικά θέλουµε ως πολιτικό σύστηµα να αντιµετωπίσουµε
µε µια δική µας «κόκκινη γραµµή» τη µεγάλη αµαρτία του µετα-
πολιτευτικού συστήµατος, που λέγεται η πολεοδοµική αταξία της
χώρας, προτείνω, κύριε Υπουργέ, να συµπεριλάβετε µία διάταξη
στο νοµοσχέδιό σας η οποία θα λέει ότι δεν θα είναι επιτρεπτή
µία νέα νοµοθετική ρύθµιση για τακτοποίηση των αυθαιρέτων
εντός της επόµενης δεκαπενταετίας και µετά τη δεκαπενταετία,
για να εξουσιοδοτήσει η Βουλή την κυβέρνηση, την πολιτεία να
δροµολογήσει µια ρύθµιση, αν είναι απαιτητή, θα απαιτείται
εξουσιοδότηση από τα 4/5 της Βουλής. Αυτή είναι η δική µας
«κόκκινη γραµµή»...

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Να το κάνετε
αυτό µετά από δεκαπέντε χρόνια; Το κάνετε σήµερα. Είναι 5/5.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Είναι 5/5.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΤΑΛΗΣ: Η εξουσιοδότηση δεν είναι 5/5.
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Κοιτάξτε, θα αναλάβουµε και εµείς τις ευθύνες µας γι’ αυτά που
έρχονται, γιατί διαφορετικά όλοι οι λόγοι οι οποίοι ακούστηκαν
σήµερα είναι λόγοι εικονικοί.

Ας αποφασίσουµε, λοιπόν, να εντάξουµε µία ρύθµιση που θα
αποτρέπει στο άµεσο µέλλον να γίνουν αντίστοιχα πράγµατα και
θα δεσµευτούµε όλοι ότι θα στηρίξουµε την εκάστοτε κυβέρ-
νηση, σήµερα το Υπουργείο Περιβάλλοντος της Κυβέρνησης του
ΠΑΣΟΚ, αύριο µιας επόµενης οποιασδήποτε κυβέρνησης το επό-
µενο διάστηµα, στα επόµενα πέντε, δέκα ή είκοσι χρόνια, ώστε
να κάνει όλες εκείνες τις δικές της ενέργειες για να ενισχύσει την
«κόκκινη γραµµή».

Διαφορετικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν πρόκειται να
πείσουµε κανέναν. Θα κάνουµε µία άσκηση επί χάρτου, θα προ-
σπαθήσουµε να πείσουµε τους πολίτες ότι θέλουµε να προστα-
τέψουµε το οικιστικό, πολεοδοµικό και χωροταξικό περιβάλλον,
αλλά στην ουσία θα επενδύουµε στην τακτοποίηση αυθαιρέτων
που θα έχουν κατασκευασθεί κάπου, κάπως, κάποτε.

Κύριε Υπουργέ, εµένα δεν µε ανησυχεί η απλοποίηση της πε-
ριβαλλοντικής νοµοθεσίας που έχετε δροµολογήσει. Θεωρώ ότι
είναι προς τη σωστή κατεύθυνση. Γνωρίζω, άλλωστε, από την ει-
δικότητά µου ότι πολλές φορές οι  περιβαλλοντικές µελέτες είναι
φασόν -είναι καρµπόν, δηλαδή- η µία ακολουθεί την άλλη και,
πραγµατικά, δεν αποτυπώνουν την ανάγκη για την προστασία
του περιβάλλοντος. 

Θα ζήταγα, όµως, να ενισχύσετε και να επεκτείνετε το πλαίσιο
της αυστηρότερης περιβαλλοντικής αδειοδότησης, που ισχύει
για το δίκτυο «NATURA 2000» και για τις περιοχές που είναι εθνι-
κοί δρυµοί, εθνικά πάρκα και υγρότοποι διεθνούς σηµασίας. Θυ-
µίζω ότι αυτό το κάναµε και στον εφαρµοστικό νόµο για την
αξιοποίηση των δηµοσίων ακινήτων. Άρα, σε κάτι, το οποίο ήταν
εξαιρετικά πιο επείγον, δεχθήκαµε ότι εξαιρούνται  οι εθνικοί
δρυµοί, τα εθνικά πάρκα, οι περιοχές Ramsar και οι υγρότοποι.
Θα προτείνω, λοιπόν, η  περιβαλλοντική νοµοθεσία που ισχύει
για τις «NATURA» για τις αδειοδοτήσεις, να ισχύει και στις συ-
γκεκριµένες περιπτώσεις.

Θεωρώ, επίσης, ότι θα πρέπει να αυστηροποιηθούν τα πρό-
στιµα, τα οποία έχουν περιληφθεί στο νοµοσχέδιο, όταν πρόκει-
ται για υψηλά εισοδήµατα ή αντιστοιχούν σε περιοχές µε υψηλή
εµπορική αξία, ώστε, πραγµατικά, να αποτυπώνεται η διαφορο-
ποίηση µεταξύ των χαµηλών εισοδηµάτων ή των περιοχών που
δεν έχουν υψηλή αντικειµενική αξία, αλλά αντιθέτως έχουν χα-
µηλή αντικειµενική αξία ως προς τη γη, ως προς την κατασκευή.
Έτσι, θα ενισχύσουµε τον κοινωνικό συντελεστή.

Θα παρακαλούσα, επίσης, κύριε Υπουργέ, να αφαιρεθούν οι
διατάξεις, οι ρυθµίσεις, που επιτρέπουν απλοποίηση των αδειο-
δοτήσεων σε κηρυγµένους αρχαιολογικούς χώρους και σε ζώνες
αρχαιολογικής προστασίας Α’ και Β’. Νοµίζω ότι δεν το χρειάζε-
ται αυτό το νοµοσχέδιο και θα ήταν λάθος το νοµοσχέδιο να
ακροβατήσει -που είναι ένα δύσκολο νοµοσχέδιο, όπως ανέφερε
και ο κ. Βορίδης σε ό,τι αφορά στη νοµολογία του Συµβουλίου
της Επικρατείας- και µε τις περιοχές, οι οποίες είναι κηρυγµένοι
αρχαιολογικοί χώροι.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Επιτροπή Περιβάλλοντος της
Βουλής στο φετινό πόρισµά της αναφέρει ότι χρειάζονται περί-
που δώδεκα µε δεκαπέντε έτη για να γίνει πολεοδοµικός σχεδια-
σµός µιας περιοχής και να εκδοθούν οι πράξεις εφαρµογής.
Είναι προφανές ότι είναι αδιανόητος ο χρόνος για µία σύγχρονη
πολιτεία και το τελικό του αποτέλεσµα είναι ότι η πόλη κινείται
ταχύτερα από το σχέδιο, το οποίο υποτίθεται ότι ορίζει την επέ-
κταση της πόλης. Κατ’ αυτήν την άποψη, θα πρέπει να είµαστε
πολύ προσεκτικοί και να βοηθήσουµε τη διοίκηση, ώστε να κάνει
έναν ουσιαστικό πολεοδοµικό σχεδιασµό. 

Στο νοµοσχέδιο µιλάτε για είκοσι έτη, ώστε να οργανωθεί ο
πολεοδοµικός σχεδιασµός, τα ΓΠΣ, τα ΣΧΟΟΑΠ, οι αναθεωρή-
σεις των εγκεκριµένων σχεδίων πόλεως. 

Κύριε Υπουργέ, εγώ προτείνω τα είκοσι χρόνια να γίνουν πέντε
χρόνια και στην περίπτωση των εκτός σχεδίου περιοχών τα είκοσι
χρόνια να γίνουν δέκα χρόνια, γιατί οι εκτός σχεδίου περιοχές
έχουν και την ιδιαιτερότητα των προστατευόµενων περιοχών
«NATURA», υγροτόπων, εθνικών δρυµών, εθνικών πάρκων. Άρα,
εκεί χρειάζεται πολύ µεγαλύτερη προσπάθεια, πόσω µάλιστα

όταν έχουµε διακόσιες πενήντα τρεις περιοχές «NATURA» στη
χώρα µας. Νοµίζω ότι έτσι θα δώσουµε το µήνυµα προς την κοι-
νωνία ότι έχουµε πραγµατικά σκοπό να οργανώσουµε, επιτέ-
λους, τον πολεοδοµικό και χωροταξικό χάρτη της χώρας, µε
άλλα λόγια να συµφιλιώσουµε το χώρο µε την ανάπτυξη, να επι-
τρέψουµε την ισόρροπη σχέση µεταξύ περιβάλλοντος και ανά-
πτυξης. 

Πιστεύω, πραγµατικά -το έχω πει και άλλες φορές από το
Βήµα της Βουλής -ότι µία επένδυση, όταν παρακολουθεί την πε-
ριβαλλοντική νοµοθεσία, έχει επαρκή ταχύτητα, ενώ όταν παρεκ-
κλίνει από την περιβαλλοντική νοµοθεσία η επένδυση ή
επιβραδύνεται ή και σταµατά. Σήµερα, το Υπουργείο Περιβάλλο-
ντος βοηθά την περιβαλλοντική νοµοθεσία –µάλλον εργαλεία της
κι όχι αυτήν καθ’ αυτήν την περιβαλλοντική νοµοθεσία- δηµιουρ-
γώντας καλύτερες συνθήκες για την περιβαλλοντική αδειοδό-
τηση.

Προτείνω, επίσης, κύριε Υπουργέ, να συµπεριλάβετε στο νο-
µοσχέδιο την υποχρέωση να αναρτώνται στο διαδίκτυο περιλή-
ψεις των οικοδοµικών αδειών, ώστε ο κάθε πολίτης να γνωρίζει
τι γίνεται στην περιοχή του, όχι γιατί επιθυµώ ένας πολίτης να
καταδίδει το γείτονά του, αλλά για να µπορεί να υπάρχει διαφά-
νεια ως προς το τι περιλαµβάνει η οικοδοµική άδεια και τι πραγ-
µατικά κτίζεται.

Επίσης, προτείνω να υπάρχει ηλεκτρονική διασύνδεση του ΙΚΑ
µε τις πολεοδοµίες, ώστε, επιτέλους, να ελέγχεται η εισφορο-
διαφυγή και, επιτέλους, να µπορεί να γίνει µία αντιστοίχιση µε-
ταξύ των κατασκευών και των τετραγωνικών τους µέτρων και των
ελάχιστων ηµεροµισθίων, τα οποία τελικά καταβάλλονται στο ΙΚΑ
και αποτυπώνουν -αν θέλετε- και την κατασκευή αυτή καθ’ αυτή.

Είµαστε µπροστά ξανά σε κρίσιµα διλήµµατα και στις «κόκκι-
νες γραµµές», τις οποίες κάποτε τις λέγαµε «καθαρές λύσεις»
και κάποια άλλη στιγµή «νέα σελίδα». Σηµασία έχει να ενισχύσετε
-όπως κάνετε µε το νοµοσχέδιο και το θεωρώ εξαιρετικά θετικό-
την Ειδική Υπηρεσία Επιθεωρητών Περιβάλλοντος, η οποία κάνει
εξαιρετική δουλειά και πρέπει να έχει τη στήριξη όλων. Η άποψή
µου είναι ότι θα πρέπει να γίνει ανεξάρτητη αρχή. Αν κάποιους
τους τροµάζει το γεγονός ότι θα έχουµε µία ακόµη ανεξάρτητη
αρχή, εγώ πιστεύω ότι όταν θα βγει από το περίβληµα της επο-
πτείας του Υπουργείου Περιβάλλοντος, θα µπορεί να κάνει πολύ
πιο αποτελεσµατικά τη δουλειά της. Δεν ισχυρίζοµαι ότι το
Υπουργείο Περιβάλλοντος παρεµβαίνει, αλλά ισχυρίζοµαι ότι
χρειάζεται να  υπάρχει µία θωράκιση και µία διάκριση των αρµο-
διοτήτων.

Τέλος, επειδή άκουσα πολλούς συναδέλφους να µιλούν για τα
δάση και επειδή είναι ένα φλέγον θέµα και, βεβαίως, εκκρεµεί ο
δασικός νόµος του Υπουργείου, κύριε Υπουργέ και κύριε Ανα-
πληρωτή Υπουργέ, πρέπει να δροµολογηθεί µε ταχύτητα. 

Εγώ θα πρότεινα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να αποστούµε
από την εντατική συζήτηση που αρχίζει και δηµιουργείται για την
αναθεώρηση του άρθρου 24 του Συντάγµατος. Δεν είναι τα δάση
αυτά που επηρεάζουν την ανάπτυξη, αλλά είναι η άναρχη ανά-
πτυξη που αποδοµεί τα δάση. Αν θέλετε να µπούµε σε έναν πο-
λιτικό ρεαλισµό, όπως είπε προηγουµένως ο κ. Βορίδης, ας
δούµε στις αεροφωτογραφίες του 1945, του 1965 -µέχρι εκεί,
όµως- ποιες  ήταν, πραγµατικά, οι περιοχές που τελικά χτίστηκαν
και ας κάνουµε τις αντίστοιχες τροποποιήσεις στους δασικούς
χάρτες. 

Δεν χρειάζεται  να κάνουµε εκπτώσεις στο δασικό περιβάλλον
της χώρας. Είναι αναγκαίο να το διαφυλάξουµε µε κάθε τρόπο,
ιδιαίτερα σε µία χώρα που δεν έχει συνηθίσει να πείθει τους πο-
λίτες  της, αλλά και οι πολίτες της δεν έχουν συνηθίσει να πεί-
θουν και την πολιτεία ότι οι νόµοι γίνονται για να εφαρµόζονται.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Καρτάλη.

Παρακαλείται η κ. Μαρία Σκραφνάκη, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ
του Νοµού  Ηρακλείου, να λάβει το λόγο.

ΜΑΡΙΑ ΣΚΡΑΦΝΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νο-

µοσχέδιο είναι µία σπουδαία νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυ-
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βέρνησης, διότι αλλάζει και απλοποιεί την περιβαλλοντική αδει-
οδότηση των δηµοσίων και ιδιωτικών έργων και το σύστηµα των
περιβαλλοντικών ελέγχων. Επίσης, προχωρεί στη ρύθµιση των
αυθαιρέτων, που είναι πρόβληµα χρόνιο και σύνθετο. Ειδικά το
πρόβληµα της αυθαίρετης δόµησης, το οποίο ουδέποτε έχει
αντιµετωπιστεί συνολικά, επιχειρείται να αντιµετωπιστεί µε τρόπο
δίκαιο, ρεαλιστικό και σύµφωνα µε τις συνταγµατικές διατάξεις. 

Η περιβαλλοντική αδειοδότηση των έργων και των δραστηριο-
τήτων µε τις ισχύουσες διατάξεις είναι εξαιρετικά δαπανηρή και
χρονοβόρα και τις περισσότερες φορές, αν και εκδίδεται, δεν
εφαρµόζεται. Ο µέσος όρος της περιβαλλοντικής αδειοδότησης
είναι ενάµιση µε δύο χρόνια, µε αποτέλεσµα να έχουµε καθυστε-
ρήσεις στην προώθηση των δηµοσίων έργων, αλλά και στην υλο-
ποίηση των ιδιωτικών επενδύσεων.

Σήµερα, λοιπόν, που πρέπει να τρέξουµε µε γρήγορους ρυθ-
µούς στην απορρόφηση των κονδυλίων του ΕΣΠΑ για έργα που
είναι προγραµµατισµένα, αλλά και για τη δηµιουργία νέων ιδιω-
τικών επενδύσεων, αυτή η νοµοθετική πρωτοβουλία έρχεται να
βοηθήσει την ανάπτυξη και την ελληνική οικονοµία. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο επιτυγχάνεται η δραστική απλοποί-
ηση και η µείωση του χρόνου ολοκλήρωσης της διαδικασίας πε-
ριβαλλοντικής αδειοδότησης, ενώ δίδεται βάρος στον έλεγχο
της εφαρµογής των περιβαλλοντικών µελετών. 

Συγκεκριµένα, καταργούνται οι συνυπογραφές άλλων Υπουρ-
γών που δηµιουργούσαν µεγάλες καθυστερήσεις, καθορίζεται
µε σαφήνεια το περιεχόµενο των  περιβαλλοντικών µελετών και
τα απαιτούµενα δικαιολογητικά υπό κατηγορία και ανά οµάδα
έργων και, επίσης, ορίζεται τυποποιηµένος τρόπος σύνταξής
τους, κάτι το οποίο συµβάλλει στη γρηγορότερη, αρτιότερη και
αποτελεσµατική διαδικασία ολοκλήρωσής τους. Κατηγοριοποι-
ούνται ξεκάθαρα τα έργα και οι δραστηριότητες σε κατηγορίες
µε βάση τις επιπτώσεις που έχει  καθένα από αυτά στο περιβάλ-
λον. Έτσι, τα µεγάλα έργα που έχουν µεγάλες περιβαλλοντικές
επιπτώσεις κατατάσσονται στην κατηγορία Α’, ενώ τα µικρότερα
έργα στην κατηγορία Β’, όπως για παράδειγµα επαγγελµατικά
εργαστήρια, µικρά εργαστήρια σε βιοµηχανικές περιοχές, µικρά
ξενοδοχεία, απαλλάσσονται τελείως από τη µελέτη περιβαλλο-
ντικών επιπτώσεων, κάτι που σηµαίνει ότι ο πολίτης γλυτώνει την
ταλαιπωρία, την καθυστέρηση και τα περιττά έξοδα, βεβαίως.

Κύριε Υπουργέ, χαίροµαι που κάνατε δεκτή την πρότασή µου
στην επιτροπή κατά τη δεύτερη συζήτηση να µπορεί ο φορέας
µεγάλου έργου κατηγορίας Α’ να διενεργήσει δηµόσια διαβού-
λευση, αναφορικά µε τα βασικά τεχνικά χαρακτηριστικά του
έργου. Αυτό είναι σωστό, διότι θα διατυπώνονται οι απόψεις και
οι αντιρρήσεις όλων των φορέων σε πρώιµη στάδιο των µελετών,
ώστε να αποφεύγουµε τη δαπάνη πολλών χρηµάτων στις άλλες
µελέτες που θα έχουν προχωρήσει και µετά τελικά θα είναι άχρη-
στες, διότι θα έχουµε προβλήµατα µε την περιβαλλοντική αδειο-
δότηση.

Επίσης, µε το παρόν νοµοσχέδιο επιτυγχάνεται η κατάργηση
των αλληλεπικαλυπτόµενων αδειοδοτήσεων και επιπλέον, αυξά-
νεται στα δέκα χρόνια η διάρκεια ισχύος των περιβαλλοντικών
όρων, η οποία υπό προϋποθέσεις µπορεί να φθάσει τα δεκατέσ-
σερα χρόνια, αντί των πέντε που ισχύει σήµερα.

Τέλος, αρµοδιότητα σχετικά µε την αξιολόγηση, τον έλεγχο
των περιβαλλοντικών αδειοδοτήσεων δίδεται και στον ιδιωτικό
τοµέα, αφού συστήνεται Μητρώο Πιστοποιηµένων Αξιολογητών
Μελετών Περιβαλλοντικών Επιπτώσεων και Μητρώο Περιβαλλο-
ντικών Ελεγκτών. Έτσι δηµιουργούνται θέσεις εργασίας, απο-
συµφορούνται οι αρµόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου Περιβάλ-
λοντος και µειώνονται οι καθυστερήσεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το δεύτερο µέρος του νοµοσχε-
δίου αφορά την τακτοποίηση των αυθαιρέτων. Το Υπουργείο Πε-
ριβάλλοντος επιχειρεί µε το παρόν νοµοσχέδιο να αντιµετωπίσει
σωστά και ρεαλιστικά το πρόβληµα της αυθαίρετης δόµησης
µετά από τριάντα ολόκληρα χρόνια. Η επίλυση αυτού του κοινω-
νικού και οικονοµικού προβλήµατος βγάζει από το αδιέξοδο χι-
λιάδες συµπολίτες µας, οι οποίοι δεν µπορούσαν ούτε να
µεταβιβάσουν το ακίνητό τους στα παιδιά τους ούτε να συνδε-
θούν µε τα δίκτυα κοινής ωφέλειας και ούτε να επισκευάσουν και
να ενισχύσουν την αυθαίρετη κατασκευή τους.

Για την κατάσταση αυτή τις µεγαλύτερες ευθύνες τις έχει η
πολιτεία, η οποία δεν προέβλεψε έγκαιρα τη µεγάλη συγκέ-
ντρωση πληθυσµού στα µεγάλα, αλλά και στα µικρότερα αστικά
κέντρα, µε αποτέλεσµα να µην έχει προχωρήσει στη σύνταξη των
γενικών πολεοδοµικών σχεδίων για τον καθορισµό των χρήσεων
γης και των πολεοδοµικών µελετών για τον καθορισµό των όρων
δόµησης σε κάθε περιοχή. 

Για να µην έχουµε µια νέα γενιά αυθαιρέτων θα πρέπει να τρο-
ποποιηθεί και να απλοποιηθεί η πολεοδοµική νοµοθεσία και να
επιταχυνθούν οι διαδικασίες έγκρισης των πολεοδοµικών σχε-
δίων. Με την προσθήκη που σήµερα κάνετε στην παράγραφο 1Β
του άρθρου 24 δίδεται αρκετά µεγάλη προθεσµία είκοσι ετών για
την ολοκλήρωση του πολεοδοµικού σχεδιασµού στους δήµους
που υπάρχουν αυθαίρετες κατασκευές και δεν έχει ξεκινήσει η
διαδικασία πολεοδόµησης των περιοχών αυτών. 

Όµως, κύριε Υπουργέ, υπάρχει σοβαρό πρόβληµα σε περιο-
χές σε όλη την Ελλάδα που είναι εντός εγκεκριµένων γενικών πο-
λεοδοµικών σχεδίων και το Υπουργείο σας εδώ και δεκαπέντε
χρόνια εκπονεί τις πολεοδοµικές µελέτες και τις πράξεις εφαρ-
µογής χωρίς αυτές να έχουν ολοκληρωθεί και να έχουν θεσµο-
θετηθεί. Συγκεκριµένα, θα σας αναφέρω για το νοµό µας µερικές
περιπτώσεις. Στο Νοµό Ηρακλείου εκκρεµούν οι πολεοδοµικές
µελέτες που εκπονεί το ΥΠΕΚΑ στην περιοχή του ΤΕΙ, του Εσταυ-
ρωµένου, του Κολυµβητηρίου, των Βασιλειών, του Σκαλανίου,
του Αρκαλοχωρίου και η πράξη εφαρµογής του Γαζίου. 

Ζητώ, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, την παρέµβασή σας, προκειµέ-
νου να προχωρήσουν και να ολοκληρωθούν το συντοµότερο δυ-
νατόν, διότι αυτές είναι περιοχές µε έντονη οικοδοµική δραστη-
ριότητα. 

Επίσης, πρέπει να προχωρήσει η έγκριση των πολεοδοµικών
µελετών που αφορούν τους οικοδοµικούς συνεταιρισµούς σε
όλη τη χώρα. Είναι προτιµότερο να υπάρχει οργανωµένη εκτός
σχεδίου δόµηση, κύριε Υπουργέ, από την τελείως αυθαίρετη δό-
µηση. Εξάλλου, οι οικοδοµικοί συνεταιρισµοί που διαθέτουν τα
χρήµατα µπορούν να ξεκινήσουν άµεσα την ανοικοδόµησή τους
και να κινηθεί η αγορά στην οικοδοµή. 

Κύριε Υπουργέ, το νοµοσχέδιο που σήµερα συζητάµε δίνει
λύση στο πρόβληµα των αυθαιρέτων, αφού τα αυθαίρετα απαλ-
λάσσονται από την κατεδάφιση, αυτά µπορούν να µεταβιβα-
στούν, να υποθηκευτούν και να συνδεθούν µε τα δίκτυα κοινής
ωφέλειας. Επίσης, καταργείται το πρόστιµο διατήρησης και οι
σχετικές δικογραφίες ενώπιον των ποινικών δικαστηρίων µπαί-
νουν στον αρχείο. 

Σηµαντικό, επίσης, είναι ότι τα παράβολα συµψηφίζονται µε το
συνολικό τελικό πρόστιµο. Είναι θετικό ότι όποιοι είχαν δηλώσει
παλαιότερα τα αυθαίρετά τους, αλλά δεν είχαν πάρει εξαίρεση
από την κατεδάφιση, µπορούν να υπαχθούν τώρα σε αυτήν τη
ρύθµιση και να τους αφαιρεθούν όσα πρόστιµα είχαν πληρώσει.
Το ίδιο, βέβαια, ισχύει και για όσους είχαν υπαχθεί σε ειδικές δια-
τάξεις, όπως τα ξενοδοχεία ή τα βιοµηχανικά και βιοτεχνικά κτή-
ρια και προστέθηκαν σήµερα σωστά και τα λοιπά τουριστικά
καταλύµατα. 

Εδώ, όµως, κύριε Υπουργέ, θέλω λίγο την προσοχή σας. Πρέ-
πει να διευκρινισθεί και να προστεθεί ρητά ότι υπάγονται σε
αυτήν τη ρύθµιση και τα ενοικιαζόµενα επιπλωµένα δωµάτια και
διαµερίσµατα, τα κάµπινγκ και άλλες τουριστικές εγκαταστάσεις
που είχαν κάνει χρήση διατάξεων των προηγουµένων νόµων περί
λειτουργικής τακτοποίησης. 

Επίσης, πιστεύω, κύριε Υπουργέ, ότι πρέπει να προστεθεί και
ο κοινωνικός συντελεστής και για τις πολύτεκνες οικογένειες, ει-
δικά σήµερα στη δύσκολη αυτή συγκυρία και να µειωθούν τα πα-
ράβολα για τους πολύτεκνους. 

Επίσης, προτείνω µε το παρόν νοµοσχέδιο να λυθεί και το
θέµα των εξ αδιαιρέτου ακινήτων και των εξ αδιαιρέτου αυθαι-
ρέτων κτισµάτων που βρίσκονται επ’ αυτών. Αφορά πολύ κόσµο
και ειδικά στο Νοµό Ηρακλείου όπου είχαµε πολλά κληροτεµά-
χια. Αν δεν λυθεί µε την παρούσα νοµοθετική πρωτοβουλία, θα
πρέπει να λυθεί το επόµενο χρονικό διάστηµα σε συνεργασία µε
το Υπουργείο Δικαιοσύνης.

Ακόµα θεωρώ ότι ο χρόνος τακτοποίησης θα πρέπει να ορισθεί
στα σαράντα χρόνια για όλα τα αυθαίρετα και όχι στα τριάντα,
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για να κλείσουµε το θέµα αυτό µια και έξω. Έτσι κι αλλιώς είναι
παλιά τα αυθαίρετα, άρα θα κατεδαφιστούν µετά. 

Επίσης, το πρόστιµο ανέγερσης πιστεύω ότι δεν πρέπει να
υπερβαίνει το ποσό της οικοδοµικής άδειας και ο συντελεστής
υπολογισµού του προστίµου στην περίπτωση που δεν υπάρχει
οικοδοµική άδεια να µειωθεί από 2 που προτείνετε σε 1,5, όπως
και στην περίπτωση που το αυθαίρετο είναι εκτός σχεδίου να µει-
ωθεί αντίστοιχα ο συντελεστής από 1,7 σε 1,5.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό ακόµα, κύριε Πρόεδρε.
Προτείνω επίσης, να επιτραπεί η µεταβίβαση αυθαιρέτου από

τον πατέρα στο παιδί σε περίπτωση που το αυθαίρετο αποτελεί
δεύτερη κατοικία για τον πατέρα, αλλά πρώτη κατοικία για το
παιδί. Προτείνω αυτή η µεταβίβαση να γίνεται µε την υποβολή
της αιτήσεως υπαγωγής στη ρύθµιση και πριν την έκδοση του
προστίµου, έτσι ώστε να βοηθηθεί η οικογένεια που έχει αυτό το
αυθαίρετο ως µοναδική κατοικία για τα παιδιά της. 

Βεβαίως, οι δόσεις πιστεύω ότι θα πρέπει να αυξηθούν, διότι
ο κόσµος  περνάει πάρα πολύ δύσκολα και µπορούν να γίνουν
είτε τριάντα έξι ή και σαράντα οκτώ, προκειµένου να έχουµε µε-
γάλη συµµετοχή του κόσµου.

Θεωρώ ότι το νοµοσχέδιο αυτό κινείται στη σωστή κατεύ-
θυνση. Πιστεύω ότι θα λάβετε υπ’ όψιν σας τις προτάσεις όλων
των συναδέλφων και τις δικές µου. Θεωρώ ότι είναι πολύ σηµα-
ντικό το νοµοσχέδιο, διότι προσεγγίζει σοβαρά τα υπό συζήτηση
θέµατα, γι’ αυτό και το υπερψηφίζω.

Σας ευχαριστώ και ευχαριστώ τον κύριο Πρόεδρο για την
ανοχή του.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την κ.

Σκραφνάκη.
Παρακαλείται τώρα ο κ. Ζήσης Τζηκαλάγιας, Βουλευτής της

Νέας Δηµοκρατίας Νοµού Καστοριάς να λάβει το λόγο.
Ορίστε, κύριε Τζηκαλάγια, έχετε το λόγο.
ΖΗΣΗΣ ΤΖΗΚΑΛΑΓΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για άλλη µια φορά σε ένα ση-

µαντικό νοµοσχέδιο, όπως είναι το σηµερινό, που αφορά τις πε-
ριβαλλοντικές αδειοδοτήσεις και τα αυθαίρετα κτίσµατα ανά την
Ελλάδα, η Νέα Δηµοκρατία προσήλθε µε σοβαρότητα και υπευ-
θυνότητα, µε κύριο γνώµονα την υπηρέτηση του συµφέροντος
του ελληνικού λαού. Όπως κάνουµε εδώ και είκοσι τρεις µήνες,
έτσι κάνουµε και σε αυτό το νοµοσχέδιο, το ψηφίζουµε επί της
αρχής και φυσικά εκφράζουµε τις ενστάσεις µας, τις επιφυλάξεις
µας ή ίσως και τις διαφοροποιήσεις µας σε κάποια άρθρα. 

Έτσι, λοιπόν, όπως είπε και το πρωί ο εισηγητής µας και ο Κοι-
νοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος, είναι εντάξει το νοµοσχέδιο
που ψηφίζουµε και πολλές φορές έχει µπει «κόκκινη γραµµή» για
τα αυθαίρετα, αλλά το ζήτηµα είναι πότε επιτέλους θα υπάρξει
αποτελεσµατικότητα. Θέλουµε να πιστεύουµε ότι αυτό το νοµο-
σχέδιο δροµολογεί κάποιες διαδικασίες που αυτήν τη φορά όλα
θα συµβάλουν στο να ξεφύγει η Ελλάδα απ’ αυτό το ζήτηµα της
µη αποτελεσµατικότητας στην εφαρµογή µέτρων και νόµων που
έχει εδώ και τόσα χρόνια. 

Αυτός ο νόµος έχει άρωµα Νέας Δηµοκρατίας. Έχει, αν θέ-
λετε, άρωµα «Ζάππειο 2», όταν και εκεί ο Πρόεδρός µας ο Αντώ-
νης Σαµαράς έλεγε ότι πρέπει να γίνουν τακτοποιήσεις, αλλά
φυσικά µε εξαίρεση περιπτώσεων που αφορούν τακτοποίηση σε
κατασκευές σε αιγιαλό, δάσος, αρχαιολογικούς χώρους, ρέµατα
ή παραδοσιακούς οικισµούς. 

Έχει, λοιπόν, η Νέα Δηµοκρατία την πατρότητα, όπως είπε και
ο εισηγητής µας το πρωί, αυτών των απόψεων και των θέσεων
και εξάλλου για άλλη µια φορά και σε αυτό το νοµοσχέδιο το
ΠΑΣΟΚ έρχεται στις θέσεις της Νέας Δηµοκρατίας,  όπως
έπραξε, µην ξεχνάτε, και για τους ηµιυπαίθριους χώρους. 

Αυτό δεν σηµαίνει, όµως, κύριε Υπουργέ, ότι δεν πρέπει να
πούµε ότι στο πρώτο κεφάλαιο, από τα άρθρα 1 έως 22, υπαγο-
ρεύονται τα περισσότερα από την υποχρέωση της χώρας µας
απέναντι στο τέταρτο επικαιροποιηµένο µνηµόνιο, όπως µας λέει
το Επιστηµονικό Συµβούλιο της Βουλής στην έκθεσή του, που
µιλάει για υποχρέωση της χώρας, για σύντµηση και απλοποίηση

των διαδικασιών ή το δεύτερο κεφάλαιο, τα άρθρα 23 έως 33,
υπαγορεύονται από το µεσοπρόθεσµο 2012-2015, που µιλάει για
υποχρέωση αυξήσεων φόρων και προστίµων για τακτοποιήσεις
πολεοδοµικών παραβάσεων. 

Επίσης το µνηµόνιο, αυτό το επαχθές µνηµόνιο που ψηφίσατε
το Μάιο του 2010, που ήταν η αφετηρία των κακών για την πα-
τρίδα µας, προέβλεπε το πολύ αισιόδοξο ποσό των 800 εκατοµ-
µυρίων ευρώ σαν εισπράξεις. Νοµίζω ότι -για να µην πω
υπερφίαλο- σίγουρα είναι υπεραισιόδοξο, όπως και για πολλά
άλλα, για φορολογικά έσοδα, για τον προϋπολογισµό, που πέ-
φτει έξω η Κυβέρνηση και οι αρµόδιοι Υπουργοί των Οικονοµικών
και παραγωγικών Υπουργείων στις εκτιµήσεις τους. 

Χωρίζονται, λοιπόν, οι περιβαλλοντικές αδειοδοτήσεις σε δύο
κατηγορίες, Α και Β. Η Α1 είναι για πολύ σηµαντικές µελέτες πε-
ριβαλλοντικών επιπτώσεων, η Α2 είναι οι σηµαντικές ενώ στη Β
ανήκουν εκείνες που χρειάζονται πρόσθετες περιβαλλοντικές δε-
σµεύσεις. 

Όλοι αυτοί οι όροι, µελέτες περιβαλλοντικών επιπτώσεων, η
ΑΕΠΟ, δηλαδή αποφάσεις έγκρισης περιβαλλοντικών όρων, οι
τεχνικές περιβαλλοντικών µελετών, οι ειδικές οικολογικές αξιο-
λογήσεις, είναι όλες σε σωστή κατεύθυνση διαδικασίας. Προβλέ-
πεται σωστά στο ΥΠΕΚΑ να γίνει κεντρικό συµβούλιο περιβαλ-
λοντικών αδειοδοτήσεων, το ΚΕΣΠΑ, ενώ στις αποκεντρωµένες
αυτοδιοικήσεις είναι τα ΠΕΣΠΑ. Αυτά πρέπει να γίνουν. 

Είναι θετικά τα µητρώα που συστήνονται. Το µητρώο πιστο-
ποιηµένων αξιολογητών, µελετών περιβαλλοντικών επιπτώσεων,
το ηλεκτρονικό περιβαλλοντικό µητρώο, το µητρώο των περιβαλ-
λοντικών ελεγκτών το οποίο υπάγεται στην ειδική Υπηρεσία Επι-
θεωρητών Περιβάλλοντος.

Από το δεύτερο κεφάλαιο, θεωρώ και αναφέρω ότι είναι πολύ
σηµαντική η πρόβλεψη ότι απαγορεύεται η µεταβίβαση ή σύ-
σταση εµπραγµάτων δικαιωµάτων σε ακίνητα µε αυθαίρετες κα-
τασκευές ή αλλαγές χρήσης. 

Στο άρθρο 24 στην παράγραφο 15, προβλέπει ότι για αδική-
µατα περί αυθαιρέτων που δεν έχει εκδοθεί αµετάκλητη δικα-
στική απόφαση τίθενται αυτά στο αρχείο µετά από αίτηση και
βεβαίωση περί εξόφλησης από την πολεοδοµία του προστίµου. 

Το άρθρο 22, προβλέπει την ειδική Υπηρεσία Επιθεώρησης Πε-
ριβάλλοντος που βέβαια υπήρχε και µέχρι τώρα. Ξέρουµε πολύ
καλά ότι µέχρι τώρα δεν λειτούργησε, δεν περπάτησε, δεν έκανε
αυτό που θα έπρεπε, ίσως γιατί είχε µία αθηνοκεντρική φιλοσο-
φία. Βέβαια και πάλι τα κέντρα είναι εδώ. Μιλάτε για µία υπηρε-
σία καταστροφής αυθαιρέτων που χωρίζεται σε δύο, την ένα και
δύο όπου προβλέπονται θέσεις αναπληρωτών γενικών επιθεω-
ρητών. Η µία θα έχει την έδρα βορειότερα στη Θήβα, στα Οινό-
φυτα. 

Ας ελπίσουµε αυτήν τη φορά, αφού γίνουν οι τακτοποιήσεις
µέσα σ’ αυτό το τρίµηνο µέχρι το τέλος της χρονιάς -και οι βελ-
τιώσεις που έγιναν το πρωί θεωρώ ότι ήταν κι αυτές θετικές-
όπως αναφέρθηκε και το πρωί από τους εισηγητές µας, επιτέ-
λους να µπει ένα τέλος στην ταλαιπωρία χιλιάδων πολιτών -να
µην πω εκατοµµυρίων- που υφίσταται µέχρι σήµερα. Από την
άλλη µεριά, όπως λέει η Νέα Δηµοκρατία εδώ και δύο χρόνια,
όπως σας είπαµε και στο Ζάππειο 2 πρέπει να µπει µία «κόκκινη
γραµµή» και από δω και πέρα να εφαρµόζονται αυστηρά οι νόµοι
και όταν δεν τηρούνται αυτά, τότε να υπάρχουν αυτές οι υπηρε-
σίες οι οποίες να προβαίνουν σε κατεδαφίσεις προκειµένου η
χώρα µας να µην είναι η τελευταία στην Ευρώπη που δεν έχει
σύγχρονο γενικό πολεοδοµικό σχεδιασµό και δεν εµπεδώνει το
αίσθηµα δικαίου.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Τζηκαλάγια. 

Παρακαλείται ο Υπουργός Περιβάλλοντος Ενέργειας και Κλι-
µατικής Αλλαγής, κ. Γεώργιος Παπακωνσταντίνου να λάβει το
λόγο. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλο-

ντος Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ κύριε
Πρόεδρε.
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Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Περιβάλλοντος Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής που συζητάµε
σήµερα στην Ολοµέλεια έχει δύο πολύ σηµαντικές τοµές. Η µία
αφορά την περιβαλλοντική αδειοδότηση και η δεύτερη είναι η
αντιµετώπιση της αυθαίρετης δόµησης στη χώρα µας µε κοινω-
νικά δίκαιο τρόπο και µε τη δηµιουργία ενός περιβαλλοντικού
ισοζυγίου, µε άλλα λόγια την αποκατάσταση της περιβαλλοντι-
κής δικαιοσύνης.  

Και για τις δύο αυτές παρεµβάσεις το Υπουργείο προσήλθε
στις επιτροπές της Βουλής µε ανοιχτό µυαλό, ανοιχτά αυτιά και
διάθεση να ακούσει και να ενσωµατώσει παρατηρήσεις, τόσο
από τους Βουλευτές όσο και από τους κοινωνικούς φορείς, που
προσήλθαν να διατυπώσουν τις απόψεις τους. Έτσι ενσωµατώ-
σαµε στο νοµοσχέδιο πολλές από αυτές τις παρατηρήσεις και
πρέπει να πω ότι είµαστε ιδιαίτερα ευτυχείς που διαφαίνεται µία
συναίνεση γύρω από τα δύο αυτά µεγάλα κεφάλαια του νοµο-
σχεδίου που ξεπερνά την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ
και συµπεριλαµβάνει και άλλες Κοινοβουλευτικές Οµάδες στο
Κοινοβούλιο.

Πέρα από τη διαδικασία αυτή, που νοµίζω ότι ήταν µία διαδι-
κασία πρότυπο, παρά την πρωινή συζήτηση που είχαµε εδώ, γιατί
ακριβώς µπήκε στην ουσία του τι σηµαίνει να κάνει κανείς πρώτη
και δεύτερη ανάγνωση και να ενσωµατώνει στη συνέχεια στην
Ολοµέλεια αλλαγές που έχουν προέλθει από τη συζήτηση και
άρα να µη µένει απλώς και µόνο στο γράµµα του Κανονισµού
αλλά να του δίνει ουσία και περιεχόµενο. Πέρα, λοιπόν, από την
ίδια τη διαδικασία, θέλω να επισηµάνω ότι η νοµοθετική αυτή πα-
ρέµβαση εντάσσεται µέσα και αποτελεί τµήµα ενός ευρύτερου
σχεδιασµού του Υπουργείου. Ενός σχεδιασµού που περιλαµβά-
νει την ολοκλήρωση του πολεοδοµικού και χωροταξικού σχεδια-
σµού –και θα αναφερθώ σε λίγο πως αυτή η σχέση γίνεται πολύ
ξεκάθαρη µέσα από το ίδιο αυτό νοµοσχέδιο- της συµβολής στην
ανάκαµψη της οικονοµίας µέσα από την ενίσχυση των επενδύ-
σεων και της επιχειρηµατικότητας, της αναβάθµισης της εµπι-
στοσύνης του πολίτη στη σχέση του µε το κράτος και στη
συµβολή στην αντιµετώπιση του δηµοσιονοµικού προβλήµατος,
γιατί σχεδόν κάθε νοµοσχέδιο το οποίο έρχεται για ψήφιση στη
Βουλή δεν µπορεί να αγνοεί αυτό το µείζον ζήτηµα. 

Συζητάµε µία παρέµβαση δίπλα σε άλλες, πολύ µεγάλες και
πολύ σηµαντικές παρεµβάσεις που έχει φέρει το Υπουργείο, πα-
ρεµβάσεις όπως οι δασικοί χάρτες, η επιτάχυνση της κτηµατο-
γράφησης, η σύνταξη των ειδικών και γενικών χωροταξικών
σχεδίων, η σύνταξη των ρυθµιστικών σχεδίων για µεγάλες πό-
λεις, µε το ρυθµιστικό της Αθήνας και της Θεσσαλονίκης να είναι
σε διαβούλευση, αλλά και άλλων µεγάλων πόλεων, η συγκέ-
ντρωση και η δηµοσιοποίηση γεωχωρικών δεδοµένων. Ενώ όπως
είπα παράλληλα και το ίδιο το νοµοσχέδιο προβλέπει πόρους και
υποχρεώσεις για την επιτάχυνση της σύνταξης πολεοδοµικών
σχεδίων και σχεδίων χρήσεων γης αλλά και τη χρηµατοδότηση
αναπλάσεων και περιβαλλοντικών αντισταθµιστικών παρεµβά-
σεων µε πόρους που θα συγκεντρώνει το πράσινο ταµείο και θα
επιστρέφει στην κοινωνία. 

Θα σταθώ πρώτα στο πρώτο µέρος του νοµοσχεδίου και κατά
κύριο λόγο στη φιλοσοφία που το διέπει και τις πιο ουσιαστικές
παρεµβάσεις που περιλαµβάνει. 

Κατ’ αρχάς, να απαντήσουµε σε µία κριτική η οποία ακούστηκε
σ’ αυτήν την Αίθουσα, παρ’ ότι είναι µειοψηφική, ότι δήθεν το νο-
µοσχέδιο αυτό κάνει εκπτώσεις ή χαρίζει την περιβαλλοντική
αδειοδότηση. 

Να είστε σίγουροι ότι το Υπουργείο και οι υπηρεσίες του θα
ήταν οι τελευταίοι που θα συνυπέγραφαν µία διαδικασία που
αγνοεί τις περιβαλλοντικές επιπτώσεις οποιασδήποτε παρέµβα-
σης, δραστηριότητας ή έργου. 

Από την άλλη όµως υπάρχει µία πολύ µεγάλη διαφορά ανά-
µεσα στο: χαρίζω την αδειοδότηση και στο: συνεχίζω και αποδέ-
χοµαι να ζω σε µία χώρα στην οποία υπάρχουν πάνω από είκοσι
χιλιάδες φάκελοι για έγκριση κάθε χρόνο και παραµένουν σε µία
τυπολατρία -πολλοί Βουλευτές αναφέρθηκαν έχοντας και γνώση
του αντικειµένου- σε µία διαδικασία µελετών φασόν, η οποία το
τελευταίο πράγµα που κάνει είναι να προστατεύει το περιβάλλον.
Προστατεύει το εισόδηµα των µελετητών σίγουρα. Το περιβάλ-

λον όµως όχι. 
Αυτό, λοιπόν, που επιχειρούµε να εισάγουµε σήµερα είναι τον

εκσυγχρονισµό και την απλοποίηση αυτής της διαδικασίας, µε
ξεκάθαρους κανόνες, µε κατηγοριοποίηση των δραστηριοτήτων
και ενίσχυση της διαφάνειας -και ειδικά για την κατηγοριοποίηση
των δραστηριοτήτων, γιατί έγινε πολύ συζήτηση και στην επι-
τροπή για το ζήτηµα αυτό, επαναλαµβάνω τη ρητή δέσµευση του
Υπουργείου να φέρει στην αρµόδια επιτροπή της Βουλής για συ-
ζήτηση το σχέδιο µε την υπουργική απόφαση για την κατηγοριο-
ποίηση, το οποίο όπως ρητά αναφέρει ο νόµος θα είναι έτοιµο
το αργότερο ένα µήνα από την ψήφισή του- την αξιοποίηση της
δυνατότητας και εµπειρίας για τη χορήγηση πρότυπων περιβαλ-
λοντικών όρων, πιο γρήγορες διαδικασίες αδειοδότησης και µία
ουσιαστική περιβαλλοντική προστασία µε παρακολούθηση της
εγκατάστασης, όχι µόνο πριν, αλλά και σε όλη τη διάρκεια της
λειτουργίας του έργου ή της δραστηριότητας από την αναβάθ-
µιση και την ενδυνάµωση του ρόλου του περιβαλλοντικού ελέγ-
χου. 

Κάνουµε, λοιπόν,  σηµαντικές αλλαγές και καινοτοµίες µε την
ξεκάθαρη κατάταξη των έργων και των δραστηριοτήτων όπου
απαιτείται αδειοδότηση ή όπου χορηγούνται πρότυπες περιβαλ-
λοντικές δεσµεύσεις, µε τη χρήση εργαλείων ηλεκτρονικής δια-
κυβέρνησης για την ενίσχυση της διαφάνειας, µε την υπο-
χρεωτική ανάρτηση όλων των αποφάσεων έγκρισης περιβαλλο-
ντικών όρων στο διαδίκτυο, ώστε κάθε πολίτης να έχει πλήρη ει-
κόνα, πρόσβαση και γνώση των αποφάσεων, αλλά και µε την
υποχρεωτική διαδικασία διαβούλευσης κατά τη σύνταξη προµε-
λέτης για µεγάλες παρεµβάσεις και έργα. 

Η µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων θα κατατίθεται απο-
κλειστικά ηλεκτρονικά και κάθε έργο ή δραστηριότητα θα παίρνει
µια περιβαλλοντική ταυτότητα. Αυτή η περιβαλλοντική ταυτότητα
θα το ακολουθεί σε όλη τη διάρκεια της ζωής του  και έτσι ο πο-
λίτης θα µπορεί να παρακολουθεί, όχι µόνο την αρχική διαδικα-
σία, αλλά και τι έλεγχοι έχουν γίνει και ποια είναι τα αποτε-
λέσµατα αυτών των ελέγχων. 

Εισάγουµε διαδικασίες και ασφαλιστικές δικλείδες, για να πε-
τύχουµε τις δεσµεύσεις µας ως προς τους χρόνους και τη µεί-
ωση των χρόνων έκβασης  των περιβαλλοντικών αδειών, όπως
εξωτερικούς αξιολογητές για τους οποίους πολλά ειπώθηκαν
στην επιτροπή. Όµως, θέλω να σας πω ότι οι ίδιες υπηρεσίες του
Υπουργείου θεωρούν ότι δεν µπορούν να αντεπεξέλθουν χωρίς
τη βοήθεια εξωτερικών αξιολογητών στο βάρος που έχουν αυτή
τη στιγµή επωµιστεί. Επίσης,  και µε την ελαχιστοποίηση  των συ-
ναρµοδιοτήτων και µε την κατάργηση πολλών συνυπογραφών,
που ξέρετε ότι είναι µία από τις µάστιγες στη χώρα µας.  

Αν θέλουµε να δούµε την πραγµατικότητα στα µάτια και να µην
υπεκφεύγουµε απλώς, τότε θα συµφωνήσουµε όλοι ότι η διαδι-
κασία την οποία προτείνουµε και που αποτυπώνεται σε αυτό το
σχέδιο νόµου θα βελτιώσει την προστασία του περιβάλλοντος
και την επενδυτική δραστηριότητα στη χώρα µας. Δύο στόχοι
που από τη σύσταση του Υπουργείου πηγαίνουν παράλληλα  και
δεν είναι αντιθετικοί ο ένας µε τον άλλο. 

Τελικά, προχωράµε σε µία ριζική αλλαγή της εµπέδωσης  του
όρου της περιβαλλοντικής ευθύνης, µε την πιο σηµαντική αλλαγή
ίσως ότι φεύγουµε από την εκ των προτέρων αδειοδότηση και
έγκριση των περιβαλλοντικών όρων στη συνεχή παρακολούθηση
των περιβαλλοντικών επιπτώσεων µιας εγκατάστασης ενός
έργου  και µιας δραστηριότητας σε όλη τη διάρκεια της ζωής
της. Για να γίνει αυτό, βέβαια, χρειάζεται η ενίσχυση των ελεγκτι-
κών µηχανισµών µε τη θέσπιση υποχρεωτικών τακτικών επιθεω-
ρήσεων. 

Τέλος, για το πρώτο αυτό κοµµάτι του νοµοσχεδίου και στη
συνέχεια της συζήτησης που προηγήθηκε στη Βουλή ενισχύθηκε
το πλαίσιο για την προστασία ειδικά των περιοχών του δικτύου
«NATURA». Στο σχέδιο νόµου καλύπτονται πλήρως οι απαιτήσεις
της κοινοτικής νοµοθεσίας για την αδειοδότηση στις περιοχές
αυτές. 

Δεν µπορούµε –το ξαναλέω- να µένουµε σε µια λογική, όπου
η περιβαλλοντική προστασία είναι απλώς µια απεικόνιση σε κά-
ποια χαρτιά. Θέλουµε να αποκτήσει ουσία, έλεγχο και διάρκεια.
Είναι ευθύνη µας. Είναι ευθύνη του κράτους. Είναι ευθύνη του
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επενδυτή. Είναι, εν τέλει, ευθύνη και του πολίτη. Γι’ αυτό, όλη
αυτή η διαδικασία που προτείνουµε κυριαρχείται και διέπεται
από κανόνες διαφάνειας. Θα χρησιµοποιήσουµε κάθε διαθέσιµο
µέσο, ώστε η πληροφόρηση να ψηφιοποιείται και να αξιοποιείται
από όλους διαρκώς. 

Αυτή η λογική της διαφάνειας είναι και η λογική που διέπει το
δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου. Ξέρω πολύ καλά ότι αυτό που
µένει από τη συζήτηση που κάνουµε σήµερα και που έγινε στις
επιτροπές είναι κυρίως το θέµα των αυθαιρέτων και λιγότερο το
θέµα της απλοποίησης της περιβαλλοντικής νοµοθεσίας.  Ξέρω
ότι για πολλούς, αυτό που θα µείνει είναι: κάνετε άλλη µια ρύθ-
µιση για τα αυθαίρετα. Ξέρω ότι µερικοί θα σπεύσουν να  πουν:
δίνετε άλλο ένα συγχωροχάρτι και δικαιώνετε την αυθαιρεσία.

Θέλω να σας πω ότι σε καµµία περίπτωση δεν επιχειρούµε να
κάνουµε κάτι τέτοιο, αλλά σε καµµία περίπτωση δεν  µπορούµε
να συνεχίσουµε ως κοινωνία, σίγουρα όχι ως Υπουργείο να βά-
ζουµε το κεφάλι µας βαθιά µέσα στην άµµο µε την τακτική της
στρουθοκαµήλου. 

Είναι και ήταν ευθύνη διαχρονικά και των πολιτών, αλλά και
του κράτους και της λειτουργίας της δηµόσιας διοίκησης και της
νοοτροπίας και του τρόπου που οι τοπικές κοινωνίες και οι τοπι-
κές διοικήσεις διαχρονικά αντιµετώπισαν το θέµα της  χωροτα-
ξίας και της κάλυψης των στεγαστικών αναγκών. Είναι ευθύνη
όλων µας το γεγονός ότι σήµερα η χώρα µας είναι µια χώρα που
χαρακτηρίζεται από την αυθαίρετη δόµηση. Είναι ένα πρόβληµα
περιβάλλοντος, αλλά είναι και ένα πρόβληµα ανάπτυξης, ένα
πρόβληµα κοινωνικό, ένα πρόβληµα οικονοµικό. 

Στόχος µας δεν είναι να επιβραβεύσουµε την αυθαιρεσία ή να
την τιµωρήσουµε και να τη µειώσουµε. Είναι τελικά το να επιχει-
ρήσουµε –και νοµίζω πως είµαστε πιο πειστικοί από ποτέ- να χα-
ράξουµε  αυτήν την περίφηµη γραµµή, γραµµή στην άµµο,
κόκκινη, παχιά –όπως θέλετε πείτε την-  µια διαφοροποίηση από
το παρελθόν. Και ξέρουµε ότι αυτό δεν θα εξαρτηθεί τόσο από
τις προβλέψεις του νόµου που πιστεύουµε ότι δίνουν µια σειρά
από διασφαλίσεις, αλλά θα εξαρτηθεί, κυρίως, από την εφαρ-
µογή αυτού του νόµου, από την τήρηση των ίδιων των δεσµεύ-
σεων που αναλαµβάνουµε σε αυτόν το νόµο για την επίσπευση
του πολεοδοµικού και χωροταξικού σχεδιασµού της χώρας. 

Εδώ υπήρξαν µια σειρά από ιδέες και προτάσεις σχετικά µε το
χρόνο αυτού του πολεοδοµικού, χωροταξικού σχεδιασµού, για
τις οποίες θέλω να πω ότι η Κυβέρνηση είναι ανοικτή για αλλαγές
και την τελευταία ηµέρα που θα συζητήσουµε κατ’ άρθρον. 

Έχουµε, όµως, πειστεί ότι η σηµερινή κατάσταση της µη εί-
σπραξης προστίµων, της µη κατεδάφισης και της µη προώθησης
του πολεοδοµικού σχεδιασµού δεν προστατεύει το περιβάλλον.
Λύση, προφανώς, δεν είναι να προσποιηθούµε ότι κατά ένα µα-
γικό τρόπο µπορούµε αύριο να κατεδαφίσουµε πάνω από ένα
εκατοµµύριο αυθαίρετα. Γιατί περί αυτού πρόκειται. Λύση δεν
είναι να προσποιηθούµε ότι κάποτε κάπως θα εισπράξουµε αυτά
τα υπέρογκα πρόστιµα, τα οποία επιβλήθηκαν σε άλλες εποχές
και τα οποία απλώς δεν έχουν ποτέ εισπραχθεί.

Λύση, όµως, είναι –και αυτό επιχειρούµε να κάνουµε- να δώ-
σουµε ένα κίνητρο σε όσους έχουν αυθαιρετήσει να δηλώσουν
την αυθαιρεσία τους και να πληρώσουν ένα δίκαιο πρόστιµο.
Διότι απευθυνόµαστε και σε αυτούς που έχουν αυθαιρετήσει.
Απευθυνόµαστε, όµως, κυρίως και στους πολίτες οι οποίοι δεν
έχουν αυθαιρετήσει και θέλουµε να αισθάνονται καλά µε αυτό
το νοµοσχέδιο. Θέλουµε να αισθάνονται ότι το νοµοσχέδιο αυτό
έχει στη βάση του  έναν πυρήνα δικαιοσύνης. Και ταυτόχρονα,
θέλουµε να δηµιουργήσουµε ένα περιβαλλοντικό ισοζύγιο. 

Γιατί περιβαλλοντικό ισοζύγιο; Γιατί είναι αυτονόητο ότι τα
πρόστιµα από την αυθαιρεσία πρέπει να επιστρέφονται στην κοι-
νωνία. Δεν µπορείς να κατεδαφίσεις ένα εκατοµµύριο αυθαίρετα.
Μπορείς, όµως, να χρησιµοποιήσεις τα έσοδα από τα πρόστιµα
της αυθαιρεσίας, για να γυρίσεις κάτι στην κοινωνία, δηλαδή
έναν ελεύθερο χώρο, µία ανάπλαση, την προστασία του πρασί-
νου, να βοηθήσεις να ολοκληρωθεί ο χωροταξικός και πολεοδο-
µικός σχεδιασµός και ταυτόχρονα να βάλεις αυστηρές διαχω-
ριστικές γραµµές. 

Πώς τις βάζουµε αυτές; Κατ’ αρχάς, απαγορεύοντας τη µετα-
βίβαση ακινήτων χωρίς να υπάρχει δήλωση ότι έχουν υπαχθεί σε

αυτήν τη ρύθµιση ή ότι δεν έχουν αυθαιρεσίες. Είδατε ότι στις
νοµοτεχνικές βελτιώσεις που κατέθεσα το πρωί, αυτή η ηµερο-
µηνία µετά την οποία δεν µπορεί να γίνονται µεταβιβάσεις ήρθε
από την ψήφιση του νόµου και όχι από την 1.1.2012. 

Δηµιουργώντας για πρώτη φορά ηλεκτρονική ταυτότητα κτη-
ρίου και ένα Μητρώο Κατασκευών, έτσι ώστε να υπάρχουν ηλε-
κτρονικά όλα τα στοιχεία κάθε  ακινήτου στη χώρα, προσβάσιµα,
έτσι ώστε να µπορεί ο καθένας να ελέγχει τι είναι και τι δεν είναι
αυθαίρετο. 

Αξιοποιώντας τεχνολογία µε την τηλεπισκόπηση περιοχών για
τη σωστή καταγραφή και πάταξη της αυθαιρεσίας εν τη γενέσει
της. Και εδώ κάναµε πάλι σήµερα κάποιες αλλαγές, για να διευ-
ρύνουµε αυτή τη δυνατότητα µε χρήση είτε αεροφωτογραφιών
είτε δορυφορικής απεικόνισης. 

Αποκλείοντας τη δήλωση αυθαιρέτου σε προστατευόµενες και
δασικές περιοχές, σε αρχαιολογικούς χώρους, σε παραδοσια-
κούς οικισµούς κ.ο.κ. 

Άκουσα µε πολλή προσοχή τις παρατηρήσεις που έγιναν από
πολλούς Βουλευτές γύρω από τις στρεβλώσεις που, δυστυχώς,
υπάρχουν και σε αυτές τις κατηγορίες. Γιατί υπάρχουν στρεβλώ-
σεις. Το ξέρουµε ότι υπάρχουν στρεβλώσεις. Τις περισσότερες
απ’ αυτές τις στρεβλώσεις δεν µπορούµε να τις αντιµετωπίσουµε
µέσα στο πλαίσιο που µας δίνει η νοµολογία του Συµβουλίου της
Επικρατείας. 

Δεν θέλουµε να διακινδυνεύσουµε τη συνολική αυτή νοµοθε-
τική πρωτοβουλία, για να µπορέσουµε να δώσουµε ένα περαι-
τέρω τράτο για κάποιες περιπτώσεις που ξέρουµε ότι εν τέλει θα
µείνουν εκτός άδικα. Δεν µπορούµε, όµως, να πάµε πολύ παρα-
πέρα. Εξακολουθούµε να σκεφτόµαστε και θα ακούσουµε µε µε-
γάλη προσοχή προτάσεις που γίνονται, εάν µπορέσουµε να
βρούµε τρόπους, για να καλύψουµε περιπτώσεις που ξέρουµε
ότι εξόφθαλµα θα ήταν δίκαιο να είναι σε αυτήν τη ρύθµιση, αλλά
δεν µπορούν να είναι, γιατί πράγµατι δεν θέλουµε να πάµε σε
αυτές τις προστατευόµενες περιοχές. 

Ενισχύοντας το µηχανισµό της Ειδικής Υπηρεσίας Επιθεώρη-
σης Κατεδαφίσεων. Κοιτάξτε, έχω ερωτηθεί πολλές φορές εάν
θα κατεδαφίσουµε αυθαίρετα και έχω απαντήσει ότι εάν δεν το
κάνουµε,  τότε θα είναι πολύ δύσκολο να υπερασπιστούµε στην
πράξη ότι αυτή είναι µια νοµοθετική  παρέµβαση που έχει κάνει
µία διαφορά. Όµως, δεν θα κάνουµε µεγάλες δηλώσεις. Θα αφή-
σουµε την υπηρεσία µε τις νέες εξουσίες της να λειτουργήσει
και να το κάνει, ώστε να έχουµε περιπτώσεις συγκεκριµένες, τε-
λεσίδικες. Γιατί είναι προφανές ότι η δυνατότητα του πολίτη να
καταφεύγει στην ελληνική δικαιοσύνη εξακολουθεί να υπάρχει
και είναι απολύτως σεβαστή. Όµως, υπάρχουν περιπτώσεις µε
τελεσίδικες αποφάσεις, όπου απλώς δεν έχει κινηθεί ο µηχανι-
σµός και είναι ώρα να κινηθεί. 

Ερώτηµα: Γιατί να πιστέψει ο πολίτης ότι όλο αυτό που κά-
νουµε δεν θα είναι η αρχή για τη δηµιουργία µιας νέας γενιάς
αυθαιρέτων; Εύκολη απάντηση δεν υπάρχει. Όµως, εγώ θα αντι-
στρέψω το ερώτηµα και θα πω το εξής: Γιατί να µην τα καταφέ-
ρουµε; Γιατί είµαστε σήµερα σε µια διαφορετική περίοδο από το
1983 που έγινε η τελευταία µεγάλη προσπάθεια, µε άλλα τεχνο-
λογικά µέσα, µε άλλη βούληση και µε άλλες δυνατότητες για να
κάνουµε αυτή τη διαχωριστική γραµµή. 

Θα δώσω µερικά παραδείγµατα για µια σειρά από πρωτοβου-
λίες που δείχνουν ότι προχωράµε και ότι µάλιστα προχωράµε
προς τη σωστή κατεύθυνση. Όσον αφορά τους δασικούς χάρ-
τες, εδώ και ενάµισι χρόνο το ΥΠΕΚΑ έχει αρχίσει να αναρτά δα-
σικούς χάρτες, εφαρµόζοντας προβλέψεις που υπάρχουν στο
Σύνταγµά µας εδώ και δεκαετίες και δεν είχε γίνει τίποτα. Αυτό
το έργο, όχι µόνο δεν έχει σταµατήσει, αλλά προχωράει καθηµε-
ρινά σε ένα πλαίσιο που διασφαλίζει τη νοµιµότητα, αλλά και το
δικαίωµα του πολίτη στην ένσταση. Γι’ αυτό και υπάρχει χρόνος
που µεσολαβεί µεταξύ ανάρτησης και κύρωσης. 

Όσον αφορά τις προστατευόµενες περιοχές, για πρώτη φορά
έχουν θεσπιστεί µε µεγάλη ακρίβεια, αλλά και έχουν διαµορφω-
θεί φορείς διαχείρισης, οι οποίοι ενισχύονται από το Πράσινο Τα-
µείο για να µπορέσουν να λειτουργήσουν αποτελεσµατικά. 

Έχουµε τη σύνδεση µε τον πολεοδοµικό σχεδιασµό. Πρόκειται
για µία παρέµβαση, η οποία ενισχύθηκε µε τις αλλαγές που φέ-
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ραµε σήµερα. Πρόκειται για έναν πολεοδοµικό σχεδιασµό που
θα διαφυλάττει αδόµητες ζώνες και σε ένα ποσοστό για κοινω-
φελείς χρήσεις σε επίπεδο καλλικρατικού δήµου. 

Στην πράξη µιλάµε για µια ριζικά διαφορετική αντιµετώπιση
της εκτός σχεδίου δόµησης. Πηγαίνουµε σε µια πλήρη οριοθέ-
τηση, ώστε εκ των πραγµάτων να µπορέσουµε να µιλάµε για
πολύ σαφή οριοθέτηση για το πού θα µπορεί κανείς και υπό
ποιες προϋποθέσεις να χτίζει εκτός σχεδίου. 

Πρόκειται για µια άλλη σύλληψη πολεοδοµικού σχεδιασµού
που θα φέρει ένα ισοζύγιο στο περιβάλλον και ένα ουσιαστικό
κίνητρο για πρόληψη και δράση στο επίπεδο του δήµου και της
τοπικής κοινωνίας, για την οποία η σηµερινή αδράνεια και αδια-
φορία απέναντι στην αυθαιρεσία δεν έχει κόστος, γιατί δεν στε-
ρεί ούτε πόρους ούτε χώρο.

Κλείνοντας, θέλω να τονίσω και απευθύνοµαι …
(Στο σηµείο αυτό χτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Υπουργού)
Κύριε Πρόεδρε, θέλω ακόµα ένα λεπτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ορίστε, κύριε Υπουργέ. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλο-

ντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Στο σηµείο αυτό, λοι-
πόν, θα ήθελα να πω ότι απευθύνοµαι σε όλους τους πολίτες που
δεν έχουν αυθαιρετήσει, σε όλους αυτούς που δεν έχουν αυθαί-
ρετο, σε όλους αυτούς που δεν έχουν πολεοδοµικές παραβά-
σεις. Και απευθύνοµαι σ’ αυτούς τους πολίτες, γιατί υπάρχουν
και είναι πολλοί. 

Θέλω, λοιπόν, να πω σ’ αυτούς τους πολίτες ότι η οποιαδήποτε
αναστολή κυρώσεων και κατεδάφισης στην αυθαίρετη δόµηση
που προβλέπει το σχέδιο νόµου δεν χαρίζεται, αλλά πληρώνεται.
Μάλιστα, πληρώνεται µε πρόστιµα που θεωρούµε ότι έχουν δια-
µορφωθεί σε ένα δίκαιο ύψος ανάλογο µε το βαθµό της παρά-
βασης, µε την επιβάρυνση στο περιβάλλον και τα χαρακτηριστικά
της δόµησης. Άλλο το πρόστιµο για την πρώτη κατοικία σε µια
περιοχή µε χαµηλή τιµή ζώνης και άλλο το πρόστιµο σε µια εξο-
χική κατοικία σε µια περιοχή µε υψηλή τιµή ζώνης και µε πολύ
µεγάλες παραβάσεις. Και αυτό είναι και το δίκαιο. Και δεν πρό-
κειται να δώσουµε τη δυνατότητα σ’ αυτούς που έχουν αυθαιρε-
τήσει να κάνουν την τακτοποίηση του αυθαιρέτου τους χωρίς να
υπάρχει ένα εύλογο, ένα δίκαιο πρόστιµο. Και αντιλαµβανόµενοι
απολύτως την οικονοµική κατάσταση, είµαστε διστακτικοί στο να
κάνουµε περαιτέρω µειώσεις των προστίµων, έχοντας κάνει ήδη
µια πολύ µεγάλη προσπάθεια διαφοροποίησης του προστίµου
ανάλογα µε την περιοχή, ανάλογα µε το είδος και µε κοινωνικά
κριτήρια. 

Το κράτος από αυτήν τη ρύθµιση θα εισπράξει πόρους. Και να
είστε σίγουροι ότι εγώ θα είµαι ο τελευταίος που θα έκανε ωσάν
να µην µας ενδιέφερε και το εισπρακτικό τµήµα της ρύθµισης.
Είµαι ο τελευταίος που θα έκλεινε τα µάτια στον υπολογισµό ορι-
σµένων εκατοντάδων εκατοµµυρίων ευρώ, ίσως και δισεκατοµ-
µυρίων ευρώ, που µπορούν να εισρεύσουν στα δηµόσια ταµεία,
ειδικά σε µια περίοδο όπου η Κυβέρνηση επιχειρεί µε κάθε τρόπο
να µειώσει το έλλειµµα και πολλές φορές το κάνει µε δύσκολα
µέτρα, που έχουν επίπτωση στους πολίτες, τόσο από την πλευρά
των δαπανών, όσο και από την πλευρά των εσόδων. 

Δεν είναι έκπτωση για το περιβάλλον να πληρώνει όποιος το
επιβαρύνει. Έκπτωση είναι να κλείνουµε τα µάτια στα προβλή-
µατα. Θέλουµε να πιστεύουµε ότι έχει τελειώσει η περίοδος των
εκπτώσεων για το περιβάλλον. Εδώ και περίπου δύο χρόνια από
την ίδρυσή του το Υπουργείο Περιβάλλοντος έχει ξεκινήσει µια
πολύ µεγάλη προσπάθεια για να διασώσει και για να αναβαθµίσει
την πιο σηµαντική πηγή πλούτου αυτής της χώρας, που δεν είναι
άλλη από το περιβάλλον της. Πρόκειται για ένα περιβάλλον που
από µόνο του αποτελεί λόγο για να δηµιουργηθεί εισόδηµα στη
χώρα, αλλά και πολύτιµο πόρο για να στηριχθεί η προσπάθεια
για την ανάκαµψη και για την ανάπτυξη για την οποία όλοι δου-
λεύουµε. Και κάθε νοµοθετική ρύθµιση που κατατίθεται στη
Βουλή από αυτό το Υπουργείο σ’ αυτό αποσκοπεί και αυτό πι-
στεύουµε ότι θα πετύχει. Γι’ αυτό το λόγο σας καλούµε να στα-
θείτε θετικά και να υπερψηφίσετε αυτή τη ρύθµιση. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον
Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής κ.
Γεώργιο Παπακωνσταντίνου. 

Το λόγο έχει ο Βουλευτής Ευβοίας και Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνος Μαρκόπου-
λος. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόε-
δρε.  

Και τα δύο σκέλη του σηµερινού σχεδίου νόµου είναι εξαιρε-
τικά µεγάλης αξίας και µεγάλης σηµασίας και για την κοινωνία
και για την επιχειρηµατικότητα και ασφαλώς για την οικονοµία
και για τα έσοδα, αλλά και για την πολιτική ηθική της πολιτείας
σε ό,τι έχει γίνει µε την ανοχή του πολιτικού και διοικητικού προ-
σωπικού της χώρας, αλλά και στα διαφυγόντα κέρδη που υπάρ-
χουν στο κράτος. 

Όµως, ενώ συζητάµε µε πολύ µεγάλο ενδιαφέρον στην Αί-
θουσα και ακούµε τις απόψεις όλων των πτερύγων και των Βου-
λευτών που βιώνουµε κατά τόπους διαφορετικά προβλήµατα της
αυθαίρετης δόµησης, αλλά και προβληµατισµούς που εγείρονται
από το σχέδιο νόµου, την ώρα αυτή είµαι υποχρεωµένος να κάνω
κρίση και αξιολόγηση µιας πραγµατικότητας που λαµβάνει χώρα
σε όλα τα δελτία ειδήσεων των 20.00’. Αυτή η πραγµατικότητα
είναι ότι πριν από λίγα λεπτά παραιτήθηκε η Πρόεδρος της Επι-
τροπής Προϋπολογισµού της Βουλής. 

Η κ. Μπαλφούσια παραιτήθηκε, κύριε Πρόεδρε της Βουλής,
κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Αύριο θα ξέρουµε
προφανώς, αν παραιτήθηκε επειδή υποχρεώθηκε σε παραίτηση
ή αν παραιτήθηκε γιατί ένιωσε θιγµένη από τις αρνητικές κρίσεις
και τους χαρακτηρισµούς του Υπουργού Οικονοµικών κ. Βενιζέ-
λου, ο οποίος στην ανακοίνωσή του ούτε λίγο ούτε πολύ χαρα-
κτηρίζει µε έλλειµµα σοβαρότητας και προφανώς και τεχνο-
γνωσίας το αντίστοιχο Γραφείο Προϋπολογισµού της Βουλής. 

Οφείλω, όµως, εδώ να πω ότι η κ. Μπαλφούσια  προτάθηκε
από το Υπουργείο Οικονοµικών. Δεν ήταν ένα πρόσωπο στο
οποίο συµφώνησε η Βουλή να τοποθετηθεί εκεί. Οφείλω, λοιπόν,
να πω ότι αυτές οι πολύ αρνητικές δηλώσεις του κ. Βενιζέλου
προφανώς καταδεικνύουν ότι ή δεν αντέχει τους αριθµούς ή δεν
αντέχει την κρίση ή προφανώς επιθυµεί να υπαγορεύει ακόµα
και την αξιολόγηση της οικονοµίας.

Τώρα ανακαλύφθηκε ότι το συγκεκριµένο γραφείο δεν έχει σο-
βαρότητα και τεχνογνωσία; Δεν το ήξεραν πριν για να το εµπλου-
τίσουν σε προσωπικό; Αυτή η διαπίστωση έγινε τώρα, επειδή
βγήκαν αρνητικά νούµερα για την οικονοµία; Δεν θέλουµε θε-
σµούς και κρίσεις όλοι µας; Δεν τους χρειαζόµαστε για να γί-
νουµε καλύτεροι; Ή δεν θέλουµε να κρινόµαστε από κανέναν και
πουθενά; 

Αυτό το οποίο έγινε είναι ένα ζήτηµα για την Κυβέρνηση και
ένα ζήτηµα για τον Πρωθυπουργό. Διότι αυτό το οποίο έγινε, δη-
λαδή να υποχρεωθεί µε τον άλφα ή βήτα τρόπο σε παραίτηση
ένα µέλος για το οποίο όλοι συµφωνήσαµε, το οποίο προτάθηκε
από το Υπουργείο Οικονοµικών, αν µη τι άλλο θέλει την παρουσία
του Πρωθυπουργού, είτε για να διορθώσει προθέσεις και χαρα-
κτήρες µελών που βρίσκονται στην Κυβέρνηση ή εν πάση περι-
πτώσει για να επαναφέρει την τάξη στα πράγµατα. 

Και σε κάθε περίπτωση, θέλουµε να ξέρουµε από την Κυβέρ-
νηση τι κρίση θέλει. Θέλει υπαγόρευση της κρίσης ή θέλει πραγ-
µατική κουβέντα για το πού βαδίζουµε; Και αν σε τελική ανάλυση
υπάρχουν αριθµοί που δεν ικανοποιούν την Κυβέρνηση, οφεί-
λουµε να σας πούµε ότι η απάντηση σε αριθµούς µπορεί να είναι
κάποιοι άλλοι αριθµοί και κάποιες άλλες προβλέψεις και όχι βερ-
µπαλισµοί, όχι επαπειλούµενες παραιτήσεις, όχι αρνητικές κρί-
σεις, όχι χαρακτηρισµοί. 

Είναι ζήτηµα για την Κυβέρνηση αυτό το οποίο έγινε σήµερα
και για τον τρόπο µε τον οποίο έγινε. Και βεβαίως, είναι ένας
πάρα πολύ κακός χειρισµός, διότι στην πραγµατικότητα ο τρό-
πος µε τον οποίο αντιµετώπισε ο Υπουργός Οικονοµικών ένα
πρόβληµα που υπάρχει στην ελληνική κοινωνία, το έκανε ακόµα
µεγαλύτερο. Αυτό πρέπει να γίνει αντικείµενο πραγµατικής συ-
ζήτησης στο εσωτερικό της Κυβέρνησης.

Αλλά δεν είναι µόνο αυτά. Υπάρχουν δηλώσεις, πλέον, καθη-
µερινές και µελών της Κυβέρνησης που ζητούν εκλογές, όπως ο
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κ. Λοβέρδος προχθές, και πρώην µελών της Κυβέρνησης, αλλά
σοβαρών πολιτικών, µε εµπειρία θέλω να πω πολλών χρόνων στη
Βουλή, όπως του κ. Χυτήρη σήµερα που προέβλεψε χρεοκοπία
και είπε ότι η Κυβέρνηση κάνει τα εύκολα και αποφεύγει τα δύ-
σκολα, όπως επίσης και πάρα πολλές κόντρες στο εσωτερικό της
Κυβέρνησης. 

Μην γελαστείτε, δεν µας ενδιαφέρει το κλίµα στο εσωτερικό
του κυβερνώντος κόµµατος. Μας ενδιαφέρει, όµως, η απόδοση
της Κυβέρνησης απέναντι σε δεσµεύσεις, που εσείς έχετε πάρει.
Γιατί η απόδοσή σας έχει να κάνει µε το µέλλον των επόµενων
γενεών, αλλά έχει να κάνει και µε το τι θα παραδώσετε στην επό-
µενη κυβέρνηση.

Καλούµε, λοιπόν, τον Πρωθυπουργό να βάλει τα πράγµατα
στη θέση τους σε ό,τι αφορά τις εκλογές, σε ό,τι αφορά τους θε-
σµούς, σε ό,τι αφορά την εσωτερική λειτουργία της Κυβέρνησης,
σε ό,τι αφορά την αποτελεσµατικότητα της στρατηγικής, σε ό,τι
αφορά την παρουσία του στην οικονοµία, εκτός εάν η αλλαγή
στο Υπουργείο των Οικονοµικών συνοδεύτηκε µε λευκή επιταγή.
Είναι κι αυτό ένα ζήτηµα, το οποίο πρέπει να το αντιµετωπίσουµε
και να το κρίνουµε στο βάθος του χρόνου.

Έρχοµαι στο σχέδιο νόµου, κύριε Πρόεδρε, για να είµαι και
εντός της σηµερινής συζήτησης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Σωστά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ.
Κύριε Υπουργέ, αντιλαµβάνεστε ότι επειδή αυτό το οποίο επι-

χειρείτε σήµερα έχει επιχειρηθεί και στο παρελθόν από τον αεί-
µνηστο Τρίτση, σε άλλες εποχές, µε άλλους όρους, µε άλλες
συνθήκες, αναλαµβάνετε µια πολύ µεγάλη υποχρέωση από τη
συγγραφή και τη σύνταξη αυτού του σχεδίου νόµου, τους όρους
και τις προϋποθέσεις που βάλατε, αλλά και τον τρόπο µε τον
οποίο θα εφαρµοστεί για το αν αυτή η πολιτεία η ελληνική απο-
δείξει ποτέ στον εαυτό της και στους πολίτες ότι µπορεί να κρα-
τήσει το λόγο της. Γιατί για να είµαστε ειλικρινείς σε αυτήν την
Αίθουσα και επειδή θεωρώ ότι οι προθέσεις όλων είναι καλές,
πρέπει να πούµε ότι ο προηγούµενος σχεδιασµός, εξίσου φιλό-
δοξος, απέτυχε.

Εποµένως, η ευθύνη σήµερα της Κυβέρνησης δεν είναι βε-
βαίως τι θα κάνουν οι επόµενοι Υπουργοί, µετά από εσάς, σε
όποια κυβέρνηση κι αν ανήκουν, αλλά πώς εσείς οριοθετείτε
αυτήν την πορεία των πραγµάτων και πώς και το σύνολο της Κυ-
βέρνησης βοηθάει σ’ αυτήν την κατεύθυνση. Διαφορετικά, αν δη-
λαδή η κοινωνία δεν πεισθεί ότι έχει µια αξία περιβαλλοντική
αυτή η τακτοποίηση της αυθαίρετης δόµησης και ότι η κόκκινη
παχιά γραµµή, όπως µας την περιγράψατε, είναι πραγµατική και
ειλικρινής και είµαστε όλοι αποφασισµένοι, τότε θα συµβούν δύο
πράγµατα. Πρώτα απ’ όλα, οι περισσότεροι κινδυνεύουν να µην
προσέλθουν αν δεν πεισθούν ότι αυτό θα σταµατήσει –που το
απευχόµαστε, για να προλάβω και τον Κοινοβουλευτικό Εκπρό-
σωπο του ΠΑΣΟΚ που µας κοιτάζει περίεργα- και δεύτερον, ότι
δεν θα υπάρχουν τα ανάλογα έσοδα για το κράτος. 

Τα δε έσοδα για το κράτος, πρέπει να εξηγήσουµε στους πο-
λίτες ότι δεν είναι ούτε τιµωρία, ούτε ένα µέτρο για να αυξή-
σουµε τον πενιχρό, άδειο κουµπαρά του κράτους, αλλά είναι µια
µορφή κοινωνικής και πολιτικής ηθικής για διαφυγόντα κέρδη.
Γιατί, κακά τα ψέµατα, όταν ένας χτίζει το σπίτι του νόµιµα, πλη-
ρώνει στο κράτος µέσω της εφορίας, γιατί το ξέρει, µέσω των
ασφαλιστικών ταµείων, γιατί είναι υποχρεωµένος από το ελάχι-
στο κόστος οικοδοµής, από τα ένσηµα, από τη φορολόγηση των
εισοδηµάτων όλων αυτών που θα εργαστούν. Αυτός που χτίζει
ένα σπίτι, χωρίς το κράτος να το ξέρει επισήµως, αντιλαµβάνεστε
ότι χρεώνει το κράτος µε πάρα πολλά διαφυγόντα κέρδη.

Θεωρώ, λοιπόν, δίκαιο και πιστεύω ότι και οι πολίτες θεωρούν
δίκαιο, ότι πράγµατι αυτή η τακτοποίηση πρέπει να έχει το ανά-
λογο αντίτιµο. Όµως, πρέπει να τους πείσουµε ότι ο λόγος που
το κάνουµε δεν είναι αποκλειστικά αυτός. Πρέπει, επίσης, να
τους πείσουµε, µέσα από τις υποδιαιρέσεις και τις κατηγορίες
των προστίµων που µπαίνουν, ότι το κράτος διαθέτει και δικιά
του κοινωνική ευαισθησία και διάσταση, να προστατεύσει, δη-
λαδή, την πρώτη κατοικία, τους φτωχότερους, τους πολύτε-
κνους, τους µη έχοντες, τους ανέργους, µε τον τρόπο µε τον
οποίο θα το κάνετε. 

Άρα, έχει πολλαπλή και παιδαγωγική και περιβαλλοντική αξία
αυτό το σχέδιο νόµου, αλλά και ως προς την εφαρµοστική αξία
της πολιτικής αυτής καθ’ αυτής. Όπως, επίσης, έχει πολύ µεγάλη
αξία, το σύνολο της Κυβέρνησης να προστρέξει προς αυτήν την
κατεύθυνση, αλλά και το ίδιο το Υπουργείο να λειτουργήσει µε
πιο ταχείς διαδικασίες σε πολλές κατευθύνσεις, όπως είναι οι δα-
σικοί χάρτες. Διότι όταν, παραδείγµατος χάριν, µέσα στα απαι-
τούµενα είναι η κρίση αν µια περιοχή είναι δασική ή µη δασική
σε ένα κράτος που δεν έχει δασικούς χάρτες, που δεν έχει λύσει
το δασικό του θέµα, αντιλαµβάνεστε ότι αυτό το µέτρο, αυτό
καθ’ αυτό, ακυρώνεται από την πρώτη στιγµή.

Τα λέω όλα αυτά προφανώς διότι η Νέα Δηµοκρατία έχει ήδη
δηλώσει δια του εισηγητού, κ. Μητσοτάκη, ότι στηρίζουµε αυτό
το σχέδιο νόµου επί της αρχής και κάνουµε τις κρίσεις µας στα
άρθρα και θα δούµε τι στήριξη θα έχετε και σ’ αυτά, γιατί είναι
κάτι το οποίο το έχουµε ζητήσει από την αρχή, είναι κάτι το οποίο
θεωρούµε ότι µπορούµε να συναντηθούµε, είναι µία πρόταση
που την έχουµε βάλει από την αρχή σαν ένα βασικό στόχο υλο-
ποίησης, µε τον οποιονδήποτε τρόπο, και για τα ταµεία και για
την κοινωνική ηθική και για την περιβαλλοντική διαπαιδαγώγηση
του κράτους, αλλά κυρίως για την κόκκινη γραµµή.

Εδώ, λοιπόν, θα κάνω µία προσωπική κρίση, γιατί δικαιούµαι,
κύριε Πρόεδρε, και σαν Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος να έχω
κι εγώ µια άποψη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Βεβαίως.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Προσωπική µου, λοιπόν,

κρίση, κύριε Υπουργέ, είναι ότι η κόκκινη γραµµή δεν φαίνεται σ’
αυτό το σχέδιο νόµου. Η παράταξή µας θα το στηρίξει, βεβαίως
κι εγώ, αλλά η προσωπική µου άποψη είναι ότι η κόκκινη γραµµή
δεν φαίνεται ούτε µε τις αιτήσεις ούτε µε την αδυναµία των ιδίων
των πολεοδοµιών που επέτρεψαν, κάτω από τα ανοιχτά τους
µάτια, την αυθαίρετη δόµηση. Διότι περί αυτού πρόκειται. Δεν
µπορώ να πιστέψω ότι οι ίδιες ακριβώς υπηρεσίες θα υπηρετή-
σουν κατά γράµµα την τήρηση µιας κόκκινης γραµµής.

Δεν λέω ότι είναι εύκολο. Σε καµµία περίπτωση δεν θα πω ότι
είναι κάτι το οποίο είναι τόσο απλό. Θα είχε γίνει και στο παρελ-
θόν υπό οποιαδήποτε άλλη κυβέρνηση. Οφείλουµε όµως να τη-
ρήσουµε, έστω αυτήν τη φορά, κάποιες ελάχιστες προϋποθέσεις
για να σταµατήσουµε αυτήν την ιστορία. Σας δίνω ένα παρά-
δειγµα. Η Υπηρεσία Κατεδαφίσεων δεν έχει κάνει καµµία κατε-
δάφιση. Πιστεύει κανένας ότι από τότε που ιδρύθηκε µέχρι
σήµερα δεν έχει γίνει κανένα γνωστό αυθαίρετο στην περιοχή;
Προφανώς, δεν υπάρχει  πολιτική βούληση. 

Σας ζητούµε, λοιπόν, να αποκτήσετε την πολιτική βούληση, να
τηρήσετε την κόκκινη γραµµή. 

Κατά τα άλλα, για να µην αδικήσω και το πρώτο σκέλος, θέλω
να σας πω ότι η απλοποίηση των περιβαλλοντικών αδειοδοτή-
σεων των επιχειρήσεων δείχνει από την πλευρά σας –και το στη-
ρίζουµε κι αυτό- ότι η ιδεοληψία της περιβαλλοντικής πολιτικής
εξέλειπε επιτέλους από το Υπουργείο. Διότι η περιβαλλοντική πο-
λιτική δεν µπορεί να είναι ιδεοληψία. Πρέπει να είναι προστασία
του περιβάλλοντος, αλλά δεν µπορεί να είναι εµπόδιο στην πραγ-
µατική επιχειρηµατική δραστηριότητα. Πρέπει να είναι συνοδοι-
πόρος και κατευθυντής αυτής της δραστηριότητας, πολύ δε
περισσότερο όταν µεγάλο κοµµάτι της επιχειρηµατικής δραστη-
ριότητας στην Ελλάδα είναι στην κατεύθυνση των περιβαλλοντι-
κών επιχειρήσεων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σε κάθε περίπτωση, η Νέα Δηµοκρατία χαίρεται για το γεγονός
ότι επιτέλους κάνετε πράξη αυτό το οποίο πάνω από ένα χρόνο
έχει πει, όταν δεν το βλέπατε, αποφεύγατε να το πείτε ή στις χει-
ρότερες των περιπτώσεων το αρνούσασταν µε αρνητικούς χα-
ρακτηρισµούς, το κάνετε πράξη απολύτως ικανοποιητικά. Θα
δούµε µέχρι το τέλος της συζήτησης τους όρους και τις προϋ-
ποθέσεις εφαρµογής. 

Ευχόµαστε, όµως, να βάλετε σφραγίδα στο τέλος µιας κακιάς
εποχής και στο ξεκίνηµα µιας άλλης καλύτερης εποχής για τη
δόµηση, για την περιβαλλοντική ευαισθητοποίηση του κράτους,
για την ικανοποίηση των εσόδων του κράτους και κυρίως, για την
πολιτική συνεννόηση στην Αίθουσα από την αντίθετη πλευρά,
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από την πλευρά της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης προς την
πλευρά της Κυβέρνησης.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον Κοι-
νοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας, τον κ. Μαρ-
κόπουλο.

Ο Υπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλα-
γής, κ. Γεώργιος Παπακωνσταντίνου έχει ζητήσει το λόγο, προ-
φανώς για µια σύντοµη παρέµβαση.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλο-
ντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Θα είµαι εξαιρετικά
σύντοµος, κύριε Πρόεδρε και δεν συνηθίζω να διακόπτω τη ροή
των τοποθετήσεων των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων, αλλά
δεν µπορώ να µην κάνω ένα σχόλιο πάνω στο ζήτηµα το οποίο
έθιξε ο κ. Μαρκόπουλος.

Φοβάµαι ότι για άλλη µία φορά «ψαρεύει σε θολά νερά». Το
λέω αυτό, γιατί δεν είµαστε η πρώτη χώρα η οποία απέκτησε
Γραφείο Προϋπολογισµού στη Βουλή της και δεν είµαστε η
πρώτη χώρα στην οποία το Υπουργείο µπορεί να διαφωνήσει και
να το κάνει δηµόσια µε µία εκτίµηση που κάνει ένα Γραφείο Προ-
ϋπολογισµού. 

Η διαφορά της συγκεκριµένης περίπτωσης είναι ότι έχουµε
ένα γραφείο προϋπολογισµού, το οποίο µόλις συστάθηκε και
κάνει µία έκθεση µε ακραίους χαρακτηρισµούς, που δεν µπορούν
να υποστηριχθούν και δεν υποστηρίζονται από κανένα άλλο διε-
θνή οργανισµό και τους αναλυτές που έχουν δει τα ελληνικά δη-
µοσιονοµικά στοιχεία.

Αυτό είναι και το έναυσµα της αντίδρασης του Αντιπροέδρου
της Κυβέρνησης και Υπουργού Οικονοµικών κ. Βενιζέλου. Θέλω
να σας διαβεβαιώσω, αγαπητέ Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε της
Νέας Δηµοκρατίας, ότι τη συγκεκριµένη παραίτηση ούτε την επι-
διώξαµε ούτε την επιζητήσαµε.

Τελευταίο ζήτηµα οι εκλογές. Όποιος δεν έχει επιχειρήµατα
στο δηµόσιο διάλογο καταφεύγει σε µία ακατάσχετη εκλογολο-
γία. Φοβούµαι ότι η εκλογολογία είναι η τεµπέλικη εκδοχή της
πολιτικής. Εµείς κάνουµε τη δουλειά µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ, κ.
Χρήστος Πρωτόπαπας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου και
τα εκτός νοµοσχεδίου σχόλια για να απαντήσω στον κ. Μαρκό-
πουλο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Να τα συντµήσετε, πα-
ρακαλώ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Θα τα συντµήσω, κύριε Πρόεδρε,
αλλά είµαι υποχρεωµένος να αναφερθώ, γιατί θεωρώ το θέµα
σοβαρό.

Κατ’ αρχάς δεν κατανοώ τη σύνδεση της παραίτησης της κ.
Μπαλαφούσια µε την Κυβέρνηση. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ψάξτε το λίγο παραπάνω.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Η κ. Μπαλφούσια είναι συνεργάτης

της Βουλής και όπως αυτή ή τα άλλα µέλη της επιτροπής εξέ-
φρασαν άποψη –στην οποία θα αναφερθώ- πάνω σ’ ένα σοβαρό
θέµα, έτσι έχει δικαίωµα και η Κυβέρνηση να απαντήσει πάνω
στην έκφραση της επιτροπής.

Μακριά από εµάς, κύριε Μαρκόπουλε -και παρακαλώ να µην
ξαναειπωθεί, γιατί είναι λάθος- τα περί υποχρέωσης παραίτησης
από τον οποιονδήποτε. Αυτό δεν στέκει, δεν µπορούσε να στέκει
διαδικαστικά και δεν έχει καµµία σχέση µε τις συµπεριφορές, τις
οποίες πιστεύω και ο Πρόεδρος της Βουλής, αλλά και όλοι µας
εδώ αναπτύσσουµε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Συµπτωµατικά παραιτή-
θηκε, δηλαδή; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Αυτό για να έχουµε κάποιες καθα-
ρές εξηγήσεις. 

Τώρα στην ουσία θέλω να πω πώς είδα εγώ την έκθεση. Μου
κάνει ιδιαίτερη εντύπωση. Είναι η πρώτη φορά που τοποθετείται
αυτή η επιτροπή σε ένα πρωτόλειό της. Είναι η πρώτη φορά που
κάνει εκτίµηση σ’ ένα ιδιαίτερα σοβαρό θέµα και δεν µας ενο-

χλούν καθόλου τα νούµερα, γιατί δεν µιλάει µόνο µε νούµερα.
Αν µιλούσε µόνο µε νούµερα, µπορούσε κάποιος να συµφωνήσει
ή να διαφωνήσει. Τα νούµερα, όµως, είναι πάρα πολύ σαφή και
είναι δύσκολο να τα αµφισβητείς. 

Εκείνο, όµως, που ξεπέρασε τα εσκαµµένα ήταν κατά τη
γνώµη µας οι σοβαρές πολιτικές εκτιµήσεις για ένα µείζον ζή-
τηµα, όπως είναι το δηµόσιο χρέος. Πάνω στις εκτιµήσεις αυτές,
δυστυχώς, αναφέρθηκαν κατά το δυσµενέστερο τρόπο σήµερα
πάρα πολλοί που δεν είναι καθόλου φίλοι της Ελλάδος.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ)

Εγώ δεν είπα να κρύψει τα στοιχεία. Προς Θεού! Εγώ είπα ότι
δεν είναι στις αρµοδιότητές της και τα δεδοµένα της η ύπαρξη
αυθαίρετων και εύκολων εκτιµήσεων γύρω από ένα τόσο σοβαρό
θέµα πολιτικής αιχµής, που είναι κρίσιµο για τη χώρα µας. 

Εν τέλει, κύριε Πρόεδρε, κάποια στιγµή θα πρέπει να δούµε
αν κάποιος έχει τη δυνατότητα να κάνει κάτι, γιατί όταν δεν
εκτιµά τις συνέπειες της συµφωνίας της 21η Ιουλίου, όταν δεν
εκτιµά τι κάνει αυτή τη στιγµή ο Υπουργός Οικονοµικών και η
χώρα µας γύρω από το PSI για παράδειγµα ή για την υλοποίηση
της συµφωνίας και τη δηµιουργία της νέας δανειακής σύµβασης,
που επηρεάζει άµεσα το δηµόσιο χρέος, δεν µπορεί να βγάζει
µία τέτοια εκτίµηση, που αντικειµενικά και αυθαίρετη είναι και τις
διαπραγµατεύσεις δυσκολεύει και σοβαρά προβλήµατα δηµιουρ-
γεί. 

Από εκεί και πέρα, ουδείς της ζήτησε να παραιτηθεί και όπως
εκείνη διατυπώνει τις εκτιµήσεις της, έτσι και εµείς, οι απλοί Βου-
λευτές και η Κυβέρνηση έχουµε το δικαίωµα να κάνουµε τις δικές
µας εκτιµήσεις. Δεν κατάλαβα γιατί απαγορεύεται να τοποθετη-
θεί κανείς πάνω σ’ αυτές τις εκτιµήσεις.

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο. Είχα την ευκαιρία εδώ και αρ-
κετούς µήνες κατά τη διάρκεια µιας συζήτησής µας να ρωτήσω
το σηµερινό Υπουργό Περιβάλλοντος και τότε Υπουργό Οικονο-
µικών, τον κ. Παπακωνσταντίνου, γιατί δεν προωθούµε µία ρύθ-
µιση για το θέµα των αυθαιρέτων, µια ρύθµιση που θα τραβούσε
µια κόκκινη γραµµή σ’ ένα κακό παρελθόν και θα έβαζε τις βάσεις
για ένα πολύ καλύτερο µέλλον.

Πρέπει να πω ότι από τότε, αν και είχε άλλη ιδιότητα, η απά-
ντησή του ήταν θετική, ότι αυτό πρέπει να γίνει. Χαίροµαι ιδιαί-
τερα γιατί ο τότε Υπουργός Οικονοµικών, Υπουργός Περιβάλ-
λοντος σήµερα, ο κ. Παπακωνσταντίνου µαζί µε τον κ. Σηφου-
νάκη, τον Αναπληρωτή Υπουργό, έρχονται σήµερα και προωθούν
µία τέτοια σηµαντική ρύθµιση που δεν έχει µόνο εισπρακτικό χα-
ρακτήρα.

Γιατί να κρυβόµαστε βέβαια, όπως έλεγε και ο πατήρ Μητσο-
τάκης; Αυτή η ρύθµιση έχει και εισπρακτικό χαρακτήρα. Δεν είναι
ίσως αυτό το κύριο ζητούµενο, είναι όµως και αυτό ζητούµενο
λόγω της εποχής. Πρέπει να µιλάµε απόλυτα ειλικρινά. 

Όταν κάτι µπορείς να το κάνεις για να τραβήξεις µία κόκκινη
γραµµή από το παρελθόν και να προχωρήσεις πιο καλά στο µέλ-
λον, τότε αυτή η περίοδος -από τη στιγµή που θα έχει αυτό και
οικονοµικό αποτέλεσµα- είναι µία κατάλληλη, µία θετική περίο-
δος, µία περίοδος που πρέπει να αποφασίσεις να κάνεις αυτή
την επιλογή. 

Στο θέµα των αυθαιρέτων θα έλεγα ότι «κρυβόµαστε πίσω από
το δάκτυλό µας». Λέγαµε ότι δεν υπάρχει, δεν γίνεται, δεν το κά-
νουµε. Λάθος! Και υπάρχει και δεν µπορείς να το γκρεµίσεις.
Γιατί για παράδειγµα, τα δύο χρόνια, κύριε Υπουργέ, που είναι η
Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, ποιο αυθαίρετο γκρεµίστηκε; Μόνο η
«ΦΑΝΤΑΣΙΑ». Κανένα άλλο. 

Από εκεί και πέρα, αφού δεν κάνεις την επιλογή να πας να
γκρεµίσεις τα χιλιάδες αυθαίρετα που έχουν γίνει, είναι προτιµό-
τερο να κάνεις µία τέτοια διαδικασία, µε την οποία θα βοηθήσεις
και κάποιους ανθρώπους που δεν είναι υψηλού εισοδήµατος να
αποκτήσουν νοµιµοποίηση, να εξασφαλίσεις έσοδα για το κρά-
τος και να είσαι εξαιρετικά αυστηρός, όπως πιστεύω και θέληση
της Κυβέρνησης είναι, αλλά και το νοµοσχέδιο κάνει τις σχετικές
προβλέψεις, από εδώ και πέρα. 

Αυτό λέει η λογική. Και κάποια στιγµή σ’ αυτόν τον τόπο πρέπει
να λειτουργούµε µε βάση τη λογική, µε βάση τη συνείδηση του
κοινού νου. Δεν χρειάζονται ιδιαίτερες φιλοσοφίες. Αυτό έπρεπε
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να γίνει και αυτό γίνεται.
Χαίροµαι, διότι µε πολλές παρεµβάσεις Βουλευτών από όλα

τα κόµµατα, αλλά και πολλών Βουλευτών του ΠΑΣΟΚ που έγιναν
και στην επιτροπή, το νοµοσχέδιο αυτό βελτιώθηκε έτι περαι-
τέρω. Υπάρχει όλη η δυνατότητα, µε τις παρεµβάσεις που ακού-
στηκαν σήµερα σε αυτήν την Αίθουσα, την Τρίτη κατά της
διάρκεια της συζήτησης των άρθρων, ο Υπουργός και ο Αναπλη-
ρωτής Υπουργός να δεχθούν µια σειρά από µεγαλύτερες βελ-
τιωτικές παρεµβάσεις, σύµφωνα µε το πνεύµα που εξέφρασαν
οι Βουλευτές. 

Υπάρχει και το θέµα της περιβαλλοντικής αδειοδότησης έργων
και δραστηριοτήτων. Αυτό αναφέρεται στο πρώτο µέρος του νο-
µοσχεδίου. Και αυτό το θεωρώ ιδιαίτερα σηµαντικό. Πόσες
φορές δεν είπαµε ότι οι δυσκολίες που υπήρχαν στην αδειοδό-
τηση των περιβαλλοντικών όρων δηµιουργούσαν ανάσχεση της
επενδυτικής δραστηριότητας στην πατρίδα µας. Πάρα πολλές
φορές. 

Είναι και αυτό κοινό µυστικό. Είναι από αυτά που συζητάµε έξω
και δεν έχουµε καµµιά φορά το θάρρος να τα αλλάξουµε. Πρέπει
να έχουµε το θάρρος να τα αλλάξουµε και το κάνουµε! Γίνεται
µάλιστα µε ιδιαίτερα σοβαρό τρόπο, για να πετύχουµε και δρα-
στική µείωση του χρόνου, που απαιτείται για να υπάρχει µία πε-
ριβαλλοντική αδειοδότηση, αλλά και καλύτερης ποιότητας
περιβαλλοντικούς όρους και ασφάλεια δικαίου. Δεν θέλω να µπω
σε περαιτέρω λεπτοµέρειες.

Η πρώτη ενότητα, λοιπόν, του υπό συζήτηση σχεδίου νόµου
εξασφαλίζει αυτή τη λογική, τη λογική της καλύτερης, ταχύτε-
ρης, ποιοτικότερης αδειοδότησης έργων και δραστηριοτήτων.
Αποτελεί ένα θετικό βήµα για την απαραίτητη κρίσιµου χαρα-
κτήρα βελτίωση των αναπτυξιακών, επενδυτικών δραστηριοτή-
των στην Ελλάδα. 

Και η δεύτερη ρύθµιση όµως αποτελεί µία αναγκαία κίνηση,
µία κίνηση ευθύνης, µία κίνηση λογικής, που έχει να κάνει µε τη
δυνατότητα κάποιων ανθρώπων που έχουν ήδη αυθαίρετα, πλη-
ρώνοντας –γιατί υπήρξε ζηµιά του δηµοσίου- να νοµιµοποιήσουν
τα αυθαίρετά τους, το δηµόσιο σε µια πολύ κρίσιµη περίοδο να
εισπράξει έσοδα και να µην περικόπτει µισθούς και συντάξεις,
κυρίες και κύριοι της Αριστεράς, και από εκεί και πέρα να µπει
µία κόκκινη γραµµή, µία πραγµατικά ουσιαστική διαφορά στη νέα
περίοδο που έχουµε, που βεβαίως όλοι θα πρέπει να έχουµε τις
εγγυήσεις και να δείξουµε την πολιτική βούληση, όπως και η Κυ-
βέρνηση, και να στηρίξουµε αυτήν την πορεία, προκειµένου να
µην έχουµε την επανάληψη τέτοιων φαινοµένων και στο µέλλον.

Θεωρώ ότι τέτοιες κινήσεις πρέπει να γίνουν. Χαίροµαι διότι
σήµερα, µε τη νέα σύνθεση της πολιτικής ηγεσίας στο χώρο και
του Υπουργείου Περιβάλλοντος, τέτοιες κινήσεις γίνονται. Είναι
κινήσεις απόφασης, ευθύνης, αποτελέσµατος. Έχουµε ανάγκη
από αποτελέσµατα σήµερα. Καλά είναι τα λόγια, καλή η θεωρία,
αλλά είναι και η ώρα της πράξης. 

Ανάλογες κινήσεις πρέπει να δούµε και στο θέµα των σκουπι-
διών, κύριε Υπουργέ. Ξέρω ότι έχετε εξαγγείλει ότι θα γίνουν
γρήγορα. Ιδιαίτερα για το χώρο της Αττικής, γνωρίζετε πάρα
πολύ καλά ότι η κατάσταση έχει φθάσει στο απροχώρητο και
πρέπει να βρεθούν λύσεις για το θέµα των απορριµµάτων. Δεν
χρωστάει τίποτα ο λαός της δυτικής Αθήνας να υφίσταται, όσα
υφίσταται µε δύο χωµατερές, που πράγµατι έχουν φθάσει στα
όριά τους, αν προ πολλού δεν τα έχουν ξεπεράσει και δεν έχει
δοθεί ο χαρακτήρας επικινδυνότητας σε αυτές τις καταστάσεις. 

Πάρτε, λοιπόν, τις αναγκαίες πρωτοβουλίες, δείξτε την ίδια
αποτελεσµατικότητα που επιδεικνύετε εδώ και στις άλλες κινή-
σεις και να είστε βέβαιος ότι και η Βουλή θα αναλάβει την ευθύνη
να στηρίξει, να ενισχύσει, να εγγυηθεί αυτές τις παρεµβάσεις. 

Νοµίζω δε ότι στη σηµερινή φάση που περνάµε, κύριε Μαρκό-
πουλε, ούτε συγκυβερνήσεις -τις οποίες εξάλλου ούτε το κόµµα
σας θέλει, ούτε και εµείς- δίνουν λύσεις. Και δεν αποτελούν λύση
οι εκλογές. Τι θα λύσουν; Το τελευταίο που θέλουν οι πολίτες
σήµερα είναι αυτό. Οι πολίτες θέλουν πράξη, θέλουν έργα, θέ-
λουν προοπτική και ελπίδα, θέλουν να αισθάνονται ότι υλοποιεί-
ται µια πολιτική για µία παραγωγική και δίκαιη Ελλάδα. Και αυτό
σηµαίνει ότι το επόµενο διάστηµα θα δούµε πολλές τέτοιες αλ-
λαγές, θα δούµε πολλές τέτοιες παρεµβάσεις, είτε αρέσουν σε

µερικούς, είτε όχι. Αλλά πρέπει να αλλάξουν τα πράγµατα, όπως
θα αλλάξουν και στην παιδεία. Και θα αλλάξουν, παρά τις αντι-
δράσεις που παρατηρούνται. Και θα ανοίξουµε ιδεολογικό µέ-
τωπο σ’ αυτό το θέµα, για να καταλάβουν όλοι ότι η απόφαση
την οποία πήρε η Βουλή, είναι µία απόφαση που δίνει τις δυνα-
τότητες για µία ουσιαστική ποιότητα στην τριτοβάθµια εκπαί-
δευση. 

Θα έχουµε τη δυνατότητα ίσως πολλές φορές να κουβεντιά-
σουµε πάνω σε αυτά τα ζητήµατα, αλλά θα προωθήσουµε µε
αποφασιστικότητα όλες τις διαρθρωτικές αλλαγές, για τις οποίες
έχουµε δεσµευθεί στο µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα, για να µπο-
ρούµε να αλλάξουµε την Ελλάδα και να µπορούµε να κοιτάµε
τους άλλους στα µάτια όταν κάνουµε µαζί τους µια σκληρή δια-
πραγµάτευση, η οποία γίνεται τώρα είτε για τους όρους των δό-
σεων, είτε θα συνεχίσει να γίνεται και θα ολοκληρωθεί, όπως
πιστεύουµε, µε τη νέα δανειακή σύµβαση, που θα δηµιουργήσει
όρους σταθερότητας και ασφάλειας και πρόοδο για την ελληνική
οικονοµία. Αυτές οι ζωτικές αλλαγές θα αφορούν το µισθολόγιο,
τα βαθµολόγια στο δηµόσιο τοµέα, το άνοιγµα των επαγγελµά-
των, τις συγχωνεύσεις των φορέων, τα προβλήµατα, ζητήµατα
και πολιτικές αντιµετώπισης της ανεργίας, τη διασφάλιση της
βιωσιµότητας του ασφαλιστικού συστήµατος και βελτιώσεις της
ποιότητας στην υγεία. Αυτές είµαστε αποφασισµένοι να τις κά-
νουµε. Θα τις κάνουµε µετά από κουβέντα, µετά από διάλογο και
στα πλαίσια του Κοινοβουλίου και θα καλέσουµε και από τώρα -
αλλά και τότε, όπως και σήµερα- όλες τις πολιτικές δυνάµεις να
αναλάβουν τις ευθύνες τους, ελπίζοντας ότι η ευρύτατη πλειο-
ψηφία µε την οποία περνά αυτό το νοµοσχέδιο -αποτέλεσµα και
της δουλειάς που έγινε στην επιτροπή και της πολιτικής βούλη-
σης του Υπουργείου και της ευελιξίας που έδειξε σε σειρά βελ-
τιώσεων, αλλά και της θετικής παρέµβασης τόσο των συνα-
δέλφων του ΠΑΣΟΚ, όσο και των άλλων πτερύγων της Βουλής
και όλων των κοµµάτων- θα επιδειχθεί και στα άλλα νοµοσχέδια
και στις άλλες αλλαγές, για να µπορούµε µε αυτήν την πλειοψη-
φία να εγγυόµαστε στην πράξη την επιτυχία των αλλαγών και την
αλλαγή, τη µεταρρύθµιση που χρειάζεται η χώρα µας για να προ-
χωρήσει µπροστά. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον Κοι-
νοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ, κ. Πρωτόπαπα. 

Καλείται στο Βήµα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος  του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος, κ. Αθανάσιος Παφίλης. 

Ορίστε, κύριε Παφίλη, έχετε το λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Είναι προφανές σήµερα ότι η συναί-

νεση που ζητάει ο κ. Πρωτόπαπας εκ µέρους του ΠΑΣΟΚ υπάρ-
χει στην Αίθουσα από την πλευρά της Νέας Δηµοκρατίας, του
Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού, της Δηµοκρατικής Συµµαχίας
και δεν είναι καθόλου επιφανειακή. Ούτε η συναίνεση αυτή
αφορά, όπως πιθανόν να προσπαθούν για δικούς τους λόγους
και η Νέα Δηµοκρατία και ο Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός,
αλλά και το ίδιο το ΠΑΣΟΚ, να την παρουσιάσουν ότι αντιµετω-
πίζει µε τον καλύτερο τρόπο ορισµένα υπαρκτά προβλήµατα. 

Λέµε ότι δεν είναι επιφανειακή, είναι βαθύτερη, είναι βαθύτατη.
Είναι συναίνεση στην βαρβαρότητα. Είναι συναίνεση στην εξυ-
πηρέτηση της πολιτικής του µεγάλου κεφαλαίου, µία πολιτική
που εξαθλιώνει και γυρίζει πενήντα και εκατό χρόνια πίσω τους
εργαζόµενους και τα λαϊκά στρώµατα, για να µπορέσει -που δεν
θα τα καταφέρει- να ξεπεράσει την καπιταλιστική κρίση, φορτώ-
νοντας τα βάρη στους εργαζόµενους και το λαό. Και λέµε ότι δεν
θα τα καταφέρει. 

Όµως, έχετε κάποια αυταπάτη. Δεν µας αρέσουν οι µεγάλες
κουβέντες, αλλά εάν έχετε την εντύπωση ότι επειδή τα βρίσκετε
µέσα στη Βουλή, θα τα βρείτε και στην κοινωνία, κάνετε λάθος.
Το αντίθετο θα γίνει. Η συναίνεση που επιχειρείτε για να τσακί-
σετε οποιαδήποτε αντίσταση, δια πυρός και σιδήρου κυριολε-
κτικά, θα γυρίσει µπούµερανκ. Γιατί στον κόσµο τα αποτε-
λέσµατα αυτής της συναίνεσης είναι τραγικά, τα βιώνει ο ελλη-
νικός λαός: ένα εκατοµµύριο άνεργοι, εξαθλίωση, φτώχεια, τε-
ράστια, εκρηκτικά προβλήµατα. 

Σε αυτά που λέει ο κ. Πρωτόπαπας, ότι εµείς θα τα κάνουµε
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ό,τι και να γίνει, η απάντηση είναι «µολών λαβέ». Εµείς δεν µπο-
ρούµε από µόνοι µας σαν κόµµα να τα αντιπαλέψουµε, αλλά κα-
λούµε το λαό να συνειδητοποιήσει το βάθος και το µέγεθος της
βαρβαρότητας αυτών των µέτρων και να αντιδράσει, να τα πε-
ριορίσει και να τα ανατρέψει. 

Η συναίνεση αυτή ωριµάζει και σε κυβερνητικό επίπεδο απ’ ό,τι
φαίνεται -δεν ξέρω εάν ράβονται και κουστούµια και από άλλες
παρατάξεις- ωστόσο όµως είναι δεδοµένη. Μάλιστα, ο Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας την αλήθεια είπε,
δεν τον κατηγορώ. Είπε «µη µας λέτε ότι συναινέσαµε στην παι-
δεία µόνο και στο σηµερινό νοµοσχέδιο, αλλά έχουµε συναινέσει
και σε τριάντα δύο άλλα νοµοσχέδια. Φτιάξτε και κυβέρνηση,
τέλος πάντων να ησυχάσουµε». Μόνο που αυτή η κυβέρνηση, θα
είναι κυβέρνηση τσεκούρι χειρότερο, για τον ελληνικό λαό. 

Όσον αφορά στο νοµοσχέδιο, πράγµατι εναρµονίζεται µε την
γενικότερη φιλοσοφία και την αντιλαϊκή πολιτική της Κυβέρνη-
σης. Εµείς δεν λέµε πως η Κυβέρνηση, δεν έχει σχέδιο. Έχει σχέ-
διο. Δεν είµαστε από αυτούς που κάνουν κριτική ότι τέλος
πάντων κάνει προχειρότητες. Έχει σχέδιο και υπηρετεί και συ-
γκεκριµένα συµφέροντα για το µοντέλο ανάπτυξης που υπηρε-
τεί, που λέει: όλα στο κεφάλαιο, απελευθέρωση των πάντων,
δηµιουργία παραδείσου, για να επενδύσουν τα  µεγάλα συµφέ-
ροντα φυσικά όχι µε γνώµονα τους εργαζόµενους και τις ανθρώ-
πινες ανάγκες, αλλά µε γνώµονα τα µεγάλα καπιταλιστικά κέρδη.
Και έχει δύο όψεις: Η µία αφορά αυτό που είπε κάποιος -που δεν
έγινε πολλή συζήτηση και δεν  είναι τυχαίο που δεν έγινε πολλή
συζήτηση στο πρώτο µέρος και υπάρχει στρατηγική συναίνεση
των κοµµάτων και του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας, χαµο-
γελάει ο κ. Βορίδης- να συνασπιστεί ο αστικός κόσµος απέναντι
στην απειλή. Το έχετε πει επανειληµµένα. Και ιδού τα αποτελέ-
σµατα, είναι δεδοµένα ότι συνασπίζεται. Απλώς συνασπίζεται ο
αστικός κόσµος, αλλά θα συνασπιστεί και ο εργαζόµενος κό-
σµος. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ποιος το έχει
πει αυτό; Εµείς δεν έχουµε πει κάτι τέτοιο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Αυτά έχουν ειπωθεί µέσα στη Βουλή,
να συνασπιστεί. Θα σας φέρω τα Πρακτικά, κύριε Σηφουνάκη.
Μην αντιδράτε, µην µε γαργαλάτε, γιατί θα πω και άλλα. 

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Πείτε τα όλα!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-

βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής):  Η πολυκατοι-
κία είναι άλλη.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Λέω, λοιπόν, ότι εδώ πραγµατικά,
είναι καθαρό ότι δεν έγινε συζήτηση, γιατί υπάρχει πλήρης ταύ-
τιση των κοµµάτων που υπηρετούν τα συµφέροντα του κεφα-
λαίου …

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι πλήρης.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: …που λέει άρση οποιωνδήποτε εµπο-

δίων και περιορισµών που υπήρχαν για τη γρήγορη προώθηση
των επενδυτικών σχεδίων των µονοπωλιακών οµίλων, για να εξα-
σφαλίσουν την άµεση πρόσβαση σε κάθε γωνιά της χώρας και
στους φυσικούς πόρους. Συντοµεύει κάθε διαδικασία για την
άνευ όρων παράδοση του φυσικού πλούτου στο µονοπωλιακό
κεφάλαιο, ελληνικό και ξένο. 

Και φυσικά υπηρετεί και τη γενικότερη πολιτική της Κυβέρνη-
σης –και των αστικών δυνάµεων, επαναλαµβάνω- η οποία λέει:
διευκόλυνση για τη συγκέντρωση και τη συγκεντροποίηση του
κεφαλαίου. Και αυτά τα πετυχηµένα παραδείγµατα που είπε ο κ.
Αµοιρίδης δεν είναι εξαίρεση ούτε είναι παρεκτροπές, αλλά είναι
κυριολεκτικά ο κανόνας για τη συγκέντρωση και τη συγκεντρο-
ποίηση του κεφαλαίου. Γι’ αυτόν το λόγο, λοιπόν, σε αυτό το
φτωχό πλαίσιο περιβαλλοντικής προστασίας που υπάρχει, έρχο-
νται νέα πλήγµατα, για να επιταχυνθεί η πολιτική ασυδοσίας σε
ό,τι αφορά το περιβάλλον. Όλα στο βωµό του κέρδους. 

Θα έλεγα και κάτι ακόµα, ότι θα επαναληφθεί σε σύγχρονες
συνθήκες -και εδώ είµαστε και θα το δούµε, αν δεν το ανατρέψει
ο λαός- ό,τι συνέβη µετά τον Εµφύλιο, όπου ξεκοιλιάστηκαν
βουνά, υπήρξε ανορθολογική εκµετάλλευση του ορυκτού πλού-
του από τους στυλοβάτες της κοινωνίας,  Μποδοσάκηδες και
όλοι οι υπόλοιποι πήραν όλα τα πλούσια κοιτάσµατα, τα ρήµα-

ξαν, απελευθερώθηκαν τα πάντα, δεν υπήρχαν όρια, δηµιουργή-
θηκε παράδεισος. Τι άλλο έγινε; Πίνει ο κόσµος καρκίνο στον
Ασωπό. Ποιος πλήρωσε ποτέ; Γιατί; Για να κερδίζουν οι βιοµη-
χανίες. Γιατί το κόστος για την προστασία του περιβάλλοντος
είναι µεγάλο. Νέκρωσε ο υδροφόρος ορίζοντας του Θριάσιου
Πεδίου. Ναι ή όχι; Για ποιο λόγο; Για να κερδίζουν οι βιοµηχανίες
περισσότερα. Αυτό θα συµβεί στις σύγχρονες συνθήκες και η
τραγική ειρωνεία είναι ότι λέτε πως έρχεστε να προστατέψετε το
περιβάλλον. Μα, καλά, σοβαρολογείτε; Ποιον πάτε να πείσετε;
Θα µιλήσω και για τις γραφειοκρατίες. 

Η δεύτερη πλευρά αφορά τα αυθαίρετα. Όχι µόνο δεν λύνει
το πρόβληµα των αυθαιρέτων, αλλά πάτε να δηµιουργήσετε µια
αίσθηση ότι αντιµετωπίζετε µε έναν ρεαλισµό το πρόβληµα των
αυθαιρέτων και το λύνετε. Δεν το λύνετε! 

Πρώτα-πρώτα την ευθύνη για τα αυθαίρετα τη µεταφέρετε σε
αυτούς που τα έφτιαξαν και εννοώ τα λαϊκά στρώµατα, δεν µιλώ
για τις βίλες. Φυσικά πρέπει να έχουν µια ευθύνη, κατά µια έν-
νοια, αλλά αυτοί υποχρεώθηκαν να κτίσουν ένα κεραµίδι για να
βάλουν από κάτω την οικογένειά τους, επειδή η πολιτική που
ακολουθήθηκε µετά τον πόλεµο από τις τότε κυβερνήσεις –τους
«µπαµπάδες» και τις «µαµάδες» των σηµερινών ΠΑΣΟΚ και Νέας
Δηµοκρατίας- ήταν τέτοια που τους είχε οδηγήσει σε αδιέξοδα.
Στοιβάζονταν πέντε και δέκα οικογένειες σε ένα διαµέρισµα. Εκεί
µεγαλώσαµε. Τέσσερις οικογένειες σε ένα διαµέρισµα! Γιατί; Δεν
υπήρχαν δυνατότητες; 

Τι κάνετε, λοιπόν, τώρα; Αφού τους θεωρείτε υπεύθυνους, έρ-
χεστε τώρα και τους λέτε ότι θα λύσετε το πρόβληµα. Δεν λύνετε
το πρόβληµα. Τι κάνετε; Τσεκούρι, χαράτσι φοροεισπρακτικό,
εκβιασµός και φυσικά για εκείνους που θησαύρισαν από όλο
αυτό, δεν έχετε κάνει τίποτα, ποτέ, ούτε τώρα κάνετε κάτι!

Πώς έγιναν όλα αυτά; Τα παράνοµα οικόπεδα, οι καταπατηµέ-
νες εκτάσεις –χιλιάδες στρέµµατα!- µεγαλοκατασκευαστές, κυ-
κλώµατα, συναλλαγές; Κουβέντα για όλα αυτά. Όλα πάνω ειδικά
στα φτωχά λαϊκά στρώµατα. 

Και θα πείτε τώρα ότι οι µεγάλες βίλες και τα αµύθητα δεν
είναι παράνοµα. Κουβέντα για εκείνους που έχουν κάνει υπερ-
βάσεις, καταπατήσεις σε νησιά, σε τουριστικές περιοχές, σε πε-
ριοχές µεγάλης αξίας. Κανένας µεγάλος δεν πληρώνει! Θα ήταν
πράγµατι εκπληκτικό στο τέλος να δώσετε το λογαριασµό ονο-
µαστικά «ποιος πληρώνει τι», για να δούµε τελικά ποια είναι τα
θύµατα από όλη αυτή την ιστορία. Και τα θύµατα φυσικά θα είναι
οι εργαζόµενοι. 

Εκτός αυτού, ο απόγειος ποιος είναι; Τους αφήνετε κρεµασµέ-
νους! Δεν το λύνετε. Λέτε τριάντα χρόνια. Ναι ή όχι; Είναι αλή-
θεια; Το λύνετε οριστικά; Όχι. Λέτε τριάντα χρόνια. Άρα, µπορεί
να έλθει κυβέρνηση σε πέντε χρόνια να αλλάξει το νόµο και να
βάλει νέα πρόστιµα για να υπάρξει λύση. Νέο χαράτσι, νέο τσε-
κούρι. 

Ενώ υπάρχουν ορισµένες περιοχές –και εδώ είναι το εκπλη-
κτικό, αναφέρθηκε η κ. Διαµάντω Μανωλάκου και άλλοι από άλλα
κόµµατα- που θα µπορούσατε να λύσετε ορισµένα προβλήµατα,
ούτε εκεί τα λύνετε! Και εκεί τους κρατάτε κρεµασµένους, που
είναι ώριµα πλέον και τελειωµένα. Ακόµα και η Μικρασιατική Κα-
ταστροφή! 

Ειπώθηκαν παραδείγµατα για τη Χαλκίδα, τον Πειραιά, την
Πάτρα και δεν θυµάµαι και πόσα άλλα. Ούτε εκεί τα λύνετε και
τσουβαλιάζετε τελικά ένα λαϊκό αυθαίρετο µε όλους τους µεγά-
λους καταπατητές, κάθε είδους, που έγιναν ζάµπλουτοι εκµεταλ-
λευόµενοι την ανάγκη για κατοικία και τους τσουβαλιάζετε και
έρχεστε και εστιάζετε τελικά το όλο πρόβληµα στο να µαζέψετε
600 εκατοµµύρια µόνο από τις αιτήσεις, χώρια τα υπόλοιπα,  αν
τα µαζέψετε.

Πιο συγκεκριµένα, αναφέρθηκε η εισηγήτριά µας σε αυτό, σε
ό,τι αφορά το πρώτο σκέλος –που επαναλαµβάνω δεν έγινε συ-
ζήτηση και είναι φυσικό να µην γίνει συζήτηση γιατί υπάρχει
στρατηγική ταύτιση- εµφανίζεστε εδώ ότι µε αυτές τις αλλαγές
που κάνετε καταπολεµάτε τη γραφειοκρατία και τις καθυστερή-
σεις. 

Καλά, ποιον κοροϊδεύετε; Η γραφειοκρατία και οι καθυστερή-
σεις µπορούν να αντιµετωπιστούν διαφορετικά. Για πείτε µας,
λοιπόν. Οι καθυστερήσεις της Αρχαιολογικής Υπηρεσίας γιατί
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υπάρχουν και τώρα τη βγάζετε από τη µέση; Των δασαρχείων
γιατί υπάρχουν;  Προσλάβετε αρχαιολόγους! Δεν προλαβαίνουν.
Είναι ένας σε κάθε νοµό! Τι να κάνει; Δεν τους προσλαµβάνετε. 

Λέτε τώρα: εµείς για να συντοµεύσουµε όλες αυτές τις διαδι-
κασίες, απλοποιούµε τα πράγµατα. Δεν είναι έτσι ακριβώς. Φθά-
νετε στο σηµείο που λέτε –για να µην ξεφύγει κάτι από το δικό
σας νόµο- ότι έργα και δραστηριότητες που υιοθετούνται µε ει-
δικό νόµο εξαιρούνται από την εφαρµογή των διατάξεων του πα-
ρόντος. Για να προστατεύσετε τι; Συµφέροντα µεγάλων
επιχειρηµατικών οµίλων! 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα τα πω εν τάχει. 
Μειώνετε τις περιπτώσεις έργων, όπου απαιτείται µελέτη πε-

ριβαλλοντικών επιπτώσεων. Καταργείτε την προµελέτη, υποβαθ-
µίζετε κρίσιµα στάδια. Ακούστε τώρα. Οι αντιστάσεις σε αυτούς
τους τοµείς, αν υπάρχουν, προέρχονται από συγκεκριµένα ση-
µεία. Είναι τα δασαρχεία, είναι η Αρχαιολογική Υπηρεσία. Αυτούς
τους βάζετε στην άκρη. Και τι λέτε; Ζητάτε γνώµη και όχι από-
φαση, εν ονόµατι του ότι καθυστερούν –καθυστερούν όµως µε
δική σας ευθύνη. 

Υποβαθµίζετε το περιεχόµενο της µελέτης, βάζετε ασφυκτικά
χρονοδιαγράµµατα και εδώ –άκουσον, άκουσον- λέτε «δεν µπο-
ρούµε εµείς να καλύψουµε τους ελέγχους και τα δίνουµε σε ιδιώ-
τες». 

Τι θα γίνει; Ό,τι έγινε µε την «HELIOS» –το αεροπλάνο που
έπεσε- ό,τι γίνεται µε τα καράβια, όπου ο νηογνώµονας έγινε
ιδιωτικός και πληρώνουν εκείνοι που πληρώνουν, για να δώσουν
πιστοποιητικό καλής ναυσιπλοΐας, ό,τι γίνεται µε τους εκβια-
σµούς από τους εργοδότες. Αυτό θα γίνει και εδώ. Βάζετε τους
ίδιους –δηλαδή την αγορά- να ελέγξει τον εαυτό της και αυτό το
παρουσιάζετε ως προστασία του περιβάλλοντος. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό και ολοκληρώνω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Βεβαίως. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τέλος –και εδώ είναι ο δεύτερος από-

γειος- µεταφέρετε το κόστος των επιθεωρήσεων και των ελέγχων
–σε ποιον;- στους ίδιους τους εργαζοµένους, δηµιουργώντας το
Πράσινο Ταµείο. Και πού θα πηγαίνουν τα λεφτά του Πράσινου
Ταµείου; Θα γυρίζουν στην κοινωνία. 

Μα, για εσάς η κοινωνία πρώτα απ’ όλα είναι οι µεγαλοκαπιτα-
λιστές και το µεγάλο κεφάλαιο. Εδώ φθάσατε µε το Πράσινο Τα-
µείο να λέτε –στον προηγούµενο νόµο- ότι αν συµβεί πετρελαϊκό
ατύχηµα στη Μεσόγειο, δεν θα το πληρώσουν οι εταιρείες, αλλά
θα το πληρώσει το Πράσινο Ταµείο, ο ελληνικός λαός. Ναι ή όχι;

Για τα αυθαίρετα δεν θέλω να πω άλλα. Τέθηκε ένα ερώτηµα.
Τελικά εσείς τι λέτε; Λέτε να µην πληρώσουν πρόστιµα, λέτε να
µην νοµιµοποιηθούν, άρα γκρεµίστε τα. Αυτό υποτιµά και τη νοη-
µοσύνη µας, αν δεν γνωρίζει κάποιος τι λέει το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας. Εσείς τι κάνετε τώρα; Και τσεκουρώνετε και δεν
νοµιµοποιείτε και πάτε να βγείτε και από πάνω κοροϊδεύοντας
τον κόσµο ότι λύνετε το πρόβληµα των αυθαιρέτων. 

Εµείς, λοιπόν, συνολικά λέµε ότι το πρόβληµα βρίσκεται στην
ιδιοκτησία της γης. Είναι δυνατόν το 2011 –και απευθυνόµαστε
στους εργαζόµενους- να δουλεύεις µια ζωή για να κτίσεις ένα
σπίτι;

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ: Τι να κάνουµε;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Να υπάρξει κοινωνικοποίηση της γης,

κεντρικός σχεδιασµός, κεντρικός οργανισµός που θα λύνει το
πρόβληµα της κατοικίας. Όµως, αυτά δεν µπορούν να γίνουν
στον καπιταλισµό ούτε µπορούν να γίνουν στο σύστηµά σας. Το
σύστηµά σας είναι τόσο «δίκαιο» που χρεώνεται είκοσι πέντε
χρόνια ένας, για να πάρει ένα διαµέρισµα κακής ποιότητας 80
τετραγωνικών. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ: Περιγράψτε µας ποιο είναι το δικό
σας. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Το σύστηµά σας είναι τέτοιο που ο
ένας έχει είκοσι κλειστά σπίτια-βίλες και ο άλλος πληρώνει τα
µαλλιά της κεφαλής του για να κάνει διακοπές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλώ ολοκληρώ-

στε!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τέλος, για το τέµενος –κύριε Πρόε-

δρε, αφήστε µε να το διαβάσω, δεν θα αργήσω καθόλου- θέ-
λουµε να κάνουµε µια δήλωση. 

Ο τρόπος που η Κυβέρνηση προωθεί την ίδρυση ισλαµικού τε-
µένους δεν ικανοποιεί τις διευρυµένες ανάγκες άσκησης των
θρησκευτικών πεποιθήσεων των µουσουλµάνων µεταναστών που
ζουν και εργάζονται στην ευρύτερη περιφέρεια της Αττικής. 

Αντίθετα, θα υπάρξουν προβλήµατα και στους ίδιους –από-
σταση, θα συγκεντρωθούν πολλοί, συνωστισµός σε ένα µικρό
χώρο- όσο και για τους υπόλοιπους κατοίκους που ζουν στην πε-
ριοχή εξαιτίας της γιγάντωσης µεγάλου αριθµού πιστών. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Το ψηφίζετε;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ψηφίζουµε µε επιφύλαξη το συγκε-

κριµένο σηµείο και θεωρούµε ότι υπάρχει ανάγκη ολοκληρωµέ-
νης αντιµετώπισης αυτού του προβλήµατος, όπως και του
προβλήµατος της ίδρυσης µουσουλµανικού νεκροταφείου στην
Αττική –και αυτό στα πλαίσια γενικότερων αιτηµάτων που έχουµε
για τους µετανάστες στη χώρα µας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κ.

Παφίλη, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος. 

Πριν δώσω το λόγο στον κ. Ροντούλη και µε τη συναίνεση του
Σώµατος θα διακόψουµε στη 01.00 µετά τα µεσάνυχτα και θα
ψηφίσουµε επί της αρχής το νοµοσχέδιο, ανεξάρτητα µε το
πόσοι θα έχουν µιλήσει. Απ’ ό,τι φαίνεται, θα έχουν µιλήσει σχε-
δόν όλοι οι συνάδελφοι. Την Τρίτη θα συνεχίσουµε τη συζήτηση
επί των άρθρων. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ: Ναι, κύριε Πρόεδρε, αλλά να συντο-
µεύουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Αστέριος Ρο-
ντούλης έχει το λόγο. 

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αγαπητοί συνάδελφοι, έχουµε µπερδευτεί. Δεν ξέρουµε αν

ζούµε σε ένα δηµοκρατικό καθεστώς ή σε µια Σοβιετία σταλινι-
κού τύπου, γιατί ενώ η Βουλή προχώρησε στη σύσταση, µε τη
σύµφωνη γνώµη και κατ’ επιλογή της Κυβέρνησης, ενός αυτοτε-
λούς γραφείου ελέγχου του προϋπολογισµού της χώρας,...

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Ο Στάλιν φταίει ή η δικτατορία
του κεφαλαίου; 

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: ...υπό την απαξιωτική κριτική του κ.
Βενιζέλου, η προϊσταµένη του γραφείου αυτού, εκούσα-άκουσα,
οδηγήθηκε πριν από λίγες ώρες σε παραίτηση. Η παραίτηση
αυτή δηµιουργεί κάποια ερωτήµατα, στα οποία θα πρέπει η Κυ-
βέρνηση να απαντήσει. 

Με µία αλαζονική συµπεριφορά ο Υπουργός Οικονοµικών φά-
νηκε να ενστερνίζεται την άποψη και να ακολουθεί την πρακτική
που πρεσβεύει ότι πρέπει να «κόβεται η γλώσσα που µιλάει». Η
εν λόγω επιτροπή έκανε µία αξιολογική κρίση, είπε κάποια πράγ-
µατα που θεωρήθηκαν από τον κ. Βενιζέλο έγκληµα καθοσιώ-
σεως. 

Τι τόλµησε να πει αυτή η επιτροπή, αγαπητοί συνάδελφοι; Τόλ-
µησε να πει ότι η δυναµική του δηµοσίου χρέους της χώρας τεί-
νει να γίνει ανεξέλεγκτη. Ο κ. Βενιζέλος µε σφοδρότητα απα-
ξίωσε πλήρως την επιστηµοσύνη, τη λογική, την επάρκεια όλων
των µελών αυτής της επιτροπής. 

Ερώτηµα. Αποδεχόµεθα µόνο ό,τι µας αρέσει; Ό,τι δεν µας
αρέσει το τσακίζουµε; «Κόβουµε το κεφάλι των ανθρώπων» που
λένε µη αρεστά σε µας πράγµατα; Μάλλον αυτή είναι η πρακτική
της κυβερνώσας παράταξης. 

Δεν έλαβαν όµως υπ’ όψιν κάποια πράγµατα. Δεν έλαβαν υπ’
όψιν ότι µόλις τον προηγούµενο µήνα, τέλη Ιουλίου, υπήρξε και
άλλο πόρισµα της ίδιας επιτροπής. Στο ίδιο αυτό πόρισµα, της
ίδιας αυτής επιτροπής, πάλι λεγόντουσαν τα ίδια ακριβώς πράγ-
µατα. Γιατί δεν αντέδρασε τότε η Κυβέρνηση και αντιδρά τώρα; 

Δεύτερο ερώτηµα. Μέλη της επιτροπής αυτής, αγαπητοί συ-
νάδελφοι, ήταν στην επιτροπή που έβγαλε το πόρισµα για τα πε-
ριβόητα Greek statistics. Τότε οι άνθρωποι αυτοί είχαν επιστη-
µονική επάρκεια; Τότε οι άνθρωποι αυτοί ήταν καλοί γιατί έβγα-
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ζαν στη φόρα τα άπλυτα της Νέας Δηµοκρατίας και τώρα που
βγάζουν στη φόρα τα άπλυτα του ΠΑΣΟΚ δεν είναι καλοί επιστή-
µονες, είναι άχρηστοι, είναι επιστηµονικά ανεπαρκείς; 

Βεβαίως, µας ενοχλεί πάρα πολύ το γεγονός ότι η λογική των
φεουδαρχών φαίνεται να είναι η επικρατούσα στη Κυβέρνηση.
Έφυγε ο ένας φεουδάρχης από το Υπουργείο Οικονοµικών που
είχε τοποθετήσει τους δικούς του ανθρώπους -γιατί κύριε
Υπουργέ δική σας επιλογή η προεδρεύουσα και δεν ξέρω ποιοι
άλλοι της επιτροπής- και ήρθε ένας άλλος φεουδάρχης που
θέλει να ξηλώσει το καθεστώς του προηγούµενου φεουδάρχη.
Σοβαρευτείτε επιτέλους! Για να πάει µπροστά αυτή η χώρα πρέ-
πει οι κυβερνώντες να σοβαρευτούν. Υπάρχει έλλειµµα σοβαρό-
τητας. 

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο. Άκουσα από τους αξιοτίµους
συναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας να λένε µε αυτοϊκανοποί-
ηση και αυταρέσκεια ότι αυτοί έχουν την πατρότητα της ιδέας
για τη νοµιµοποίηση, τακτοποίηση, αναστολή επιβολής κυρώ-
σεων, όπως θέλετε πείτε το, των αυθαιρέτων. Αναληθέστατο. 

Ο Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού είχε φέρει
στο προσκήνιο αυτή την αντίληψη περί «τακτοποίησης» των αυ-
θαιρέτων κτισµάτων και µάλιστα είχε χρησιµοποιήσει έναν όρο.
Είχε πει ότι «η τακτοποίηση» των αυθαιρέτων θα συνεπάγεται
έναν γλυκό φόρο-πρόστιµο για τον Έλληνα πολίτη. Άρα, λοιπόν,
να αφήσει η Νέα Δηµοκρατία αυτά περί πατρότητος, να αφήσει
αυτά περί «Ζαππείου 2» γιατί δεν ανταποκρίνονται στην πραγµα-
τικότητα. 

Εµείς, λοιπόν, εδώ και χρόνια, επί κυβερνήσεως Καραµανλή
ακόµη, προβάλαµε την ιδέα της «τακτοποίησης» των αυθαιρέτων,
στη βάση όµως κάποιων συγκεκριµένων αρχών. 

Πρώτη αρχή είναι η αρχή του ρεαλισµού. Λέγαµε λοιπόν ότι
τα αυθαίρετα είναι κάποιες εκατοντάδες χιλιάδες. Κάποιοι κά-
νουν λόγο για 1,5 εκατοµµύρια αυθαίρετα. Μπορούµε να τα
γκρεµίσουµε; Δεν µπορούµε, γιατί απλούστατα δεν ξέρουµε τι
θα κάνουµε τα προϊόντα κατεδαφίσεως. Πού θα πάµε, εάν µπο-
ρούσαµε να τα κατεδαφίσουµε, τα µπάζα από 1,5 εκατοµµύριο
κτήρια; 

Άρα, λοιπόν, δεν µπορούµε να τα κατεδαφίσουµε. Αφού δεν
µπορούµε να τα κατεδαφίσουµε, η αρχή του ρεαλισµού επιτάσ-
σει την τακτοποίησή τους. Απλά λοιπόν προβάλαµε αυτό το επι-
χείρηµα και φαίνεται ότι ευήκοα κυβερνητικά ώτα προχωρούν
τώρα στην υλοποίηση αυτής της θέσεως. 

Το κάνουν όµως µε στρεβλό τρόπο. Στρεβλώνουν την αρχική
ιδέα, άποψη του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού. Εµείς είχαµε
και άλλες δύο αρχές, µε βάση τις οποίες θα έπρεπε να γίνει αυτή
η τακτοποίηση. 

Η δεύτερη αρχή είναι η αρχή της κοινωνικής δικαιοσύνης. Τι
λέει αυτή η αρχή; Λέει ότι οι αυθαιρετούχοι βεβαίως και θα πρέ-
πει να καταβάλουν ένα πρόστιµο. Το πρόστιµο όµως αυτό πρέπει
να είναι ανεκτό και για να είναι ανεκτό πρέπει να είναι χαµηλό. 

Στο κάτω-κάτω της γραφής αγαπητοί συνάδελφοι, άλλο πρό-
στιµο πρέπει να επιβληθεί στον φτωχό που έχει ένα αυθαίρετο
στην παραλία των Μεσαγγάλων της Λάρισας, για να πω ένα πα-
ράδειγµα, και άλλο πρόστιµο πρέπει να επιβληθεί στον µεγαλο-
σχήµονα  που έχει ένα µεγάλο αυθαίρετο στον Διόνυσο. 

Η Κυβέρνηση τι κάνει; Η Κυβέρνηση, αντί να ακολουθήσει
αυτή την αρχή της κοινωνικής δικαιοσύνης, που επιτάσσει και η
λογική, βάζει πάρα πολύ σκληρά πρόστιµα, που δεν µπορεί να
τα πληρώσει ο κόσµος. Άρα, δεν θα εισρεύσουν και χρήµατα στα
κρατικά ταµεία. 

Θα σας πω ένα ποσοτικοποιηµένο παράδειγµα, κύριε Υπου-
ργέ, για να δείτε ότι δεν είναι δυνατή η πληρωµή των προστίµων
µε βάση αυτούς τους συντελεστές που φέρνετε. Αυθαίρετη β’
τουριστική κατοικία -είναι µεγάλος ο όγκος τέτοιων συµπολιτών
µας αυθαιρετούχων- στον Πλαταµώνα, περίπου εκατόν τριάντα
τετραγωνικά µε τιµή ζώνης 600 ευρώ, ξέρετε πόσα θα κληθεί να
πληρώσει αυτός ο αυθαιρετούχος; Περίπου 40.000 ευρώ. Σε
ποια οικονοµική συγκυρία ζούµε, κύριε  Υπουργέ, για να αναµέ-
νετε ότι είναι δυνατόν κάποιοι άνθρωποι να καταβάλουν αυτά τα
ποσά; 

Βεβαίως, σας είπα και στην αρχή ότι η β’ τουριστική κατοικία
είναι µία αναγκαιότητα σήµερα. Πολλοί συµπολίτες µας προχώ-

ρησαν προς αυτή την κατεύθυνση, αυθαιρετώντας για διαφό-
ρους λόγους. Αυτούς τους ανθρώπους τώρα «θα τους πάρουµε
το κεφάλι»; Δεν µπορούν να ανταπεξέλθουν στα πρόστιµα που
επιβάλλετε. Άρα, λοιπόν, πρέπει να δούµε τους συντελεστές που
διαµορφώνουν τα πρόστιµα και να πράξουµε ανάλογα. 

Τρίτη αρχή που ακολουθεί ο Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός
και υπήρξε και αντίστοιχη προβληµατική στο λόγο του αξιοτίµου
Υπουργού. Εµείς, λοιπόν, λέµε ότι θα πρέπει να υπάρξει µία κόκ-
κινη γραµµή από εδώ και πέρα. Θα πρέπει να υπάρξει µία δρα-
κόντεια νοµοθετική ρύθµιση, προκειµένου να µην επαναληφθούν
τέτοιου είδους φαινόµενα, προκειµένου να µην υπάρξει µία νέα
γενιά αυθαιρέτων. 

Δίδεται λύση σ’ αυτό το πρόβληµα; Ναι λέτε εσείς, διότι εάν
δεν γίνει τώρα µία τακτοποίηση, δεν θα επιτρέπεται µεταβίβαση
ή για να επιτρέπεται η µεταβίβαση, πρέπει να υπάρχει πιστοποι-
ητικό από µηχανικό. Νοµίζετε ότι µε αυτόν τον απλό τρόπο θα
περιορίσετε τη νέα γενιά αυθαιρέτων; 

Εµείς έχουµε πει κάτι άλλο, που είναι πιο αποτελεσµατικό. Θα
πρέπει, όσοι εµπλέκονται στη δηµιουργία ενός αυθαιρέτου, να
ξέρουν εκ των προτέρων ότι θα κατηγορηθούν για κακούργηµα
και θα υποστούν µεγάλες ποινές και κυρώσεις, όλη η αλυσίδα
των εµπλεκοµένων, εργάτης, εργολάβος, µηχανικός, αρχιτέκτο-
νας, δηµόσιος υπάλληλος, όλοι. Γιατί, λοιπόν, δεν φέρνουµε ένα
άρθρο στη λογική αυτή, προκειµένου να αποτρέψουµε τη δηµι-
ουργία αυθαιρέτων νέας γενιάς;

Άρα, λοιπόν, ο Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός προέβαλε
αυτές τις τρεις βασικές αρχές. Ακολουθήσατε την πρώτη αρχή,
την αρχή της «τακτοποίησης» -η λέξη εντός εισαγωγικών- και
αγνοήσατε τις άλλες δύο αρχές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω σε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Τελειώνοντας, θέλω να πω ότι ακούω ένα επιχείρηµα. Λένε κά-

ποιοι: Η τακτοποίηση είναι λάθος, γιατί τώρα αυτοί που θα τα-
κτοποιήσουν τα αυθαίρετά τους θα έχουν τη δυνατότητα να τα
πουλήσουν, να τα µεταβιβάσουν, να τα ενοικιάσουν ή να τα χρη-
σιµοποιήσουν άλλως πώς. Άρα, λένε τώρα χιλιάδες σπίτια θα
βγουν στην αγορά, προκαλώντας έµφραγµα στην οικοδοµή, διότι
δεν θα χρειάζεται να δηµιουργηθούν, να κατασκευαστούν εκ
νέου σπίτια. Θα προκαλέσουν έµφραγµα, λοιπόν, σε µία αγορά
που προσπαθεί να πουλήσει διακόσιες µε διακόσιες εβδοµήντα
χιλιάδες σπίτια. Ισχύει το επιχείρηµα αυτό;

Δεν ισχύει, αγαπητοί συνάδελφοι. Το πρόβληµα δεν είναι η δυ-
νατότητα µεταβιβασιµότητας που θα αποκτήσουν κάποια αυθαί-
ρετα, για τον απλούστατο λόγο ότι ο όγκος, η πλειοψηφία των
αυθαιρέτων έχει να κάνει είτε µε δεύτερη τουριστική κατοικία,
που τη χρειάζεται κάποιος, είτε µε πρώτη κατοικία, που επίσης
τη χρειάζεται κάποιος και άρα, δεν θα τη βγάλει στην αγορά για
την πουλήσει ή να την ενοικιάσει.

Το πρόβληµα, όµως, είναι και πηγάζει από την υψηλή φορολο-
γία, κύριε Υπουργέ, που έχετε επιβάλει στα ακίνητα και θα εξα-
ναγκαστεί πολύς κόσµος, ακριβώς λόγω της υψηλής φορολογίας
που υφίστανται τα ακίνητα, να τα βγάλει στην αγορά, να τα που-
λήσει και από εκεί πιθανόν θα προκληθεί ένα τέτοιο έµφραγµα
στην οικοδοµική δραστηριότητα.

Καταλήγοντας, θεωρούµε ότι το νοµοσχέδιο, χωρίς να αφο-
µοιώνει πλήρως τις εξυγιαντικές αρχές του Λαϊκού Ορθοδόξου
Συναγερµού, κινείται στην κατεύθυνση της τακτοποίησης των αυ-
θαιρέτων, µία θετική ενέργεια που απασχολεί χιλιάδες συµπολι-
τών µας και αποτελεί ένα ζήτηµα επί του οποίου εντέλει θα
έπρεπε να βρεθεί µία λύση. Γι’ αυτό, επί της αρχής θα ψηφί-
σουµε το νοµοσχέδιο, διατηρώντας όµως τις επιφυλάξεις που
πριν από λίγο ανέφερα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον Κοι-
νοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΛΑΟΣ, τον κ. Αστέριο Ροντούλη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω να κάνω µία ανακοίνωση
προς το Σώµα ότι οι Υπουργοί Οικονοµικών, Ανάπτυξης, Αντα-
γωνιστικότητας και Ναυτιλίας, Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Αν-
θρωπίνων Δικαιωµάτων και Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΓ’ - 1 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ (ΑΠΟΓΕΥΜΑ) 2011                                                                16177



κατέθεσαν σχέδιο νόµου: «Ενισχυµένα µέτρα εποπτείας και εξυ-
γίανσης των Πιστωτικών Ιδρυµάτων – Ρύθµιση θεµάτων χρηµα-
τοπιστωτικού χαρακτήρα – Κύρωση της Σύµβασης-Πλαίσιο του
Ευρωπαϊκού Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας και των
τροποποιήσεών της και άλλες διατάξεις». Παραπέµπεται στην
αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Παναγιώτης
Λαφαζάνης έχει το λόγο.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν ξέρω, κύριε Υπουργέ -έχετε διατελέσει και Υπουργός Οι-

κονοµικών- αν πρέπει, για να οµιλεί πλέον ένα θεσµικό όργανο
της Βουλής ή ένα θεσµικό όργανο της πολιτείας, να παίρνει την
άδεια από την τρόικα, να παίρνει την άδεια από την Ευρωπαϊκή
Ένωση, από το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο ή και την Ευρωπαϊκή
Κεντρική Τράπεζα ή, αν λέει κάτι το οποίο διαφέρει από τις εκτι-
µήσεις του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου, του ΟΟΣΑ ή της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, τότε εκθέτει διεθνώς τη χώρα και εποµένως,
πρέπει να καρατοµηθεί. Δικτατορία της τρόικας έχει επιβληθεί σ’
αυτήν τη χώρα. Δικτατορία της τρόικας έχουµε; Είναι δυνατόν…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλο-
ντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Δεν προσέχετε λίγο
τις εκφράσεις σας;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Εγώ προσέχω απόλυτα. Εσείς να
προσέχετε…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλο-
ντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Δεν προσέχετε λίγο
τις εκφράσεις σας;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Εσείς να προσέχετε τις συµπε-
ριφορές σας…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλο-
ντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Η λέξη «δικτατορία»
σ’ αυτήν τη χώρα, κύριε Λαφαζάνη, έχει µια ιστορική βαρύτητα,
γι’ αυτό να προσέχετε πώς τη χρησιµοποιείτε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: …και τις πρακτικές σας και τις
νοοτροπίες σας.

Δεν είναι δυνατόν, όταν έχουµε ένα θεσµικό όργανο, την επι-
κεφαλής του οποίου έχει επιλέξει η Βουλή µε τις διαδικασίες
αυτές µε τις οποίες έχει επιλεγεί και, θα έλεγα, µε µία ευρεία συ-
ναίνεση –παρ’ όλο ότι εµείς δεν την έχουµε ψηφίσει και όταν κα-
ταθέτει- που κάνει µία έκθεση για την πορεία εκτέλεσης του
προϋπολογισµού και την έκθεση αυτή που συνοδεύεται από εκτι-
µήσεις-συµπεράσµατα, αντί να την αντιµετωπίσετε µε επιχειρή-
µατα, να την οδηγείτε σε καρατόµηση. Κλείνετε ένα γραφείο πριν
το ανοίξετε καν. Δεν πρόλαβε να ανοίξει το γραφείο αυτό, να αρ-
χίσει τις εργασίες του και το κλείνετε. Τι µήνυµα στέλνετε; Ότι
θέλουµε ένα γραφείο για τον προϋπολογισµό της Βουλής το
οποίο να είναι πειθήνιο όργανο τις κυβερνητικής Πλειοψηφίας,
ένα όργανο το οποίο να συντάσσει εκθέσεις που όχι να υποβοη-
θούν την Εθνική Αντιπροσωπεία για να παίξει το ρόλο της, αλλά
να συντάσσει εκθέσεις οι οποίες να είναι συµβατές µε το Διεθνές
Νοµισµατικό Ταµείο, µε τον ΟΟΣΑ, µε την Ευρωπαϊκή Ένωση και
τις εκτιµήσεις τους και αν δεν το κάνει αυτό, εκθέτει διεθνώς τη
χώρα.

Είναι νοοτροπία αυτή; Την αποδέχεστε εσείς αυτή τη νοοτρο-
πία; Τότε τι θεσµικό όργανο θέλουµε να διαµορφώσουµε εδώ
στη Βουλή; Να λέει «ναι» στους προϋπολογισµούς, «ναι» στις τα-
χυδακτυλουργίες, ναι στα πλαστά στοιχεία, «ναι» σε συµπερά-
σµατα εικονικά, «ναι» σε εικονικές πραγµατικότητες; Αυτό
ζητάτε;

Είστε σε πανικό, τελείτε υπό πλήρες αδιέξοδο, οδηγείτε τη
χώρα σε καταστροφή και µε τις πράξεις σας αυτές δείχνετε νο-
οτροπία απίστευτα αυταρχική, η οποία οδηγεί και σε κωµικοτρα-
γικές καταστάσεις. Γελάει σήµερα ο κόσµος, διότι αν κάποιοι
έπρεπε να έχουν παράπονο -αν θέλετε- ή µια κριτική, µία διαµαρ-
τυρία για αυτές τις εκθέσεις, αυτή θα ήταν µάλλον η αριστερή
πτέρυγα. Διότι, η έκθεση αυτή που υπεβλήθη από το γραφείο για
τον προϋπολογισµό της Βουλής είναι µία έκθεση η οποία κινείται
απολύτως στις λογικές θεσµικές πολιτικές επιλογές που έχει σή-
µερα η µεγάλη συναινετική πλειοψηφία στη Βουλή ΠΑΣΟΚ, ΝΔ,
ΛΑΟΣ: Το µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα υποστηρίζει, η πιστή εφαρ-
µογή του λέει ότι πρέπει να γίνει, πράγµατα στα οποία εµείς ιδε-

ολογικά και πολιτικά έπρεπε να είµαστε επικριτικοί. Και έρχεστε
να της «κόψετε το κεφάλι», διότι λέει ότι έχει εκτιναχθεί το έλ-
λειµµα, έχει ξεφύγει από κάθε έλεγχο και η δυναµική του χρέους
είναι και αυτή εκτός ελέγχου.

Δυστυχώς, όπως σας είπα, το αδιέξοδό σας δείχνουν αυτές οι
πρακτικές, που όµως πάτε να το µετατρέψετε και σε αδιέξοδο
για τη χώρα.

Εγώ έχω µπερδέψει από το πρωί ποιος έφερε αυτό το νοµο-
σχέδιο. Το έχω µπερδέψει. Ο ένας κόβει εδώ µέσα από το
ΠΑΣΟΚ, τη Νέα Δηµοκρατία και το ΛΑΟΣ και ο άλλος ράβει. Και
εδώ γίνεται και µία µάχη για την πατρότητα του νοµοσχεδίου. Η
Νέα Δηµοκρατία λέει: Όχι, η ιδέα είναι δική µας. Πρώτοι εµείς
είπαµε ότι πρέπει να τακτοποιηθούν τα αυθαίρετα και µας έκλε-
ψαν την ιδέα. Ήρθε προηγουµένως ο συνάδελφος του ΛΑΟΣ και
είπε: Δεν ντρέπεστε εσείς της Νέας Δηµοκρατίας; Πρώτος ο κ.
Καρατζαφέρης το είχε πει εδώ και ενάµιση χρόνο αυτό το
πράγµα.

ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΚΑΚΗΣ: Δια του λόγου το αληθές.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Το ΠΑΣΟΚ σε λίγο θα µας πει ότι

το έλεγαν εδώ και δεκαετίες, επί Τρίτση κιόλας το είχαν προα-
ναγγείλει!

Εγώ θυµάµαι την προκάτοχό σας, κύριε Παπακωνσταντίνου,
την κ. Μπιρµπίλη, η οποία ούτε καν ήθελε να ακούσει περί νοµι-
µοποίησης, τακτοποίησης των αυθαιρέτων. Και µάλιστα, µε επί-
σηµες δηλώσεις εδώ στη Βουλή επανειληµµένα είχε τοποθετηθεί
κατά αυτής της λογικής.

«Άλλαξε, λοιπόν, ο Μανωλιός…» – ο Υπουργός- «…και φόρεσε
τα ρούχα του αλλιώς». Γιατί γίνεται όλη αυτή η υπόθεση; 

Πέραν των πελατειακών λογικών, πέραν όλων αυτών που βα-
σανίζουν επί εκατόν πενήντα χρόνια το ελληνικό κράτος –γιατί
περί αυτού πρόκειται, κύριε Παπακωνσταντίνου- το βάθος είναι
εισπρακτικότατο, γιατί αυτά, τα οποία µας φέρνετε σήµερα, είναι
στο µνηµόνιο, είναι στο µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα, είναι η συµ-
φωνία Κυβέρνησης-τρόικας που θέλει λεφτά και να ρεύσει το
χρήµα. 

Είναι εισπρακτικότατο το νοµοσχέδιο. Δεν τελεί υπό καµµία
πολιτική. Δεν είναι κανένα µεγαλεπήβολο σχέδιο που επενδύεται
εκ των υστέρων µε διάφορες ωραιολογίες. Το θέµα είναι πώς θα
πάρουµε τα 600 εκατοµµύρια που γράφει η έκθεση του Γενικού
Λογιστηρίου του Κράτους µέσα στο 2011. Και ων ουκ έστιν αριθ-
µός πόσα θα συγκεντρωθούν και µε πόση ταλαιπωρία, µε πόση
εξόντωση και µε πόση διάλυση µέχρι το τέλος.

Μάλιστα, φθάνουµε να λέµε ότι έχουµε ενάµισι εκατοµµύριο
αυθαίρετα στην Ελλάδα. Τα έχετε µετρήσει κιόλας; Τα έχετε κα-
ταγράψει; Τα µετρήσατε και είναι ενάµισι εκατοµµύριο; Μπράβο
σας!

Κύριε Παπακωνσταντίνου, πέραν του καπιταλισµού και του σο-
σιαλισµού, των µνηµονιακών επιλογών και της προοδευτικής σο-
σιαλιστικής εναλλακτικής λύσης, εδώ υπάρχει και ένα µέγα
πρόβληµα: Εδώ, ο αστικός πολιτικός κόσµος αυτήν την χώρα την
έχει ταλαιπωρήσει αφάνταστα, διότι ούτε το ιστορικό χρέος του
αστικού πολιτικού κόσµου δεν έχει φέρει σε πέρας. Το ιστορικό
χρέος ήταν να συναντήσει ο αστικός πολιτικός κόσµος  στη χώρα
τη νεωτερικότητα και να διαµορφωθεί ένα σύγχρονο, αποτελε-
σµατικό κράτος, µία σύγχρονη αποτελεσµατική διοίκηση. Είναι
δύο πράγµατα, τα οποία είναι συναφή µε τον καπιταλισµό. 

Αυτό δεν το έχετε καταφέρει. Είσαστε εγκλωβισµένοι στον πα-
λαιοκοµµατισµό, στην πελατειακότητα, στη λογική των πελατει-
ακών σχέσεων, στη λογική της διάλυσης και του αναχρονισµού.
Δυστυχώς, τέτοιου είδους καίρια προβλήµατα για την πρόοδο
αυτής της χώρας είναι συνυφασµένα πλέον στην επίλυσή τους
µε προοδευτικές εναλλακτικές λύσεις και σοσιαλιστικές στρατη-
γικές.

Το τελευταίο εκσυγχρονιστικό εγχείρηµα, που πετάχτηκε στον
«κάλαθο των αχρήστων» ήταν το εκσυγχρονιστικό εγχείρηµα του
κ. Σηµίτη, ολίγον και το µεταρρυθµιστικό και του κ. Καραµανλή.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ: Γιατί πετάχτηκε στον κάλαθο των
αχρήστων;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Στον «κάλαθο των αχρήστων»
πετάχτηκε διότι επαγγέλθηκε έναν εκσυγχρονισµό. Είναι αυτά
που σας είπα προηγουµένως. Δηλαδή, δεν είπε ο άνθρωπος ότι
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θα κάνει τίποτε άλλο, αυτό είπε και αντί να κάνει αυτό, δυστυχώς,
κόλλησε πάνω στα βράχια των φαύλων πελατειακών σχέσεων,
των συναλλαγών κάτω από το τραπέζι, του αναχρονισµού κι ενός
κράτους. το οποίο είναι παρασιτικό, διαλυµένο και δεν µπορεί να
φέρει σε πέρας στοιχειώδεις λειτουργίες.

Αυτό κάνετε αυτήν τη στιγµή. Αντί να απαντήσετε σε καίρια
προβλήµατα –το πρόβληµα των αυθαιρέτων είναι ένα πραγµα-
τικό πρόβληµα- µε µία προοπτική, τι κάνετε; Κάνετε µία εισπρα-
κτική «αρπαχτή» µεγάλων διαστάσεων, αφήνετε εκτεθειµένους
τους ανθρώπους αυτούς που έχουν κάνει τα αυθαίρετα, τους
σέρνετε επί µία τεσσαρακονταετία – τριακονταετία τώρα το βά-
ζετε είτε εντός είτε εκτός σχεδίου πόλεως- τους κοροϊδεύετε και
τους λέτε ότι σε είκοσι χρόνια θα διαµορφωθούν πολεοδοµικές
επεκτάσεις και πολεοδοµικά σχέδια, προκειµένου να διαιωνίσετε
ένα πρόβληµα και να το έχετε συνεχώς ως όνειδος για το πολι-
τικό σύστηµα και ως πελάτες να χρησιµοποιούνται οι πολίτες.
Αυτό κάνετε. Αυτό δεν το κάνετε µόνο εδώ. 

Θέλω να τα ακούσετε κι εσείς, κύριε Μητσοτάκη, αυτά.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Εγώ θέλω να ακούσω τι προτεί-

νετε.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Θα σας πω εγώ τι προτείνω γιατί

κάθε φορά µου λέτε: Δεν πειράζει, ας αφήσουµε τις καταστάσεις
να πηγαίνουν από το κακό στο χειρότερο επί δεκαετίες. Και στο
τέλος η λύση είναι δεδοµένη. Όλοι την ξέρουν κι όλοι ξέρουν τι
θα κάνουµε.

Αυτό γίνεται και µε τη φοροδιαφυγή. Λέτε ότι θα πατάξετε τη
φοροδιαφυγή και θα πάρετε µέτρα κατά της φοροδιαφυγής. Στο
τέλος τι γίνεται; Η φοροδιαφυγή ζει και βασιλεύει, γιγαντώνεται
και κάθε τόσο έρχονται νοµοσχέδια και ρυθµίσεις εδώ στη Βουλή
που λένε: «Χαρίζουµε στους φοροφυγάδες» και γίνονται ρυθµί-
σεις για τους φοροφυγάδες. Οπότε ο άλλος σου λέει: «Εγώ το
κορόιδο γιατί να πληρώνω, αφού θα έρθει η ρύθµιση;».

Αυτό γίνεται και µε την εισφοροδιαφυγή µε το ΙΚΑ. Το ΙΚΑ,
αυτήν τη στιγµή, χάνει πολλά λεφτά από τις βίλες και τα παρα-
θαλάσσια µεγάλα αυθαίρετα. Έχει χάσει πολλά λεφτά. Δεν θα
πάρει τίποτα,. Του βάζετε ψιχία εδώ από το «παράθυρο» για να
κάνετε την µεγάλη «αρπαχτή» στο κράτος. 

Όσον αφορά την εισφοροδιαφυγή, αυτά δεν κάνετε; Ερχόσα-
στε µετά από λίγο και κάνετε ρυθµίσεις επί ρυθµίσεων και λέτε
ύστερα: «Τι θα γίνει µε αυτά τα θέµατα;». Ε, τα διαιωνίζετε.

Με ρωτάτε τι θα µπορούσε να γίνει. Αν το πρόβληµα έπρεπε
να το αντιµετωπίσετε ευθέως ως πραγµατικό οικονοµικό, κοινω-
νικό πρόβληµα, ως πρόβληµα στέγης για τα λαϊκά στρώµα, όπου
έχει υπάρξει, θα έπρεπε να πάει δια της ευθείας οδού. Και ποια
είναι η ευθεία οδός, η οποία δεν γίνεται ποτέ από το νεοελληνικό
κράτος ; Οι πολεοδοµικές ρυθµίσεις και η διαµόρφωση πολεο-
δοµικών σχεδίων, τα οποία µένουν στα συρτάρια, δεν υπογρά-
φονται για να γιγαντώνεται το αυθαίρετο. Ποτέ! 

Εν πάση περιπτώσει, δεν είναι δυνατόν να λέτε ότι «δεν γκρε-
µίζουµε τίποτα». Δηλαδή, υπάρχει αδίκηµα, αλλά δεν γκρεµίζεται
τίποτα. Εγώ δεν λέω βεβαίως, εκεί που υπάρχει κοινωνικό πρό-
βληµα να πάει να γκρεµίσει κανείς κάποιο που είναι πρώτη κα-
τοικία άµεσης ανάγκης, αλλά ξεκινήστε από όλα αυτά, τα οποία
βλέπουµε σωρεία να επεκτείνονται. Πηγαίνετε να δείτε τι γίνεται
σε όλες τις παραλίες. Η αυθαιρεσία επί της αυθαιρεσίας. Να
πάτε να δείτε τι γίνεται σε δάση και δασικές εκτάσεις. Να πάτε
στα καµένα να δείτε τι γίνεται. 

Γιατί, λοιπόν, δεν υπάρχει δυνατότητα να παρέµβει εδώ δρα-
στικά η πολιτεία; Και θα το κάνετε αυτό αύριο; Εγώ σας λέω ότι
ποτέ δεν θα το κάνετε. Ερχόσαστε να λέτε ότι αντιµετωπίζουµε
το πρόβληµα. Πώς το αντιµετωπίζετε; Λέγοντας ότι θα γίνεται
υπεύθυνη δήλωση και βεβαίωση µηχανικού για τη µεταβίβαση ή
για τη σύσταση εµπράγµατου δικαιώµατος; Τότε; Μα, το αυθαί-
ρετο δεν το µεταβιβάζει κανείς κατ’ ανάγκην, ούτε το βάζει για
υποθήκη κατ’ ανάγκην. Το αυθαίρετο το φτιάχνει. 

Εποµένως, δεν εµποδίζετε κανέναν να κάνει κανένα αυθαίρετο.
Δεν εµποδίζετε τίποτα µε αυτήν τη λογική. Το επιτρέπετε. Του
λέτε: Ναι, αλλά δεν θα το µεταβιβάσεις και δεν θα το βάλεις υπο-
θήκη. Αυτό του λέτε. Αυτό είναι το µήνυµα που στέλνετε. Τίποτα
άλλο δεν στέλνετε. Και µη µου πείτε ότι αυτήν τη µεγάλη αυθαί-
ρετη δόµηση που υπάρχει, η οποία είναι προκλητική, η οποία δη-

µιουργεί τεράστια προβλήµατα, δεν µπορείτε από αύριο κιόλας
να την αντιµετωπίσετε και χρειαζόσαστε να µας λέτε ότι φτιά-
χνετε υπηρεσίες επί υπηρεσιών για να δράσουν κ.λπ.. «Ζήσε Μάη
µου να φας τριφύλλι». Αυτό είναι το δράµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας το εξής: Όλα αυτά τα θέ-
µατα που θίγουµε είναι θέµατα άκρως αναπτυξιακά, κοινωνικά,
θέµατα προοπτικής και µέλλοντος της χώρας. Το πολεοδοµικό
χάος του Λεκανοπεδίου είναι ένα πρόβληµα ανάπτυξης, ένα πρό-
βληµα που εµποδίζει την οικονοµική και  κοινωνική προοπτική της
χώρας. Αν θέλετε αποδοτικότητα στην οικονοµία, δεν µπορείτε
να συνυφαίνετε αυτή µε την πολεοδοµική διάλυση, το πολεοδο-
µικό χάος, την τσιµεντοποίηση της χώρας.

Εποµένως, το πρώτο πράγµα που έπρεπε να γίνει για µια απο-
δοτική και παραγωγική προοπτική της χώρας, είναι η αναβάθµιση
του περιβάλλοντος και οι πολεοδοµικές ρυθµίσεις, που θα σέβο-
νται το περιβάλλον, θα δίνουν επιλογές στους ανθρώπους για τη
στέγη τους µε ένα προσιτό τρόπο και που θα αναβαθµίζουν την
ποιότητα της ζωής.

Αν όλα αυτά τα καταστρέφετε στο όνοµα της –υποτίθεται- ανά-
πτυξης και της πάταξης των ελλειµµάτων δια των εισπρακτικών
µέτρων, τότε η χώρα αυτή δεν έχει µέλλον. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλώ, κύριε συνά-
δελφε, ολοκληρώστε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Αλλά, ελπίζουµε ότι πολύ γρή-
γορα ο ελληνικός λαός θα ανατρέψει καταστάσεις, οι οποίες τον
οδηγούν κατ’ ευθείαν στην άβυσσο, διότι δεν του αφήνετε και
καµµία άλλη επιλογή, κύριε Παπακωνσταντίνου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον Κοι-

νοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ, τον κ. Παναγιώτη Λαφα-
ζάνη.

Επανερχόµεθα στον κατάλογο των αγορητών Βουλευτών.
Το λόγο έχει ο Ανεξάρτητος Βουλευτής Αττικής, ο κ. Αθανά-

σιος Λεβέντης, για επτά λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ: Όχι, για δώδεκα λεπτά, όπως οι

προηγούµενοι, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ήταν Κοινοβουλευτικοί

Εκπρόσωποι. 
Παρακαλώ, έχετε το λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουν αναπτυχθεί πολλές από-

ψεις από πότε αρχίζει ο πολιτισµός. Από τότε που ο άνθρωπος
στάθηκε στα δυο του πόδια; Από τότε που ανακάλυψε τη φωτιά,
τον τροχό; Όµως, όλοι παραδέχονται ότι ο πραγµατικός πολιτι-
σµός αρχίζει από τότε που άρχισαν οι άνθρωποι να οικοδοµούν
κατοικίες, να φτιάχνουν χωριά, να φτιάχνουν πόλεις. Και βλέ-
πουµε από τότε ότι υπήρχαν κάποιες προβλέψεις, µια στοιχειώ-
δης πολεοδοµία.

Κύριε Πρόεδρε, εδώ υπάρχει ένας µεγάλος χάρτης απέναντι,
ανάγλυφος της Πολιόχνης της Λήµνου, είναι από το 4.000 π.Χ.
και εξής και αν δείτε εκεί πέρα υπάρχει πολεοδοµία. Κύριε
Υπουργέ, χρήσιµο θα ήταν να το ξέρουµε αυτό. 

Αν πάτε στην Καστοριά θα δείτε ότι από το 6.000 π.Χ. στους
λιµναίους οικισµούς υπήρχαν κάποιοι κανόνες. Αυτοί οι κανόνες
ήρθαν στη συνέχεια στην Αρχαία Ελλάδα και πήραν µια συγκε-
κριµένη µορφή. Αν διαβάσετε τον «Επιτάφιο», λέει εκεί ο Περι-
κλής ότι εµείς αυτό που κυρίως φροντίζουµε είναι, όχι να
κάνουµε µια κατοικία να εντυπωσιάσουµε τους άλλους, αλλά
αυτή που µας αρκεί για να ζήσουµε αξιοπρεπώς και δίνουµε το
βάρος στα δηµόσια κτήρια. 

Έκαναν πόλεις, λοιπόν, έκαναν πολεοδοµία και αυτό συνεχί-
στηκε και στη Ρώµη και στο Μεσαίωνα, αν θέλετε, στη χώρα µας
και υπήρχαν και θαυµάσιες ελληνικές πόλεις από την Καστοριά,
τη Σιάτιστα, τη Θήβα, τη Χαλκίδα κ.λπ. οι οποίες καταστραφήκαν,
δυστυχώς, µε αυτή τη λαίλαπα που σάρωσε τη χώρα µας µετα-
πολεµικά. Υπήρξαν και οι σεισµοί, αλλά αυτό υπήρχε πάντοτε.
Εδώ τι έγινε; Υπήρξε µια εµπορευµατοποίηση της γης και επεν-
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δύσαµε όλη µας την ανάπτυξη, όλη µας την πρόοδο στην οικο-
δοµή. 

Ασφαλώς και χρειάζονταν τότε σπίτια, γιατί έπρεπε, όπως
έλεγε ο κόσµος «να βάλω ένα κεραµίδι πάνω από το κεφάλι των
παιδιών µου». Άλλο αυτό, όµως, τότε και άλλο µετά να θέλουµε,
όχι απλώς να έχουµε ένα σπίτι κι ένα διαµέρισµα πολυτελές και
αυτά, αλλά θέλουµε και εξοχικά και όχι µόνο εξοχικό, αλλά βίλα
µε πισίνες και πάει λέγοντας. Μα, θα µου πείτε, το έχει όλος ο
κόσµος αυτό; Οι Έλληνες αυτή τη στιγµή έχουν σε µεγάλο πο-
σοστό κατοικία υψηλών, ας το πούµε, προδιαγραφών. Αλλά
έχουν διπλάσια τουλάχιστον δοµηµένη επιφάνεια, κύριε Υπου-
ργέ, από ό,τι έχει η Γερµανία και αυτό έχει τις επιπτώσεις του,
γιατί δεν έχουµε πόλεις. Όλα αυτά έχουν γίνει αυθαίρετα. 

Προ ετών είχα πάει στην Κερατέα και ρωτούσα εκεί το Δή-
µαρχο και µου είπε: «Έχουµε χίλια οκτακόσια σπίτια εντός σχε-
δίου και δεκαεννέα χιλιάδες πεντακόσια αυθαίρετα». Από τότε
έχουν αυξηθεί. Βέβαια, στην Κερατέα δεν δέχονταν τα σκουπί-
δια, δικαιολογηµένα, γιατί δεν ήθελαν να έχουν τη ρύπανση και
λοιπά, πλην, όµως, κανένας δεν διαµαρτυρήθηκε ποτέ για αυτή
την αυθαιρεσία. 

Και δεν είναι µόνο αυτό. Θα σας πω, κύριε Υπουργέ, ένα χα-
ρακτηριστικό παράδειγµα. Προ πολλών ετών ήµουν σαν εκπρό-
σωπος των νοσοκοµειακών γιατρών στο διοικητικό συµβούλιο
του ΚΑΤ και ζητήσαµε να φτιαχτούν τρεις καινούργιες αίθουσες
χειρουργείου. Ζητήσαµε άδεια, αλλά δεν δόθηκε και ξέρετε γιατί;
Γιατί το ΚΑΤ, λέει, είναι αυθαίρετο. Το ΚΑΤ, όλο το δηµιούργηµα
αυτό είναι αυθαίρετο. Και ξέρετε από πότε ξεκινάει; Από την
εποχή του Εµφύλιου, που η τότε Βασίλισσα Φρειδερίκη ζήτησε
και φτιάχτηκαν κάποια παραπήγµατα και αυτά έγιναν µετά κτήρια
και έγιναν, και έγιναν και κανένας ποτέ δεν ζήτησε άδεια. 

Αυτό είναι το χαρακτηριστικό στη χώρα µας και βέβαια, αυτό,
το να µην ζητάς άδεια έχει γίνει πια νόµος. Και εδώ µπήκε η εµπο-
ρευµατοποίηση της γης, όπου έγιναν τεράστιες περιουσίες,
όπου, αν θέλετε, χτίστηκαν όµως και πολιτικές καριέρες στην αυ-
τοδιοίκηση, στο Κοινοβούλιο και ακούω µε λύπη µου εδώ µέσα
να εκθειάζεται αυτή η αυθαιρεσία και να σας ζητάνε, κύριε
Υπουργέ, µέχρι την Τρίτη να κάνετε άλλες προσθήκες και να
αφήσετε και ένα παράθυρο ανοικτό, όπως είπε ένας Βουλευτής
της Νέας Δηµοκρατίας, γιατί θα χρειαστούν και άλλα.

Μην ξεχνάµε ότι πριν από χρόνια ο αείµνηστος Τρίτσης είχε
κάνει τότε µια νοµιµοποίηση και η νοµιµοποίηση πώς ξεκινούσε;
Όχι για να τακτοποιηθούν πολεοδοµικά, αλλά «δώσε και σώσε».
Αυτό το «δώσε και σώσε» ζητάτε και εσείς σήµερα, κύριε
Υπουργέ. Δεν ζητάτε τίποτα άλλο, δεν σας απασχολεί τίποτα
άλλο. Το ζητούσε για να µη γίνει η δεύτερη γενιά αυθαιρέτων.
Έρχεται µετά ο Λαλιώτης µε νέα νοµιµοποίηση, για να µη δηµι-
ουργηθεί τρίτη γενιά αυθαιρέτων. Τώρα εσείς ζητάτε για να µην
γίνει τέταρτη, πέµπτη ή εικοστή πέµπτη. Πού θα σταµατήσουµε;
Δυστυχώς, µε αυτό τον τρόπο δεν πρόκειται να γίνει ποτέ τίποτε.

Κύριε Υπουργέ, το ερώτηµα είναι: Νοµιµοποιούνται αυτά τα
αυθαίρετα, ουσιαστικά εντάσσονται εντός ενός σχεδίου, από κει
και πέρα τι υποδοµές υπάρχουν; Γιατί εδώ οι πόλεις θα έπρεπε,
όπως γίνεται σε όλο τον ανεπτυγµένο κόσµο, να ξεκινάνε πρώτα
από το να φτιάξουµε ένα χωροταξικό σχεδιασµό, να φτιάξουµε
µια πολεοδοµική διάρθρωση, να κάνουµε τις υποδοµές και µετά
να αρχίσουµε να χτίζουµε. 

Εµείς αρχίζουµε και χτίζουµε ανάποδα και χτίζουµε αυθαίρετα
και εδώ εµπλέκονται και θησαυρίζουν πολλοί, γιατί υπάρχουν
διατιµήσεις, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Τόσα θα πάρει ο ένας,
τόσα θα πάρει ο άλλος, η πολεοδοµία, ο αστυνοµικός, ο εφορια-
κός, ο πολιτικός και ο δεν ξέρω κι εγώ ποιος, για να µπορέσει να
γίνει το αυθαίρετο οικοδόµηµα. Και κλείνουν πονηρά το µάτι και
τους λένε, πολιτικοί, αν θέλετε, και του Κοινοβουλίου, προχώρα
εσύ και δεν βαριέσαι, θα προχωρήσει η κατάσταση, κάποια ώρα
θα νοµιµοποιηθεί.

Και εδώ, λοιπόν, υπήρξαν οι αετονύχηδες, οι οικοπεδοφάγοι,
οι κερδοσκόποι γης και αν θέλετε και οι εµπρηστές των δασών
και άκουσα πάλι µε έκπληξη από άλλο Βουλευτή της Νέας Δη-
µοκρατίας να ρωτάει τι είναι δάσος. Εδώ ξέρετε, κάποτε µπορεί
να ήταν δάσος, τώρα, όµως, δεν υπάρχει ούτε πράσινο φύλλο.
Δεν υπάρχει ούτε πράσινο φύλλο, γιατί έχουν φροντίσει κάποιοι

που σκέφτονται µε αυτό τον τρόπο να το εξαφανίσουν, να καίνε
και να ξανακαίνε, όπως γίνεται κάθε φορά σε αυτό τον τόπο. Τα
αποτελέσµατα τα βλέπουµε.

Εποµένως, τι θα γίνει από δω και πέρα; Πώς θα µπορέσουµε
να προχωρήσουµε; Κύριε Υπουργέ, µε τον τρόπο που ρυθµίζετε
αυτήν τη στιγµή την αυθαιρεσία να ξέρετε ότι δηµιουργείτε ήδη
τις προϋποθέσεις για την τέταρτη ή την πέµπτη ή δεν ξέρω ποια
άλλη γενιά αυθαιρέτων.

Ακούστηκε και κάτι άλλο, από Βουλευτή της Νέας Δηµοκρα-
τίας, επίσης -και αναφέροµαι και στο ΠΑΣΟΚ, γιατί δεν υπάρχει
µεγάλη απόσταση από τους περισσότερους- για το «παράλογο
άρθρο» 24 του Συντάγµατος. Παράλογο άρθρο ονοµάστηκε από
τον κ. Βαρβιτσιώτη. Αν είναι δυνατόν να µιλάµε έτσι εδώ µέσα.
Θα µου πείτε, βέβαια γιατί δεν υπήρξαν κατεδαφίσεις. Ασφαλώς
έχει ένα κόστος αυτό και θέλει και µια τόλµη, γιατί αν είχαν κα-
τεδαφιστεί κάποια αυθαίρετα, ίσως να µην είχαµε φτάσει εκεί
που φτάσαµε.

Και βέβαια, όλες αυτές οι κατασκευές οι τεράστιες και οι µε-
γαλοπρεπείς στους λόφους της Αττικής και όλης της χώρας, οι
πισίνες και όλα αυτά, δηλαδή πώς θα χαρακτηριστούν; Νόµιµα;
Θα πάρουν άδεια ύστερα από σαράντα χρόνια; Θα δούµε και θα
σκεφτούµε τι θα κάνουµε; 

Εµείς πιστεύουµε ότι αυτή η εισπρακτική πια µανία, για να µπο-
ρέσουµε να µαζέψουµε χρήµατα, δεν θα πρέπει να µας οδηγήσει
στο να νοµιµοποιήσουµε κάθε αυθαιρεσία και θα ήθελα από αυτή
την άποψη να πω ότι και σήµερα έγινε µια διαδικασία πραξικο-
πηµατική, έτσι όπως ήρθαν όλες αυτές οι αλλαγές του νοµοσχε-
δίου και βέβαια, µπροστά στη γενική κατακραυγή αποφασίστηκε
από την Ολοµέλεια να πάµε την Τρίτη για να συζητήσουµε επί
των άρθρων. Έστω και αυτό είναι κάτι ελάχιστο.

Εµείς, λοιπόν, δεν µπορούµε ένα τέτοιο νοµοσχέδιο επί της
αρχής να το ψηφίσουµε. Επί των άρθρων επιφυλασσόµαστε να
τοποθετηθούµε µεθαύριο.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κ.
Αθανάσιο Λεβέντη, Ανεξάρτητο Βουλευτή Νοµού Αττικής.

Παρακαλείται να λάβει το λόγο η Βουλευτής Τρικάλων του
ΠΑΣΟΚ, κ. Αθανασία Μερεντίτη.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο νοµοσχέδιο που συζητάµε

σήµερα η Κυβέρνηση και το Υπουργείο προσπαθούν να τακτο-
ποιήσουν δύο µεγάλα θέµατα. Το ένα αυτό που έχει να κάνει µε
την περιβαλλοντική αδειοδότηση των έργων που όλοι µας -το
είπε πολύ καθαρά ο Υπουργός και το παραδέχτηκαν όλοι, όµως-
ξέρουµε ότι ήταν γραφειοκρατικό και σπάταλο µε την έννοια ότι
προστάτευε το εισόδηµα των µελετητών, αλλά όχι των επενδυ-
τών.

Είναι ανάγκη όλα αυτά να µπουν σε µία θέση, να ανταποκρι-
θούµε στους καινούργιους χρόνους που απαιτούν οι επενδυτές
και οι επενδύσεις, να απλοποιήσουµε τη διαδικασία, να απαλλά-
ξουµε από το βάρος των περιβαλλοντικών µελετών κάποια έργα
που δεν χρειάζονται, είτε και τοπικού χαρακτήρα. Αυτά ειπώθη-
καν από τους συναδέλφους, ειπώθηκαν στην επιτροπή, ειπώθη-
καν εδώ και ως εκ τούτου όλοι µας συµφωνούµε και τα υποστη-
ρίζουµε.

Έρχοµαι στο δεύτερο κεφάλαιο για τα αυθαίρετα. Εγώ, πέρα
από τα κολακευτικά που τολµάει το Υπουργείο και κάνει, θα
ήθελα να κάνω κάποιες ιδιαίτερες παρατηρήσεις. Στην Ελλάδα
είναι αυτό που λέµε, όπου και αν γυρίσουµε, όπου και αν ρίξουµε
το βλέµµα µας, µας πληγώνει. Η αυθαιρεσία επί πολλά χρόνια
οργίαζε και ήταν διαχρονική, κάλυπτε όλες τις κοινωνικές οµάδες
και θα έλεγα, επιτρέψτε µου, περνούσε και σε όλα τα κόµµατα. 

Για µένα, όµως, η αυθαιρεσία δεν είναι ίδια. Άλλο το αυθαίρετο
που κάνει κάποιος για να καλύψει τις ανάγκες του, άλλο το αυ-
θαίρετο που κάνει για να βελτιώσει τη δική του ποιότητα ζωής
και άλλο το αυθαίρετο που κάνει εις βάρος της ποιότητας ζωής
του διπλανού του. Για µένα έχει να κάνει µε το αυθαίρετο που γί-
νεται από ανάγκη, µ’ αυτό που γίνεται από πλεονεξία, που γίνεται
από πρόκληση και αυτό που έχει διαπλοκή. Και ερχόµαστε σή-
µερα όλα αυτά να τα συµψηφίσουµε. Εγώ δεν µπορώ να το
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δεχθώ. 
Κύριε Υπουργέ, είπατε για το τι αισθάνεται ο νοµοταγής πολί-

της. Και εγώ σας ρωτώ: Τι αισθάνεται ο Έλληνας που πίστεψε
ότι υπάρχουν νόµοι σ’ αυτήν τη χώρα, περιόρισε τις ανάγκες του,
τα όνειρά του, την ποιότητα ζωής του και έβλεπε το διπλανό του
να χτίζει προκλητικότατα και εις βάρος της δικής του ποιότητας
ζωής, όταν έφτιαχνε ένα µεγαθήριο µε εισφοροδιαφυγή και φο-
ροδιαφυγή, µε διαπλοκή πέρα και έξω από οτιδήποτε, την οποία
αναγνώριζε και έβλεπε το κράτος, η πολιτεία, η τοπική αυτοδιοί-
κηση, οι πολίτες και όλοι ποιούσαµε την νήσσα και αυτός να επι-
βραβεύεται; 

Στη σύνδεση µε τα δίκτυα κοινής ωφέλειας, κύριε Υπουργέ,
δεν µπορούµε τουλάχιστον να ελέγξουµε αυτό; Τι θέλω να πω.
Προχωράµε σε µία ρύθµιση που, όπως είπατε, έχει κοινωνικό χα-
ρακτήρα, έχει οικονοµικό χαρακτήρα –θα δούµε, θα µιλήσουµε
µετά για την κόκκινη γραµµή, αν έχει περιβαλλοντικό χαρακτήρα-
αλλά αναπτυξιακό χαρακτήρα, κύριε Υπουργέ, εγώ δεν βλέπω.
Όµως, να δούµε αυτήν την ώρα που πάµε να το νοµιµοποιή-
σουµε να πάρουµε ενδεικτικά δυο-τρεις προκλητικές υποθέσεις
και να ελέγξουµε πώς πήραν τις άδειές τους, πώς εντάχθηκαν
στα δίκτυα κοινής ωφέλειας. Να τιµωρηθεί και κάποιος. Ας ανοί-
ξουµε και κανένα «πόθεν έσχες» πολεοδόµου για να δει ο πολί-
της. 

Κύριε Υπουργέ, ελάτε στη θέση του ανθρώπου, επαναλαµ-
βάνω, που βλέπει το διπλανό του να επιβραβεύεται σήµερα. Μπο-
ρεί να έχει πάει και στα δικαστήρια µαζί του. Άρα, δεν αξίζει µία
αίσθηση δικαίου σ’ αυτόν τον άνθρωπο; 

Μιλάµε όλοι για κόκκινη γραµµή. Πώς θα τη φτιάξουµε αυτήν,
κύριε Υπουργέ; Αυτή η υπηρεσία κατεδάφισης, µε ενάµισι εκα-
τοµµύριο που είναι τα αυθαίρετα –το έχουµε διαβάσει όλοι- τι κα-
τεδαφίσεις έχει κάνει; Και όταν αυτή η υπηρεσία τόσο καιρό που
λειτουργεί δεν έκανε καµµία κατεδάφιση και δεν λειτούργησε
ανασταλτικά ως προς την αυθαιρεσία, πώς αύριο το πρωί µε την
ψήφιση του νοµοσχεδίου, εσείς νοµίζετε ότι µπορεί ξαφνικά να
λειτουργήσει αποτρεπτικά για τους εν δυνάµει παραβάτες; 

Τι θα πρότεινα εγώ; Πρώτον -αναφερθήκατε και εσείς- έχουµε
τις αεροφωτογραφίες, οι οποίες µπορούν και πρέπει να είναι δε-
σµευτικές για όλους µας, η τηλεπισκόπιση για να µπορεί ο καθέ-
νας να ξέρει. Αυτός που έχτισε εκατό τετραγωνικά µέτρα, γιατί
να µην έρθει να δηλώσει τα διακόσια -και µε την ανοχή αυτών-
για να µπορεί στο µέλλον να χτίσει τα διακόσια και να είναι και
ωραίος; Υπάρχει και µία σειρά άλλων θεµάτων. 

Για µένα –το είπα και στην αρχή και το επαναλαµβάνω- είναι
ένα µεγάλο θέµα το ποια αυθαίρετα νοµιµοποιούµε. 

Διαβάζω στις εφηµερίδες και όλοι µας διαβάσαµε ότι η Μονή
Πεντέλης είναι παράνοµη, είναι αυθαίρετη. Και εµείς θα έρθουµε
να τη νοµιµοποιήσουµε. Αυτό είναι εκείνο που είπα, προκλητική
αυθαιρεσία. Δεν είναι από ανάγκη αυθαιρεσία, είναι η προκλητική
αυθαιρεσία. Εµείς παίρνουµε όλες τις περιπτώσεις σαν ίδιες, στο
ίδιο τσουβάλι; 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΡΓΥΡΗΣ)

Τι θέλω να πω; Για εµένα πρέπει τα παράβολα να είναι τελείως
διαφορετικά. Η µεγάλη προκλητική βίλα, για εµένα, δεν πρέπει
ακόµα και σήµερα να χαριστεί, για κανένα λόγο. Ο άνθρωπος
που αναγκάστηκε να χτίσει κάτι για να βάλει τα παιδιά του µέσα
ναι, γι’ αυτόν να νοµιµοποιηθεί. 

Εδώ θα σας έλεγα και κάτι ακόµα ως προς τον κοινωνικό χα-
ρακτήρα, γιατί είδα την εξαίρεση που βάλατε για τα άτοµα µε ει-
δικές ανάγκες. Πρέπει να εξετάσετε, κύριε Υπουργέ και τις
πολύτεκνες οικογένειες. Μία πολύτεκνη οικογένεια είναι εκ των
πραγµάτων πολύτεκνη. Δεν κινδυνεύει να φέρει και ψεύτικα πι-
στοποιητικά, όπως µπορούµε να δούµε αλλού. Την πολύτεκνη οι-
κογένεια που όλο και πιο σπάνια τη συναντάµε πρέπει να της
συµπαρασταθούµε, να της δώσουµε άλλα κίνητρα. Γιατί νοµιµο-
ποιούµε την παρανοµία απόλυτα, αλλά τουλάχιστον να δώσουµε
ένα αίσθηµα δικαίου σε κάποιους πολίτες και ιδιαίτερα σε αυ-
τούς, που όπως είπα πριν το έκαναν από ανάγκη. 

Κλείνοντας, θέλω να πω και κάτι για το τέµενος. Είµαστε µία
πολυπολιτισµική κοινωνία. Είµαστε και πρέπει να είµαστε µία κοι-
νωνία που σέβεται το δικαίωµα της ανεξιθρησκίας. Ως εκ τούτου,

θα πρέπει επιτέλους όλοι µας να καταλάβουµε ότι αυτό πρέπει
να το δεχθούµε και να το στηρίξουµε. 

Εγώ, βέβαια, προχωρώντας περισσότερο και κλείνοντας -γιατί
θα αναφερθώ και επί των άρθρων σε κάποιες παρατηρήσεις που
έχω να κάνω για να δούµε και αυτό µε τα χιονοδροµικά κέντρα,
κύριε Υπουργέ, και όχι µόνο- θέλω να προτείνω και κάτι όχι σε
σας αλλά στην Κυβέρνηση. 

Παρακολουθούµε όλοι συχνά, θα έλεγα ίσως πιο συχνά απ’
ό,τι χρειάζεται, λειτουργίες µέσω της δηµόσιας τηλεόρασης. Σ’
αυτήν τη χώρα υπάρχουν άνθρωποι, που έχουν άλλο θρήσκευµα,
πιστεύουν σε άλλο θεό και έχουν άλλη ανάγκη προσευχής. Θα
έπρεπε, λοιπόν, τώρα να τολµήσουµε εµείς να θεσπίσουµε µέσω
της δηµόσιας τηλεόρασης και τη δυνατότητα των άλλων ανθρώ-
πων σ’ αυτή τη χώρα που ζουν, δραστηριοποιούνται και την αγα-
πούν, να µπορούν να απολαµβάνουν αυτό που πιστεύουν, έστω
και πιο σπάνια απ’ ό,τι το βλέπουµε εµείς οι Χριστιανοί Ορθόδο-
ξοι. Αυτό σηµαίνει σεβασµός στις αξίες και σε αυτά που πρε-
σβεύει ο καθένας µας. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Τι να κάνουµε δηλαδή; Δηµόσια λει-
τουργία στην τηλεόραση;

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ: Δεν το καταλάβατε, κύριε Ροντούλη;
Θα σας πω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο κ. Αθα-
νάσιος Παπαγεωργίου, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ στο Νοµό Πιε-
ρίας. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
έχει δίκιο ο κύριος Υπουργός, όταν λέει ότι η δηµόσια συζήτηση
την τελευταία περίοδο, αναφορικά µε το νοµοσχέδιο που κατε-
τέθη, συζητείται και είναι υπό ψήφιση, µονοπωλεί το ενδιαφέρον,
επειδή τα αυθαίρετα είναι ένα κρίσιµο µέγεθος για την κοινωνία,
για τους Έλληνες πολίτες.

Εγώ, όµως, ήθελα να σταθώ λίγο στην αρχή, στη διαδικασία
της περιβαλλοντικής αδειοδότησης. Θεωρώ, κυρίες και κύριοι,
ότι η περιβαλλοντική αδειοδότηση σαν υποχρεωτική διαδικασία
τα τελευταία χρόνια αποτέλεσε αποτρεπτικό παράγοντα, παρά-
γοντα ανασταλτικό στην επιχειρηµατική λειτουργία της χώρας. 

Η εφαρµογή της υποχρεωτικότητας της περιβαλλοντικής αδει-
οδότησης, δυστυχώς απεδείχθη χρονοβόρα και κοστοβόρα. Και
πολύ σωστά η Κυβέρνηση πήρε αυτή την πρωτοβουλία να λύσει
και αυτό το θέµα. Πρέπει να θυµίσω εδώ ότι υπήρξαν και προη-
γούµενα νοµοθετήµατα περί ίδρυσης του one stop shop, ή το
fast track. Όλα αυτά νοµίζω ότι δηµιουργούν ένα πλέγµα απελευ-
θέρωσης ή γκρεµίσµατος αυτών των αποτρεπτικών διαδικασιών,
οι οποίες δυσχέραιναν την επιχειρηµατική λειτουργία της χώρας. 

Θα πρέπει να δει κανένας τι γίνεται σε άλλες χώρες, όπου το
περιβάλλον για την ίδρυση και  λειτουργία µίας επιχείρησης ιδι-
αίτερα είναι πιο ελκυστικό. Είναι ανεµπόδιστες οι διαδικασίες,
είναι πιο επιτυχηµένα τα εγχειρήµατα και είναι  για άλλες χώρες
οι επενδύσεις υψηλού κινδύνου. 

Δυστυχώς για τη χώρα µας οι ξένες επενδύσεις, λόγω αυτού
του αγκυλωµένου περιβάλλοντος των περιβαλλοντικών αδειοδο-
τήσεων για παράδειγµα είναι αποτρεπτικές και υπ’ αυτήν την έν-
νοια επαναλαµβάνω, αυτή η πρωτοβουλία είναι πάρα πολύ
σοβαρή, είναι σηµαίνουσα. 

Νοµίζω ότι µε το νοµοσχέδιο απλοποιούνται οι διαδικασίες και
µειώνονται οι χρόνοι, χωρίς -και πρέπει να το επισηµάνουµε
αυτό- να επιβαρύνεται η ποιότητα των µελετών και φυσικά οι
άλλες ρυθµίσεις δηµιουργούν ένα σύγχρονο  πλέγµα.

Πρέπει να χαιρετίσουµε, πρέπει να φωτίσουµε και αυτήν την
πλευρά του σπουδαίου αυτού νοµοθετήµατος, γιατί επαναλαµ-
βάνω -και συµφωνώ µε τον κύριο Υπουργό- ότι µονοπώλησε και
µονοπωλεί το ενδιαφέρον το δεύτερο ζήτηµα που αφορά τα αυ-
θαίρετα. 

Έρχοµαι, λοιπόν, στο Κεφάλαιο Β’ που αφορά τη ρύθµιση των
αυθαιρέτων. Εδώ νοµίζω, κυρίες και κύριοι, ότι το περιβάλλον
είναι ιστορικά πολύ πιο βεβαρυµµένο.  Σαράντα χρόνια η χώρα
µας προσπαθεί να λύσει µια ιστορική παρεξήγηση, ένα τεράστιο
πρόβληµα, ένα πρόβληµα το οποίο µεταπολεµικά βασανίζει και
καταταλανίζει τη χώρα µας. Έχουν κτιστεί πόλεις –και είναι φα-
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νταστικό αυτό που γίνεται- και ολόκληρα χωριά µε παράνοµο
τρόπο και δυστυχώς όλα τα εγχειρήµατα που έγιναν τα τελευ-
ταία σαράντα χρόνια αποδείχθηκαν ότι είναι αναποτελεσµατικά,
µε κορυφαίο αυτό του αειµνήστου Αντώνη Τρίτση και το ν.
1337/83. 

Νοµίζω ότι είναι η ώρα όλα τα κόµµατα να υπερβούµε τους
εαυτούς µας –και εν µέρει το κάνουµε, αλλά αυτό θα το σχο-
λιάσω στο τέλος- για να αντιµετωπίσουµε αυτό το τεράστιο πρό-
βληµα. Δεν είναι ασύλληπτο νούµερο να έχουµε µια χώρα µε ένα
εκατοµµύρια διακόσιες χιλιάδες αυθαίρετα; Δεν είναι µια ζοφερή
πραγµατικότητα να συµβαίνει κάτι τέτοιο και εµείς να µην το αγ-
γίζουµε και να αερολογούµε όλα τα χρόνια λέγοντας γκρεµίστε
τα, µην τα γκρεµίζετε, να στήνουµε σόου µε µπουλντόζες που ρί-
χνουν ένα φράχτη δήθεν για προσπέλαση και να χτίζονται ολό-
κληρες πόλεις αυθαιρέτως και παρανόµως και να κάνουµε ότι
δεν καταλαβαίνουµε σαν πολιτικό σύστηµα και σαν πολιτικά κόµ-
µατα;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα που το πρόβληµα είναι
πιο σύνθετο -γιατί προϊόντος του χρόνου το πρόβληµα είναι πολύ
πιο σύνθετο εκ των πραγµάτων- νοµίζω ότι έρχεται ένα σχέδιο
νόµου, έρχεται και περιγράφεται ένα εγχείρηµα το οποίο πι-
στεύω ότι είναι σπουδαίο και πάρα πολύ σωστό και πιστεύω ότι
τώρα είναι η ώρα να λύσουµε αυτήν την ιστορική παρεξήγηση,
να λύσουµε αυτό το τεράστιο πρόβληµα που καταταλανίζει και
βασανίζει τη χώρα. 

Εν τω µεταξύ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούω και διάφο-
ρους συναδέλφους ή βλέπω διάφορες γραφίδες να λένε ότι το
σχέδιο νόµου είναι εισπρακτικού χαρακτήρα. Δεν αντιλαµβάνο-
µαι, όλοι εµείς οι άλλοι οι πολίτες που δεν έχουµε αυθαίρετα,
που έχουµε πληρώσει για την αδειοδότηση, που έχουµε κάνει τις
διαδικασίες, όπως ο νόµος επιτάσσει, πώς εµείς καλούµαστε
κάθε φορά και ιδιαίτερα σ’ αυτές τις συνθήκες της κρίσης να γι-
νόµαστε πάντα υποζύγια της στήριξης της εθνικής προσπάθειας,
του προϋπολογισµού, της οικονοµίας και οι άλλοι πολίτες οι
οποίοι από ανάγκη –δεν λέω επειδή ήταν άτιµοι ή επειδή ήταν
από πρόθεση άνθρωποι της δολιχοδροµίας- έχτισαν ένα αυθαί-
ρετο, να µη συνεισφέρουν σ’ αυτή τη διαδικασία; Τι είναι αυτό
το πράγµα; Τι είναι αυτά; Τι είναι αυτά που µας παραθέτουν εδώ
στο δηµόσιο διάλογο; 

Θεωρώ ότι και αυτή η πτυχή πρέπει να τεθεί και να τη στηρί-
ξουµε. Βεβαίως και πρέπει να πληρώσουν. Και βέβαια, αυτό πρέ-
πει να γίνει αυτήν την περίοδο που η προσπάθεια έχει τα
χαρακτηριστικά της εθνικής στήριξης της οικονοµίας, αυτήν την
περίοδο της δηµοσιονοµικής κρίσης, έχει αυτά τα χαρακτηρι-
στικά της εθνικής συνεισφοράς όλων µας. 

Πιστεύω λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι οι ρυθµίσεις
τις οποίες προβλέπει η Κυβέρνηση στη δεύτερη ενότητα για τα
αυθαίρετα και το εγχείρηµα είναι πολύ σωστά  -και εδώ θέλω να
καταθέσω και την εµπειρία µου- και έγιναν πολύ σωστότερα µε
την συνδροµή όλων των συναδέλφων και όλων των κοµµάτων.

Και θέλω να θυµίσω –είναι µια πρόκληση για τα κόµµατα, κύριε
Υπουργέ- ότι µετά το νοµοσχέδιο για την παιδεία, του οποίου η
ψήφιση από τη µεγάλη πλειοψηφία των κοµµάτων αποτελεί µια
παρακαταθήκη, είναι πρόκληση τη Δευτέρα για δεύτερη φορά η
µεγάλη πλειοψηφία του πολιτικού συστήµατος και των πολιτικών
κοµµάτων να στηρίξουν το σχέδιο νόµου, ώστε αυτήν την παρα-
καταθήκη να την κάνουµε ζώσα πραγµατικότητα. 

Είναι πρόκληση να ψηφίσουµε αυτό το σχέδιο νόµου µε τις
όποιες ενστάσεις και επί της αρχής και στο σύνολο. Με τον
τρόπο αυτό, θα δώσουµε δείγµατα γραφής ότι το πολιτικό µας
σύστηµα ωρίµασε, ότι υπερβαίνουµε τις µικροψυχίες και τις αδυ-
ναµίες µας. Και αυτό το γεγονός θα είναι σπουδαίο, όπως ήταν
και αυτό της παιδείας. Διότι εγώ πιστεύω ότι είναι σπουδαίο αυτό
το εγχείρηµα. Αυτό το νοµοθέτηµα είναι πάρα πολύ καλό. Είναι
ένα νοµοθέτηµα το οποίο αξίζει να το στηρίξουµε για όλους µας,
για το πολιτικό σύστηµα, για την κοινωνία και τους πολίτες. 

Και βέβαια, πρέπει να συγχαρώ πρώτα απ’ όλα την Κυβέρνηση,
τον Υπουργό και τους Υπουργούς, αλλά και όλους τους συνα-
δέλφους και όλα τα κόµµατα, γιατί παρακολούθησα όλη τη δια-
δικασία και διαπίστωσα ότι, παρά τον εσπευσµένο του
χαρακτήρα, έγινε πολύ σπουδαία και µεγάλη συζήτηση και ότι

ελήφθησαν υπ’ όψιν όλες οι παρατηρήσεις ή τουλάχιστον η πλει-
οψηφία των παρατηρήσεων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και τώρα, κύριε Υπουργέ, είναι η ώρα µέχρι τη Δευτέρα και
µετά τη συζήτηση που έγινε και τη συµφωνία, να ληφθούν υπ’
όψιν ακόµα και οι τελευταίες παρατηρήσεις, προκειµένου αυτό
το σχέδιο νόµου να γίνει ένα από τα καλύτερα νοµοσχέδια και
να καταγραφεί στην ιστορία του ελληνικού πολιτικού συστήµα-
τος σαν ένα νοµοσχέδιο πολύ καλό, ένα νοµοσχέδιο που έχει τη
συναίνεση όλου του πολιτικού συστήµατος, αλλά πάνω απ’ όλα
ένας νόµος πια που λύνει τα προβλήµατα των πολιτών και της
κοινωνίας, που λύνει ιστορικά σωρευµένα προβλήµατα, προβλή-
µατα που µας βασανίζουν όλους, αλλά πάνω απ’ όλα τους πολί-
τες. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Ανα-
πληρωτής Υπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής
Αλλαγής κ. Σηφουνάκης. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.  

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την πατρίδα
µας, η αόρατη δύναµη του σύµπαντος –και βεβαίως δεν εννοώ
κανένα θεό- την προίκισε µε δώρο το µοναδικό της περιβαλλο-
ντικό πλούτο. Οι ειδικοί έχουν σηµειώσει και αποφανθεί πειστικά
πως το γεγονός ότι η Ελλάδα γέννησε και δηµιούργησε όλες τις
επιστήµες και τις τέχνες πιθανώς να οφείλεται και στις περιβαλ-
λοντικές συνθήκες, όπως είναι το κλίµα, ο αέρας και η κυριαρχία
του µέτρου στις συνθήκες διαβίωσης, στη γεωγραφική της θέση
στην παγκόσµια σφαίρα. 

Από την εποχή των κλασικών χρόνων έως το 1950 το δοµηµένο
περιβάλλον που δηµιουργήθηκε από το ανθρώπινο χέρι το διέ-
κρινε η ταπεινότητα και η ανθρώπινη κλίµακα σε κάθε χτιστό
χώρο. Η µη αναστρέψιµη καταστροφή έγινε δυστυχώς τα τελευ-
ταία πενήντα χρόνια. Η ευθύνη γι’ αυτό είναι πρωτίστως πολιτική.
Η αλλοίωση του αστικού και περιαστικού τοπίου, αποτέλεσµα
της άναρχης και ετσιθελικής δόµησης, υπήρξε σαφώς αποτέλε-
σµα πολιτικών. 

Ο Αντώνης Τρίτσης, για τον οποίο πολλοί έκαναν σήµερα
µνεία, στις 31 Ιανουαρίου 1983, περίπου δύο χρόνια αφ’ ότου
είχε γίνει η κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, χρειάστηκε δύο χρόνια για
να φτιάξει το νόµο τότε που είχε ως τίτλο «Επιχείρηση πολεοδο-
µικής ανασυγκρότησης». Πάνε περίπου είκοσι οκτώ χρόνια. 

Εισηγούµενος το ν.1337/83 περί τακτοποίησης των αυθαιρέ-
των «Επιχείρηση πολεοδοµικής ανασυγκρότησης, τακτοποίηση
αυθαιρέτων» -και ποιος δεν θυµάται επίσης το γνωστό διαφηµι-
στικό σποτ «δήλωσέ το να το σώσεις»- άρχιζε την οµιλία του -και
διαβάζω επακριβώς από τα Πρακτικά τότε της Βουλής- λέγοντας
τα εξής: «Σε τούτο τον πανάρχαιο τόπο, όπου η πόλη έχει ταυτι-
στεί µε την πολιτεία, όπου η αρχιτεκτονική των πόλεων και των
κτηρίων υπήρξε πάντα η πεµπτουσία της πολιτισµικής του δηµι-
ουργίας, δεν µπορεί παρά να αισθάνεται κανείς δέος όταν ειση-
γείται πολεοδοµικό νοµοσχέδιο. Δέος κοινωνικό, γιατί η πολεο-
δοµία ταυτίζεται µε τον πόθο ενός λαού, το µόνο σταθερό σηµείο
ασφάλειας που κατάφερε να έχει µέσα σ’ αυτήν τη µεταπολεµική
λαίλαπα, όταν ένα κοµµάτι γης για να φτιάξει κάποια στέγη ήταν
το όραµα. Δέος πολιτικό, γιατί όλη η υπόθεση της πολεοδοµίας
στον τόπο µας σ’ αυτήν την ίδια περίοδο, δηλαδή τη µετεµφυ-
λιακή, έχει διασύρει κάθε έννοια πολιτικής λειτουργίας, αλλά και
τη λειτουργία αυτής καθ’ αυτής της πολιτείας. Αυτό που λέµε
«αυθαίρετη δόµηση» δεν είναι τίποτα άλλο παρά η εικόνα µιας
αυθαίρετης πολιτείας». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτά έλεγε ο Τρίτσης και, πράγ-
µατι, το µεταπολεµικό κράτος υπήρξε κράτος που δηµιούργησε
την έννοια της αυθαίρετης δόµησης. Οι εκατοντάδες χιλιάδες
φοβισµένοι πολίτες που εγκατέλειψαν την ύπαιθρο και συσσω-
ρεύτηκαν κατ’ αρχάς στο λεκανοπέδιο της Αττικής και στη συνέ-
χεια και στη Θεσσαλονίκη κυρίως για να ξεφύγουν από την
πολιτική καταδίωξη και το αστυνοµικό κράτος, φρόντισαν να εξυ-
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πηρετήσουν τις στεγαστικές τους ανάγκες, παρακάµπτοντας
κάθε νοµιµότητα µε την ανοχή και την κάλυψη του κράτους. 

Η χωρίς σχέδιο αυτοστέγασή τους δεν έχει ιστορικό προηγού-
µενο, όχι µόνο στην Ελλάδα, αλλά σε καµµιά χώρα του κόσµου.
Ακόµα και µε τη µικρασιατική καταστροφή το ηττηµένο κράτος
δηµιούργησε τους συντεταγµένους προσφυγικούς οικισµούς
στην Αττική, αλλά και σε όλη την Ελλάδα. Έφτιαξε πρότυπες, για
να µην πω πρωτότυπες προσφυγικές κατοικίες, υψηλής αισθητι-
κής αρχιτεκτονικής, αλλά και πολεοδοµικής αξίας, όπως αυτές
παραδείγµατος χάριν της λεωφόρου Αλεξάνδρας, για τις οποίες
γίνεται µεγάλη συζήτηση αν θα κατεδαφιστούν ή όχι. Είναι τα πο-
λεοδοµικά σχέδια εκείνης της εποχής. Βεβαίως, η Νέα Φιλαδέλ-
φεια ξεκίνησε αµέσως το 1915 από τον Ελευθέριο Βενιζέλο. Αλλά
και η Καισαριανή.

Μέσα, λοιπόν, σε είκοσι χρόνια, 1950-1970, οι µπουλντόζες της
αντιπαροχής κατέστρεψαν τη νεοκλασική Αθήνα και άρχισε µε
τις ευλογίες του κράτους η εποχή της αυθαίρετης δόµησης. Το
κράτος έπρεπε να στεγάσει τις ορδές των χιλιάδων εσωτερικών
µεταναστών, έκλεινε το µάτι και έλεγε «χτίζε εσύ, εγώ δεν βλέπω,
γιατί δεν µπορώ να αναλάβω τη στέγασή σου». Δεν ήθελε να την
αναλάβει. Οι υπεύθυνοι είναι γνωστοί και έχουν ονοµατεπώνυµο.

Από το τέλος της δεκαετίας του ’70 και µετά η αυθαίρετη δό-
µηση µε τις ευλογίες πάντα της πολιτείας, είναι διαφορετική, έχει
άλλη αφετηρία, εξίσου όµως καταστροφική για το περιβάλλον.
Αυξάνεται το βιοτικό επίπεδο των Ελλήνων, των µεσαίων κυρίως
στρωµάτων και η ανασφάλεια των προηγούµενων δεκαετιών
αντικαθίσταται από το δικαίωµα στη συµµετοχή, στην απόλαυση
των αγαθών και της βιασύνης που αυτό συνεπάγεται όταν γρή-
γορα θέλεις να το αποκτήσεις, γιατί γρήγορα κέρδισες χρήµα.
Η πλειοψηφία των πολιτών µπορεί να πραγµατοποιήσει, λοιπόν,
ένα όνειρο, αυτό της δεύτερης κατοικίας ή της παραθεριστικής
κατοικίας, µε το κράτος όµως πλέον να εποπτεύει τη δηµιουργία
κυκλωµάτων συναλλαγής µεταξύ πολιτών, µηχανικών, εργολά-
βων και πολεοδοµικών γραφείων. Κατακρεουργείται ουσιαστικά
το ελληνικό τοπίο µε οργιώδη ανοικοδόµηση, µε κατοικίες αµφί-
βολης αισθητικής αξίας, αν όχι πολλές φορές περιπτώσεις
άκρως απαράδεκτες και αντιαισθητικές να καταλαµβάνουν κάθε
γόνιµο και ελεύθερο χώρο, περιαστικό ή παράκτιο.

Η απόπειρα θέσπισης κανόνων µε το ν. 1337/1983 δεν τελε-
σφόρησε, αφού η επιχείρηση «πολεοδοµική ανασυγκρότηση»
έµελλε να µείνει απραγµατοποίητη. Ελάχιστοι δήµοι ολοκλήρω-
σαν τον πολεοδοµικό σχεδιασµό, γιατί δεν είχαν τη δύναµη ή την
πολιτική βούληση να αντιταχθούν στο µικροσυµφέρον. Δηλαδή,
ποιο είναι το µικροσυµφέρον; Η αναγκαία παραχώρηση, συνει-
σφορά γης 40%, που θα έπρεπε να κάνει, προκειµένου να ανα-
βαθµιστεί ουσιαστικά η περιουσία του κάθε πολίτη µε την
πολεοδόµηση. Η αδυναµία, λοιπόν, που έχει το κεντρικό κράτος
ανέκαθεν, όπως και να ονοµάζεται, δεξιό, αριστερό, κεντροαρι-
στερό, την ίδια αδυναµία και χειρότερη έχει πλέον το περιφερει-
ακό κράτος.

Η πολιτεία, όπως αυτή εκφράζεται σήµερα, κατανοεί ότι η πε-
ραιτέρω συνέχιση της αυθαίρετης δόµησης στο όνοµα της πα-
ραθεριστικής κατοικίας, που εδώ και τουλάχιστον δύο δεκαετίες
είναι κατοικία εκµετάλλευσης µε την υπερδόµηση κυρίως στις
ευαίσθητες και νησιώτικες περιοχές, της πεδινής και παράκτιας
Ελλάδας, θα οδηγήσει σε ολοσχερή και µη αναστρέψιµη κατα-
στροφή της χώρας. 

Γι’ αυτό σχεδιάσαµε και εντός του επόµενου διµήνου δροµο-
λογούµε και ολοκληρώνουµε µια συνολική θεσµική παρέµβαση,
για την οποία εργαζόµαστε τους τελευταίους δέκα µήνες. 

Συγκεκριµένα: Πρώτον, η αναθεώρηση του ν. 2508/97 για την
τροποποίηση των υφισταµένων ΓΠΣ, ΣΧΟΟΑΠ κ.λπ. µε την προ-
σθήκη νέων πολεοδοµικών εργαλείων, προκειµένου να εξορθο-
λογιστεί και να επιταχυνθεί ο πολεοδοµικός και χωροταξικός
σχεδιασµός σε όλη την επικράτεια.

Δεύτερον, µε το νοµοσχέδιο για το νέο τρόπο έκδοσης αδειών
και του ελέγχου των κατασκευών, που κατατίθεται στη Βουλή της
επόµενες µέρες και όπου διαχωρίζεται πλήρως το εγκριτικό έργο
από το εποπτικό έργο στις κατασκευές, καταργούνται οι πολεο-
δοµίες µε τη µορφή που τις ξέραµε. Ό,τι παραµένει στο δήµο
είναι η έγκριση δόµησης, δηλαδή, να βεβαιώνει τους όρους και

περιορισµούς δόµησης που ισχύουν σε µία περιοχή. Από εκεί και
πέρα το εποπτικό περνάει σε άλλη αρχή. «Γιάννης πίνει, Γιάννης
κερνάει», τελειώνει.

Το νοµοσχέδιο για το νέο ΓΟΚ, τη ριζική αναθεώρηση του υφι-
σταµένου, ο οποίος θα είναι απλός, ευέλικτος και θα απελευθε-
ρώνει την αρχιτεκτονική φαντασία. Είναι σε εξέλιξη η ανάθεση
των µελετών για την αναθεώρηση των χωροταξικών σχεδίων των
δώδεκα περιφερειών της χώρας. Μεγάλο, ουσιαστικό εργαλείο,
που θα δίνει εξειδικευµένες στρατηγικές κατευθύνσεις και για
πρώτη φορά θα υπάρχει στρατηγική του τοπίου.

Βρίσκονται στο στάδιο της ανάθεσης οι µελέτες για τη θεσµο-
θέτηση βασικών αρχιτεκτονικών µορφολογικών κανόνων για
κάθε καλλικρατικό δήµο της χώρας. Σήµερα, όπως ξέρετε, ο κα-
θένας χτίζει ό,τι θέλει, δεν υπάρχουν κανόνες, δεν µπορεί κανένα
πολεοδοµικό γραφείο να απορρίψει καµµία µελέτη κανενός µη-
χανικού εφόσον δεν υπάρχει εξειδικευµένο διάταγµα, κάτι που
θα υπάρξει για κάθε καλλικρατικό δήµο. Δεν θα το έχουµε σε ένα
µήνα, ούτε σε πέντε, αλλά σε ένα χρόνο. Η διακήρυξη είναι κατά
τέτοιο τρόπο φτιαγµένη που ο µελετητής που θα αναλάβει τη µε-
λέτη, θα παραδώσει και το σχέδιο του προεδρικού διατάγµατος,
για να κερδίσουµε χρόνο.

Ολοκληρώθηκε το ειδικό χωροταξικό πλαίσιο για τη βιοµηχα-
νία και δροµολογείται εκείνο για τον τουρισµό. 

Ολοκληρώθηκε η διαβούλευση για τα ρυθµιστικά σχέδια των
δύο µεγάλων κέντρων, της Θεσσαλονίκης και της Αθήνας και
έπονται του Βόλου, των Ιωαννίνων, της Πάτρας, της Λάρισας και
του Ηρακλείου. 

Ολοκληρώνεται η σύνταξη των τευχών για την ανάθεση των
µελετών για τη διαµόρφωση της ελληνικής στρατηγικής για το
τοπίο, κάτι το οποίο δεν είχαµε. Ένας πλούτος της χώρας είναι
αυτή η εναλλαγή του τοπίου, η συχνή αλλαγή και οι πολλές εκ-
δοχές του, που χρειάζεται ειδική πολιτική, που χρειάζονται ειδι-
κοί κανόνες.

Και βεβαίως, θεσπίζουµε την ειδική υπηρεσία κατεδαφίσεων.
Αφού αποτύχαµε και µε τη νοµαρχιακή αυτοδιοίκηση και ως κε-
ντρικό κράτος και βεβαίως θα αποτύχουµε το ίδιο και ως δήµοι,
ανατίθεται αυτή η ευθύνη σε µια ειδική υπηρεσία που θα έχει
ισχυρή εξουσία, γιατί έτσι χρειάζεται. Δεν θα υπάρχουν πλέον τα
αναχώµατα που υπήρχαν µέχρι τώρα. Και θα έχει τη δυνατότητα
ακόµη και κατάσχεσης µηχανηµάτων από τον οποιονδήποτε ερ-
γολάβο που θα αρνηθεί στην Υπηρεσία αυτή την παροχή υπηρε-
σιών.

Τέλος, απαγορεύεται η µεταβίβαση οποιουδήποτε ακινήτου,
δεν γίνεται καµµία διαδικασία, εάν ο µηχανικός δεν θα βεβαιώσει
ότι δεν υπάρχει αυθαίρετο σ’ αυτό το ακίνητο. Άρα, δεν είναι
αυτό που ειπώθηκε και ακούστηκε πριν ότι και σήµερα υπάρχει.
Δεν υπάρχει απαγόρευση µεταβίβασης.

Τα ειδικά πλαίσια είναι το εργαλείο που εξυπηρετούν τις χω-
ρικές ανάγκες κάθε κλάδου, διασφαλίζουν την ανταγωνιστικό-
τητα και βοηθούν να µην παρακωλύεται η λειτουργία άλλων
παραγωγικών κλάδων και δραστηριοτήτων και χωρίς να υποβαθ-
µίζεται το περιβάλλον.

Το νοµοσχέδιο και οι ρυθµίσεις που προβλέπονται δεν είναι
εποµένως µία αποσπασµατική αντιµετώπιση του φαινοµένου
«αυθαίρετη δόµηση», αλλά εντάσσεται µέσα σε ένα ευρύτερο
σχεδιασµό. Θα πρόσθετα ότι είναι, πράγµατι, ένα µέρος της κα-
ταπολέµησης αυτού του φαινοµένου. Εµείς στη δηµιουργηθείσα
πραγµατικότητα, για την οποία, επαναλαµβάνω, υπάρχουν δια-
χρονικές ευθύνες, δεν µπορούµε να προσποιούµαστε πως δεν
τη βλέπουµε και εθελοτυφλούµε, όπως κάνουν οι συνάδελφοι
της Αριστεράς. Ας µας πουν, πράγµατι, όπως ειπώθηκε, ποιος
θα κατεδαφίσει αυτά τα χιλιάδες αυθαίρετα και που έχουµε φτά-
σει σε µια εποχή όπου ισχύει η ρήση του Τσαρούχη. Είπε λίγο
πριν το θάνατό του ο Τσαρούχης: «Παλιά λέγαµε ευεργέτες αυ-
τούς που έχτιζαν, αυτούς που ανοικοδοµούσαν, σήµερα θα λέµε
ευεργέτες αυτούς που κατεδαφίζουν». Το κράτος, όµως, µπορεί
να ευεργετεί τον εαυτό του; Πώς; Να κατεδαφίσει εκατοντάδες
χιλιάδες αυθαίρετα; Όχι.

Αντιµετωπίζουµε, λοιπόν, πολιτικά ένα υπαρκτό κοινωνικό πρό-
βληµα που δηµιουργήθηκε τα τελευταία τριάντα χρόνια συνολικά
και όχι αποσπασµατικά. Και είναι σηµαντικό ότι η συντριπτική
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πλειοψηφία της Βουλής συναινεί. Αυτό το κοινωνικό και πολιτικό
πρόβληµα που καλούµαστε να λύσουµε έχει όµως και τις νοµικές
και συνταγµατικές πλευρές, τις οποίες πρέπει να λαµβάνουµε
υπ’ όψιν µας και βεβαίως να σεβόµαστε.

Ως συντεταγµένη πολιτεία η εκτελεστική εξουσία προτείνει, η
νοµοθετική αποδέχεται εν µέρει ή εν όλω, χωρίς όµως να υπερ-
βαίνει τη δικαστική αρµοδιότητα, αυτή την άλλη τη διακριτή. Βε-
βαίως, δεν µπορεί να υπερβαίνει τη νοµολογία του ΣτΕ, όπου
επιτάσσει την ύπαρξη πολεοδοµικού σχεδιασµού. 

Γι’ αυτό καταθέσαµε σήµερα την πρόταση αλλαγής της παρα-
γράφου 1 του άρθρου 24, που αναφέρεται στη συγκεκριµένη
χρονική περίοδο, αναστολή δηλαδή της ισχύος για είκοσι και σα-
ράντα χρόνια αντίστοιχα για την εκτός και εντός σχεδίου και προ-
τείναµε τον ενιαίο χρόνο των τριάντα για την αναστολή, δηλαδή
να ισχύσουν τα τριάντα χρόνια και για τις δυο περιπτώσεις, αλλά
µε την προϋπόθεση ότι θα έχει δροµολογηθεί ο σχεδιασµός. 

Καθορίζεται για πρώτη φορά χρονικό όριο για τη συµπλήρωση
αυτού του πολεοδοµικού σχεδιασµού για κάθε περιοχή που βρί-
σκονται αυθαίρετα. Βεβαίως, η πρόταση που έκαναν πολλοί συ-
νάδελφοι και είναι και δική µας σκέψη, αυτό το όριο των είκοσι
χρόνων να µειωθεί, την βλέπουµε θετικά και νοµίζω ότι την Τρίτη
θα έχουµε µια πρόταση.

Με το νοµοσχέδιο για πρώτη φορά εισάγεται και η έννοια του
περιβαλλοντικού ισοζυγίου, κάτι που δεν µπόρεσε ή δεν σκέ-
φθηκε ο Αντώνης Τρίτσης. Η επιβολή προστίµου από µόνη της
ως τιµωρία για την όποια αυθαίρετη κατασκευή δεν αποδίδει δι-
καιοσύνη ως προς το βιασθέν περιβάλλον, αλλά ούτε αποτελεί
ανταπόδοση ισότητας προς το νοµοταγή πολίτη και κατά προέ-
κταση στο κοινωνικό σύνολο εκ των υστέρων.

Συµβολικά το πρώτο άρθρο, η πρώτη παράγραφος του Α’ κε-
φαλαίου προβλέπει και καθιερώνει εφεξής την απόλυτη απαγό-
ρευση και την ακύρωση µεταβιβάσεων µε αυθαίρετη κατασκευή.
Βεβαίως, δεν εντάσσονται στη ρύθµιση αυθαίρετες κατασκευές
σε ευαίσθητες περιοχές, όπως εκείνες των δασών, µέχρι να ολο-
κληρωθούν τουλάχιστον εκεί που υπάρχει οργανωµένη συγκέ-
ντρωση δόµησης –και θα γίνει µε τους χάρτες, όπως είπε πριν ο
Υπουργός- ή εκείνες του αιγιαλού και της παραλίας, των αρχαι-
ολογικών χώρων και βεβαίως των παραδοσιακών οικισµών.

Η κοινωνική ευαισθησία µπορεί να οδηγεί το υπόδικο κράτος
στη συγκεκριµένη νοµοθετική πρωτοβουλία, όχι, όµως, άκριτα
και ισοπεδωτικά. Στο νόµο Τρίτση δεν υπήρχε εξαίρεση για τους
παραδοσιακούς οικισµούς. Τώρα υπάρχει, ο σεβόµενος την από-
φαση του Συµβουλίου της Επικρατείας, µάλιστα δυο αποφάσεις
του. 

Αντιµετωπίζει επίσης για πρώτη φορά ισότιµα προβλήµατα
ίδιας φύσης και για τα ακίνητα του δηµοσίου και των Οργανισµών
Τοπικής Αυτοδιοίκησης, όπως δηµόσια κτήρια, νοσοκοµεία, σχο-
λεία και άλλα. Στην περιοχή κάθε συναδέλφου Βουλευτή, αν ρω-
τήσετε τους δηµάρχους, θα σας πουν ότι η πλειοψηφία των
σχολείων δεν έχει οικοδοµική άδεια. 

Το Δηµαρχείο Ρεθύµνου, ένα ωραίο κτήριο στον κεντρικό
δρόµο κτίστηκε επί δικτατορίας και δεν έχει οικοδοµική άδεια. Ο
δήµαρχος θέλει να κάνει επισκευή και δεν µπορεί γιατί έχει κά-
λυψη 100% του οικοπέδου και τόσα άλλα. Πρέπει να βρεθούν λύ-
σεις. Δεν µπορούµε να αφήσουµε τα δηµόσια κτήρια να πέσουν,
πέρα των άλλων προβληµάτων που δηµιουργούνται. 

Άρα, αντιµετωπίζουµε υπαρκτά προβλήµατα και για πρώτη
φορά τα κτήρια του δηµοσίου αντιµετωπίζονται µε κάποιες βε-
βαίως ελαφρύνσεις, και κείµενα πρόστιµα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Δυο λεπτά, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα ακόµα.
Για πρώτη φορά θα υπάρξει εκτενής και λεπτοµερής κατα-

γραφή των αυθαιρέτων, κάτι που είναι αναγκαία προϋπόθεση για
τον πολεοδοµικό σχεδιασµό, µε τον οποίο είναι άρρηκτα συνδε-
δεµένη η ρύθµιση που συζητάµε. Βεβαίως, σε συνάρτηση µε την
καθιέρωση της ταυτότητας του κτηρίου για τις νέες κατασκευές
θα υπάρχει πλέον η συνολική καταγραφή των κατασκευών µε λε-
πτοµερές αρχείο. 

Η πρωτοβουλία µας επίσης αναγνωρίζει και δεν στρουθοκα-
µηλίζει την ανάγκη καταγραφής και τον ορθολογικό σχεδιασµό,

όπως και τη µέριµνα για την αποφυγή στο µέλλον της συνέχισης
του φαινοµένου της αυθαίρετης δόµησης. 

Με την εισαγωγή του περιβαλλοντικού ισοζυγίου ο αυθαιρετών
και καταβάλλει το πρόστιµο για την αυθαίρετη κατασκευή που
του αναλογεί, αλλά και συνεισφέρει σε αδόµητη γη ή σε χρήµα
για την απόδοση του ελλείµµατος της οικοπεδικής αρτιότητας. 

Τα έσοδα που δηµιουργούνται αποδίδονται στους ΟΤΑ και οι
δήµοι υποχρεούνται να επιταχύνουν τον πολεοδοµικό σχεδια-
σµό, αλλά και να υποδείξουν τους χώρους υποδοχής και δηµι-
ουργίας των µεγάλων ελεύθερων πάρκων. 

Στο Ρέθυµνο το πάρκο υπήρχε στις  παρυφές της πόλης, όπως
υπήρχε ο Εθνικός Κήπος των Αθηνών. Δήµαρχος Πετυχάκης το
1924 στην πόλη των οκτώ χιλιάδων κατοίκων. Σήµερα έχει πενή-
ντα χιλιάδες κατοίκους και δεν υπάρχει πάρκο και συνεχίζεται η
επέκταση της πόλης. Ας αναλογιστούµε πώς ήταν προπολεµικά
όλες οι πόλεις, όπως το Ναύπλιο που µου ήρθε στο µυαλό τώρα. 

Υπάρχουν πόλεις στον κόσµο που έχουν µεγάλα πάρκα, µέσα
στα  πάρκα υπάρχουν λίµνες ή υποδοµές για τα παιδιά και τους
ηλικιωµένους ή και τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες. Έχουµε κανένα
τέτοιο σύγχρονο πάρκο στις πόλεις µας; Δεν µιλάω για το Λεκα-
νοπέδιο. 

Σήµερα η κάθε πόλη της Ελλάδας καταλαµβάνει τουλάχιστον
40% µεγαλύτερη έκταση από ό,τι πριν τριάντα ή σαράντα χρόνια.
Δεν υπάρχει καµµία µέριµνα. Τώρα θα υποχρεούνται µε την από-
δοση αυτού του προστίµου να κάνουν κάτι. Βεβαίως, από την
πρωτοβουλία δεν απουσιάζουν και τα κοινωνικά κριτήρια στα
οποία αναφέρθηκε και ο κύριος Υπουργός. Δεν θέλω να τα επα-
ναλάβω.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ορισµένοι ισχυρίζονται ότι η
απαρχή της αυθαίρετης δόµησης έχει τις ρίζες της στην εποχή
της σύστασης του ελληνικού κράτους. Ίσως να µην έχουν και µε-
γάλο άδικο. Φέρνω ως παράδειγµα τα Αναφιώτικα, εδώ στην
Πλάκα. Την εποχή δηλαδή που κτιζόταν η πόλη του Κλεάνθη και
του Τσίλερ, οι οικοδόµοι που είχαν έρθει από την Ανάφη, έκτισαν
από µόνοι τους αυθαίρετα τα Αναφιώτικα. Μπορεί αυτό να είναι
αλήθεια. 

Όµως, στη χώρα µας η αυθαίρετη δόµηση έχει πλέον καθιε-
ρωθεί ως κανόνας. Αυτόν τον κανόνα επιχειρούµε συντεταγµένα
-για πρώτη φορά, επαναλαµβάνω- να ανατρέψουµε. Γιατί σήµερα
οι πολίτες δεν έχουν ανάγκη να στεγάσουν το κεφάλι τους να µη
βρέχεται και ας είναι τα πόδια τους έξω, όπως έλεγαν οι πρό-
σφυγες όταν ήρθαν το 1922. 

Βέβαια, το έργο µας δεν είναι εύκολο, ίσως όµως συνδράµει
και η οικονοµική κρίση, που πέραν των άλλων κακών, θα προσφέ-
ρει και κάτι καλό συνολικά στην κοινωνία µας, αρχής γενοµένης
από τη µείωση των ελαστικών καταναλωτικών συνηθειών µας. 

Τα παραδείγµατα πολλά. Όλοι είµαστε µάρτυρες κατασκευών
παραθεριστικής κατοικίας, χολιγουντιανού -θα µου επιτρέψετε
να πω- τύπου, όπου τα δικαιούµενα προς δόµηση –παραδείγµα-
τος χάριν στα τέσσερα στρέµµατα, διακόσια τετραγωνικά- διπλα-
σιάζονται, τριπλασιάζονται ή και τετραπλασιάζονται, καταστρα-
τηγώντας νόµους και ειδικά προεδρικά διατάγµατα. Γιατί; Για εί-
κοσι ή τριάντα ηµέρες το χρόνο που θα ζήσει ο ιδιοκτήτης τους
εκεί. Είναι λογικό αυτό; 

Αυτός ο παραλογισµός έχει τραγικές επιπτώσεις και στις πό-
λεις. Παραδείγµατος χάριν, το 1950 η πόλη της Μυτιλήνης είχε
τριάντα πέντε χιλιάδες κατοίκους και καταλάµβανε περίπου τρεις
χιλιάδες τετραγωνικά στρέµµατα. Σήµερα εξήντα χρόνια µετά,
έχει πενήντα φορές αυξηθεί η έκτασή της και δεν υπάρχει πρά-
σινο, δεν υπάρχει ελεύθερος χώρος, εξαφανίζοντας την περια-
στική γη υψηλής παραγωγικότητας, κάτι που συµβαίνει στις
περισσότερες περιοχές της χώρας. 

Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ για την ανοχή σας. Ήθελα να το-
ποθετηθώ και στις τροπολογίες. Θα τα πούµε, όµως, την Τρίτη.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο κ. Μο-
σχόπουλος, Βουλευτής ΠΑΣΟΚ στο Νοµό Κεφαλληνίας. Είναι και
πατριώτης του Τρίτση, να δούµε τι θα µας πει τώρα!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΜΟΣΧΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, περίπου πριν
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τριάντα χρόνια ο συµπατριώτης µου Βουλευτής Κεφαλλονιάς
τότε και Υπουργός Περιβάλλοντος και Χωροταξίας, ο αείµνηστος
Αντώνης Τρίτσης, για να περιγράψει την τότε κατάσταση έλεγε
το εξής: «Η πολιτεία οφείλει κάποια στιγµή να τιµήσει τον αυθαί-
ρετο οικιστή φτιάχνοντάς του µνηµείο, γιατί η µεταπολεµική Ελ-
λάδα σ’ αυτόν οφείλει την ανοικοδόµηση και την ανάπτυξή της».

Τότε µε το ν.1337/1983 ψηφίστηκαν σηµαντικές και πρωτοπό-
ρες για την εποχή εκείνη νοµοθετικές ρυθµίσεις, όπως η τακτο-
ποίηση αυθαιρέτων, η επιχείρηση πολεοδοµικής ανασυγκρό-
τησης, οι ζώνες οικιστικού ελέγχου, χρήσεις γης, οι επεκτάσεις
οικισµών µε κοινωνικά κριτήρια, οι οριοθετήσεις οικισµών και
άλλα. Μπήκαν όροι και κανόνες, που µπορεί να προκάλεσαν αντι-
δράσεις, αλλά ο χρόνος απέδειξε την αξία τους, όπου αυτοί
εφαρµόστηκαν. Και το λέω αυτό γιατί όλα αυτά προχώρησαν και
εφαρµόστηκαν, αλλά ποτέ δεν υπήρξε ουσιαστικός έλεγχος. Και
όποιες µετέπειτα νοµοθετικές ρυθµίσεις, πρωτοβουλίες και ενέρ-
γειες πάρθηκαν, ήταν αποσπασµατικές και αναποτελεσµατικές.
Έτσι φθάσαµε σήµερα, σε µια νέα γενιά αυθαιρέτων, που ξεπερ-
νούν το ένα εκατοµµύριο. 

Είχε πει ακόµη ο αείµνηστος Αντώνης Τρίτσης ότι: «τίποτε δεν
είναι στατικό.  Η εξέλιξη της επιστήµης, της τεχνολογίας, τα προ-
βλήµατα που δηµιουργεί η ανάπτυξη, οι νέες ανάγκες µιας εξε-
λισσόµενης κοινωνίας, επιβάλλουν όλα αυτά που συζητάµε
σήµερα, το 1983, να επανεξετάζονται, να αναθεωρούνται και να
προσαρµόζονται στις νέες απαιτήσεις των καιρών. Αυτό κάνουµε
σήµερα, καθυστερηµένα, βέβαια. 

Με το νοµοσχέδιο που συζητάµε, επιχειρούµε µια διττή τοµή:
αφ’ ενός στον τοµέα των περιβαλλοντικών επιδοτήσεων και αφ’
ετέρου στον τοµέα της αυθαίρετης δόµησης. Το παρόν σχέδιο
νόµου, αποτελεί διέξοδο στα συσσωρευµένα προβλήµατα των
περιβαλλοντικών αδειοδοτήσεων, αφού µε τις διατάξεις του προ-
τείνει τη συρρίκνωση των ατέρµονων γραφειοκρατικών διαδικα-
σιών, χωρίς καµµία έκπτωση στην προστασία του περιβάλλοντος
και θεµελιώνει την ισότητα µεταξύ των πολιτών, χαράσσοντας
µια κόκκινη γραµµή στη µελλοντική αυθαίρετη δόµηση. Δεν είναι
δυνατόν στην Ελλάδα, µια χώρα µε πληθυσµό έξι φορές µικρό-
τερο από τη Γαλλία, να αντιστοιχούν χίλιοι εννιακόσιοι δύο φά-
κελοι ανά εκατοµµύριο κατοίκων, ενώ στη Γαλλία µόλις εξήντα,
δηλαδή τριάντα δύο φορές µεγαλύτερος αριθµός. Και ταυτό-
χρονα, ο χρόνος αναµονής για αδειοδότηση περιβαλλοντικών
όρων να φθάνει έως και τα τρία χρόνια, ενώ στην υπόλοιπη Ευ-
ρώπη κυµαίνεται στους δέκα µήνες. Η κατάσταση αυτή έχει οδη-
γήσει σε µη νόµιµες ενέργειες, εκνευρισµό, πολύ συχνά σε
επιθετική συµπεριφορά του ανθρώπου απέναντι στο φυσικό πε-
ριβάλλον και προφανώς, διαρκές εµπόδιο στην ανάπτυξη και στις
επενδύσεις. 

Είναι ένα νοµοσχέδιο, που αφορά όλους τους πολίτες της
χώρας, από τον ιδιοκτήτη της πρώτης κατοικίας έως τον παρα-
γωγό, τον έµπορο ή το βιοµήχανο, ακόµα και το ίδιο το δηµόσιο,
αφού όλα τα δηµόσια έργα κατά την κατασκευή και τη λειτουρ-
γία τους, αξιολογούνται περιβαλλοντικά. Με τις διατάξεις του νο-
µοσχεδίου επιδιώκεται η αειφορική διαχείριση του περιβάλ-
λοντος που αποτελεί το βασικό άξονα του νοµοσχεδίου. Η κατη-
γοριοποίηση των κτισµάτων, των εγκαταστάσεων και των έργων,
δίνει τη δυνατότητα για συνεχή και ουσιαστικό έλεγχο των περι-
βαλλοντικών επιπτώσεων, που όµως αποσκοπεί στη ευζωία του
πολίτη και την αειφορική ανάπτυξη αυτής της χώρας. Εξασφαλί-
ζεται η καταγραφή των αυθαίρετων κτισµάτων και εγκαταστά-
σεων κάθε είδους και για πρώτη φορά θεσπίζεται το εξαρτηµένο
τοπογραφικό διάγραµµα. Έτσι θα είναι πλέον εφικτό να εντοπι-
στούν οι τυχόν νέες αυθαίρετες δοµήσεις και να ακολουθηθεί η
νόµιµη διαδικασία αντιµετώπισης των παραβάσεων αυτών. Συ-
γκροτείται η ειδική υπηρεσία κατεδαφίσεων αυθαιρέτων, µε την
οποία προσδοκάται πως θα υπάρξει ουσιαστικός έλεγχος. Το σύ-
στηµα ελέγχου που υπήρχε, αδυνατούσε να φέρει σε πέρας το
έργο του, αφού είτε ήταν επιφορτισµένο µε πλήθος άλλων αρ-
µοδιοτήτων είτε λόγω ανοχής,  δεν προέβαινε στις ανάλογες δια-
δικασίες. Η κατεδάφιση αυθαιρέτων θα συνεισφέρει στο περι-
βαλλοντικό ισοζύγιο, αφού θα απελευθερωθούν οι παράνοµοι
κατειληµµένοι χώροι αναψυχής και πρασίνου. 

Θεσπίζεται το ειδικό πρόστιµο, το οποίο αποτελεί βασικό ερ-

γαλείο στη σχέση περιβαλλοντικού οφέλους και βλάβης και
όπως θα ήταν δίκαιο εξαρτάται από πλήθος κριτηρίων όπως πο-
λεοδοµικά, περιβαλλοντικά, αλλά και κοινωνικά κριτήρια, που
πρέπει εδώ να εξαντλήσουµε όλες τις δυνατότητές µας. Έτσι,
µε αυτόν τον τρόπο αποτελεί και αντικίνητρο για µελλοντικές πα-
ραβάσεις, αλλά και ενίσχυση των πόρων του κράτους.

Ήρθε η ώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να µπουν τα πράγ-
µατα στη θέση τους, να γίνει πραγµατικότητα η πράσινη ανά-
πτυξη, η προστασία του περιβάλλοντος και του πολίτη. Γι’ αυτό
ενδυναµώνεται ο ρόλος της Ειδικής Υπηρεσίας Επιθεωρητών Πε-
ριβάλλοντος. Ενισχύονται και πραγµατοποιούνται οριστικοί έλεγ-
χοι µε αυτοψίες και κυρώσεις σε όσους παρανοµούν. Απλο-
ποιείται επιτέλους η δαιδαλώδης διαδικασία περιβαλλοντικής
αδειοδότησης, που λειτουργεί ως τροχοπέδη στην ανάπτυξη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή) 

Αποτέλεσµα αυτής της απλοποίησης θα είναι είκοσι µία χιλιά-
δες πεντακόσιοι φάκελοι που κατατίθενται το χρόνο, να υποδε-
καπλασιαστούν φθάνοντας κάτω από δύο χιλιάδες. Δεν µπορεί,
για παράδειγµα, η βελτίωση οδοστρώµατος, δηλαδή άσφαλτος
πάνω στην άσφαλτο, για ένα δηµοτικό ή επαρχιακό δρόµο να
απαιτεί πέντε αδειοδοτήσεις, τρεις αρχαιολογίες, δασαρχείο και
περιβάλλον και να κάνει πάνω από ένα χρόνο. Ακόµη τα κτήρια
αποκτούν ταυτότητα και βάσει των ρυθµίσεων του παρόντος νο-
µοσχεδίου τα αυθαίρετα κτίσµατα χάνουν το δικαίωµα δικαιο-
πραξιών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι εθιµικές πρακτικές των πα-
λαιοτέρων ετών µε την ανοχή και τη συγκατάθεση φορέων και
πολιτών οδήγησαν σε µια συνταγή λανθασµένη µε περιβαλλο-
ντική υποβάθµιση, αυθαίρετη δόµηση και υπεργραφειοκρατία. 

Με το νοµοσχέδιο αυτό έρχεται η ώρα της τακτοποίησης και
της διαφάνειας. Για να πετύχουµε χρειάζεται να λειτουργήσει το
σύνολο του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Δεν µπορεί το πολεοδοµικό σχέδιο µιας περιοχής, όπως στην
περιοχή της Λάσσης Αργοστολίου, να συζητείται είκοσι δύο χρό-
νια και ακόµα να µην έχει περάσει κεντρικό ΣΧΟΠ. Δεν µπορεί τα
έγγραφα, για µια επικαιροποίηση περιβαλλοντικών όρων, δηµό-
σιου έργου, που µάλιστα είναι ενταγµένο στο ΕΣΠΑ, από την Κε-
φαλονιά για να φτάσει στην ΕΥΠΕ, µέσω Κέρκυρας, να κάνει
πάνω από τρεις µήνες. Δεν µπορεί από τον Μάρτιο µέχρι σήµερα
να µην έχει εκδοθεί υπουργική απόφαση που προβλέπεται από
τον νόµο της βιοποικιλότητας, για την τακτοποίηση των οικοπέ-
δων των πεντακοσίων τετραγωνικών που έχουν δηµιουργηθεί
από κατάτµηση µε παραχώρηση δρόµου στο δήµο. Δεν µπορεί
ακόµη να µην έχουν οριστεί µε σαφήνεια τα όρια των περιοχών
«NATURA» και ούτε καν αυτά, που τελειώνουν στην ακτογραµµή
και είναι συγκεκριµένα, µε αποτέλεσµα να ταλαιπωρούνται οι πο-
λίτες.

Με αυτές τις σκέψεις και τους προβληµατισµούς, µετά βέβαια
από τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις που κάνατε δεκτές, κύριε
Υπουργέ, µετά την εξαντλητική συζήτηση στην αρµόδια επι-
τροπή, αλλά και τη διαβούλευση –και αυτό σας τιµά- θεωρώ ότι
το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου θα αποδειχθεί στην πράξη ένα
χρήσιµο εργαλείο για την αντιµετώπιση των υπαρκτών προβλη-
µάτων, που έχουν σχέση µε τις αδειοδοτήσεις και την αυθαίρετη
δόµηση. Τη χρησιµότητά του θα την βρούµε βέβαια µπροστά µας
στο µέλλον, εµείς και τα παιδιά µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ευχαριστούµε τον κ.
Μοσχόπουλο.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ στο Νοµό Ηλείας, κ. Μι-
χαήλ Κατρίνης.

Ορίστε, κύριε Κατρίνη, έχετε το λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το δίκιο του περιβάλλοντος ανή-

κει σε έναν από τους πιο σύγχρονους και πιο δυναµικούς τοµείς
των σύγχρονων δηµόσιων πολιτικών. 

Η υποχρέωση της παρακολούθησης της ευρωπαϊκής νοµοθε-
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σίας, η αυξανόµενη ανάγκη προστασίας του περιβάλλοντος, η
εµπλοκή της µε άλλες κρίσιµες πολιτικές, όπως η οικονοµική
ανάπτυξη και η προστασία των δικαιωµάτων των πολιτών, καθι-
στούν αναγκαία τη συχνή προσαρµογή και εκσυγχρονισµό  του
θεσµικού πλαισίου. Ειδικά στη χώρα µας, η ανάγκη για ένα λει-
τουργικό, νοµικό οπλοστάσιο που θα συνδυάζει ισόρροπα την
περιβαλλοντική προστασία από την µία και την αναπτυξιακή δια-
δικασία από την άλλη, είναι σήµερα πιο αναγκαία από ποτέ.

Ας δούµε τα πράγµατα καθαρά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
η αυθαίρετη δόµηση δεν έχει καταπολεµηθεί αποτελεσµατικά
εδώ και δεκαετίες και οι πιέσεις που υφίσταται το περιβάλλον
από διάφορες αιτίες, γίνονται ολοένα και οξύτερες. Και το νοµο-
σχέδιο ρυθµίζοντας δύο ζητήµατα αιχµής, της περιβαλλοντικής,
αλλά και της αναπτυξιακής και οικιστικής πολιτικής αποτελεί µια
δηµιουργική και έξυπνη απάντηση σε µια πραγµατικότητα που
δεν µπορούµε πια να αγνοούµε.

Πρώτα από όλα, παρεµβαίνει στη διαδικασία και στην ίδια την
ουσία της περιβαλλοντικής αδειοδότησης. Η έγκριση περιβαλ-
λοντικών όρων και γενικότερα η περιβαλλοντική αδειοδότηση
ανήκει στα εργαλεία άµεσης αδειοδότησης, που διαθέτει ένα
σύγχρονο κράτος για την αποτελεσµατική και ορθολογική προ-
στασία του περιβάλλοντος. 

Δυστυχώς, αν και στο ευρωπαϊκό κεκτηµένο έχουµε εξοπλιστεί
µε πολύτιµες θεσµικές δυνατότητες, στην Ελλάδα κυριάρχησε ο
γνωστός νοµικός φορµαλισµός και κανονιστικός πληθωρισµός,
που µετέτρεψε αυτό το βοήθηµα σε αµφιλεγόµενο προστάτη για
το περιβάλλον, αλλά συνήθως σε σταθερό φόβητρο για τους πο-
λίτες. 

Καταλήξαµε έτσι να χρειαζόµαστε πολλαπλάσιες µελέτες πε-
ριβαλλοντικών επιπτώσεων και το διπλάσιο τουλάχιστο χρόνο πε-
ριβαλλοντικής αδειοδότησης από το µέσο όρο των κρατών-µε-
λών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και µάλιστα –επιτρέψτε µου να πω-
και µε χαµηλότερο επίπεδο προστασίας. 

Μιλάµε δηλαδή για ένα περιβαλλοντικό παράδοξο που έχει ευ-
ρύτατες επιπτώσεις στην οικονοµία της χώρας. Γιατί, αν αναλο-
γιστούµε ότι το περίπλοκο και γραφειοκρατικό θεσµικό πλαίσιο
αποτελεί, σύµφωνα µε τους διεθνείς οργανισµούς, έναν από
τους κυριότερους ανασταλτικούς παράγοντες για την ανταγωνι-
στικότητα και την προσέλκυση επενδύσεων, µπορούµε εύκολα
να συµπεράνουµε ότι µε αυτό το νοµοσχέδιο πετυχαίνουµε ένα
ουσιαστικό και µεγάλο βήµα προς την κατεύθυνση της ανάπτυ-
ξης.

Επειδή είναι λογικό να διατυπωθούν ενστάσεις για την υπο-
βάθµιση της περιβαλλοντικής διαδικασίας και την ελλιπή στάθ-
µιση, παρά τις αυστηρές συνταγµατικές αρχές, πρέπει να
τονίσουµε το εξής: Όταν το θεσµικό και κανονιστικό πλαίσιο είναι
περίπλοκο και δυσλειτουργικό, τότε υπερβαίνει το σκοπό του και
δυστυχώς επιφέρει τα αντίθετα από τα προσδοκώµενα αποτελέ-
σµατα. Το γραφειοκρατικό χάος, η πολυνοµία, οι διοικητικές επι-
βαρύνσεις που δηµιουργούν τις ιδανικές προϋποθέσεις τόσο για
την ελλιπή εφαρµογή όσο και για την ανάγκη εξωθεσµικής υπέρ-
βασης των δυσχερειών, γεννούν πολύ απλά εστίες διαφθοράς.

Χαµένοι τελικά είναι όλοι και πρώτα από όλα το περιβάλλον,
το οποίο θεωρητικά προστατεύεται, αλλά στην πράξη καταπα-
τείται. Με τις διατάξεις του νοµοσχεδίου δεν θίγεται ο πυρήνας
της προστασίας που παραµένει αναλλοίωτος και µάλιστα ενι-
σχύεται µέσω αυστηρότερων ελέγχων.

Όµως, στο σηµείο αυτό επιτρέψτε µου δύο σηµειώσεις. Πρέ-
πει να είµαστε ιδιαίτερα επιφυλακτικοί µε τη δυνατότητα αξιολό-
γησης των µελετών από Σώµα πιστοποιηµένων αξιολογητών,
δηλαδή από ιδιώτες, οι οποίοι θα δρουν επικουρικά στις υπηρε-
σίες. Οι ιδιώτες αυτοί θα εισηγούνται στις αρµόδιες υπηρεσίες
το σχέδιο απόφασης-έγκρισης περιβαλλοντικών όρων, µια ρύθ-
µιση που µπορεί να δηµιουργήσει σοβαρά προβλήµατα αξιοπι-
στίας και ίσως να προκαλέσει και φαινόµενα διαφθοράς, αφού
θα ελλείπουν πλέον τα τεκµήρια αµεροληψίας και θα απουσιάζει
και ο αρχικός έλεγχος διοικητικής διαδικασίας.

Επιπλέον, κύριε Υπουργέ, πρέπει να αναλογιστούµε τι θα συµ-
βεί αν σε αυτές τις εταιρείες απασχολούνται και δηµόσιοι υπάλ-
ληλοι, οι οποίοι βρίσκονται σε άδεια άνευ αποδοχών.

Η δεύτερη σηµείωση αφορά το θέµα του ελέγχου. Ο έλεγχος

βέβαια έχει ιδιαίτερη σηµασία αλλά εκ των υστέρων παρεµβά-
σεις αναδεικνύονται και τονίζονται υπέρµετρα, κατά τη γνώµη
µου, στην αιτιολογική έκθεση του σχεδίου νόµου. 

Δεν πρέπει, σε καµµία περίπτωση, να παραβλέπουµε και να
υποτιµούµε την αρχή της πρόληψης και την αρχή της προφύλα-
ξης, όχι µόνο γιατί κατοχυρώνονται συνταγµατικά και αποτελούν
αναπόσπαστο τµήµα του ευρωπαϊκού κεκτηµένου, αλλά γιατί
έχουν µια πολύ µεγάλη και πραγµατική σηµασία στην υπόθεση
της προστασίας του περιβάλλοντος. Η αρχή της πρόληψης µά-
λιστα διατρέχει και τις ρυθµίσεις που αφορούν την αυθαίρετη
δόµηση, µια από τις µεγάλες πληγές, µια από τις µάστιγες της
ελληνικής κοινωνίας και του φυσικού και αστικού περιβάλλοντος
της χώρας µας.

Διαβάζοντας το νοµοσχέδιο αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, θυµήθηκα τη δεκαετία του ’80 και την εντύπωση που µου
είχαν προκαλέσει τότε οι τηλεοπτικές διαφηµίσεις µε την περί-
φηµη φράση «δήλωσέ το και σώσε το». Από τότε µέχρι σήµερα
η χώρα µας δεν κατόρθωσε να αποκτήσει ένα ολοκληρωµένο
εθνικό χωροταξικό σχεδιασµό στο πλαίσιο της αρχής της αειφο-
ρίας. Πολύ περισσότερο δεν κατάφερε να αντιµετωπίσει την αυ-
θαίρετη δόµηση και φθάσαµε στο σηµείο να µετράµε γενιές και
γενιές αυθαιρέτων, οι οποίες µάλιστα κορυφώνονται µετά από
κάθε µεγάλη πυρκαγιά και δασική καταστροφή. 

Ένα τέτοιο κράτος που δεν µπορεί όχι µόνο να οργανώσει,
αλλά να ελέγξει τη δόµηση και τους όρους της, δεν είναι απλώς
ένα αναποτελεσµατικό κράτος. Είναι ένα πάσχον κράτος, ένα ελ-
λειµµατικό κράτος, όπου λείπει η οργάνωση, η αποφασιστικό-
τητα, η ισότητα, η αξιοκρατία, ο σεβασµός προς το περιβάλλον
και τελικά προς τον ίδιο τον πολίτη. 

Αντίθετα, περισσεύουν οι πελατειακές σχέσεις, οι συµβιβα-
σµοί, πάντα ο φόβος του πελατειακού κόστους, ο λαϊκισµός, τα
µισόλογα, οι µισές λύσεις και τελικά η ελάχιστη προστασία του
περιβάλλοντος. Αυτό το κράτος πρέπει να το αφήσουµε οριστικά
πίσω, γιατί αλλιώς θα µας αφήσουν πίσω οι εξελίξεις. Το κράτος
που εθελοτυφλούσε και δεν έβλεπε πού κατευθυνόταν και πού
οδηγούσε τους πολίτες έχει ηµεροµηνία λήξεως και η ηµεροµη-
νία αυτή έχει ήδη περάσει.

Η κόκκινη γραµµή της ακυρότητας της δικαιοπραξίας που
αφορά αυθαίρετη κατασκευή, στέλνει ένα σαφές και ξεκάθαρο
µήνυµα στους επίδοξους παράνοµους, ότι η αντοχή του περιβάλ-
λοντος ξεπεράστηκε και η ανοχή του κράτους εξαντλήθηκε. Επι-
πλέον, ο εξορθολογισµός των προστίµων αποσκοπεί σε µια
λειτουργικότερη ρύθµιση και διαχείριση του προβλήµατος,
καθώς και στην τόνωση των εσόδων σε µια τόσο κρίσιµη δηµο-
σιονοµική συγκυρία.

Θα πρέπει να είµαστε ειλικρινείς, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι. Σε αυτήν την συγκυρία πρέπει να είµαστε πρωτίστως ρεαλι-
στές και πρέπει η αποτελεσµατικότητα να είναι το πρώτο
ζητούµενο και το µεγάλο στοίχηµα και το νοµοσχέδιο αυτό επι-
διώκει: την αποτελεσµατικότητα από κάθε άποψη, την προστασία
του περιβάλλοντος και την αναπτυξιακή διαδικασία, αλλά και το
σεβασµό των δικαιωµάτων των πολιτών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η προστασία του περιβάλλο-
ντος στη σηµερινή συγκυρία και η οικονοµική ανάπτυξη δεν θα
πρέπει να θεωρούνται ως συγκρουόµενες αξίες, αλλά να αντιµε-
τωπίζονται ενιαία και ολιστικά. Η αρχή της αειφορίας που κατο-
χυρώνει το Σύνταγµά µας και το Ευρωπαϊκό Δίκαιο ενσωµατώνει
την περιβαλλοντική προστασία, την οικονοµική ανάπτυξη και την
κοινωνική πρόοδο.

Το περιβάλλον ως σπάνιος πόρος χρειάζεται όλο και πιο αυ-
ξηµένη προστασία, αφού χωρίς αυτό δεν µπορεί να υπάρξει ούτε
ανάπτυξη ούτε βεβαίως κοινωνική συνοχή. Το νοµοσχέδιο που
συζητάµε κινείται προς αυτήν την κατεύθυνση, σε αυτές τις
αρχές, γι’ αυτό και το στηρίζω επί της αρχής.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ευχαριστούµε τον κ.
Κατρίνη.

Το λόγο έχει ο κ. Δηµήτρης Κουσελάς, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ
στο Νοµό Μεσσηνίας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΣΕΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
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Κυρία και κύριοι συνάδελφοι, µε το σχέδιο νόµου που συζη-
τάµε επιχειρείται να χαραχθεί µια κόκκινη γραµµή, σχετικά µε την
αυθαίρετη δόµηση και παράλληλα να αντιµετωπισθούν η απλο-
ποίηση των υφιστάµενων διαδικασιών αδειοδότησης και η διευ-
θέτηση της αυθαίρετης δόµησης που αποτελεί ένα σοβαρό
κοινωνικό, οικονοµικό, αλλά και περιβαλλοντολογικό πρόβληµα. 

Τα σύνθετα προβλήµατα των υπερβάσεων δόµησης και αλλα-
γών χρήσης παρέµειναν χρόνια τώρα άλυτα, αναπαράγοντας
ασάφειες, αδιαφανείς συναλλαγές, αλλά και νέες γενιές αυθαι-
ρέτων. Όµως, η πολιτεία δεν θα µπορούσε να συνεχίσει να κάνει
τα στραβά µάτια µπροστά σε αυτήν την κατάσταση που επί δε-
καετίες αναπαρήγαγε και διαιώνιζε ένα τόσο σοβαρό πρόβληµα.

Με το σχέδιο νόµου, λοιπόν, που η Κυβέρνηση φέρνει σήµερα,
επιχειρείται µία ισορροπηµένη διευθέτηση των αυθαιρέτων µε
βάση συγκεκριµένα και διαφανή κριτήρια και µε την αναγκαία µέ-
ριµνα για τους φτωχότερους συµπολίτες µας και τους µικροϊδιο-
κτήτες, διευθέτηση που για πρώτη φορά συνδυάζεται µε εύλογες
ρυθµίσεις αποκατάστασης του περιβαλλοντολογικού ισοζυγίου
µε τα απαραίτητα ελεγκτικά εργαλεία και τις διαδικασίες.

Ιδιαίτερα θετικές –ήθελα να σηµειώσω σε αυτό το πλαίσιο-
είναι οι βελτιώσεις των αρχικών ρυθµίσεων µε την εισαγωγή κοι-
νωνικού συντελεστή για την κύρια και µοναδική κατοικία των ατό-
µων µε ειδικές ανάγκες και χαµηλό εισόδηµα, η εισαγωγή
συντελεστή παλαιότητας για αντίστοιχα χαµηλότερο πρόστιµο,
όπως και η µε προϋποθέσεις ένταξη, κύριε Υπουργέ –και είναι
προς τιµήν σας που το δεχθήκατε- µιας σειράς περιοχών που
είχαν µείνει έξω από τις αρχικές προβλέψεις αυτού του νοµοσχε-
δίου. Για τη Μεσσηνία περίπου το 33% των περιοχών θα έµενε
έξω, εάν δεν κάνατε τις βελτιώσεις που κάνατε. 

Εδώ, όµως, θέλω να παρατηρήσω ότι µένουν έξω από τις ρυθ-
µίσεις οκτακόσιοι πενήντα παραδοσιακοί οικισµοί και είκοσι τέσ-
σερις πόλεις που διαθέτουν τµήµατα παραδοσιακών οικισµών.
Όσοι, λοιπόν, πολίτες σε αυτούς τους οικισµούς έχουν προβεί
σε κάποιες πολεοδοµικές αυθαιρεσίες, δεν θα µπορούν ούτε να
τις τακτοποιήσουν ούτε να πουλήσουν το ακίνητό τους. 

Γνωρίζω ότι και εσείς και ο κύριος Υπουργός ξέρετε το θέµα
αυτό και σας άκουσα να µιλάτε για ευαισθησία στην αντιµετώ-
πισή του, λόγω των προβληµάτων από πλευράς του Συµβουλίου
της Επικρατείας.

Θέλω να πιστεύω ότι στην κατ’ άρθρον συζήτηση που θα γίνει
την ερχόµενη Τρίτη ή αµέσως µετά, θα βρεθούν τρόποι, προκει-
µένου να αντιµετωπιστεί και αυτό το ζήτηµα, που αφορά όπως
είπα αυτές τις πόλεις, αλλά και το Νοµό µας, τη Μεσσηνία.

Θεωρώ εξίσου αναγκαία την αποκατάσταση των διαφυγουσών
εισφορών που είχαν, λόγω της αυθαίρετης δόµησης, τα ασφαλι-
στικά ταµεία µε την απόδοση σε αυτά µέρος των προστίµων που
τους αναλογούν. Υπήρξε ανταπόκριση σε αυτό το αίτηµα από
την πλευρά σας µε το 15%, που απ’ ό,τι δεσµεύεστε, θα αποδί-
δεται στο ΙΚΑ. Θέλω να παρατηρήσω ότι αυτό το ποσό θα µπο-
ρούσε να ήταν και µεγαλύτερο.

Αυτό, όµως, που έχει πάρα πολύ µεγάλη σηµασία, κύριε
Υπουργέ, είναι να προχωρήσετε στη διασύνδεση του ΙΚΑ και των
ασφαλιστικών ταµείων µε τις πολεοδοµίες, προκειµένου να στα-
µατήσει η άνευ προηγουµένου εισφοροδιαφυγή για τα ασφαλι-
στικά ταµεία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πέραν των όσων προαναφέρ-
θηκαν, αυτές οι ρυθµίσεις συµβάλλουν και σε άντληση εσόδων
σε µια περίοδο εξαιρετικά δύσκολη για την πορεία της χώρας.
Όσοι, όµως, εδώ µίλησαν και µιλούν για εισπρακτική ρύθµιση,
νοµίζω ότι αδικούν το νοµοσχέδιο. Παραβλέπουν ότι µε αυτό δια-
σφαλίζονται κατ’ αρχάς ξεκάθαροι κανόνες και διαφάνεια, η
οποία, θέλω να υπογραµµίσω, κύριε Υπουργέ, πρέπει να πάρει
γενικευµένα χαρακτηριστικά. Θέλω εδώ να προτείνω όλες οι πο-
λεοδοµικές άδειες από τώρα και στο εξής να αναρτώνται στο
διαδίκτυο. Αυτό θα συνέβαλλε αποφασιστικά στην αντιµετώπιση
των υφιστάµενων προβληµάτων. 

Εξασφαλίζονται, επίσης, σηµαντικά αντισταθµίσµατα για το
περιβάλλον µε την αξιοποίηση των προστίµων στο περιβαλλο-
ντικό ισοζύγιο, ταχύτερες διαδικασίες αδειοδότησης και ουσια-
στική περιβαλλοντική προστασία, η οποία µπορεί να διασφα-
λιστεί µόνο µε αναβάθµιση και ενδυνάµωση του περιβαλλοντικού

ελέγχου, σαφή διάκριση περιπτώσεων και αυστηρές ποινές για
ψευδείς ή ανακριβείς δηλώσεις όσων ενέχονται στις σχετικές
διαδικασίες ή συναλλαγές.

Θέλω εδώ να κάνω άλλη µία πολύ συγκεκριµένη πρόταση.
Θέλω να προτείνω να αντικατασταθούν οι βεβαιώσεις που προ-
βλέπονται ότι θα δίδουν οι µηχανικοί. Στο άρθρο 23 παράγραφος
4 προβλέπονται από τη µια πλευρά, οι υπεύθυνες δηλώσεις των
ιδιοκτητών και από την άλλη, βεβαιώσεις των µηχανικών. Οι βε-
βαιώσεις των µηχανικών προτείνω να αντικατασταθούν µε υπεύ-
θυνες δηλώσεις του ν.651. 

Τέλος, θέλω να ζητήσω την επίσπευση της έγκρισης των πο-
λεοδοµικών σχεδίων που εκκρεµούν εδώ και πάρα πολλά χρόνια.
Στη Μεσσηνία έχουµε τρεις περιοχές, την περιοχή της Βέργας,
την περιοχή της Μικράς Μαντινείας και του Ασπροχώµατος που
εδώ και δέκα, δεκαπέντε χρόνια εκκρεµεί η έγκριση των πολεο-
δοµικών σχεδίων. Είναι ένα ζήτηµα που και προσωπικά το γνω-
ρίζετε και που θέλω να πιστεύω ότι µέσα στο επόµενο χρονικό
διάστηµα θα µπορέσει να τακτοποιηθεί. 

Θέλω, λοιπόν, µε αυτές τις παρατηρήσεις να πω ότι ψηφίζουµε
αυτό το νοµοσχέδιο που είναι ένα πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο,
το οποίο αναγνωρίστηκε και αναγνωρίζεται από όλους ότι θα
συµβάλλει αποφασιστικά στην αντιµετώπιση των προβληµάτων
που ήδη ανέφερα. Γι’ αυτό και είναι πολύ θετικό το γεγονός ότι
τελικά θα ψηφιστεί επί της αρχής µε µια µεγάλη, συντριπτική
πλειοψηφία, όπως άλλωστε και το νοµοσχέδιο για την παιδεία,
των πτερύγων της Βουλής.

Ευχαριστώ, κύριοι συνάδελφοι.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Βου-
λευτής του ΠΑΣΟΚ, κ. Σπυρίδων Κουβέλης.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φίλε Υπουργέ, θεωρώ ότι σή-

µερα συζητάµε ένα εξαιρετικά σηµαντικό νοµοσχέδιο µε δύο
µέρη τα οποία θα µπορούσαν να αλλάξουν πολλά πράγµατα
τόσο στην περιβαλλοντική πολιτική της χώρας, όσο και στη µελ-
λοντική εικόνα της χώρας. Γι’ αυτό πιστεύω ότι το σηµερινό στοί-
χηµα είναι πολύ µεγάλο.

Θα ξεκινήσω από το πρώτο κεφάλαιο περί περιβαλλοντικής
αδειοδότησης έργων και δραστηριοτήτων. Θεωρώ ότι η προσπά-
θεια για απλούστευση και εξορθολογισµό της διαδικασίας µπο-
ρεί να είναι θετική και χρήσιµη. Το λέω αυτό, έχοντας πίσω µου
µία εµπειρία και ενασχόληση µε τα περιβαλλοντικά πάνω από δε-
καπέντε χρόνια. Πιστεύω, πραγµατικά, ότι το να βγουν από τη
µέση, εκεί που δεν είναι απαραίτητες, οι περιβαλλοντικές µελέ-
τες οι οποίες κατ’ όνοµα υπήρχαν αλλά ουσιαστικά αποτελούσαν
σε πάρα πολλές περιπτώσεις φωτοτυπίες φωτοτυπιών, δεν προ-
σφέρουν τίποτα και άρα θα µπορούν να απαλειφθούν.

Θα προσθέσω, όµως, ότι η προσπάθεια αυτή θα πρέπει να έχει
ένα πολύ σαφή στόχο και να έχει ως τελικό προϊόν ένα πιο απο-
τελεσµατικό πλαίσιο και διαδικασία και να µην οδηγήσει σε γενι-
κευµένη χαλάρωση. Για να το πετύχουµε αυτό υπάρχουν κάποιες
συγκεκριµένες προϋποθέσεις, οι οποίες στην πράξη και στην
εφαρµογή θα αποδειχτούν.

Εδώ θα αναφερθώ σε δύο πράγµατα, τα οποία θεωρώ σηµα-
ντικά και που αναδεικνύονται από αυτήν τη ρύθµιση. Το ένα είναι
η σηµασία που αποκτά η ειδική υπηρεσία επιθεωρητών περιβάλ-
λοντος, αλλά και τα κλιµάκια ελέγχου ποιότητας περιβάλλοντος
των περιφερειών, τα οποία πρέπει να έχουν και τη στελέχωση και
την τεχνική γνώση, αλλά και την εξουσιοδότηση να µπορούν
πραγµατικά να αποτελούν ένα στεγανό ελεγκτικό µηχανισµό. 

Το δεύτερο πράγµα που αναδεικνύεται από αυτήν τη ρύθµιση
είναι η ανάγκη για πλήρη και ουσιαστική εφαρµογή της νοµοθε-
σίας για την περιβαλλοντική ευθύνη. Συνολικά, το πρώτο κεφά-
λαιο του νοµοσχεδίου που συζητάµε, αποτελεί µία πολύ
σηµαντική αλλαγή στην περιβαλλοντική πολιτική, γιατί ουσια-
στικά περνάµε από µία περίοδο όπου οι οικονοµικές δραστηριό-
τητες θεωρούνταν εν δυνάµει ένοχοι (presumed guilty) στη
νοµική ορολογία, σε µια περίοδο που θεωρούνται εν δυνάµει
αθώες (presumed innocent). Αυτό, όµως, σηµαίνει ότι χρειάζο-
νται πολύ ισχυροί µηχανισµοί και ελέγχου και απόδοσης ευθύ-
νης, διότι αν δεν υπάρχουν ουσιαστικά, έχουµε χαλάρωση.
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Σε ό,τι αφορά το θέµα των ελεγκτών περιβάλλοντος δεν θα
αναφερθώ αναλυτικά. Το έχουµε συζητήσει και υπάρχουν και
προτάσεις από την ίδια την υπηρεσία. Θα πω, όµως, για το π.δ.
148/2009 που ήδη υπάρχει για την περιβαλλοντική ευθύνη, ότι
είναι πάρα πολύ σηµαντικό να προχωρήσει η πραγµατική εφαρ-
µογή του, η οποία είναι σε εκκρεµότητα.

Και πάλι δεν θα µπω σε λεπτοµέρειες. Θα καταθέσω, όµως,
στα Πρακτικά ένα υπόµνηµα µε συγκεκριµένες αναφορές σε ση-
µεία για βελτίωση αυτού του προεδρικού διατάγµατος.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σπυρίδων Κουβέλης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Μέσα στο εν λόγω προεδρικό διάταγµα τίθεται και το θέµα της
υποχρεωτικής υπαγωγής συγκεκριµένων δραστηριοτήτων σε κα-
τάλληλο και ικανό χρηµατοοικονοµικό σύστηµα ασφάλισης απέ-
ναντι στην πρόκληση περιβαλλοντικής ζηµιάς. Είναι κάτι πάρα
πολύ σηµαντικό.

Επιτρέψτε µου εδώ να το σχολιάσω. Έχω ακούσει την επιφύ-
λαξη ότι κάτι τέτοιο θα µπορούσε να δηµιουργήσει αντικίνητρο
στην εγκατάσταση σοβαρών επενδύσεων στη χώρα µας. Εγώ θα
αντιτείνω ότι εφόσον θέλουµε να προσελκύσουµε σοβαρούς
επενδυτές και όχι τυχοδιώκτες είναι ένας πολύ καλός τρόπος για
να εξασφαλίσουµε ότι αυτοί που έρχονται, αυτοί στους οποίους
απευθυνόµαστε, θα υποστηρίζουν την πράσινη ανάπτυξη και θα
είναι έτοιµοι να εντάξουν στη λειτουργία τους διαδικασίες, τε-
χνολογίες και ελέγχους που θα περιορίζουν σηµαντικά τον κίν-
δυνο περιβαλλοντικής ζηµιάς.

Ξέρω και έχω δει ότι µέσα στο εν λόγω νοµοσχέδιο υπάρχει
ήδη µία πρόβλεψη. Νοµίζω, όµως, ότι θα πρέπει επίσης να
έχουµε στη συζήτηση κατ’ άρθρον και µία διευκρίνιση για την
άµεση προετοιµασία και διαβούλευση, ώστε να µπορεί να µπει
γρήγορα σε υλοποίηση αυτή η πρόβλεψη.

Έρχοµαι τώρα στο δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου που είναι
τα αυθαίρετα. Το είπε και ο κύριος Αναπληρωτής Υπουργός ότι
ιστορικά το θέµα των αυθαιρέτων συνδέεται µε τη µαζική συρροή
φτωχών κυρίως ανθρώπων στην Αθήνα µετά τον πόλεµο και σε
άλλα αστικά κέντρα και ουσιαστικά τότε θεµελιώθηκε στην Ελ-
λάδα το δικαίωµα στην αυθαιρεσία. Αργότερα αυτή η µεγάλη οι-
κιστική πίεση υποχώρησε αλλά το δικαίωµα παρέµεινε.

Σήµερα πια –και καλό είναι να µην κοροϊδευόµαστε- η αυθαι-
ρεσία δεν γίνεται ούτε από ανάγκη για την βιοπάλη ούτε από έλ-
λειψη στέγης. Σήµερα πια η αυθαιρεσία στη χώρα µας είναι ένα
γκρίζο σύστηµα παραγωγής υπεραξίας σε βάρος του κοινωνικού
συνόλου. Δηλαδή, όποιος χτίζει αυθαίρετα, κλέβει από το υπό-
λοιπο κοινωνικό σύνολο χώρο, τοπίο, δικαίωµα να χτίσει.

Γι’ αυτό το λόγο εγώ διαχωρίζω τη θέση µου και θεωρώ ότι
δεν µπορώ να δεχθώ ως πολιτική επιλογή τη διαβάθµιση του δι-
καιώµατος µε κοινωνικά κριτήρια. Δεν µπορεί να υπάρχει κάποιος
που δικαιούται περισσότερο από κάποιον άλλον πολίτη να αυ-
θαιρετεί.

Η ρύθµιση για τα αυθαίρετα –θέλω να είµαι δίκαιος, γιατί
έχουν ακουστεί πολλά- δεν πρέπει να απαξιώνεται χωρίς συζή-
τηση, για δύο λόγους. Ο ένας είναι ότι δεν µπορούµε να αρνού-
µαστε την πραγµατικότητα, ότι δηλαδή υπάρχουν εκατοντάδες
χιλιάδες αυθαίρετα στη χώρα µας. Το να κάνουµε ότι δεν τα βλέ-
πουµε µας έχει οδηγήσει σε αυτό που αντιµετωπίζουµε σήµερα.
Το δεύτερο, είναι η πραγµατικότητα, ότι πρακτικά είναι αδύνατον
να πει κάποιος ότι θα κατεδαφίσει εκατοντάδες χιλιάδες αυθαί-
ρετα. Αυτό ούτε σε εµφύλιο πόλεµο δεν θα γινόταν, πόσω µάλ-
λον σε µία ευνοµούµενη χώρα.

Αλλά υπάρχουν βασικές προϋποθέσεις. Κάποια αυθαίρετα
πρέπει οπωσδήποτε να κατεδαφιστούν. Είναι αυτά που είναι επι-
κίνδυνα, είναι αυτά που προσβάλλουν ή βλάπτουν το τοπίο.
Υπάρχουν µία σειρά από περιπτώσεις.

Οι αλλαγές στην πολεοδοµική νοµοθεσία που ανέφερε ο Ανα-
πληρωτής Υπουργός κ. Σηφουνάκης είναι πάρα πολύ σηµαντικές.

Και τέλος, οι δασικοί χάρτες, τα πολεοδοµικά και χωροταξικά
σχέδια και ο ουσιαστικός σχεδιασµός για την ανάπτυξη του οικι-
στικού αποθέµατος έχουν πάρα πολύ µεγάλη σηµασία, ώστε να
δίνεται η συντεταγµένη πολεοδοµική διέξοδος, γιατί αν δεν δί-

νεται αυτή, εκ των πραγµάτων οδηγούµαστε στην αυθαιρεσία.
Θεωρώ ότι η πρόβλεψη για ολοκλήρωση των Γενικών Πολεο-

δοµικών Σχεδίων και των ΣΧΟΟΑΠ είναι πάρα πολύ σηµαντική.
Όµως, προσθέτω ότι χρειάζεται ένα χρονοδιάγραµµα και προε-
δρικά διατάγµατα για να µην ξεκινήσει η επεξεργασία το δέκατο
ένατο έτος από τα είκοσι.

Η µεγάλη ερώτηση που µένει είναι αν µε αυτήν τη ρύθµιση εξα-
σφαλίζεται το τέλος της εποχής των αυθαιρέτων. Είδα στο νο-
µοσχέδιο την απαγόρευση µεταβίβασης κτηρίων. Η προσωπική
µου γνώµη είναι ότι δεν είναι καθόλου σίγουρο ότι µε αυτό µόνο
το µέτρο θα µπορέσουµε να έχουµε ένα ικανό ανάχωµα που θα
σταµατήσει τη δηµιουργία µίας νέας γενιάς αυθαιρέτων. Το λέω
αυτό, γιατί πιστεύω ότι χρειάζονται µέτρα που πάνε πέρα και
πάνω από το ρυθµιστικό πλαίσιο και την αστυνόµευση. Η εµπει-
ρία λέει ότι οι µηχανισµοί αυτοί είναι απαραίτητοι, αλλά πολύ
συχνά είναι τρωτοί από «παραθυράκια», από µηχανισµούς, κοι-
νωνικούς εκβιασµούς κ.λπ..

Εδώ επιτρέψτε µου να κάνω µία συγκεκριµένη αναφορά στο
άρθρο 26 παράγραφος 4. Υπάρχει ήδη πρόβλεψη βάσει αυτής
της παραγράφου που λέει ότι αυτά που έχουν γίνει παράνοµα
σε κτήρια που έχουν οικοδοµική άδεια δεν επηρεάζουν τη δυνα-
τότητα µετάβασης και τη σύνδεση µε δίκτυα. Αυτό, όµως, είναι
ένα τεράστιο «παράθυρο». Είναι ήδη κάτι το οποίο υποσκάπτει
το συνολικό σκεπτικό και νοµίζω ότι πρέπει να το ξαναδούµε.

Θα συµφωνήσω µε την πρόταση που έκανε ο συνάδελφός µου
κ. Κουσελάς, την οποία είχα διατυπώσει και εγώ, ότι η άδεια ανέ-
γερσης κάθε κτηρίου θα πρέπει να αναρτάται σε έναν ιστότοπο
για να µπορεί και ο κάθε πολίτης να βλέπει αν αυτό που ανεγεί-
ρεται στη γειτονιά του είναι νόµιµο ή παράνοµο, κερδίζοντας έτσι
τον πολίτη µε το µέρος µας: να µπορεί ο ίδιος να κινητοποιήσει
τους ελεγκτικούς µηχανισµούς.

Δεύτερον, είχα διατυπώσει µια πρόταση γενικότερη: αν δεν
επιλέξουµε τη συνολική απαγόρευση, να υπάρχει ένας τρόπος
να παίρνουµε πίσω αυτήν τη δηµιουργούµενη υπεραξία από τα
αυθαίρετα. Είναι θέµα κρίσης. Εγώ θα επιµείνω σε αυτήν την
πρόταση, αλλά νοµίζω ότι ούτως ή άλλως πρέπει να είµαστε
πάρα πολύ σαφείς στο πώς εφαρµόζεται κατά γράµµα µία τέτοια
διαδικασία.

Κλείνω, φίλε Υπουργέ και αγαπητοί συνάδελφοι, λέγοντας ότι
πιστεύω πως υπάρχουν και χρονικά και πολιτικά περιθώρια να
ενισχυθεί αυτή η ρύθµιση κυρίως στο µέρος που αφορά στην
απάλειψη του φαινοµένου της αυθαίρετης δόµησης.

Πιστεύω ότι είναι ευκαιρία πραγµατικά να πάµε την Ελλάδα -
και συµφωνώ µαζί σου, φίλε Νίκο- µετά από µία µακρά περίοδο
τριτοκοσµικής πολεοδοµικής ιστορίας σε µια καινούργια σελίδα
ανάπτυξης, που σέβεται το περιβάλλον και τα κοινά αγαθά. Είναι
σηµαντικό αυτή η ευκαιρία να µην εκφυλιστεί σε µια εισπρακτική
πρακτική. Το λέω αυτό, γιατί πιστεύω πραγµατικά, και είναι από
τις βασικές µου αρχές αυτή, ότι η έξοδος από την κρίση και η
νέα πορεία της χώρας είναι µία µακροχρόνια υπόθεση και δεν
πρέπει να γίνει µε ανεµοµαζώµατα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Βου-
λευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Σπύρος Γαληνός.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΓΑΛΗΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Όλοι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλουµε να αποτρέψουµε

τη δηµιουργία µιας νέας γενιάς αυθαιρέτων, να δώσουµε λύση
στο υφιστάµενο πρόβληµα και να καταστήσουµε τις υπάρχουσες
χρονοβόρες και αναποτελεσµατικές διαδικασίες λειτουργικές και
αποτελεσµατικές. Όλοι θέλουµε να διαφυλάξουµε το περιβάλλον
και την ποιότητα ζωής. Αρκετά από όσα περιέχει το παρόν νοµο-
σχέδιο θα µπορούσαν να κριθούν και κρίνονται θετικά. Υπάρ-
χουν, όµως και ορισµένες προβληµατικές πλευρές.

Ήθελα να αναφερθώ, κύριε Υπουργέ, σε κάτι που άκουσα στο
ραδιόφωνο πριν από λίγες ώρες και νοµίζω ότι πρέπει να το ανα-
φέρω. Ήταν µία συζήτηση που αφορούσε την κατάσταση στην
οικονοµία µας και ένας από τους ακροατές που πήρε τηλέφωνο
είπε: «Αν θες να δεις πού είναι τα λεφτά, ανέβα στον Αϊ-Γιάννη
και θα δεις, ότι εκεί πριν από λίγο υπήρχε δάσος, τώρα βίλες να
κατεβαίνουν µέχρι τη θάλασσα». Αυτό µου έκανε πολύ µεγάλη
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εντύπωση, αν και δεν ξέρω πού είναι ο Αϊ-Γιάννης. Είναι µέσα
στον προβληµατισµό που αναπτύσσεται για το πώς θα νοµιµο-
ποιήσουµε κάποια αυθαίρετα, κάποιες εγκληµατικές αυθαιρε-
σίες, όπως αυτές που πριν από λίγο ανέφερα και δεν ξέρω ποια
είναι η πρόνοια που θα λάβει το Υπουργείο, ώστε αυτοί οι άν-
θρωποι να πληρώσουν και να τιµωρηθούν.

Δεν θα µακρηγορήσω, απλά θέλω να σταθώ σε ορισµένα ζη-
τήµατα που χρήζουν αντιµετώπισης σ’ αυτό το νοµοσχέδιο. Κρί-
νεται ένας νόµος αντισυνταγµατικός, όχι αυτός, αλλά ένας άλλος
νόµος. Για παράδειγµα, η µεταφορά του συντελεστή δόµησης
κρίνεται αντισυνταγµατική. Αυτόµατα, όποιο κτήριο έγινε µε
βάση αυτό το νόµο θεωρείται και αυθαίρετο και ο νοµοταγής πο-
λίτης, που ακολούθησε το νόµο κατά γράµµα, βρίσκεται ξαφνικά
φορτωµένος µε ένα αυθαίρετο. Με υπαιτιότητα της διοικήσεως
βρίσκεται σήµερα στην ίδια µοίρα µε το συνειδητό παραβάτη.
Θυµατοποιούνται έτσι οι νοµοταγείς πολίτες απλά και µόνο
επειδή δεν είχαν τις µαντικές ικανότητες για να προβλέψουν ότι
ο νόµος κάποια στιγµή θα κριθεί αντισυνταγµατικός.

Είναι προφανές ότι αυθαίρετα κτίσµατα που βρίσκονται εντός
ρυµοτοµικών σχεδίων και έχουν ανεγερθεί µε νόµιµη οικοδοµική
άδεια πρέπει αυτοµάτως να νοµιµοποιούνται, εφόσον δεν υπερ-
βαίνουν τους όρους δόµησης που ίσχυαν για το συγκεκριµένο
ακίνητο κατά το χρόνο ανέγερσής του, όπως αυτοί προκύπτουν
από το θεωρηµένο τοπογραφικό διάγραµµα της οικοδοµικής
αδείας.

Θα ήθελα να περάσω σε ένα άλλο ζήτηµα που είναι σηµαντικό
όχι µόνο για το Νοµό της Λέσβου, αλλά και για ολόκληρο το βό-
ρειο Αιγαίο. Με το άρθρο 23, έτσι όπως είναι τώρα, η Λέσβος
πρακτικά εξαιρείται από τη δυνατότητα τακτοποίησης των υφι-
σταµένων αυθαιρέτων. Τα 3/4 της πόλης της Μυτιλήνης, αλλά
και πληθώρα παραδοσιακών οικισµών στη Λέσβο, στη Λήµνο και
σε όλο το βόρειο Αιγαίο δεν θα µπορέσουν να τακτοποιήσουν τις
υπερβάσεις, µε ό,τι βέβαια αυτό συνεπάγεται µετά την εφαρµογή
της παραγράφου 4 του άρθρου 23. Έτσι, κατά την άποψή µου,
καταδικάζετε, τιµωρείτε, ζωντανούς, δυναµικούς οικισµούς στον
αφανισµό.

Προσοχή βέβαια! Δεν ζητάµε παρέµβαση στην αρχαιολογική
ζώνη Α’, όπου βέβαια υπάρχει µία απόλυτη απαγόρευση ούτε βέ-
βαια υπάρχουν -και το γνωρίζετε- στη Λέσβο οι αυθαίρετες βίλες
της Μυκόνου και της Χαλκιδικής, φαινόµενα απότοκα µιας έντο-
νης και άναρχης τουριστικής ανάπτυξης που ουδέποτε στην πε-
ριοχή µας γνωρίσαµε. Οι αυθαίρετες κατασκευές στη Λέσβο και
στη Λήµνο είναι κατά κύριο λόγο µικρής έκτασης και σηµασίας,
αλλά λειτουργικά αναγκαίες για τα ακίνητα στα οποία έχουν συ-
ντελεστεί.

Αυτό που ζητάµε, αυτό που ζητάει η κοινωνία της Λέσβου,
αυτό που ζητούν οι δηµοτικές αρχές και οι θεσµικοί φορείς, αυτό
που ζητάει το Τµήµα Βορειοανατολικού Αιγαίου του Τεχνικού
Επιµελητηρίου είναι να γίνει µία µικρή τροποποίηση, ώστε να µη
µετατραπεί αυτό το νοµοσχέδιο σε αγχόνη για το νησιωτικό και
ακριτικό ελληνισµό στο βόρειο Αιγαίο.

Στους αρχαιολογικούς χώρους που εντάσσονται στη ζώνη Β’,
καθώς και στους παραδοσιακούς οικισµούς, στους οποίους επι-
τρέπεται κατά το χρόνο υποβολής του αιτήµατος τακτοποίησης
η υπό όρους ανέγερση κτισµάτων, να επιτρέπεται και η τακτο-
ποίησή τους, µετά από έγκριση βέβαια των αρµοδίων συµβου-
λίων του Υπουργείου Πολιτισµού ή αντίστοιχα, των επιτροπών
του Υπουργείου Περιβάλλοντος.

Επίσης, σηµαντική είναι η τακτοποίηση των λιµενικών εγκατα-
στάσεων. Πρόκειται για λιµενικές εγκαταστάσεις που κατασκευ-
άστηκαν µε την έγκριση των αρµοδίων φορέων. Πολλές εξ αυτών
σήµερα βρίσκονται εντός αρχαιολογικών χώρων, η ανακήρυξη
των οποίων έγινε µεταγενέστερα από την κατασκευή του λιµένα.
Ο λιµένας Μυτιλήνης, του Σιγρίου, του Αγίου Ευστρατίου είναι
στους λιµένες που αναφέρουµε. Έως σήµερα είναι αδύνατη η
κατασκευή νέων επεκτάσεων και η ενίσχυση των υφισταµένων
λιµενικών εγκαταστάσεων. Αυτή η κατάσταση απειλεί ευθέως την
ένταξη σηµαντικών λιµενικών έργων στο ΕΣΠΑ. Η αντιµετώπισή
της θα είναι ένα ευπρόσδεκτο βήµα προς την αναπτυξιακή πο-
ρεία των νησιών µας.

Τελειώνοντας, θα ήθελα να πω ότι εµείς ψηφίζουµε επί της

αρχής το νοµοσχέδιο και θα ήθελα να σας καταθέσω την πρό-
ταση την οποία πιστεύω ότι έχετε -ασφαλώς και εσείς την έχετε-
µε θέµα «Ρύθµιση Αυθαιρέτων», του Τεχνικού Επιµελητηρίου Ελ-
λάδας - Τµήµα Βορειοανατολικού Αιγαίου, όπως και µια πρόταση
τροποποίησης του νόµου που έχει σχέση µε την τακτοποίηση
των κτισµάτων που πριν από λίγο, στην αρχή της οµιλίας µου,
σας ανέφερα. Πρόκειται για κτίσµατα τα οποία κτίστηκαν µε κα-
νονική οικοδοµική άδεια και στη συνέχεια, αλλάζοντας ή κρινό-
µενος ο νόµος ως αντισυνταγµατικός, κρίθηκαν αυτά τα κτίσµατα
ως αυθαίρετα. Τα καταθέτω για τα Πρακτικά και περιµένω τις κι-
νήσεις σας.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σπυρίδων Γαληνός καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκο-
νται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο κ. Ση-

φουνάκης, Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας
και Κλιµατικής Αλλαγής.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ίσως, δεν
έγινε αντιληπτό από το συνάδελφο, τον κ. Γαληνό, ότι η Βουλή
νοµοθετεί. Όπως είπα και στην πρωτολογία µου, η Εκτελεστική
Εξουσία προτείνει στη Βουλή, η Βουλή αποδέχεται ή απορρίπτει
ή εν µέρει αποδέχεται. Αλλά, ταυτόχρονα, υπάρχει και µία άλλη
διακριτή εξουσία, η οποία λέγεται δικαιοσύνη και λέγεται Συµ-
βούλιο της Επικρατείας. 

Το Συµβούλιο της Επικρατείας σε τέσσερις περιπτώσεις, που
αφορά κτίσµατα που καταλαµβάνουν δηµόσιους χώρους, κτί-
σµατα που είναι µέσα σε δάση, κτίσµατα που είναι στον αιγιαλό
και σε παραλία και κτίσµατα αυθαίρετα –εννοείται- σε παραδο-
σιακούς οικισµούς, δεν µπορούν να υπαχθούν.

Εσείς ζητάτε να γράψουµε στα παλαιότερα των υποδηµάτων
µας το Συµβούλιο της Επικρατείας σ’ αυτές τις τέσσερις περι-
πτώσεις; 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΓΑΛΗΝΟΣ: Κύριε Υπουργέ...
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-

βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Αν το εννοείτε,
να µας το πείτε για να καταγραφεί και στα Πρακτικά. Δεν µπο-
ρούµε να δηµαγωγούµε.

Θα πείτε: «Αυτό που λέει το Συµβούλιο της Επικρατείας να το
καταργήσουµε, που λέει ότι αυθαίρετα σε παραδοσιακούς οικι-
σµούς, δάση, αιγιαλούς, παραλίες και δηµόσιους χώρους πρέπει
να εξαιρούνται».

Όσον αφορά τις αυθαίρετες κατασκευές στα λιµάνια, πράγ-
µατι, βρισκόµαστε σε συνεργασία µε το Υπουργείο Υποδοµών,
επειδή δεν είναι µόνο στο Αιγαίο, αλλά είναι σε όλη την Ελλάδα.
Η συντριπτική πλειοψηφία, δυστυχώς, των λιµενικών εγκαταστά-
σεων έγινε από τους δηµόσιους φορείς είτε από λιµενικά ταµεία
είτε από Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης, σε µία εποχή που
δεν εκδίδονταν και  άδειες. Και, βεβαίως, δεν µπορεί να έχουν
επιπτώσεις σε έργα του ΕΣΠΑ. Θα έχουν επιπτώσεις σε έργα του
ΕΣΠΑ, εάν δεν υπάρξει αυτή η αλλαγή. Αυτήν την αλλαγή πράγ-
µατι την κάνουµε. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΓΑΛΗΝΟΣ: Θα µπορούσα, κύριε Πρόεδρε, να έχω
το λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Επειδή προκληθήκατε
να πείτε τη θέση σας, σας δίνω το λόγο για ένα λεπτό.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΓΑΛΗΝΟΣ: Δεν προκλήθηκα από τον κύριο
Υπουργό, απλώς ερωτήθηκα.

Κύριε Υπουργέ, ήµουν συγκεκριµένος στις προτάσεις που κα-
τέθεσα. Τις κατέθεσα και εγγράφως, ακριβώς για να µη γίνει καµ-
µία παρεξήγηση στα όσα αναφέρθηκα. 

Κατ’ αρχάς ως προς τα δάση, σας είπα αυτό που άκουσα και
στο ραδιόφωνο και ζήτησα ακριβώς γι’ αυτές τις περιπτώσεις να
είναι πολύ αυστηρή η νοµοθεσία και οι κυρώσεις, οι οποίες πρέ-
πει να προβλέπονται.

Ως προς τις αποφάσεις του δικαστηρίου ή των δικαστηρίων,
ασφαλώς και δεν πρότεινα εγώ να γραφτούν στα παλαιότερα
των υποδηµάτων µας. Αυτό το οποίο ανέφερα και είπα -και
θεωρώ ότι είναι δίκαιο και κάθε νοήµων άνθρωπος µπορεί να το
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αντιληφθεί και να δώσει και την απάντηση και τη λύση του- είναι
για περιπτώσεις, όπου προϋπήρχε νοµοθεσία, η οποία επέτρεπε
στον πολίτη να εκδώσει οικοδοµική άδεια και νόµιµα να ανεγείρει
κτίσµα, όταν στη συνέχεια αυτός ο νόµος κρίνεται ότι είναι αντι-
συνταγµατικός και παράνοµος, αυτοί οι πολίτες τώρα να δικαιω-
θούν. 

Ο πολίτης δεν φταίει τίποτα για το αν η διοίκηση έκανε λάθος
και έβγαλε ένα νόµο. Ο πολίτης έχτισε –επαναλαµβάνω- µε νό-
µιµη οικοδοµική άδεια. Αυτός ο πολίτης δεν πρέπει να τιµωρείται
και αλλοίµονο αν τον αφήνουµε να τιµωρείται, έστω και αν αυτή
η απόφαση είναι καθ’ όλα σεβαστή. Βεβαίως, είναι σεβαστές οι
αποφάσεις των δικαστηρίων, αλλά ο πολίτης δεν φταίει. Ο πολί-
της που δεν φταίει τιµωρείται; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Αυτές οι πε-
ριπτώσεις καλύπτονται.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΓΑΛΗΝΟΣ: Σας έχω κάνει την πρόταση τροποποί-
ησης. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Καλύπτονται
αυτές οι περιπτώσεις. Δεν καλύπτονται οι άλλες. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΓΑΛΗΝΟΣ: Τότε, πολύ ωραία! Είναι η πρόταση
που κατέθεσα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Βου-
λευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Παναγιώτης Ρήγας.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  µε πρωτοβουλία της Κυβέρνη-

σης και µε ευρεία συναίνεση -απ’ ό,τι φαίνεται να διαµορφώνεται
µέσα στη Βουλή- ρυθµίζονται µε τρόπο σύγχρονο, ρεαλιστικό,
αντικειµενικό και αποτελεσµατικό δύο θέµατα: Το ένα είναι αυτό
της περιβαλλοντικής αδειοδότησης και το άλλο της τακτοποίη-
σης των αυθαιρέτων.

Είναι γεγονός αναµφισβήτητο ότι η περιβαλλοντική αδειοδό-
τηση για ιδιωτικά και δηµόσια έργα είχε αποτελέσει για την πα-
τρίδα µας µείζον ζήτηµα γραφειοκρατικό, αντιαναπτυξιακό, που
ουσιαστικά δεν προστάτευε το περιβάλλον, µε αποτέλεσµα να
έχουµε ένα πλήθος περιβαλλοντικών µελετών και ένα τεράστιο
έλλειµµα όσον αφορά την προστασία του περιβάλλοντος και την
πρόοδο έργων υποδοµής και ανάπτυξης.

Είναι χαρακτηριστικό ότι στην Ελλάδα είχαµε φθάσει σε  υπερ-
βολές, οι οποίες ουσιαστικά αποτύπωναν την πραγµατικότητα.
Για να φυτέψεις ένα µαρούλι έπρεπε να κάνεις περιβαλλοντική
µελέτη. Όσοι έχουν ασκήσει διοίκηση, θα ξέρουν ότι πολλές από
αυτές είναι και ήταν φωτοτυπίες, στις περισσότερες των οποίων
οι µελετητές ξεχνούσαν να αλλάξουν και να διαφοροποιήσουν
ακόµα και το όνοµα του προηγούµενου έργου, για το οποίο είχαν
εκπονήσει τη συγκεκριµένη µελέτη, την οποία επανακατέθεταν
σε ένα επόµενο έργο.

Αυτά όλα δείχνουν τη φαιδρότητα, την επιπολαιότητα και την
έλλειψη σοβαρότητας, µε την οποία πολλές φορές λειτούργησε
µέχρι σήµερα η Δηµόσια Διοίκηση. 

Γίνεται, λοιπόν, µία πολύ ουσιαστική προσπάθεια για να περιο-
ριστούµε σε εκείνες τις περιβαλλοντικές εγκρίσεις και αδειοδο-
τήσεις, που µε βάση το κοινοτικό κεκτηµένο επιβάλλονται και
προστατεύουν ουσιαστικά το περιβάλλον, αλλά κυρίως για να
δώσουµε µία απάντηση στο τεράστιο πρόβληµα που αντιµετω-
πίζει σήµερα και το δηµόσιο και ο ιδιωτικός τοµέας, όταν απο-
πειράται –γιατί περί απόπειρας πρόκειται τις περισσότερες
φορές- να υλοποιήσει ένα αναπτυξιακό έργο.

Είναι γεγονός ότι αν ρωτήσουµε κάποιον επενδυτή Έλληνα ή
ξένο –σοβαρό επενδυτή, δεν αναφέροµαι σ’ αυτούς τους κρατι-
κοδίαιτους, οι οποίοι έβρισκαν χιλιάδες τρόπους να επιβιώνουν
µε όλη αυτήν τη γραφειοκρατία- να µας πει ποιο είναι το σοβα-
ρότερο πρόβληµα που τον αποτρέπει να επενδύσει στην Ελλάδα,
είναι προφανές ότι και τη φορολογία και τα άλλα αντικίνητρα θα
τα αφήσει σε δεύτερη µοίρα και θα βάλει σε πρώτη µοίρα την τε-
ράστια γραφειοκρατία των αδειοδοτήσεων και, κυρίως, των πε-
ριβαλλοντικών αδειοδοτήσεων.

Άρα πολύ σωστά υπάρχει αυτή η πρωτοβουλία της σύντµησης
των προθεσµιών, του περιορισµού των έργων, που χρειάζονται
περιβαλλοντική αδειοδότηση, αρκεί να µην  υπάρξουν τα εξής,

που παρατηρούνται συχνά µετά την ψήφιση ενός νόµου, που θε-
ωρητικά και από πλευράς προθέσεων είναι πάρα πολύ καλός,
αλλά στην εφαρµογή, εφόσον δεν παρακολουθείται, φθάνει να
µένει ανενεργός: 

Εάν οι προθεσµίες καταντήσουν να είναι αποδεσµευτικές ή εν-
δεικτικές, θα έχουµε την πρώτη αποτυχία. Εάν οι υπηρεσίες, επι-
καλούµενες έλλειψη προσωπικού, στην πράξη δηµιουργούν
ακύρωση του συγκεκριµένου νόµου και δεν ελέγχονται γι’ αυτό
και τρίτον, αν στις µονοπρόσωπες κυρίως υπηρεσίες των περι-
φερειακών θεσµών ο µοναδικός υπάλληλος είναι και ο «θεός»-
ελεγκτής και αποφασίζων για το ζήτηµα, είναι γεγονός ότι θα
έχουµε πολλά προβλήµατα στην εφαρµογή του νόµου.

Άρα θα πρέπει µε πολύ µεγάλη προσοχή όλες οι δικλίδες
ασφαλείας, είτε αφορούν προθεσµίες είτε αφορούν τον έλεγχο
και την πειθαρχική τιµωρία όλων αυτών που δεν εφαρµόζουν το
νόµο, θα πρέπει να ελεγχθούν µε πολύ µεγάλη προσοχή.

Όσον αφορά το ζήτηµα των αυθαιρέτων, εδώ αντιµετωπίζεται
το ζήτηµα µε πολύ µεγάλο –θα έλεγα- ρεαλισµό. Δεν µπορεί να
είµαστε καθόλου περήφανοι σαν πολιτικό σύστηµα, σαν Βουλευ-
τές, γιατί για µια ακόµη φορά ερχόµαστε να αντιµετωπίσουµε µία
νέα γενιά αυθαιρέτων, όταν πριν από λίγα χρόνια ορκιζόµασταν
όλοι ότι θα ήταν η τελευταία φορά που θα κάναµε κάτι τέτοιο. 

Δυστυχώς, οι δικές µας αδυναµίες, η έλλειψη πολιτικού θάρ-
ρους οδήγησαν στο να βρισκόµαστε σήµερα αντιµέτωποι µε ένα
φαινόµενο, το οποίο οφείλουµε να το αντιµετωπίσουµε. Θεωρώ,
ότι αντιµετωπίζεται µε τον πιο ρεαλιστικό και αποτελεσµατικό
τρόπο και για να αντιµετωπιστεί ένα πρόβληµα υπαρκτό, το
οποίο δεν µπορεί να λυθεί µε άλλο τρόπο. Είναι ουτοπικό να ισχυ-
ρίζεται κάποιος ότι αυτό το ένα εκατοµµύριο αυθαίρετα κτήρια
ή κτήρια που έχουν αλλάξει χρήση θα κατεδαφιστούν. Άρα θα
πρέπει να δοθεί µία λύση. 

Οφείλουµε, όµως, να προσέξουµε λίγο τα πρόστιµα και να
υπάρξει ακόµη µεγαλύτερη διαφοροποίηση όσον αφορά τις κοι-
νωνικές εκείνες οµάδες, οι οποίες αντικειµενικά αδυνατούν να
πληρώσουν στη συγκεκριµένη προθεσµία ένα τόσο µεγάλο πρό-
στιµο και να αυξήσουµε τα πρόστιµα, τα οποία θα επιβληθούν
κυρίως σε παρανοµήσαντες, οι οποίοι έχουν και τη δυνατότητα
και, βεβαίως, παρανόµησαν σε περιοχή, η οποία απαιτεί ακόµα
πιο υψηλά πρόστιµα.

Τελειώνω, µολονότι θα πρέπει να αναφερθούµε και επί των άρ-
θρων και θέλω να αναφερθώ σε αυτό που και άλλοι συνάδελφοι
αναφέρθηκαν, κυρίως στα ζητήµατα των παραδοσιακών οικι-
σµών, µε δεδοµένο ότι είναι σωστό αυτό που είπε ο κύριος
Υπουργός ότι υπάρχει µια απόφαση του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας, η οποία µας θέτει εµπόδια. 

Το ερώτηµα είναι το εξής: Εάν δεν αντιµετωπίσουµε το πρό-
βληµα µε πολύ αυστηρούς όρους, τους οποίους θα τους δούµε,
τι θα γίνει, λοιπόν; Θα µπούµε στους παραδοσιακούς οικισµούς
και θα προχωρήσουµε στις επαναφορές, στις κατεδαφίσεις, αν
υπάρχουν βέβαια αυθαίρετα κτίσµατα; Είµαστε αποφασισµένοι
να το κάνουµε; Να το κάνουµε και βεβαίως να προσυπογρά-
ψουµε. 

Εάν, όµως, είναι στους παραδοσιακούς οικισµούς εκεί που
υπάρχουν κάποιες αλλαγές όψης, εκεί που υπάρχουν σηµειακές
αλλαγές σε κάποια αρχιτεκτονικά στοιχεία του κτηρίου και βε-
βαίως αυτά θα πρέπει να τα χαρακτηρίσουµε µε ακρίβεια, έτσι
ώστε να µη νοµιµοποιήσουµε ολόκληρες κατασκευές αυθαίρε-
τες, αλλά, εν πάση περιπτώσει, βάζοντας κάποιες αυστηρές δι-
κλίδες ασφαλείας, τουλάχιστον να βελτιώσουµε την εικόνα των
παραδοσιακών οικισµών, αυτό να το κάνουµε. Διότι εάν τους
αφήσουµε απέξω και δεν πρόκειται να παρέµβει το κράτος για
να αποκαταστήσει την αυθαιρεσία και βέβαια αυτοί που έχουν
αυθαιρετήσει δεν πρόκειται, ίσως για πάρα πολλά χρόνια, να
υποστούν οποιαδήποτε τιµωρία. 

Θα πρέπει, λοιπόν, να το λήξουµε αυτό το ζήτηµα είτε δηλώ-
νοντας κατηγορηµατικά ότι οι παραδοσιακοί οικισµοί πάση θυσία
θα αποκατασταθούν όπως πρέπει και αυτό θα παρθεί ως από-
φαση και θα υλοποιηθεί ή διαφορετικά, αν τους αφήσουµε έτσι
και δεν τους αγγίξουµε, θα διαιωνίσουµε ένα πρόβληµα το οποίο
θα υπάρχει για πάρα πολλά χρόνια ακόµα και δεν θα τιµωρούνται
και αυτοί που έχουν προβεί στην παρανοµία.
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Τελειώνω µε ένα ακόµα θέµα στο οποίο απάντησε ο Υπουργός,
απλώς θεωρώ ότι πρέπει να συντµηθούν οι χρόνοι. Και το ζήτηµα
των περιβαλλοντικών αδειοδοτήσεων και το θέµα της τακτοποί-
ησης των αυθαιρέτων είναι απόλυτα συνυφασµένο και πολλές
φορές αυτά τα προβλήµατα είναι παράγωγα της έλλειψης των
χωροταξικών, των πολεοδοµικών και των άλλων µελετών που
πρέπει να ολοκληρωθούν. Εάν, λοιπόν, δεν ολοκληρώσουµε το
συντοµότερο δυνατό όλες αυτές τις µελέτες, οι οποίες χρονο-
τριβούν τόσα πολλά χρόνια, είναι παραπάνω από βέβαιο ότι και
το ζήτηµα των περιβαλλοντικών αδειοδοτήσεων, αλλά και το
θέµα της τακτοποίησης των αυθαιρέτων δεν θα βρει την τελική
του λύση. 

Από την πλευρά του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος
ψηφίζουµε θετικά επί της αρχής του νοµοσχεδίου, θεωρώντας
ότι είναι µια πολύ-πολύ σοβαρή αντιµετώπιση των δυο θεµάτων
που πραγµατεύεται το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Βου-

λευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Χρήστος Μαγκούφης.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΓΚΟΥΦΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το

παρόν νοµοσχέδιο το ΥΠΕΚΑ επιχειρεί µια διττή νοµοθετική τοµή
που αφορά αφ’ ενός στον τρόπο περιβαλλοντικής αδειοδότησης
έργων και δραστηριοτήτων, στο σύστηµα περιβαλλοντικών ελέγ-
χων µε στόχο την ουσιαστική προστασία του περιβάλλοντος, στη
µείωση του απαιτούµενου χρόνου της διαδικασίας και του αριθ-
µού των έργων που απαιτούν περιβαλλοντική αδειοδότηση και
αφ’ ετέρου, στην αντιµετώπιση της αυθαίρετης δόµησης µε πα-
ράλληλη αποκατάσταση του περιβαλλοντικού ισοζυγίου στις υφι-
στάµενες πολεοδοµικές υπερβάσεις που πρέπει να αντιµε-
τωπιστούν µε ρεαλισµό. 

Σχετικά µε το πρώτο θέµα περιβαλλοντικής αδειοδότησης
έργων και δραστηριοτήτων, το νοµοσχέδιο στοχεύει στη δρα-
στική απλοποίηση και µείωση του χρόνου ολοκλήρωσης της δια-
δικασίας της περιβαλλοντικής αδειοδότησης διασφαλίζοντας
ταυτόχρονα την ουσιαστική και αποτελεσµατική προστασία του
περιβάλλοντος. 

Προς τούτο εισάγονται οι διαδικασίες που διασφαλίζουν την
καταπολέµηση της γραφειοκρατίας µε µείωση του διοικητικού
φόρτου και εξάλειψη διπλών αδειοδοτήσεων και επικαλύψεων,
την καλύτερη ποιότητα περιβαλλοντικών όρων και την µεγαλύ-
τερη ασφάλεια δικαίου, τη βελτίωση της ποιότητας των µελετών
που θα υπακούν σε προδιαγραφές ανά είδος έργου και κατηγο-
ρίας µελέτης και την αναµόρφωση και ενδυνάµωση του συστή-
µατος των περιβαλλοντικών ελέγχων. 

Στόχος του ΥΠΕΚΑ είναι η ουσιαστική τήρηση των περιβαλλο-
ντικών όρων που αφορούν το έργο καθ’ όλη τη διάρκεια της ζωής
του και όχι η γραφειοκρατική διαδικασία έγκρισης του φακέλου
που αφορά το ίδιο το έργο. 

Η υφιστάµενη κατάσταση είναι τραγική και τούτο διότι η περι-
βαλλοντική αδειοδότηση συνοδεύεται από τις πλέον χρονοβόρες
διαδικασίες για την αδειοδότηση έργων και δραστηριοτήτων. Η
αδειοδότηση σήµερα περιορίζεται κυρίως, σε τυπικότητες και η
αίσθηση που δηµιουργείται στο κοινωνικό σύνολο είναι ότι ο στό-
χος της περιβαλλοντικής προστασίας όχι µόνο δεν διασφαλίζε-
ται, αλλά στην πράξη καθίσταται αδύνατος ο έλεγχος της
τήρησης των περιβαλλοντικών όρων και της νοµοθεσίας. 

Ο σηµερινός τρόπος έκδοσης αδειών είναι µελετητοκεντρικός
και εστιάζει στη δηµιουργία περίπλοκων διαδικασιών µε πλη-
θώρα γνωµοδοτήσεων και υπογραφών. Έτσι, αντί της ουσίας,
έχουµε µόνο την τυπική, την τάχα εξασφάλιση της προστασίας
του περιβάλλοντος και τη διάχυση της ευθύνης σε περισσότε-
ρους που οδηγεί στην αναποτελεσµατικότητα των ελέγχων και
στην αναίρεση των ευθυνών. Σήµερα, η αυστηρότητα του κρά-
τους εξαντλείται στο θεωρητικό και τυπικό, πριν την εκτέλεση
του έργου, έλεγχο των περιβαλλοντικών επιπτώσεων και παρα-
βλέπει τον ουσιαστικό έλεγχο κατά τη διάρκεια κατασκευής του
έργου, που πολλάκις αγνοεί την προστασία του περιβάλλοντος. 

Τα στοιχεία που συνηγορούν ότι ο τρόπος αδειοδότησης είναι
µελετητοκεντρικός και οι επενδυτές βρίσκονται στην οµηρία της
γραφειοκρατίας και των µελετητών είναι καταλυτικά. Απόδειξη
αποτελεί ότι στη χώρα µας σήµερα το σύνολο των φακέλων πε-

ριβαλλοντικής αδειοδότησης, που ενίοτε είναι υπερβολικές, τυ-
πολατρικές και άχρηστες, ξεπερνάει τις είκοσι µία χιλιάδες πε-
ντακόσιες ανά έτος, όταν για την Αυστρία είναι µόλις είκοσι
τρεις, για τη Φινλανδία τριάντα οκτώ και την Ουγγαρία εκατόν
πενήντα δύο.

Αποτελεί νεολογικό παραλογισµό, λόγου χάριν, η προϋπόθεση
εκπόνησης µελέτης των περιβαλλοντικών επιπτώσεων για την το-
ποθέτηση ενός αγωγού ύδρευσης σε βάθος ενός µέτρου εντός
ή εκτός οικισµών, αντί της ύπαρξης υδραυλικής µελέτης, που
είναι χρήσιµη και αναγκαία για την εκτέλεση του έργου. 

Σε σύγκριση µε άλλες χώρες, στη βάση του ετήσιου αριθµού
µελετών η διαφορά καθίσταται εµφανέστερ, καθ’ ότι, όταν στην
Ελλάδα έχουµε χίλιους εννιακόσιους δύο φακέλους ανά ένα εκα-
τοµµύριο κατοίκους, ο αντίστοιχος αριθµός φακέλων είναι για
την Αυστρία τρεις, τη Φινλανδία επτά, τη Γερµανία δώδεκα, την
Ουγγαρία δεκαπέντε, το Βέλγιο δεκαεπτά και τη Γαλλία εξήντα.
Αυτά τα στοιχεία αποδεικνύουν περίτρανα το µέγεθος της ελλη-
νικής γραφειοκρατίας και το µπλοκάρισµα της ανάπτυξης στην
Ελλάδα που αποτελεί, όµως, αναγκαιότητα πρώτου µεγέθους.

Υπό αυτήν την έννοια, οι νέες ρυθµίσεις του ΥΠΕΚΑ µε το νο-
µοθετικό πλαίσιο που θα καταστεί λειτουργικό εντός του Σεπτεµ-
βρίου, απελευθερώνουν τους πολίτες και τους επενδυτές από το
βραχνά της γραφειοκρατίας καθ’ ότι οι ρυθµίσεις θα οδηγήσουν
τουλάχιστον στον υποδεκαπλασιασµό των µελετών που απαιτού-
νται σήµερα. 

Με τις προτεινόµενες ρυθµίσεις απαλλάσσονται από τη διαδι-
κασία των µελετών περιβαλλοντικών επιπτώσεων, έργα και δρα-
στηριότητες που έχουν µόνο τοπικές επιπτώσεις στο περιβάλλον,
όπως λόγου χάριν επαγγελµατικά εργαστήρια εντός της  πόλης,
µικρά εργοστάσια σε βιοµηχανικές περιοχές, µικρά ξενοδοχεία
εντός σχεδίου πόλης κ.ο.κ.. 

Βασικές καινοτοµίες του νοµοσχεδίου αφορούν στα ΚΑΤΕΣ.
Έχουµε µείωση των έργων και δραστηριοτήτων, για τα οποία
απαιτείται περιβαλλοντική αδειοδότηση, ξεκάθαρα κατάταξη των
έργων και δραστηριοτήτων σε κατηγορίες βαρύτητας επιπτώ-
σεων στο περιβάλλον, κατάργηση των συνυπογραφών άλλων
Υπουργών, κατάργηση αλληλοεπικαλυπτόµενων αδειοδοτήσεων,
σαφή καθορισµό του περιεχοµένου των µελετών και των απαι-
τούµενων δικαιολογητικών ανά υποκατηγορία και οµάδα έργων
και δραστηριοτήτων, δυνατότητα αξιολόγησης των µελετών από
Σώµα πιστοποιηµένων αξιολογητών, διενέργεια ειδικής οικολο-
γικής µελέτης για τα έργα που εκτελούνται σε περιοχές
«NATURA», ηλεκτρονική υποβολή της µελέτης περιβαλλοντικών
επιπτώσεων, αύξηση στα δέκα έτη της διάρκειας ισχύος των πε-
ριβαλλοντικών όρων, συγκρότηση Συµβουλίου Περιβαλλοντικής
Αδειοδότησης και µείωση του απαιτούµενου χρόνου αδειοδότη-
σης από τις αρµόδιες υπηρεσίες. 

Σχετικά µε το δεύτερο θέµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
που αφορά στα αυθαίρετα, οφείλω να τονίσω ότι το πρόβληµα
της αυθαίρετης δόµησης είναι εξαιρετικά σύνθετο ζήτηµα, το
οποίο ουδέποτε έχει αντιµετωπισθεί συνολικά σε όλες τις επιµέ-
ρους διαστάσεις του. 

Μεγάλος ένοχος αποδεικνύεται η ελληνική πολιτεία, το κρά-
τος, το πολιτικό σύστηµα, καθ’ ότι οι µέχρι σήµερα ρυθµίσεις δεν
υλοποίησαν στην πράξη στο βαθµό που θα έπρεπε τη συνταγµα-
τική επιταγή για τη χωροταξική αναδιάρθρωση της χώρας, τη
διαµόρφωση, ανάπτυξη, πολεοδόµηση και επέκταση των πόλεων
και των οικιστικών περιοχών ως όφειλαν και δη, λαµβάνοντας υπ’
όψιν τις οικιστικές ανάγκες του ελληνικού λαού, τις παραγωγικές
δραστηριότητες και την ορθολογική ανάπτυξη των χρήσεων γης.

Η ανυπαρξία µέριµνας οδήγησε τον πολίτη στην αυθαιρεσία
και έτσι οδηγηθήκαµε στο ταγκό της συνενοχής κράτους και πο-
λίτη που διόγκωσε την αυθαιρεσία και οδήγησε στην αυθαίρετα
δοµηµένη Ελλάδα.

Η τελευταία ουσιαστική προσπάθεια ρύθµισης θεµάτων αυθαί-
ρετων κατασκευών έγινε πριν από είκοσι οχτώ χρόνια µε την πο-
λεοδοµική ανασυγκρότηση του αείµνηστου Τρίτση. Έκτοτε
υπήρξαν αποσπασµατικές ενέργειες, αναποτελεσµατικά πρό-
στιµα και άστοχες παρεµβάσεις στην πολεοδοµική νοµοθεσία,
ενώ ποτέ δεν ασκήθηκαν έλεγχοι νοµιµότητας για τη διαπίστωση
των παρεµβάσεων. Όµως, είναι καιρός να τελειώνουµε µε τις αυ-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΓ’ - 1 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ (ΑΠΟΓΕΥΜΑ) 2011                                                                16191



θαιρεσίες και µε τα αυθαίρετα. 
Πρώτα απ’ όλους την ευθύνη αυτή φέρει η ελληνική πολιτεία

που οφείλει  να προχωρήσει τάχιστα στη χωροταξική αναδιάρ-
θρωση και τις χρήσεις γης σε όλα τα γεωγραφικά πλάτη και µήκη
της χώρας, από τη µία αναγκαιότητα πρώτου µεγέθους η κατάρ-
γηση της εκτός σχεδίου δόµησης, προκειµένου να ελεγχθούν και
να σταµατήσουν οι αυθαιρεσίες. Αυτό, όµως, προϋποθέτει την
µέριµνα της πολιτείας για την οργανωµένη δόµηση, για όλες τις
ανθρώπινες δράσεις µε συγκεκριµένα σχέδια δόµησης και χρή-
σεις γης στο πλαίσιο ενός εθνικού χωροταξικού σχεδιασµού που
πρέπει να ξεκινήσει άµεσα.

Η υλοποίηση στην πράξη αυτού του εθνικού χωροταξικού σχε-
διασµού θα απελευθερώσει τεράστιες οικονοµικές, παραγωγικές
και κοινωνικές δυνάµεις που θα οδηγήσουν τη χώρα στην ανα-
γκαία και ζητούµενη ανάπτυξη. Με τις προτεινόµενες ρυθµίσεις
το παρόν νοµοσχέδιο επιχειρεί στη διευθέτηση του προβλήµατος
των αυθαιρέτων, ενός χρόνιου περιβαλλοντικού, οικονοµικού και
κοινωνικού προβλήµατος στο οποίο όµως κάποτε έπρεπε να
δοθεί οριστική λύση. 

Οι ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου που αφορούν στη διατήρηση
αυθαίρετων κατασκευών, τον υπολογισµό του προστίµου διατή-
ρησης, στη διαδικασία διατήρησης, στη διάθεση των χρηµατικών
ποσών από τα πρόστιµα και στην ειδική υπηρεσία κατεδαφίσεων
αποτελούν ένα σηµαντικό βήµα για την επίλυση του οξυµένου
προβλήµατος των αυθαίρετων που έτσι και αλλιώς έπρεπε να
προχωρήσει και είναι µέρος ενός ευρύτερου πλαισίου πολιτικής
του ΥΠΕΚΑ που θα συνοδευθεί µε µεταρρυθµίσεις που αφορούν
το νέο τρόπο έκδοσης οικοδοµικών αδειών, το νέο ΓΟΚ και τρί-
τον, τη θεσµοθέτηση βασικών µορφολογικών αρχιτεκτονικών κα-
νόνων δόµησης σε κάθε καλλικρατικό δήµο της χώρας. Σχετικά
µε το τρίτο σηµείο, οφείλω να τονίσω την απόλυτη αναγκαιότητα
ίδρυσης πολεοδοµικής υπηρεσίας σε κάθε καλλικρατικό δήµο.

Κλείνοντας, οφείλω να τονίσω ότι το παρόν νοµοσχέδιο στην
κατεύθυνση αντιµετώπισης του προβλήµατος των αυθαίρετων
αποτελεί ένα αναγκαίο και σηµαντικό εγχείρηµα που επιβάλλει η
ελληνική πραγµατικότητα και η αναγκαιότητα αντιµετώπισης
αυτής µε ρεαλισµό και κοινωνική ευαισθησία. 

Όλη η Ελλάδα, όλοι οι δήµοι, όλοι οι οικισµοί είναι γεµάτοι από
αυθαίρετα. Οι πολίτες της χώρας, µηδέ του Νοµού Τρικάλων
εξαιρουµένου, αγωνιούν για την επίλυση των προβληµάτων σχε-

τικά µε τις αυθαίρετες κατασκευές. Η οικονοµική διάσταση που
συνόδευε και συνοδεύει το πρόβληµα είναι µία βασική παράµε-
τρος την οποία η Κυβέρνηση οφείλει να δει µε τη δέουσα προ-
σοχή και σε συνάρτηση µε την υφιστάµενη οικονοµική κρίση και
τη διόγκωση της ανεργίας να µειώσει όσο το δυνατόν περισσό-
τερο γίνεται, κύριε Υπουργέ, το τίµηµα τακτοποίησης και διατή-
ρησης των αυθαιρέτων.

Ευελπιστώντας να εισακουστούν τόσο οι δικές µου όσο και
άλλες παρατηρήσεις συναδέλφων, ψηφίζω, κύριε Υπουργέ, το
παρόν σχέδιο νόµου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης):  Κηρύσσεται περαιω-

µένη η συζήτηση επί της αρχής του νοµοσχεδίου του Υπουρ-
γείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής:
«Περιβαλλοντική αδειοδότηση έργων και δραστηριοτήτων, ρύθ-
µιση αυθαιρέτων σε συνάρτηση µε δηµιουργία περιβαλλοντικού
ισοζυγίου και άλλες διατάξεις αρµοδιότητας ΥΠΕΚΑ».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κατά πλειοψηφία. 
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το νοµοσχέ-

διο του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής
Αλλαγής: «Περιβαλλοντική αδειοδότηση έργων και δραστηριο-
τήτων, ρύθµιση αυθαιρέτων σε συνάρτηση µε δηµιουργία περι-
βαλλοντικού ισοζυγίου και άλλες διατάξεις αρµοδιότητας
ΥΠΕΚΑ» έγινε δεκτό επί της αρχής κατά πλειοψηφία. 

Κύριοι συνάδελφοι, έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά της Τετάρ-
της 3 Αυγούστου 2011 και ερωτάται το Σώµα αν τα επικυρώνει. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς τα Πρακτικά

της Τετάρτης 3 Αυγούστου 2011 επικυρώθηκαν.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 0.14’ λύεται η συνε-

δρίαση για σήµερα Παρασκευή 2 Σεπτεµβρίου 2011 και ώρα
10.00’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος κοινοβουλευτικό
έλεγχο, συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων σύµφωνα µε την ηµε-
ρήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί. 
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